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Στην Κύπρο υπάρχουν επενδύσεις τόσο
από αμερικανικές εταιρείες και επενδυτικά
ταμεία, αλλά και από ρωσικές και ουκρα-
νικές, παρά το ότι έγινε επαναπατρισμός
κεφαλαίων στη Ρωσία ύψους 10 δισ. ευρώ.
Αυτό δήλωσε στην «Κ» ο νέος CEO της
KPMG Κύπρου, Χρήστος Βασιλείου, προ-
σθέτοντας ότι η Κύπρος διατήρησε τα

σημαντικά πλεονεκτήματά της ως χρη-
ματοοικονομικό κέντρο, ενώ αναπτύσσει
και άλλους τομείς. Για την οικονομία το-
νίζει ότι αναμένεται να συνεχίσει την
ανοδική της πορεία. Αναφέρεται επίσης
στις πολιτογραφήσεις και τη γραφειοκρα-
τία, η οποία, όπως τονίζει, καθυστερεί
τις επενδύσεις. Οικονομική, σελ. 4

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΕΚΘΕΣΗ

Εικαστικό πρότζεκτ «For Ever More Images?»
Ανοίγει τις πύλες το εικαστικό και συνεδριακό πρότζεκτ «For Ever More Ima-
ges?», το οποίο εξετάζει τον τρόπο που παράγουμε, αντιλαμβανόμαστε και
νοηματοδοτούμε τις εικόνες στον 21ο αιώνα. Στην «Κ» μιλούν οι επιμελητές
της έκθεσης, Πάσκου Βοργία και Γιώργο Καραηλία. Ζωή, σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ

Ο Γιώργος Κιμούλης μιλάει στην «Κ»
Ο ηθοποιός και σκηνοθέτης Γιώργος Κιμούλης παίζει και σκηνοθετεί το έργο
του Γκέλμαν «Το παγκάκι». Μαζί του η ηθοποιός Φωτεινή Μπαξεβάνη. Ο δη-
μοφιλής καλλιτέχνης μιλάει στην «Κ» για τον παράσταση και τη διαχρονικότη-
τα του έργου του σπουδαίου Ρώσου θεατρικού συγγραφέα. Ζωή, σελ. 4

ΜΟΥΣΙΚΗ

Νένα Βενετσάνου... μία σπουδαία καλλιτέχνης
Η Νένα Βενετσάνου μιλάει στην «Κ» επί τη ευκαιρία της Εσπερίδας αφιερωμέ-
νης στον Γιώργο Σαραντάρη, που συνδιοργανώνουν το πολιτιστικό σωματείο
«Γιώργος Σαραντάρης» και το περιοδικό «Διόραμα», σε συνεργασία με τη Διεύ-
θυνση Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας. Ζωή, σελ. 8

ΓΙΑΝΝΟΣ ΛΑΚΚΟΤΡΥΠΗΣ 

Στόχος η εδραίωση 
στο πολιτικό σκηνικό
«Το στοίχημα δεν είναι άλλο από το
να δηλώσουμε ισχυρή παρουσία
στην πολιτική ζωή του τόπου», ανα-
φέρει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο
Γιάννος Λακκοτρύπης. Παραδέχεται
πως στόχος είναι η παρουσία στο
Εθνικό Συμβούλιο, χωρίς να αποκλεί-
εται και κατάληψη της έδρας. Σελ. 15

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ 

Το ΔΗΚΟ είναι 
θέσεις όχι πρόσωπα
Το ΔΗΚΟ στηρίζεται σε αρχές και όχι
σε πρόσωπα, λέε στην «Κ» ο Μαρί-
νος Μουσιούττας. Ξεκαθαρίζει πως
αποτελεί τιμή η πρόταση του Νικόλα
Παπαδόπουλου να συμμετάσχει στο
ψηφοδέλτιο, υπογραμμίζοντας πως
με τον ΔΗΚΟϊκό πρόεδρο τους συν-
δέει μια ειλικρινής φιλία.  Σελ. 15

Το στοίχημα Ζάεφ
μετά τον Τσίπρα 
Ορόσημο οι επερχόμενες εκλογές 

Ο Ζόραν Ζάεφ, ενόψει καλπών στις 21
του μήνα, ποντάρει επικοινωνιακά στα
οφέλη από τη συμφωνία των Πρεσπών
που έφερε στις «βαλίτσες» του ο Αλέξης
Τσίπρας, στην πρώτη επίσκεψη του Έλ-
ληνα πρωθυπουργού μετά τη μετονομασία
της χώρας σε Βόρεια Μακεδονία. Σελ. 20

Οι τετράμηνες
εξετάσεις στον αέρα 
Σκέψεις για μέτρα οι μαθητές 

Συνεχίζεται ο διάλογος μεταξύ Υπουργείου
Παιδείας και φορέων σχετικά με το Σχέδιο
Αξιολόγησης Μαθητή. Παρά τις έντονες
διαφωνίες των φορέων για τις τετράμηνες
εξετάσεις, το Υπουργείο Παιδείας εμμένει
πως πρέπει να εφαρμοστούν με τη νέα
σχολική. Σελ. 16 

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Η Δικαιοσύνη 
Το πρόσωπο της Δικαιοσύνης κάθε συν-
τεταγμένης πολιτείας είναι ένα από τα
βασικά συνθετικά του γενετήσιου κώ-
δικά της, αλλά και η μονάδα μέτρησης
της παιδείας που χαρακτηρίζει τον λαό
της. Το γεγονός ότι η πορεία εκδίκασης
μιας αστικής υπόθεσης στο Ανώτατο
Δικαστήριο της Κύπρου έχει μέσο όρο
αναμονής τις 2.300 μέρες, από μόνο του
λέει πολλά, καθότι οι αριθμοί δεν κα-
μουφλάρονται. Παράλληλα, στον επι-
χειρηματικό χώρο, τα δεδομένα δείχνουν
πως για να επιλυθεί μία διαφορά μέσω
δικαστηρίων χρειάζονται περίπου 2.800
μέρες, που αντιστοιχεί σε 8 χρόνια.
Είναι γι’ αυτούς τους λόγους που μας
επιτιμούν από την Ευρωπαϊκή Ένωση
για τη βραδυπορούσα Δικαιοσύνη μας.
Εκείνο που υπογραμμίζαμε καθημερινώς
το 2013 ήταν ότι υπάρχει άμεση ανάγκη
από μεταρρυθμίσεις για να αλλάξει
ριζικά και προς το καλύτερο η χώρα.
Δυστυχώς, η κατηφόρα συνεχίζεται. 

ΦΑΚΕΛΟΣ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗ

2.300 μέρες για
εκδίκαση μιας
αστικής υπόθεσης
Τα προβλήματα που παρουσιάστη-
καν το τελευταίο διάστημα στην κο-
ρυφή της δικαιοσύνης δεν είναι τα
μοναδικά που απασχολούν το δικα-
στικό σύστημα της Κύπρου. Η έκθε-
ση των Ιρλανδών εμπειρογνωμόνων
αποτυπώνει την κατάσταση που επι-
κρατεί στον τομέα απονομής της δι-
καιοσύνης με αδύναμο κρίκο το Ανώ-
τατο Δικαστήριο. Ο χρόνος εκδίκασης
μιας υπόθεσης είναι 2300 μέρες,
όταν ο μέσος όρος του ΟΟΣΑ είναι
582 μέρες. Σελ. 6

ΣΤΗ ΘΕΣΗ 138

Δικαιοσύνη κατά 
των επενδύσεων
Οι χρόνιες καθυστερήσεις στην δι-
καιοσύνη επηρεάζουν τον τομέα των
επενδύσεων. Στοιχεία της Ε.Ε. δεί-
χνουν ότι η Κύπρος κατατάσσεται πρώ-
τη από το τέλος λόγω του πιο ψηλού
χρόνου που χρειάζεται για την επίλυ-
ση διαφορών και απονομής δικαιοσύ-
νης. O χρόνος επίλυσης μιας διαφοράς
ανέρχεται στις 2.800 μέρες. Σελ. 7

ΕΙΔΗΜΟΝΕΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Αλλαγή κουλτούρας 
στη δικαιοσύνη
Οι Queen’s Counsels (QC) Παύλος Πα-
ναγή, Kerim Fuad και ο δικαστής An-
thony Bate μιλούν στην «Κ» για τις
αδυναμίες, αλλά και τις δυνατότητες
της κυπριακής δικαιοσύνης, καθώς
επίσης και για τον ρόλο των ερευνητι-
κών επιτροπών. Στέλνουν μηνύματα
αισιοδοξίας, αλλά παροτρύνουν και
προς θεσμική υπευθυνότητα. Σελ. 8

Ένα μήνα μετά τη δημοσιοποίηση του πορί-
σματος και με την Αντιπολίτευση να διατηρεί
στην επικαιρότητα τον Συνεργατισμό, ο
ΔΗΣΥ αντιλαμβάνεται πως δεν τον συμφέρει
πλέον να αποφεύγει το θέμα. Δημοσκοπήσεις,

άλλωστε, δείχνουν σχετική φθορά που θα
πρέπει να τύχει διαχείρισης. Πλέον εγκατα-
λείπει την αρχική αμηχανία και μπαίνει σε
ευθεία αντιπαράθεση με το ΑΚΕΛ. Θυμίζει
την εποχή Χριστόφια σε μία προσπάθεια πό-

λωσης και επιχειρεί να αφήσει αιχμές για τη
δράση στελεχών του ΑΚΕΛ. Αιχμές για λο-
γαριασμούς σε φορολογικούς παραδείσους,
αλλά και για το πώς αντέδρασαν κατά τη
διάρκεια της κατάρρευσης. Το ΑΚΕΛ δεν

είναι πάντως διατεθειμένο να σιωπήσει. Αν-
τίθετα, κτίζει μέτωπο με τα υπόλοιπα κόμματα
του χώρου, αποδομώντας και τον Χάρη Γε-
ωργιάδη, αλλά και το περιβάλλον του που
βρισκόταν σε θέσεις κλειδιά. Σελ. 10 

Την ώρα που η μισή χώρα σαλπίζει υπέρ της παραμονής στην Ε.Ε. και η άλλη μισή νιώθει προδομένη γιατί δεν προχωρεί η διαδικασία εξόδου,
ο εφιάλτης της αποσύνθεσης του Ηνωμένου Βασιλείου της χώρας ήταν το επιχείρημα που βάρυνε περισσότερο στη συνείδηση της συντηρητι-
κής Βρετανίδας πρωθυπουργού Τερέζα Μέι όταν, επιτέλους, γύρισε την πλάτη στους ακραίους ευρωσκεπτικιστές του κόμματός της, εγκατέ-
λειψε το «σκληρό Brexit» και έριξε γέφυρες συνεννόησης προς την κατεύθυνση των αντιπολιτευόμενων Εργατικών. Σελ. 21

Νέα παράταση για το Brexit

Δεν έκοψαν τις επενδύσεις οι Ρώσοι
Χρήστος Βασιλείου: Πολλά πλεονεκτήματα προσφέρει η Κύπρος

Αν θέλουμε μια Ελλάδα, η οποία να εξα-
σφαλίζει ειρήνη και συνθήκες σταθερό-
τητας, ασφάλειας και ευημερίας στους πο-
λίτες της, πρέπει να αντιμετωπίσουμε το
ζήτημα της άμυνας της χώρας, λένε στην
«Κ» οι 10 απόστρατοι. Παράλληλα, τα στοι-
χεία δείχνουν ότι η άμυνα χρηματοδοτείται
για το 2019 μόλις με 1,7% του ΑΕΠ έναντι

προβλεπομένου 2%. Το 70% καλύπτει απο-
δοχές του προσωπικού και μόλις από 15%
λειτουργικές ανάγκες. Τέλος, επισημαίνεται
ότι τα θέματα εθνικής άμυνας και ασφάλειας
απαιτούν ευρύτατη κοινωνική αποδοχή
και συνεκτική - συλλογική προσπάθεια
όλων των κρατικών φορέων και κοινωνικών
δυνάμεων. Σελ. 17-18 

Η Άμυνα ως επένδυση ευθύνης
Γράφουν στην «Κ» δέκα απόστρατοι ανώτατοι αξιωματικοί 

Βγήκαν σκελετοί από ερμάρια των ΣΠΙ 
Έφτασε στα άκρα η κόντρα ΔΗΣΥ-ΑΚΕΛ, λόγω του πορίσματος, προμηνύοντας σκληρό προεκλογικό

ΚΥΠΡΙΑΚΟ  

Τουρκικό πλάνο 
και κινήσεις 
ενόψει θέρους 
Η τουρκική διπλωματία στρέφεται στις εξελίξεις
στο Κυπριακό και στα εναλλακτικά σχέδια
που έγιναν αντικείμενο του συνεδρίου για
«Το Μέλλον του Κυπριακού», που διοργανώ-
θηκε στο «Πανεπιστήμιο Εγγύς Ανατολής»
στην Αμμόχωστο και στο οποίο μετείχαν
Τούρκοι διπλωμάτες και ακαδημαϊκοί. Υπο-
γραμμίζουν έτσι ότι η Τουρκία έχει δύο στόχους,
την κατοχύρωση πολιτικής ισότητας της τ/κ
πλευράς σε όλα τα πεδία και τη διαιώνιση
των εγγυήσεων με ένα νέο μοντέλο. Σελ.  4

Σημείο μηδέν για πολιτική ισότητα
Μόνο συνολική συμφωνία για την εκτελε-
στική εξουσία ο στόχος της ε/κ πλευράς.
Ποια τα σημεία διαφωνίας από το Μοντ
Πελερέν έως σήμερα. Σελ. 4

Πολλά τα μέτωπα για Ερντογάν
Η οικονομία, η σύγκρουση με Ουάσιγκτον
για Κουρδικό και S-400 και τα μεθεόρτια
των δημοτικών με επιπτώσεις και αλλαγές
στο τουρκικό πολιτικό σκηνικό. Σελ. 5
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΑΓΓΛΟΠΟΛΩΝΙΚΗ ΣΥΜΦΩΝΙΑ: [...] η αγ-
γλοπολωνική συμφωνία περί αμοιβαίας συνδρομής
κατά πάσης γερμανικής επιθέσεως θα διατυπωθή
τελικώς εις κείμενον μετά την επιστροφήν του κ.
Μπεκ εις Βαρσοβίαν, αι δε συνεννοήσεις μετ’

άλλων κρατών θα
διεξαχθούν μόνον
μετά την οριστικήν
συνομολόγησιν
του αγγλο-πολω-
νικού συμφώνου.
[...] Η συνθήκη κυ-
ρίως αποσκοπεί εις

το να κατοχυρώση τας δύο Δυνάμεις εναντίον
πάσης γερμανικής επιθέσεως μολονότι η Γερμανία
παρεμπιπτόντως θα αναφέρεται εν αυτή. Βεβαι-
ούται συγχρόνως ότι η πολωνική εγγύησις προς
την Αγγλίαν θα προβλέπη και τας περιπτώσεις
γερμανικής επιθέσεως κατά της Ολλανδίας, Ελ-
βετίας και Γαλλίας. [...] η αγγλο-ιταλική συμφωνία
αφήνει ελεύθερον εις την Πολωνίαν το πεδίον
όπως διαπραγματευθή μετά της Γερμανίας και
των Σοβιέτ. Ο κ. Μπεκ [δεξιά] την εσπέραν έσχε
την τελευταίαν συνομιλίαν μετά του λόρδου Χά-
λιφαξ [αριστερά], προκειμένου αύριον (σήμερον)
να αναχωρήση διά την Βαρσοβίαν.

ΠΕΡΙ ΝΑΩΝ: [...] Ο νέος νόμος ορίζει, ότι διά την
ανέγερσιν ή λειτουργίαν ναού οιουδήποτε δόγματος,
προαπαιτείται άδεια της οικείας ανεγνωρισμένης
εκκλησιαστικής αρχής και του υπουργείου Θρη-
σκευμάτων, συμφώνως προς τα καθορισθησόμενα
ειδικώτερον δι’ εκδοθησομένου διατάγματος.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
7.IV.1939

Αν και το ζήτημα των αγνοουμένων
είναι αμιγώς ανθρωπιστικό, οι χειρισμοί

των οποίων έτυχε από τις
εμπλεκόμενες πλευρές
υπήρξαν κατά κανόνα πο-
λιτικοί. Ήταν πολιτικός
πόλεμος μεταξύ Άγκυρας
και Λευκωσίας, με την Αθή-

να στο πλευρό μας. Μόνο που η τουρκική
πλευρά έδρασε επαγγελματικά, ενώ η
δική μας – πλην κάποιων διαστημάτων,
συμπεριφέρθηκε ερασιτεχνικά, παίζοντας
κομματικά παιχνίδια και ευνοώντας τη
δημιουργία ενός συμπλέγματος καριε-
ριστών. Ψάξτε τη σύνθεση της Επιτροπής
Συγγενών, με τους επικεφαλής δεμένους
στις καρέκλες επί τέσσερις δεκαετίες.
Πρόκειται για Μη Κυβερνητική Οργάνωση
που λαμβάνει ωστόσο κυβερνητική χο-
ρηγία που αγγίζει τις 120.000 ετησίως
και ούτε Ελεγκτική Υπηρεσία την αγγίζει
ούτε Βουλή! Είναι βλέπετε οργάνωση
«ιερού σκοπού». Από αυτήν προέρχεται
και το μεταβατικό μέλος της ΔΕΑ, Νίκος
Θεοδοσίου που ανέλαβε στη θέση του
Νέστορα Νέστορος μέχρι 31 Μαΐου. Πα-
ράλληλα λειτουργούσε και η κρατική
Υπηρεσία Ανθρωπιστικών Θεμάτων, με
επικεφαλής αδελφό ενός των ηγετών της
Επιτροπής Συγγενών και μια κουστωδία
αστυνομικών της ΚΥΠ που ήταν εντε-
ταλμένοι να μαζεύουν πληροφορίες.
Όπως αντιλαμβάνεστε από τα άκρως
φτωχά αποτελέσματα των ανασκαφών
σήμερα, καθώς και από τους άδειους, ως
επί το πλείστον φακέλους των αγνοου-
μένων που άφησαν πίσω τους, είχαν βρει
δουλειά ζάχαρη, αφού εκτός των άλλων
ήταν και άκρως απόρρητη! Όλο αυτό το
συνονθύλευμα είχε φροντίσει ώστε ο
κατάλογος των αγνοουμένων να παρα-
μείνει απόρρητος μέχρι το έτος 2000. Το
κατάντημα είναι το ζήτημα στην ουσία
έχει κλείσει, αφού το 2018 ανευρέθηκαν
οστά 14 μόνο ατόμων, σε σύνολο 1.510
Ε/κ και 492 Τ/κ αγνοουμένων και να έχουν
ταυτοποιηθεί τα λείψανα 832 Ε/κ και 246
Τ/κ. Πλην τούτου κρίσιμο σημείο είναι
πως στην τελευταία έκθεση του γ.γ. του
ΟΗΕ, 30/01/2019, η αναφορά στους αγνο-
ούμενους αποτελείται από δύο παραγρά-
φους στις οποίες, οι ευθύνες της Άγκυρας
για την παροχή πληροφοριών με τοπο-
θεσίες πιθανών χώρων ταφής αγνοου-
μένων εξισώνονται με εκείνες της Λευ-
κωσίας και της Αθήνας. Αυτά που γρά-
φονται στην έκθεση για τους αγνοούμε-

νους προέρχονται από τη ΔΕΑ, δηλαδή
του κ. Νέστορος περιλαμβανομένου. Μη
έχοντας τι να κάνουν στην Κύπρο, τα
μέλη της ΔΕΑ προγραμμάτισαν σειρά
ταξιδιών στο εξωτερικό με την πρόφαση
αναζήτησης στοιχείων για τους αγνοού-
μενους. Εσχάτως πήγαν στο Λονδίνο
όπου σύμφωνα με δηλώσεις του Νέστορος
στο ΚΥΠΕ μεταξύ άλλων, «η αντιπροσω-
πεία της ΔΕΑ βρέθηκε στο Πανεπιστήμιο
της Οξφόρδης, για να μελετήσει αρχεία
για την περίοδο 1963-67. Δεν ήταν αρχεία
που αφορούν συγκεκριμένα την περί-
πτωση των αγνοουμένων, αλλά δυνητικά
θα μπορούσαν να μας δώσουν κάποιες
πληροφορίες». Μετά πήγαν στα Βρετανικά
Εθνικά Αρχεία και στα αρχεία του Πο-
λεμικού Μουσείου στο νότιο Λονδίνο!
Αντιλαμβάνεται κανείς ότι όταν δεν υπάρ-
χει λογοδοσία καθείς κάνει κατά το δο-
κούν. Η Τουρκία από την άλλη, η οποία
ευθύνεται για την εκτέλεση αιχμαλώτων
πολέμου το 1974 και για την μετακίνηση
ομαδικών τάφων, ακολουθώντας μελε-
τημένη στρατηγική και έξυπνη τακτική,
ανέθεσε στην Τ/κ μέλος της ΔΕΑ Γκιουλν-
τέν Πλουμέρ Κουτσιούκ, την επιχείρηση
συγκάλυψης των εγκλημάτων της. Τρα-
γικό παράδειγμα η περίπτωση των 80
Ασσιωτών αιχμαλώτων που εκτελέστηκαν
και τάφηκαν από τα κατοχικά στρατεύ-
ματα στο Ορνίθι και στη συνέχεια τα λεί-
ψανά τους μετακινήθηκαν στο πλαίσιο
επίσης στρατιωτικής επιχείρησης. Όπως
η ίδια μου είχε πει στις 21/8/2017, «σύμ-
φωνα με πληροφορίες από έρευνες του
Γραφείου μου, αυτά τα οστά είτε ρίχτηκαν
στη θάλασσα είτε καταστράφηκαν».
Ωστόσο, στις 17/11/2017, η ίδια εκ μέρους
της ΔΕΑ ανακοίνωσε ότι, «τα οστά των
Ασσιωτών είχαν, από το 1995, μεταφερθεί
στον χώρο σκυβάλων Δικώμου, σύμφωνα
με μαρτυρίες που συνελέγησαν τα δύο
τελευταία χρόνια». Στις 28/11/2017 ο κ.
Νέστορος δήλωσε ενώπιον της Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων ότι
η πληροφορία που έδωσε με έγγραφο
στη ΔΕΑ, η Γκιουλντέν Πλουμέρ Κου-
τσιούκ για μετακίνηση των οστών Ασ-
σιωτών αγνοουμένων στο Δίκωμο αξιο-
λογείται από τη ΔΕΑ ως βάσιμη… Γι’ αυ-
τούς και χίλιους άλλους λόγους η τραγωδία
των αγνοουμένων είναι άνευ τέλους, με
αυτουργούς που έχουν διευθύνσεις και
ονόματα. 

Τραγωδία άνευ τέλους

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στις χελώνες. Εκτός καβουκιού βγήκαν
τελικά ο δήμαρχος Αργάκας και ο κοι-

νοτάρχης Πόλης Χρυσοχούς στη Βουλή
και όχι οι χελώνες. Μάλλον θα την περά-
σανε τη βουλή για δικό τους οικόπεδο
οπότε βάλανε τις φωνές για περάσει το
δικό τους. Προτιμώ τη σιωπή της χελώνας. 

2 Στις φάρσες. Κακό συνήθειο σήκωσαν
μερικοί για τις φάρσες με τις βόμβες

σε σχολεία. Μια του φαρσέρ δυο του φαρ-
σέρ τρεις και η κακή του μοίρα. Δεν ξέρω
πάντως ποια είναι η χειρότερη φάρσα, αυ-
τή με τις βόμβες ή το bulling που λέει πως
έφαγε η Κρύσταλ. 

3 Στην επικοινωνία. Και πώς θα μιλάμε
με τον διαπραγματευτή στη Νέα Υόρ-

κη; Με Skype; Με Viber; Ρωτάνε κάποιοι.
ΟΚ boys, αν δεν θέλετε τα μηχανήματα
του διαβόλου, υπάρχουν και τα περιστέ-
ρια. Έτσι κι αλλιώς η Τουρκία δεν αλλάζει
στάση, όποια και να είναι η δική μας επι-
κοινωνία. 

4 Στη Μιμή. Ένα από τα πλέον πάντως
μη αναμενόμενα «ευχαριστώ» που

έλαβε ο Κορνήλιος για τη θητεία του στις
ΗΠΑ, ήταν από την Άννα Καρένινα της Ελ-

λάδας, τη Μιμή Ντενίση. Για ποιο πράγμα
ευχαριστεί βέβαια είναι ένα ερώτημα με
ενδιαφέρον. 

5 Στο come back. Μεγαλύτερο κι από
αυτό της Άντζελας Δημητρίου λένε οι

πληροφορίες πως θα είναι το come back
των εκπαιδευτικών, οι οποίοι δεν δέχον-
ται την ενδιάμεση συμφωνία με την κυ-
βέρνηση. Μπερδέψαμε την παιδεία με το
Κυπριακό ή μου φαίνεται; Πρόεδρε, πρό-
τεινέ τους ως ΜΟΕ έναν μήνα έξτρα δια-
κοπές το καλοκαίρι. Κούραση. 

6 Στον διαπραγματευτή. Βέβαια υπάρ-
χει η χρυσή εφεδρεία για το Κυπρια-

κό και τη θέση του διαπραγματευτεί, ο
ΦΦ. Φίλιο, ζούμε με τον Ακιντζί να σε

δούμε. Ο Αντροκ; Κανένα πρόβλημα, κο-
τζάμ διαδήλωση για τον Συνεργατισμό
διοργάνωσε το ΦΦ για το κόμμα. 

7 Στο σήμερα. Που είναι Κυριακή και εί-
ναι γιορτή και όλοι περιμένουμε πάλι

τη Λουτ να φανεί, να μας λιώσει να μας
σώσει σαν το κρεμμυδάκι να μας λαδώσει,
στο τηγάνι να μας ρίξει, να μας πάει να
μας φέρει και να βάλει μες στους όρους
οτιδήποτε δεν μας συμφέρει. Προβλέπω
ναυάγιο, βγάλτε τις βάρκες. 

8 Στη συνάντηση. Πάντως, παρά που
έφαγε χυλόπιτα από τον Ακιντζί στη

μπάλα, στην Πύλα, ο Healthy, έτεινε και
πάλι χείραν φιλίας προς τον Ακιντζί. Έλα
ρε να δούμε together τη Λουτ, όχι περνώ

και μόνος μου καλά, σαν άλλη Βανδή ο
σύντροφος Μουσταφά. Τόσες χυλόπιτες
ούτε ο Χλαπάτσας δεν έφαγε. 

9 Στη νομιμοποίηση. Όχι μην πάει στην
κάνναβη το μυαλό, αλλά στα φράγμα-

τα. 11 παράνομα θα νομιμοποιήσει η κυ-
βέρνηση. Εδώ βέβαια νομιμοποιούμε
ορόφους και πύργους αυθαίρετους, στα
φράγματα θα κωλώσουμε;

10 Στα ταξίδια. Έλα μωρέ που είχαν οι
ΣΠΕ λογαριασμούς από εταιρείες

φαντάσματα σε νησιά που δεν υπάρχουν
στον χάρτη. Εδώ οι δικηγόροι μας πάνε
τον Σύριζα στη Βενεζουέλα, τα Ντελα-
γουέαρ τα έχουμε όπως λέμε Τσέρι - Λα-
κατάμεια. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ
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Πληγωμένη σαν τη Μάρθα Βούρτση φεύγει
από την Κεντρική Τράπεζα η διοικήτρια Χρυ-
σταλλού. Όπως είπε την Παρασκευή, μιλών-
τας στο προσωπικό της Κεντρικής Τράπεζας,
πληγώθηκε σφόδρα για το μπούλινγκ και τα
σχόλια που δέχθηκε για συμβόλαιο διορι-
σμού της και τους ισχυρισμούς ότι το πλαστο-
γράφησε. Επικαλέστηκε μάλιστα τον μεγάλο
Θεό που έκανε να βρεθούν στο κομπιούτερ
της τέως ιδιαιτέρας της τα δύο συμβόλαια
που η ίδια πρότεινε στον Healthy, αλλά είχαν
χαθεί. Δηλαδή, αν φούρνιζε έγκαιρα μια φα-
νουρόπιτα μπορεί το πρόβλημα να ελύνετο
από τότε; Παρόλο το μπούλινγκ που δέχθηκε
όμως η καριέρα της μια χαρά προχώρησε και
η ίδια βγήκε νικήτρια. Και τώρα δρέπει τους
καρπούς των κόπων της αφού είναι, όπως η
ίδια αποκάλυψε, περιζήτητη. 

Όπως αποκάλυψε έχει ήδη δεχθεί προτά-
σεις από το εξωτερικό για διορισμό σε Διοι-
κητικά Συμβούλια. Όχι μία, ούτε δύο, αλλά
τρεις εταιρείες θέλουν να μας πάρουν τη
Χρυσταλλού και να αξιοποιήσουν τις ικανότη-
τές της. Και ενώ σκεφτόμουν με θλίψη πως
έπρεπε σήμερα να της αφιερώσω ένα απο-
χαιρετιστήριο έκανε την αποκάλυψη-βόμβα
πως δεν πρόκειται να τη χάσουμε. Θα επα-
νέλθει για τη ρεβάνς.

Ναι, μπορεί στο εξωτερικό να διαπρέπει μέ-
σω Διοικητικών Συμβουλίων, αλλά στην Κύ-
προ θα παραμείνει στην επικαιρότητα μέσω
των δικαστηρίων. Μελετά, όπως είπε, με
τους νομικούς της συμβούλους να προσφύ-
γει στη δικαιοσύνη κατά όσων την συκοφάν-
τησαν. Περιέγραψε με το δικό της τρόπο πως
βίωσε το μπούλινγκ από όσους της καταλόγι-
σαν πλαστογράφηση του συμβολαίου της.
«Αυτό, θα λυθεί στο Δικαστήριο τώρα που
δεν θα είμαι διοικητής», είπε η Χρυσταλλού
συμπληρώνοντας: «Αλλοίμονο εάν ένας Διοι-
κητής πλαστογραφούσε το συμβόλαιό του». 
-«Ουαί υμίν, γραμματείς και Φαρισαίοι υπο-
κριτές» που λέει και η Αγία Γραφή.

Για όσους δεν θυμούνται η Χρυσταλλού είχε
παραδεχθεί ενώπιον της Επιτροπής Θεσμών
ότι η ίδια έκανε παρεμβάσεις στο συμβόλαιο
της, τόσο για το ασυμβίβαστο όσο και για την
αντιμισθία της.

Η μεγάλη μου απορία είναι αν η Χρυσταλλού
θα κινηθεί νομικά και κατά του προέδρου
Αναστασιάδη. Ο ίδιος ο πρόεδρος στις
31/10/2014 με γραπτή του δήλωση κατακε-
ραύνωνε τη Χρυσταλλού για όσα είχε ανα-

φέρει την ίδια μέρα στη συνεδρία της Κοινο-
βουλευτικής Επιτροπής Θεσμών. Όπως είχε
δηλώσει τότε ο Healthy, η Χρυσταλλού έστει-
λε στο Προεδρικό το συμβόλαιό της υπογε-
γραμμένο «χωρίς οποιαδήποτε αναφορά πε-
ρί αφαίρεσης διατάξεων που άπτοντο του
ασυμβίβαστου εκτέλεσης συγκεκριμένων
καθηκόντων από συμφέροντα εξ αίματος
συγγενών της.» Ο Healthy συμπλήρωνε ακό-
μα πως η Χρυσταλλού δεν του είχε αναφέρει
ότι «η θυγατέρα της εργοδοτείτο στο δικηγο-
ρικό γραφείο του πρώην συζύγου της, αλλά
το χείριστο, ότι το εν λόγω γραφείο εκπρο-
σωπούσε νομικά τον πρώην Πρόεδρο της
Λαϊκής Τράπεζας κ. Ανδρέα Βγενόπουλο».
Επεσήμανε δε: «Θλίψη, όμως, μου προκα-
λούν και οι αναφορές της κας Γιωρκάτζη ότι
τάχα, μετά τη δημοσιοποίηση των σχέσεων
του πρώην συζύγου και της θυγατέρας της με
τον κ. Βγενόπουλο, συζήτησε το θέμα μαζί
μου και ότι τάχα της είπα ότι είχα γνώση από
πού προέρχονται οι κατηγορίες που εκτο-
ξεύονται εναντίον της». 

Την ίδια ημέρα, όπως βρήκα στις σημειώσεις
μου, όλα τα κόμματα εξέδωσαν ανακοινώ-
σεις, ζητώντας την παραίτηση της Χρυσταλ-
λούς. Αυτή όμως δεν πτοήθηκε, δεν παραιτή-
θηκε, έριξε τα μαλλιά της πίσω και παρέμει-
νε στο καθήκον φεύγοντας. Όχι από τη θέση

της αλλά αναχωρώντας αυθημερόν για ιδιω-
τικό ταξίδι. Ήταν η κατάλληλη απάντηση ενός
διοικητή που άρχιζε τη λαμπρή του καριέρα
και δεν είχε καμία διάθεση να την τερματίσει
πρόωρα, επειδή έτυχε να του το ζητήσουν
όλα τα κόμματα του τόπου και έμμεσα αυτός
που τον διόρισε. Ο διοικητής θα έμενε στη
θέση του για άλλα πέντε σχεδόν χρόνια. Μαζί
βεβαίως με την τάτσα, αλλά με ένα καλό μι-
σθό, συντάξεις και τη σκέψη στη διάσωση του
τόπου και της οικονομίας. Και τα χρόνια κύλη-
σαν με χιλιάδες πολλές και άλλα τόσα ευτρά-
πελα. Θυμάστε την πιο εντυπωσιακή της δή-
λωση: «Αυτό στην ουσία που ενοχλεί αυτούς
που ανήκουν στο οργανωμένο κύκλωμα υπό-
σκαψής μου, είναι το ότι ξέρω πολλά για πολ-
λούς» που αργότερα διέψευσε.

Στις σημειώσεις μου βρήκα ότι το 2014, ο
γενικός εισαγγελέας είχε δηλώσει ότι η επί-
μαχη πρόνοια περί ασυμβίβαστου που περι-
λήφθηκε στους όρους διορισμού της Χρυ-
σταλλούς υπάρχει στον νόμο περί Κεντρικής
Τράπεζας. Άραγε θα περιλάβει και τον Κω-
στάκη στο... κατηγορητήριο; 

ΚΟΥΪΖ: Ποιος πολιτικός αρχηγός έχει μεγάλη,
τεράστια αγωνία για τα αποτελέσματα δημο-
σκόπησης που παράγγειλε την οποία θα λά-
βει αρχές της εβδομάδας; 

«Θα σέβεστε…»

Η ρεβάνς της Χρυσταλλούς και η φανουρόπιτα 

Κάνω come back!
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Στον απόηχο των δημοτικών εκλο-
γών, η τουρκική διπλωματία στρέ-
φει χωρίς καθυστέρηση στις εξε-
λίξεις στο Κυπριακό και την Ανα-
τολική Μεσόγειο. Τα τουρκικά σκά-
φη συνεχίζουν προετοιμασίες για
γεώτρηση στα ανοιχτά της Κύπρου
με στόχο την άσκηση πίεσης στην
ε/κ πλευρά, αλλά κυρίως στις δυ-
νάμεις που δείχνουν ενδιαφέρον
για τα αποθέματα φυσικού αερίου
της περιοχής. Στο Κυπριακό, η
τουρκική διπλωματία ετοιμάζεται
πλέον για εξελίξεις στις συνομιλίες
ενόψει του καλοκαιριού, με την
Άγκυρα να εστιάζει το ενδιαφέρον
της στα περίφημα πλέον εναλλα-
κτικά σχέδια. Τα σενάρια αυτά,
των εναλλακτικών σχεδίων, υπήρ-
ξαν το βασικό αντικείμενο του συ-
νεδρίου για «Το Μέλλον του Κυ-
πριακού», που διοργανώθηκε στο
«Πανεπιστήμιο Εγγύς Ανατολής»
στην Αμμόχωστο και στο οποίο με-
τείχαν Τούρκοι διπλωμάτες και
ακαδημαϊκοί, που κυρίως υποστη-
ρίζουν μια προοπτική βελούδινου
διαζυγίου στην Κύπρο. Ενδεικτικά
των προθέσεων της Άγκυρας είναι
τα όσα ελέχθησαν από Τούρκους
διπλωμάτες, οι οποίοι πλέον δεν
κρύβονται ούτε πίσω από τη δι-
πλωματική γλώσσα. Υπογραμμίζουν
λοιπόν ότι η Τουρκία έχει δύο στό-
χους: α) Κατοχύρωση πολιτικής
ισότητας της τ/κ πλευράς σε όλα
τα πεδία, δίχως εξαιρέσεις και εκ-
πτώσεις και β) διαιώνιση των εγ-
γυήσεων με ένα νέο μοντέλο. 

Πρώτος έδωσε τον τόνο ο πρέ-
σβης Τσαγατάι Έρτζιγιες, λέγοντας
ότι η συγκεκριμένη στρατηγική είναι
πλέον ξεκάθαρη και η Τουρκία είναι
έτοιμη να συζητήσει κάθε είδους
φόρμουλα που θα εμπεριέχει τα δύο
βασικά αυτά στοιχεία. Ο Έρτζιγιες,

ο οποίος είναι αντιπρόεδρος της αρ-
μόδιας υπηρεσίας του τουρκικού
Υπουργείου Εξωτερικών για Διμερείς
Πολιτικές Σχέσεις και Σύνορα Αέ-
ρος-Θαλάσσηςκατηγόρησε τον πρό-
εδρο Αναστασιάδη ότι θεωρεί πως
οι Τ/κ είναι μια από τις μειονότητες
της Κύπρου, γι’ αυτό και δεν απο-
δέχεται την αρχή της πολιτικής ισό-
τητας και προσθέτει: «Ο Αναστα-
σιάδης έφερε στο προσκήνιο προ-
τάσεις, όπως η χαλαρή ομοσπονδία,
η αποκέντρωση. Ωστόσο, δεν έκανε
βήματα προς αυτήν την κατεύθυν-
ση. Όσο δεν αλλάζει αυτή η νοο-
τροπία, οι διαπραγματεύσεις δεν
πρόκειται να δώσουν αποτέλεσμα
που να φέρει κέρδη και για τις δύο
πλευρές. Γι’ αυτό η Τουρκία υπο-
στηρίζει ότι πλέον είναι αδύνατον
να υπάρξουν διαπραγματεύσεις δί-
χως ξεκάθαρες παραμέτρους, οι
οποίες δεν θα είναι επικεντρωμένες
στο τελικό αποτέλεσμα».

Ακόμα ο Τούρκος διπλωμάτης

συσχέτισε την πολιτική ισότητα,
με το ζήτημα της ασφάλειας και
των εγγυήσεων, υποστηρίζοντας
ότι εφόσον στην Κύπρο θα υπάρξει
ένας νέος ελληνοτουρκικός συνε-
ταιρισμός, αυτός θα πρέπει να βα-
σίζεται οπωσδήποτε στην αρχή της
αποτελεσματικής εκπροσώπησης
των Τ/κ, οι οποίοι θα πρέπει να
έχουν πρόσβαση σε όλους τους μη-
χανισμούς λήψης αποφάσεων. Ο
κ. Έρτζιγιες συνέζευξε επίσης την

πολιτική ισότητα και με τους υδρο-
γονάνθρακες: «Και στο ζήτημα των
υδρογονανθράκων, σε όλα τα βή-
ματα, οι Τ/κ θα πρέπει να λαμβάνουν
μέρος σε όλους τους μηχανισμούς
λήψης αποφάσεων επί ίσοις όροις»,
κατά τον Τούρκο διπλωμάτη. 

Δεν μας εκπλήσσει αυτή διευ-
κρίνηση Έρτζιγιες, λέει στην «Κ»
πηγή της τ/κ ηγεσίας, καθότι πρό-
κειται γι’ αυτό που ζητάει χρόνια
τώρα η τ/κ κοινότητα και προσθέτει:
«Πριν από λίγο καιρό η ε/κ βουλή
πραγματοποίησε ένα βήμα για την
κατοχύρωση του μεριδίου των Τ/κ
στο φυσικό αέριο. Δεν μας ικανο-
ποιεί αυτό το βήμα, διότι, η τ/κ
πλευρά δεν είναι μια κοινότητα της
Κύπρου, η συνεργασία της οποίας
θα μπορούσε να εξαγοραστεί με
κάποιο αντίτιμο. Οι τ/κ θέλουν συμ-
μετοχή σε όλα τα όργανα, σε όλους
τους μηχανισμούς λήψης αποφά-
σεων για το φυσικό αέριο, όπως
ακριβώς θα συμβαίνει και στην ομο-

σπονδία, αν και εφόσον μπορέσουμε
ποτέ να καταλήξουμε σε αυτήν».

Η επιμονή της Τουρκίας
Εξαιρετικά σημαντικό είναι το

γεγονός ότι πίσω από τις σχετικές
τοποθετήσεις διαφαίνεται η γραμμή
που θα ακολουθήσει η τουρκική
πλευρά στο Κυπριακό από τούδε
και στο εξής που είναι ότι η διασύν-
δεση της ίσης εκπροσώπησης των
Τ/κ στη νέα ομοσπονδία και στους
μηχανισμούς λήψης αποφάσεων
για το φυσικό αέριο περνά μέσα
από τη διαιώνιση των τουρκικών
εγγυήσεων. Ο Τούρκος πρέσβης,
άλλωστε, δεν έκρυψε λόγια: «Οι
τουρκικές εγγυήσεις είναι ζωτικής
σημασίας όσο ποτέ. Η ε/κ πλευρά
θεωρεί ότι οι διαπραγματεύσεις
αφορούν την ασφάλεια και τις εγ-
γυήσεις και ότι σε περίπτωση που
η Τουρκία πάψει να είναι εγγυήτρια
δύναμη το πρόβλημα θα επιλυθεί.

Πρόκειται για παραποίηση της
πραγματικότητας. Δεν πρόκειται
να υπάρξει διαπραγματευτική δια-
δικασία δίχως την επίλυση του ζη-
τήματος της ασφάλειας και των εγ-
γυήσεων. Η Τουρκία επιθυμεί να
παραμείνει εγγυήτρια δύναμη μέχρι
να εξασφαλιστεί η πολιτική ισότητα
των Τ/κ». Σύμφωνα με την ίδια τ/κ
πηγή, δύο είναι οι φόρμουλες που
δίνουν διέξοδο στο πρόβλημα των
εγγυήσεων. Στο Κραν Μοντάνα
έγιναν τα πρώτα βήματα με βάση
τη ρήτρα του sunset clause. Μετά
από δύο ή τρεις θητείες Τ/κ προ-
έδρου, η Τουρκία θα μπορούσε να
είναι έτοιμη να συζητήσει την τε-
λική κατάργηση του συστήματος
ασφάλειας στην Κύπρο. Εναλλα-
κτικά, αν αυτή η πρόταση δεν βρί-
σκει σύμφωνη την ε/κ πλευρά, η
Τουρκία θα μπορούσε να παραμεί-
νει ως εγγυήτρια δύναμη της Βό-
ρειας Κύπρου. 

Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Νέα τροπή αναμένεται να πάρουν
εφεξής οι συζητήσεις για το Κυ-
πριακό με την κάθοδο και της κ.
Λουτ και στον πυρήνα αυτών ανα-
μένεται να βρεθεί το ζήτημα της
θετικής ψήφου. Από ε/κ πλευράς
και σύμφωνα με τις πληροφορίες
της «Κ» έχει γίνει και αναδρομή
στις ημέρες του Μοντ Πελεράν για
να διαφανεί το τι ακριβώς είχε ει-
πωθεί ή και συμφωνηθεί έστω και
πρόσκαιρα εκείνη την περίοδο και
πως τα όσα λέχθηκαν τότε μετα-
φέρονται στο σήμερα κυρίως από
την αντιπολίτευση, αλλά και την
πλευρά Ακιντζί.

Προκύπτει έτσι πως η όποια συμ-
φωνία στο ζήτημα της θετικής ψή-
φου στο Μοντ Πελεράν θα γινόταν
υπό την αίρεση του ότι θα υπήρχε
συμφωνία στο σύνολο του θέματος
της εκτελεστικής εξουσίας. Κάτι
τέτοιο, δηλαδή συνολική συμφωνία
πάνω στην εκτελεστική εξουσία,
λένε αρμόδιες πηγές πως δεν είχε
συμβεί εκείνη την περίοδο, άρα με
αυτό το σκεπτικό δεν μπορεί να
κατηγορείται η ε/κ πλευρά ότι έχει
υπαναχωρήσει από σύγκλιση στο
ζήτημα. «Όλη η διαπραγματευτική
ομάδα στο Μοντ Πελερέν ξέρουν
τι είχε συμφωνηθεί και τι όχι. Είχε
υπάρξει συμφωνία στα θέματα χα-
μηλής πολιτικής, αλλά και εκεί υπα-
ναχώρησαν τελικά οι Τ/κ», τόνισε
για το θέμα μέλος της διαπραγμα-
τευτικής ομάδας στην «Κ». 

Ποιο είναι το πρόβλημα
Εφόσον, λοιπόν, δεν υπήρχε γε-

νική συμφωνία τότε για το θέμα
της εκτελεστικής εξουσίας, το βα-
σικό ερώτημα είναι ποιο είναι ακρι-
βώς το θέμα με τη θετική ψήφο. Η
απάντηση είναι σύνθετη και συ-
νάμα απλή. Η ε/κ πλευρά θεωρεί
πως δεν μπορεί να υπάρχει μια θε-
τική ψήφος σε όλες τις αποφάσεις
της εκτελεστικής εξουσίας, εφόσον
αυτό θα οδηγήσει σε αδιέξοδα όπως

είχε συμβεί και στο παρελθόν. Ση-
μειώνεται έτσι ότι με το άρθρο 54
του Συντάγματος η άσκηση της
εκτελεστικής λειτουργίας ανατί-
θεται στο Υπουργικό Συμβούλιο:
Εξαιρουμένης της εκτελεστικής
εξουσίας, που ρητά διαφυλάσσεται
από τα άρθρα 47, 48 και 49 υπέρ
του προέδρου και του αντιπροέδρου
της Δημοκρατίας, ενεργούντων
από κοινού ή ο καθένας χωριστά,
το Υπουργικό Συμβούλιο ασκεί
εκτελεστική εξουσία επί παντός
θέματος, πλην εκείνων τα οποία
έχουν υπαχθεί δυνάμει ρητής δια-
τάξεως του Συντάγματος στην αρ-
μοδιότητα Κοινοτικής Συνέλευσης.
Με το άρθρο 46 του Συντάγματος
ανατίθεται στον πρόεδρο και τον
αντιπρόεδρο της Δημοκρατίας η
διασφάλιση της εκτελεστικής λει-
τουργίας της κρατικής εξουσίας,
ενώ με τα άρθρα 47, 48 και 49 επι-
φυλάσσονται κάποια ζητήματα
άσκησης εκτελεστικής λειτουργίας
στον ίδιο τον πρόεδρο και τον αν-

τιπρόεδρο της Δημοκρατίας. Ας
υποθέσουμε, λοιπόν, ότι θα υπάρχει
στο μέλλον για παράδειγμα μια δια-
φωνία στο Υπουργικό Συμβούλιο
πάνω σε θέματα άμυνας, ασφάλειας
ή εξωτερικής πολιτικής, αυτή θα
περνούσε από το Υπουργικό στον
πρόεδρο και τον αντιπρόεδρο για

να συναποφασίσουν και εκεί είναι
που θέλουν να έχουν θετική ψήφο
οι Τ/κ και το αρνείται η ε/κ πλευρά
εφόσον όπως προαναφέρθηκε και
όπως δείχνει το παράδειγμα, αυτή
είναι μια κατάσταση αδιεξόδου.
Σε τέτοια παραδείγματα βασίζεται
άλλωστε και η επιδίωξη του να
υπάρχει ένας μηχανισμός επίλυσης
διαφορών. 

Πώς λύνεται
Αυτή η βασική διαφορά ανάμεσα

στις πλευρές, στο πότε μπορεί να
γίνει επίκληση της θετικής ψήφου
και πότε όχι, λένε πηγές πως μπορεί
να ξεπεραστεί με διάφορους τρό-
πους. Ένας θα μπορούσε να είναι
η εκλογή του προέδρου και αντι-
πρόεδρου μέσα από το σύνολο του
κυπριακού λαού με κοινό ψηφο-
δέλτιο με τις ανάλογες ποσοστώσεις
ή ένα κοινοβουλευτικό σύστημα
διακυβέρνησης που θα επιτρέπει
συνεργασίες στη βάση ιδεολογικών
συγκλίσεων και προσεγγίσεων. Αυ-

τές είναι ορισμένες προτάσεις τις
οποίες δεν αρνείται να εξετάσει η
ε/κ πλευρά. Είναι ενδεικτικό και
το πού κινείται και το ΑΚΕΛ. Τον
Οκτώβριο του 2009, μιλώντας στην
Πάφο, ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρος Κυ-
πριανού είχε πει πως η αρχική πρό-
ταση του προέδρου Χριστόφια προ-
νοούσε εκλογή προέδρου και αν-
τιπροέδρου απευθείας από τον λαό,
Ελληνοκύπριους και Τουρκοκύπρι-
ους, με κοινό ψηφοδέλτιο και κοινό
εκλογικό πρόγραμμα. «Η εκλογή
προέδρου και αντιπροέδρου απευ-
θείας από τον λαό υποχρεώνει τις
δύο κοινότητες να συνεργαστούν
μεταξύ τους, γκρεμίζοντας τα τείχη
της διαίρεσης» τόνιζε και σημείωνε
πως για να ξεπεραστούν ανησυχίες
των Τ/κ για τυχόν επιβολή της άπο-
ψης της ε/κ πλευράς σε βάρος τους,
λόγω του μικρότερου τους αριθμού,
ο πρόεδρος προτείνει (ο κ. Χριστό-
φιας τότε δηλαδή) τη στάθμιση
της ψήφου τους.

Το σημείο στο οποίο διαφορο-

ποιήθηκε η αρχική πρόταση, δι-
ευκρίνιζε ο κ. Κυπριανού, είναι η
αφαίρεση του κοινού ψηφοδελτίου
και «όλα τα άλλα σημεία παραμέ-
νουν και καθιστούν την πρόταση
συνενωτική, που ξεπερνά ακόμα
και αρνητικά στοιχεία που περιέ-
χονται στο Σύνταγμα του 1960». Η
πρόταση αυτή, συνέχιζε, διασφα-
λίζει την ομαλή λειτουργία της
εκτελεστικής εξουσίας, διασφαλί-
ζοντας τα ατομικά και συλλογικά
δικαιώματα Ελληνοκυπρίων και
Τουρκοκυπρίων, εκφράζοντας την
ελπίδα πως θα γίνει αποδεκτή από
την τ/κ πλευρά. 

Τι θα κάνει η Λουτ
Η Αμερικανίδα διπλωμάτης θα

συναντηθεί με τον πρόεδρο Ανα-
στασιάδη το πρωί της Κυριακής
και θα έχει αν μη τι άλλο μια γεμάτη
ατζέντα. Θα προέρχεται και από
τη συνάντηση με τον ΥΠΕΞ της
Ελλάδας Γιώργο Κατρούγκαλο, ο
οποίος σύμφωνα με πληροφορίες
της εξέφρασε τις ανησυχίες της
αναφορικά με τη χρονοτριβή που
καταγράφεται από πλευράς Τουρ-
κίας. Ωστόσο, το θέμα της θετικής
ψήφου όπως περιγράφεται παρα-
πάνω, θα είναι το μείζον στο εσω-
τερικό πολιτικό μέτωπο, αλλά και
στα Κατεχόμενα, την ώρα που ίσως
διαφανεί που στέκει τελικά η Τουρ-
κία με την ασφάλεια και τις εγγυή-
σεις στη συνάντηση που θα έχουν
διπλωματικά κλιμάκια Ελλάδας και
Τουρκίας στις 12 Απριλίου. Η κ.
Λουτ θα πρέπει την ίδια ώρα να
προχωρήσει με τους όρους αναφο-
ράς, ενώ στις 15 Απριλίου θα δώσει
στη δημοσιότητα ο γ.γ. των Η.Ε.
Αντόνιο Γκουτιέρες την έκθεση
καλών υπηρεσιών του.

Οπότε η ανάγνωση ότι τα χρο-
νικά περιθώρια στενεύουν, αλλά
και ότι δύναται να συμπέσουν οι
συζητήσεις για τα επόμενα βήματα
με την ανανέωση της ΟΥΝΦΙΚΥΠ,
μόνο τραβηγμένη δεν είναι σε αυτό
το σημείο. 

Τουρκικό πλάνο στο Κυπριακό ενόψει θέρους
Διασύνδεση της ίσης εκπροσώπησης των Τ/κ με το φυσικό αέριο και τη διαιώνιση των τουρκικών εγγυήσεων

Για σε
τα λέω… Λουτ
Εκτιμάται ότι παρόλο που
ακόμα δεν έχει καταλαγιάσει
η ένταση των δημοτικών εκλο-
γών στη χώρα, η Άγκυρα κα-
θόλου τυχαία φροντίζει να
στείλει μηνύματα όπου δει
σχετικά με το Κυπριακό, γιατί
πια Κυπριακό σημαίνει και
Φ.Α. Στην παρούσα συγκυρία
το πρόσωπο στο οποίο επικεν-
τρώνεται η προσοχή είναι η
Τζέιν Χολ Λουτ. Η εντεταλμέ-
νη του γ.γ. του ΟΗΕ επιστρέ-
φει στην Κύπρο στο πλαίσιο
της αποστολής της, ενώ δι-
πλωματικοί κύκλοι στη Λευ-
κωσία δεν αποκλείουν ακόμα
και συνάντησή της και με τους
δύο ηγέτες μαζί παρά τις εν-
στάσεις Ακιντζί. Ο Τούρκος δι-
πλωμάτης θέτει το πλαίσιο
ενόψει της νέας φάσης στο
Κυπριακό: «Υπό τις υφιστάμε-
νες συνθήκες δεν αποκλείου-
με το μοντέλο της ομοσπον-
δίας, αλλά ούτε και επιμένου-
με σε συγκεκριμένο μοντέλο.
Ο γ.γ. του ΟΗΕ στην τελευταία
έκθεση του αναφέρθηκε σε
«νέες ιδέες» για λύση. Στο
πλαίσιο αυτό είμαστε έτοιμοι
να συζητήσουμε κάθε νέα
ιδέα που ικανοποιεί τις ανάγ-
κες των Τ/κ για πολιτική ισότη-
τα και ασφάλεια». Ταυτόχρο-
να, η τ/κ πηγή που μίλησε
στην «Κ» διευκρίνισε ότι η
Τουρκία δεν πρόκειται να εί-
ναι η πλευρά που θα κλείσει
οριστικά το κεφάλαιο της ομο-
σπονδιακής λύσης. Παράλλη-
λα ανεξάρτητα από το μοντέλο
λύσης, χρειαζόμαστε διάλογο,
ενώ δεν έχουμε μεγάλα περι-
θώρια χρόνου και το μεγάλο
στοίχημα είναι: Ελλάδα, Τουρ-
κία και οι δύο κοινότητες να
καταλήξουν σε ένα μοντέλο
συνεργασίας στην Κύπρο και
στο φυσικό αέριο με βάση την
αρχή του win-win».

Σύμφωνα με τον αξιωματούχο του τουρκικού ΥΠΕΞ Τσαγατάι Έρτζιγιες (αριστερά στο φωτογραφία) η Άγκυρα θεωρεί
ότι είναι αδύνατον πλέον να υπάρξουν διαπραγματεύσεις δίχως ξεκάθαρες παραμέτρους, για το τελικό αποτέλεσμα και
διασύνδεει την πολιτική ισότητα με το φυσικό αέριο και τις εγγυήσεις. 

Η όποια συμφωνία στο ζήτημα της θετικής ψήφου στο Μοντ Πελερέν θα γινόταν υπό την αίρεση του ότι θα υπήρχε συμφωνία στο σύνολο του θέματος της
εκτελεστικής εξουσίας.
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«Η Τουρκία επιθυμεί να
παραμείνει εγγυήτρια
δύναμη μέχρι να εξα-
σφαλιστεί η πολιτική
ισότητα των Τ/κ», σύμ-
φωνα με τον Τούρκο
πρέσβη Τσ. Έρτζιγιες. 

Από το μηδέν ξεκινούν για τη θετική ψήφο
Αντίθετες αναγνώσεις με αναφορές και στο Μον Πελεράν για το θέμα που προμηνύεται αγκάθι για τους όρους αναφοράς 
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«Όλη η διαπραγματευτι-
κή ομάδα στο Μοντ Πε-
λεράν ξέρουν τι είχε συμ-
φωνηθεί και τι όχι. Είχε
υπάρξει συμφωνία στα
θέματα χαμηλής πολιτι-
κής, αλλά και εκεί υπα-
ναχώρησαν τελικά οι
Τ/κ», τόνισε για το θέμα
μέλος της διαπραγματευ-
τικής ομάδας στην «Κ».
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Πολλά τα ανοικτά μέτωπα για τον Ερντογάν
Ο Τούρκος πρόεδρος τρέχει να προλάβει τις εξελίξεις στην οικονομία, στο κουρδικό ζήτημα και στο εσωτερικό κομματικό τοπίο

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Οι δημοτικές εκλογές και η οπισθο-
χώρηση των ποσοστών του κυβερ-
νώντος κόμματος Δικαιοσύνης και
Ανάπτυξης (ΑΚΡ) σε μεγάλα αστικά
κέντρα αφήνουν αντιμέτωπο τον
ισχυρό πολιτικό άνδρα της Τουρκίας
με μεγάλες προκλήσεις. Στη νέα πε-
ρίοδο, ο κ. Ερντογάν τρέχει να προ-
λάβει τις εξελίξεις σε τρία μεγάλα
μέτωπα, σε οικονομία, κουρδικό ζή-
τημα και εσωτερικό πολιτικό πεδίο.
Στην οικονομία οι εξελίξεις τρέχουν
σε έναν κατήφορο χωρίς ορατό τέρ-
μα. Η τουρκική λίρα σημειώνει νέα
καθοδική πορεία, την ώρα που με-
γάλες επιχειρήσεις και το τραπεζικό
σύστημα δέχονται πιέσεις από πολλές
κατευθύνσεις.

Στο Κουρδικό, κυρίως στο βόρειο
τμήμα της Συρίας, «τρέχουν» εξελί-
ξεις, με την Τουρκία να μην παραι-
τείται από τον στόχο της νέας ει-
σβολής, σκοντάφτοντας, όμως,στην
άρνηση των ΗΠΑ, με τις οποίες ανα-
μετράται και στο εξοπλιστικό πεδίο,
αφού προχωρά αποφασιστικά στην
αγορά του ρωσικού πυραυλικού συ-
στήματος S-400. Τέλος, στο εσωτερικό
πολιτικό τοπίο η απώλεια στις δη-
μοτικές εκλογές των μεγάλων μη-
τροπολιτικών δήμων στο δυτικό κομ-
μάτι της χώρας εγείρει κυρίως ένα
διττό ερώτημα: Ποιο είναι το μέλλον
της συντηρητικής-εθνικιστικής συμ-
μαχίαςκαι ποιες οιθα είναιεπόμενες
κινήσεις Ερντογάν στο εσωτερικό
της συντηρητικής παράταξης;

Η οικονομία
Τούρκοι και ξένοι οικονομολόγοι

αναλύοντας το αποτέλεσμα των δη-
μοτικών εκλογών της προηγούμενης
Κυριακής καταλήγουν στο συμπέ-
ρασμαότι η μεγάλη οικονομική ύφε-
ση διαδραμάτισε σημαντικό ρόλο

στην απώλεια μεγάλων αστικών κέν-
τρων για τη συντηρητική παράταξη.
Η άνοδος των τιμών, ο πληθωρισμός,
η ανεργία και οι αναταράξεις στο οι-
κονομικό τοπίο στέρησαν από ΑΚΡ
και τους συμμάχους του πολύτιμες
ψήφους. Η βρετανική εφημερίδα
«The Guardian» αναλύοντας το απο-
τέλεσμα κατέληξε στο συμπέρασμα
ότι τα δεινά της οικονομίας εσχάτως
έφεραν νέο κύμα υποστήριξης του
εκδημοκρατισμού τηςχώρας. Μπορεί
τα μέχρι στιγμής δεδομένα να μην
επιβεβαιώνουν πλήρως το συμπέ-
ρασμα της βρετανικής εφημερίδας,

ωστόσο, το σίγουρο είναι ότι οι ανα-
ταράξεις στην τουρκική οικονομία
δεν έχουν τελειώσει, με τα έκτακτα
μέτρα που λαμβάνει η τουρκική κυ-
βέρνηση μέχρι στιγμής δεν έχουν
αποδώσει τα αναμενόμενα. Ξένοι
οικονομολόγοι τονίζουν ότι η τουρ-
κική οικονομία χρειάζεται ριζοσπα-
στικές, διαρθρωτικού χαρακτήρα,
μεταρρυθμίσεις. Μέχρι στιγμής η
κυβέρνηση επιχειρεί να καθυστε-
ρήσει την λήψη αυτών των πρωτο-
βουλιών, κυρίως εξαιτίας του πολι-
τικού κόστους που τις συνοδεύει.

Η κατάσταση στην οικονομία
εκτός από τις αναταράξεις στο εσω-
τερικό επιβαρύνεται και από τα με-
γάλα ανοιχτά μέτωπα της διπλωμα-
τίας. Η επόμενη εκλογική αναμέ-

τρηση στην Τουρκία θα διεξαχθεί
το 2023. Το σίγουρο είναι ότι μέχρι
τις επόμενες εκλογές, ο πρόεδρος
Ερντογάν θα πρέπει να πάρει νέα
μέτρα για την οικονομική κρίση. Το
λένε ακόμα και συνεργάτες του: «Ο
εκτροχιασμός των εξελίξεων στην
οικονομία, θα μπορούσε να ανοίξει
τον δρόμο για απρόβλεπτες εξελίξεις.
Οι ψηφοφόροι έστειλαν ένα πρώτο
προειδοποιητικό μήνυμα στον Ερν-
τογάν και στο ΑΚΡ. Δεν πρόκειται
για χαστούκι, αλλά για φιλική προ-
ειδοποίηση», σύμφωνα με τον πρώην
σύμβουλό του, Ακίφ Μπεκί. Σε πε-
ρίπτωση που δεν ελεγχθεί η νέα κρί-
ση, ο κ. Ερντογάν θα μπορούσε να
βρει εαυτόνσε «αχαρτογράφητα νε-
ρά» και πολύ σύντομα». 

Ουάσιγκτον και Κουρδικό 
Από την πλευρά του ο εξόριστος

Κούρδος διανοούμενος και αναλυτής
Τζαχίντ Μερβάν προσθέτει στηλίστα
και το κουρδικό ζήτημα: «Μπορεί
στο εσωτερικό της Τουρκίας, γενικώς,
να υπάρχει ηρεμία, ωστόσο το βόρειο
τμήμα της Συρίας είναι ηφαίστειο
έτοιμο να εκραγεί», λέει ο Μερβάν.
Πολύ πρόσφατα το κουρδικό αυτο-
νομιστικό κίνημα και οι συμμαχικές
δυνάμεις κατάφεραν να δώσουν τέ-
λος στην εξουσία του Ισλαμικού Κρά-
τους. Τώρα εστιάζουν σε δύο εγχει-
ρήματα: Στην αντιμετώπιση των πυ-
ρήνων του Ισλαμικού Κράτους σε
διάφορα αστικά κέντρα και στην οι-
κοδόμηση αυτόνομης δομής στο βο-
ρειοανατολικό κομμάτι της Συρίας.

Οι Κούρδοι συζητούν αυτό το ενδε-
χόμενο με τη Δαμασκό και τις ξένες
δυνάμεις, δίχως μέχρι στιγμής να
έχουν εξασφαλίσει κάποιο θετικό
αποτέλεσμα.

Το εγχείρημα των Κούρδων, η
ανάδυση ενός αυτόνομου, δημοκρα-
τικού και πολυπολιτισμικού κράτους
στο βορειοανατολικό κομμάτι της
Συρίας σκοντάφτει πάνω στην άρ-
νηση της Τουρκίας. Η Άγκυρα χα-
ρακτηρίζει το όλο εγχείρημα ως ένα
νέο «προπύργιο» της τρομοκρατίας
στα σύνορα Τουρκίας-Συρίας και με
αυτό σαν πρόφαση προετοιμάζεται
για νέα στρατιωτική εισβολή στη
βόρεια Συρία. Το τουρκικό σχέδιο
μέχρι στιγμής δεν έχει δρομολογηθεί
κυρίως εξαιτίας της ένστασης στη
σχέση με την Ουάσιγκτον. Μπορεί
πριν από λίγους μήνες, ο Ντόναλντ
Τραμπ να ανακοίνωσε την απόσυρση
των αμερικανικών δυνάμεων από
τη Συρία, ωστόσο, οι εξελίξεις υπο-
χρεώνουν την Ουάσιγκτον να κλείσει
με αποφασιστικότητα την πόρτα
στο ενδεχόμενο μιας νέας τουρκικής
εισβολής στη Συρία. Γι’ αυτό προει-
δοποίησε ο Μάικ Πομπέο στη συ-
νάντηση με τον Μεβλούτ Τσαβού-
σογλου την προηγούμενη εβδομάδα
στην Ουάσιγκτον. Η αντιπαράθεση
ΗΠΑ-Τουρκίας φτάνει σταδιακά στο
σημείο της ριζικής αναθεώρησης
των σχέσεών τους και με αφορμή
την αγορά των S-400 την Άγκυρα,
με τον Αμερικανό αντιπρόεδρο να
προειδοποιεί αυστηρά την περασμέ-
νη εβδομάδα την τουρκική κυβέρ-
νηση. Εν ολίγοις Συρία, Κουρδικό
καισχέσεις με ΗΠΑ έχουν «στρώσει
ναρκοπέδιο» τον Ταγίπ Ερντογάν,
καθώς απρόσεκτες κινήσεις θα θέ-
σουν σε κίνδυνο το μέλλον της τουρ-
κικής οικονομίας και φυσικά τις ευά-
λωτες πολιτικές ισορροπίες στο εσω-
τερικό της χώρας. 

Νέο σχήμα ενόψει;
«Μετά τις δημοτικές εκλογές
θα δημιουργηθεί ένα ενωτικό
κίνημα, το οποίο θα αγκαλιάσει
ολόκληρη την κοινωνία. Οι θρη-
σκευόμενοι, οι οπαδοί του κο-
σμικού κράτους, οι Κούρδοι
εθνικιστικές και οι Τούρκοι εθνι-
κιστές θα συναντηθούν σε αυ-
τό», διακήρυξε μετά το κλείσιμο
των καλπών, ο Ατιλγκάν Μπα-
γιάρ στενός συνεργάτης του
πρώην πρωθυπουργού, Αχμέτ
Νταβούτογλου. Είχαμε γράψει
σχετικά ότι στο εσωτερικό του
ΑΚΡ επικρατεί μεγάλος αναβρα-
σμός, με στελέχοι να έχουν επι-
κεντρωμένη την προσοχή τους
στις επόμενες κινήσεις της ηγε-
τικής τριάδας Γκιουλ, Νταβούτο-
γλου και Μπαμπατζάν. Όλα δεί-
χνουν ότι τα αποτελέσματα των
δημοτικών εκλογών συμβάλ-
λουν στην ανάπτυξη νέας δυνα-
μικής του εγχειρήματος της δη-
μιουργίας ενός κεντρώου πολι-
τικού φορέα. Ο πρόεδρος Ερν-
τογάν αντιμετωπίζει κι άλλες
εσωκομματικές προκλήσεις. Η
ηγεσία, οι τοπικές οργανώσεις
του ΑΚΡ παρουσιάζουν σημάδια
κόπωσης και στην Άγκυρα κα-
νείς δεν μπορεί αν εγγυηθεί το
μέλλον της συνεργασίας του
ΑΚΡ με τους Γκρίζους Λύκους
και τους εκπροσώπους του
τουρκικού βαθέως κράτους.
Πάντως, ο πρόεδρος Ερντογάν
ετοιμάζεται για σειρά πρωτο-
βουλιών. Έτσι την επόμενη πε-
ρίοδο δεν πρέπει να αποκλείον-
ται αλλαγές στο κυβερνητικό
σχήμα και στη δομή των τοπικών
αυτοδιοικήσεων της χώρας. 

������

Η τουρκική λίρα σημει-
ώνει νέα καθοδική πο-
ρεία, την ώρα που μεγά-
λες επιχειρήσεις και
το τραπεζικό σύστημα
δέχονται πιέσεις από
πολλές κατευθύνσεις. 

Η μεγάλη οικονομική ύφεση διαδραμάτισε σημαντικό ρόλο στην απώλεια με-
γάλων αστικών κέντρων για τη συντηρητική παράταξη στις δημοτικές εκλογές,
σύμφωνα με ξένους αναλυτές, ενώ ο Guardian έγραψε ότι τα δεινά της οικο-
νομίας έφεραν νέο κύμα ανάγκης εκδημοκρατισμού της χώρας.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Οι πρόσφατες αναταραχές στον χώ-
ρο της δικαιοσύνης μπορούν να
θεωρηθούν και ως παρωνυχίδα,
στα συσσωρευμένα προβλήματα
που αντιμετωπίζει το κεφάλαιο απο-
νομής της Δικαιοσύνης στην Κύπρο.
Προβλήματα με ευρύτερες προ-
εκτάσεις και επιπτώσεις, σε κοινω-
νικό και οικονομικό επίπεδο που
δημιουργούν χάσμα μεταξύ κοινω-
νικών στρωμάτων και δικαιοσύνης.
Η ανάγκη ριζικού εκσυγχρονισμού
του δικαστικού συστήματος της
Κύπρου δεν είναι κάτι που προέκυ-
ψε τα τελευταία χρόνια. Κατά δια-
στήματα μελέτες που έχουν δει το
φως της δημοσιότητας, με συγγρα-
φείς πρόσωπα που υπηρέτησαν
την κυπριακή Θέμιδα από ανώτατα
πόστα, έχουν εντοπίσει τις χρόνιες
παθογένειες και στρεβλώσεις του
εγχώριου δικαστικού μηχανισμού,
ωστόσο, μέχρι σήμερα, χωρίς να
αποτελεί υπερβολή να υποστηριχ-
θεί, τα βήματα που έχουν γίνει είναι
από ελάχιστα έως καθόλου. Ένα
από τα μελανά σημεία για την κυ-
πριακή δικαιοσύνη είναι ο χρόνος
που απαιτείται, προκειμένου να τε-
λεσιδικήσει μια υπόθεση. Με βάση
μελέτες που έχουν γίνει κατά και-
ρούς, με πιο πρόσφατη αυτή των
Ιρλανδών εμπειρογνώμων, δείχνουν
πως το Ανώτατο Δικαστήριο απο-
τελεί τον αδύναμο κρίκο για τον
χρόνο εκδίκασης μιας υπόθεσης.
Μπορεί οι αριθμοί να φαντάζουν
εξωπραγματικοί για τον πολίτη που
δεν έχει επαφή με το δικαστικό σύ-
στημα, αλλά για μια υπόθεση που
θα καταλήξει στο Ανώτατο Δικα-
στήριο, απαιτούνται 6,3 χρόνια ή
2.300 μέρες. Χρόνος υπερβολικά
μεγάλος αν ληφθεί υπόψη ότι ένας
μεγάλος αριθμός, αφορά υποθέσεις
οικονομικής φύσεως που σχετίζον-
ται με επιχειρηματικές και επεν-
δυτικές δραστηριότητες με ό,τι
μπορεί να συνεπάγεται αυτό.

Ο Γολγοθάς
Αν κάποιος θελήσει να σχημα-

τίσει μια εικόνα, για το εύρος του
προβλήματος με τις χρόνιες καθυ-
στερήσεις, αρκεί μια απλή ανάγνωση
των ευρημάτων των Ιρλανδών εμ-
πειρογνωμόνων. Τα συμπεράσματα

για την υψηλότερη βαθμίδα δικαιο-
σύνης στην Κύπρο, το Ανώτατο Δι-
καστήριο, είναι απογοητευτικά. Με
βάση τα ευρήματα μια αστική υπό-
θεση που θα καταλήξει στο Ανώτατο
Δικαστήριο π.χ. το 2019 θα τελεσι-
δικήσει το 2025. Επί του προκειμέ-
νου, κατατοπιστικά είναι τα στοιχεία
των Ιρλανδών για τον αριθμό των
υποθέσεων στο Ανώτατο, την πε-
ρίοδο 2010-2016. Την επταετία ενώ-
πιον του Ανωτάτου κατέληξαν 7.462
υποθέσεις αστικές, ποινικές και οι-
κογενειακές. Μέσος όρος κατά έτος
1066 υποθέσεις. Το πλέον ανησυ-
χητικό που εντοπίζεται για τη συγ-

κεκριμένη περίοδο είναι πως οι νέες
υποθέσεις στο Ανώτατο είχαν αυ-
ξητική τάση (2010, 851 υποθέσεις
– 2016, 1213 υποθέσεις). Αριθμός
ιδιαίτερα μεγάλος ένεκα και της ευ-
κολίας προσφυγής, όπως επισημαί-
νουν οι εμπειρογνώμονες. Το μέ-
γεθος του προβλήματος γίνεται πε-
ρισσότερο ευδιάκριτο εάν συγκριθεί
η κυπριακή δικαστική πραγματι-
κότητα με την ευρωπαϊκή. Με βάση
στοιχεία μια αστική υπόθεση που
στην Κύπρο πρέπει να διανύσει
2.300 μέρες για να τελεσιδικήσει,
στις χώρες του ΟΟΣΑ ο αντίστοιχος
χρόνος είναι 582 μέρες.

Ο συνωστισμός στο Ανώτατο
Δικαστήριο αποδίδεται σε μια σειρά
παραγόντων που έχουν να κάνουν
με το οικονομικό περιβάλλον της
επταετίας 2010-2016, αλλά και πρα-
κτικές διεκπεραίωσης του όγκου
εργασίας. Ως πρώτος λόγος κατα-
γράφεται η οικονομική κρίση του
2013 με αύξηση των υποθέσεων
που έφθασαν ενώπιον του Ανωτά-
του. Ακολουθούν: το απεριόριστο
δικαίωμα προσφυγής στην Κύπρο,
το οποίο ευνοείται από το δικαστικό
σύστημα, το ύψος των τελών που
απαιτούνται για την άσκηση προ-
σφυγής που θεωρείται ότι είναι χα-

μηλό, η αντίληψη ότι η έφεση μπο-
ρεί να χρησιμοποιηθεί ως μια τα-
κτική καθυστέρησης.

Ποινικές υποθέσεις
Σαφώς καλύτερη είναι η εικόνα

που παρουσιάζουν τα δικαστήρια
που εκδικάζουν ποινικές υποθέσεις.
Και εδώ τα ευρήματα της έκθεσης
των Ιρλανδών εμπειρογνωμόνων
εντοπίζουν καθυστερήσεις, όμως
απέχουν παρασάγγας από αυτές
του Ανώτατου Δικαστηρίου. Για την
ίδια περίοδο (2010-2016) καταγρά-
φεται μια σημαντική μείωση στις
υποθέσεις ενώπιον των ποινικών

δικαστηρίων που φθάνει έως και
το 40%. Σε απόλυτους αριθμούς οι
υποθέσεις που οδηγήθηκαν για εκ-
δίκαση το 2010, ήταν 117.496, ενώ
το 2016 μειώθηκαν στις 70.158. Μεί-
ωση παρατηρείται και στις υποθέ-
σεις που βρισκόντουσαν σε εκκρε-
μότητα κάθε χρονιά. Το 2010 δεν
εκδικάσθηκαν 73.142 υποθέσεις,
ενώ το 2016 μειώθηκαν στις 56.114.

Αστικές υποθέσεις
Αυξητική είναι η εικόνα που κα-

ταγράφεται στο κομμάτι εκδίκασης
των αστικών υποθέσεων, κάτι που
και εδώ αποδίδεται στην οικονο-
μική κρίση του 2013. Η αύξηση
των καθυστερήσεων στην εκδίκαση
των αστικών υποθέσεων, από το
2010 είναι της τάξης του 83%. Ως
κύριος λόγος καθυστέρησης των
αστικών υποθέσεων προβάλλεται
η περιπλοκότητα των υποθέσεων.
Από το 2014 έως και το 2016, τα
αστικά δικαστήρια εμφανίζονται
να εκδικάζουν το σύνολο των υπο-
θέσεων που παρουσιάστηκαν ενώ-
πιον της Δικαιοσύνης, για τη συγ-
κεκριμένη περίοδο.

Οικογενειακό δικαστήριο
Το μόνο Δικαστήριο που εμφα-

νίζεται να μην παρουσιάζει τον
αριθμό των καθυστερημένων υπο-
θέσεων των άλλων Δικαστηρίων εί-
ναι το Οικογενειακό. Η έρευνα που
έγινε έδειξε πως δεν υπάρχει ση-
μαντική αύξηση του αριθμού των
υποθέσεων που εκκρεμούν από το
2010. Το άλλο θετικό στοιχείο είναι
πως το Οικογενειακό είναι σε θέση
να διεκπεραιώνει σχεδόν το σύνολο
των υποθέσεων που παρουσιάζονται
ενώπιον του, σε ετήσια βάση.

2016
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Την επταετία 2010-2016 ενώπιον
του Ανωτάτου κατέληξαν

7.462 υποθέσεις.
Μέσος όρος ανά έτος

1066 υποθέσεις

Βραδυπορούσα η κυπριακή Θέμιδα
Ο δικαστικός Γολγοθάς μιας αστικής υπόθεσης στο Ανώτατο Δικαστήριο με μέσο όρο αναμονής εκδίκασης 2.300 μέρες 

Αδυναμία Κομισιόν για πολιτική λύση στο προσφυγικό
Σε δεινή θέση η Κύπρος, η οποία προχωρά στη δημιουργία νέου κέντρου προσωρινής υποδοχής προσφύγων με αίτημα την αρωγή της Ε.Ε.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η πρόσφατη επίσκεψη του Επιτρό-
που Μετανάστευσης Εσωτερικών
Υποθέσεων και Ιθαγένειας της Ε.Ε.,
Δημήτρη Αβραμόπουλου στη Λευ-
κωσία, δεν φαίνεται να πρόσθεσε
μια θετική πινελιά στο οξύ πρόβλη-
μα που αντιμετωπίζει και η Κύπρος,
με τις προσφυγικές ροές. Η κατά-
σταση που έχει δημιουργηθεί, κα-
θώς και η τάση που καταγράφεται,
εντείνουν το κλίμα ανησυχίας που
επικρατεί σε πολιτικό επίπεδο, μιας
και τα μέτρα που λαμβάνονται από
πλευράς Ε.Ε. χαρακτηρίζονται επι-
δερμικά. Εν τη απουσία Αυτόματου
Μηχανισμού Κατανομής (ΑΜΚ) των
προσφυγικών ροών, η κυβέρνηση,
προκειμένου να διαχειριστεί την
κατάσταση που δημιουργείται από
τις συνεχιζόμενες αφίξεις προσφύ-
γων, προχωρά στη δημιουργία ενός
ακόμη Κέντρου Προσωρινής Υπο-
δοχής, το οποίο, ωστόσο, όπως πι-
στεύεται, δεν πρόκειται να αμβλύνει
την υφιστάμενη κατάσταση.

Η εικόνα που επικρατεί στον
ευρωπαϊκό νότο, στο θέμα του προ-
σφυγικού, αποδίδεται εν πολλοίς
στην αδυναμία της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής να δώσει πολιτική λύση
στο πρόβλημα που έχει προκληθεί,
κάτι που οδηγεί τα επηρεαζόμενα
κράτη να αναζητούν άλλες επιλογές.
Στο πνεύμα αυτό κινείται και η
Λευκωσία, με τον υπουργό Εσω-
τερικών να έχει ξεκινήσει επαφές,
σε διμερές επίπεδο, με άλλα κράτη
μέλη για υποδοχή και φιλοξενία
προσφύγων στο έδαφός τους. Ήδη
επαφές έχουν γίνει με την Πορτο-

γαλία, ενώ σε επίπεδο Υπουργείου
Εξωτερικών το όλο θέμα τέθηκε
προς την πλευρά του Λιβάνου για
αύξηση των συνοριακών ελέγχων.

Η συνδρομή της Ε.Ε.
Κατά την τελευταία συνάντηση

Δημήτρη Αβραμόπουλου με τον
Κωνσταντίνο Πετρίδη, ο Ευρωπαίος
Επίτροπος ενημερώθηκε από τον
ΥΠΕΣ πως η κατάσταση με τις προ-
σφυγικές ροές παραμένει ανησυ-
χητική, με τα στοιχεία που παρου-
σιάστηκαν να δείχνουν πως η όλη
κατάσταση τείνει να καταστεί μη
διαχειρίσιμη. Οι εκτιμήσεις που
επικρατούν στη Λευκωσία για πο-
λιτική λύση και αναθεώρηση του
Κοινού Ευρωπαϊκού Συστήματος
Ασύλου (ΚΕΣΑ), δεν είναι ενθαρ-
ρυντικές κάτι που αναγκάζει την
κυβέρνηση να στραφεί στην πε-
πατημένη πρακτική δημιουργίας,
ενός νέου Κέντρου Προσωρινής

Υποδοχής, το οποίο ουσιαστικά θα
διαχειριστεί και δεν θα επιλύσει
ένα σοβαρό πρόβλημα στη ρίζα
του. Η Λευκωσία έχει θέσει και επί-
σημα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή
το αίτημα για βοήθεια, τόσο στο
χρηματοδοτικό κομμάτι όσο και
σε ζητήματα τεχνογνωσίας. Με βά-

ση τους πρώτους υπολογισμούς,
το νέο Κέντρο Προσωρινής Υπο-
δοχής θα κοστίσει περίπου 6 εκατ.
ευρώ και ήδη αναζητούνται χώροι
για την ανέγερσή του. Αυτό το
οποίο έχει προταθεί από κυπριακής
πλευράς είναι η αποστολή ομάδας
της Ε.Ε., με ειδικούς για το στήσιμο
του νέου Κέντρου. Επίσης, έχει ζη-
τηθεί η αποστολή εξειδικευμένου
προσωπικού για τις διαδικασίες
εξέτασης των νέων αιτημάτων, το
οποίο θα συνδράμει το έργο της
Υπηρεσίας Ασύλου που αδυνατεί
να ανταποκριθεί στον όγκο εργα-
σίας που υπάρχει.

Οικονομική Βοήθεια
Παρά τα όσα είχαν ειπωθεί, κατά

την τελευταία επίσκεψη του Δημή-
τρη Αβραμόπουλου στη Λευκωσία,
η Ε.Ε. δεν έχει δώσει ένα ποσό 80
εκατ. ευρώ. Ποσό που λαμβάνουν
όλα τα κράτη μέλη, είναι προϋπο-

λογισμένο και προέρχεται από το
Ταμείο Ασύλου. Όπως υποστηρίζε-
ται, από πλευράς Ε.Ε., το μόνο ποσό
που δόθηκε ήταν 3,5 εκατ. ευρώ
από τα 7 εκατ. ευρώ που ζήτησε η
Λευκωσία, κατά την προτελευταία
επίσκεψη του Επιτρόπου Μετανά-
στευσης Εσωτερικών Υποθέσεων
και Ιθαγένειας, για διαφορετικές
δράσεις στο προσφυγικό. Ποσό που
διατέθηκεγια βελτίωση του Κέντρου
Προσωρινής Υποδοχής «Πουρνάρα»
στην Κοκκινοτριμιθιά.

Οι ροές
Με βάση τα τελευταία στοιχεία

που υπάρχουν στην Υπηρεσία Ασύ-
λου στην Κύπρο βρίσκονται 23 χι-
λιάδες πρόσφυγες, από τους οποί-
ους οι έντεκα χιλιάδες με καθεστώς
προστασίας και οι δώδεκα χιλιάδες
με εκκρεμείς αιτήσεις. Με βάση
την τάση που καταγράφεται μηνι-
αίως εκφράζονται εκτιμήσεις ότι
μέχρι το τέλος του 2019 ο συνολικός
αριθμός ενδεχομένως να ανέλθει
στις 30 χιλιάδες. Τον Ιανουάριο
του 2019 οι αιτήσεις ασύλου ανήλ-
θαν στις 1090, σε σχέση με 440
τον αντίστοιχο μήνα του 2018. Αύ-
ξηση 148%. Στη λογική των στοι-
χείων που υπάρχουν εδράζεται και
η θέση της Λευκωσίας, πως η δη-
μιουργία νέων Κέντρων δεν θα επι-
λύσει το πρόβλημα. Ο μέγιστος
αριθμός φιλοξενίας ενός Κέντρου
ανέρχεται σε χίλια άτομα, όσος δη-
λαδή ο μέσος όρος αφίξεων για
τους πρώτους μήνες του 2019, χωρίς
να υπολογίζεται η καλοκαιρινή πε-
ρίοδος, που εκφράζονται ανησυχίες
πως οι αφίξεις θα αυξηθούν.

Κατά την τελευταία επίσκεψη του Δημήτρη Αβραμόπουλου στη Λευκωσία, ο υπουργός Εσωτερικών Κωνσταντίνος
Πετρίδης έθεσε την πάγια θέση της κυβέρνησης για πολιτική λύση στο θέμα του προσφυγικού ζητήματος, ζητώντας
υπό τις περιστάσεις τη στήριξη της Ε.Ε για την διαχείριση των ροών που φθάνουν στην Κύπρο.

������

Με βάση επίσημα στοι-
χεία οι προσφυγικές ρο-
ές που καταλήγουν στην
Κύπρο ανέρχονται στις
23 χιλιάδες άτομα εκ
των οποίων οι 11 χιλιάδες
είναι με καθεστώς προ-
στασίας και οι υπόλοιπες
12 χιλιάδες να εκκρεμούν
οι αιτήσεις τους.
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Ο «μεγάλος ασθενής» για
το κυπριακό δικαστικό
σύστημα εμφανίζεται να
είναι το Ανώτατο Δικα-
στήριο, το οποίο λόγω
του όγκου εργασίας του,
παρουσιάζει καθυστερή-
σεις πρωτόγνωρες για τα
ευρωπαϊκά δεδομένα.

Τα Κατεχόμενα
Ένα επιπλέον ανησυχητικό στοι-
χείο που αναδεικνύεται από τα
στοιχεία αφορά τις νέες ροές
από τα Κατεχόμενα. Τα προβλή-
ματα, που προκαλούνται από τα
νεκρά σημεία κατά μήκος της
πράσινης γραμμής, επιτείνονται
ειδικά με τις προσφυγικές ροές
από την Αφρική. Για το 2018 κα-
ταγράφηκαν 500 νέες αφίξεις,
από την πλευρά των Κατεχομέ-
νων με χώρα αναχώρησης το Κα-
μερούν, σε σχέση με 70 το 2016
και 110 το 2017. Η κατακόρυφη
αύξηση ροών από Αφρική αποδί-
δεται στην ύπαρξη κυκλωμάτων,
αλλά και στην τακτική της Ιταλίας
να αυξήσει τους ελέγχους σε ρο-
ές από την αφρικανική ήπειρο.
Ένα άλλο στοιχείο που προκαλεί
προβληματισμό και ανησυχία, σε
πολιτικό επίπεδο, είναι οι νέες
αφίξεις κατά φύλο. Στο Κέντρο
Προσωρινής Υποδοχής «Πουρ-
νάρα» για τους δύο πρώτους μή-
νες του 2019, μεταφέρθηκαν
401 άτομα εκ των οποίων οι 363
είναι άνδρες. Από τις αρχές
ασφαλείας της Δημοκρατίας, η
τάση αυτή δεν περνά απαρατή-
ρητη και εκφράζονται ήδη υπό-
νοιες ότι η αύξηση του ενήλικου
ανδρικού πληθυσμού, των νέων
αυξήσεων από Συρία να σχετίζε-
ται με την ανακατάληψη περιο-
χών των Ισλαμικού Κράτους από
δυνάμεις του πρόεδρου της Συ-
ρίας, Μπασάρ αλ-Άσαντ.
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Σκοντάφτουν στη δικαιοσύνη οι επενδύσεις
Μόνο το 0,12% του ΑΕΠ της χώρας στα δικαστήρια - Χρειάζονται μέχρι και 8 χρόνια για να λυθούν διαφορές μέσω δικαστηρίων

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Τα στοιχεία από τον ευρωπαϊκό πί-
νακα αποτελεσμάτων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για τον τομέα της
Δικαιοσύνης που δημοσιεύτηκε το
2018 και αφορά το δικαστικό έτος
2016 (EU 2018 Justice Scoreboard)
δείχνουν ότι η Κύπρος κατατάσ-
σεται πρώτη από το τέλος λόγω
του πιο ψηλού χρόνου που χρει-
άζεται για την επίλυση διαφορών
και απονομής δικαιοσύνης. Τα δε-
δομένα δείχνουν πως για να επι-
λυθεί μία διαφορά μέσω δικαστη-
ρίων χρειάζονται περίπου 2.800
μέρες, που αντιστοιχεί σε 8 χρόνια.
Παράλληλα, όσον αφορά στην επί-
λυση εμπορικών υποθέσεων, ο δεί-
κτης Doing Business δείχνει πως
στην Κύπρο χρειάζεται επίσης ένα
μεγάλο χρονικό διάστημα που φτά-
νει τις 1.100 μέρες. Ανάμεσα σε
190 χώρες παγκοσμίως, ο χρόνος
διεκπεραίωσης εμπορικών υποθέ-
σεων (contract enforcement) στη
Γουινέα-Μπισσάου και το Σουρινάμ
φτάνουν τα 3 χρόνια , ήτοι 1.095
ημέρες. Τόσος είναι ο χρόνος που
χρειάζεται και η Κύπρος. Στον δεί-
κτη του Doing Business συγκεκρι-
μένα, κατατάσσεται στη θέση 138
από το σύνολο των 190 χωρών και
καταλαμβάνει την πρώτη από το
τέλος θέση ανάμεσα στις ευρωπαϊ-
κές χώρες και τις χώρες της Κεν-
τρικής Ασίας (138).

Στο πλαίσιο συνεδρίου της Κεν-
τρικής Τράπεζας της Κύπρου που
διοργάνωσε η Ένωση Οικονομο-
λόγων Κύπρου (ΕΟΚ), με θέμα «οι
καθυστερήσεις στην Κύπρο στην
απονομή δικαιοσύνης, οι κοινωνι-
κοοικονομικές επιπτώσεις και οι
επερχόμενες αλλαγές», η απερχό-
μενη διοικήτρια της Κεντρικής
Τράπεζας Χρυστάλλα Γιωρκάτζη

τόνισε πως ο χρόνος εκδίκασης
μιας υπόθεσης συνδυάζεται ευθέως
με την ανάπτυξη και την οικονο-
μική διάσταση της λειτουργίας της
Δικαιοσύνης. Σύμφωνα με την
πρώην ελέγκτρια, στις ευρωπαϊκές
και διεθνείς αξιολογήσεις που είναι
διαθέσιμες σε εν δυνάμει επενδυ-
τές, η λειτουργία της Δικαιοσύνης
αποτελεί ένα σημαντικό παράγον-
τα, τον οποίο θα συνυπολογίσουν
στην απόφασή τους για το αν θα
επενδύσουν ή όχι σε μια χώρα, που
στην προκειμένη περίπτωση, είναι
η Κύπρος. «Η καθυστέρηση στην
απονομή Δικαιοσύνης είναι απο-

τρεπτικός παράγοντας για έναν
υποψήφιο επενδυτή», ανέφερε χα-
ρακτηριστικά, κι αυτό γιατί, «η πο-
λυετής δικαστική περιπλάνηση
μειώνει τον δείκτη της ασφάλειας
δικαίου. Ο κάθε επενδυτής θέλει
να γνωρίζει πόσο χρόνο χρειάζεται
μια δικαστική αντιδικία για να ολο-
κληρωθεί. Εάν για την έκδοση μιας
κρίσιμης απόφασης απαιτούνται
πολλά χρόνια, τότε καθίσταται αδύ-
νατος ο επενδυτικός σχεδιασμός
και το επενδυτικό ενδιαφέρον μπο-
ρεί να χαθεί».

Την αδήριτη ανάγκη για μεταρ-
ρύθμιση των δικαστηρίων τόνισαν
και τα στελέχη της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής και τα στελέχη της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας που

επισκέφθηκαν την Κύπρο από στο
πλαίσιο της έκτης αποστολής με-
ταπρογραμματικής εποπτείας της
Κύπρου. «Οι ακόμη ευνοϊκές οικο-
νομικές συνθήκες παρέχουν ένα
παράθυρο ευκαιρίας για ενίσχυση
του ρυθμού των διαρθρωτικών με-
ταρρυθμίσεων προς τόνωση της
δυνητικής ανάπτυξης. Βασική προ-
τεραιότητα για την Κύπρο είναι η
δικαστική μεταρρύθμιση, η οποία
είναι απαραίτητη για τη λειτουργία
της οικονομίας. Αυτό αφορά την
αύξηση της εξειδίκευσης των δι-
καστηρίων, την εκκαθάριση της
μεγάλης συσσώρευσης υποθέσεων
και την αναθεώρηση των παρω-
χημένων κανόνων πολιτικής δικο-
νομίας. Κάτι τέτοιο θα έχει επίσης

θετικό αντίκτυπο στην πειθαρχία
αποπληρωμής των δανείων από
τους δανειολήπτες», υπογραμμί-
ζεται στη δήλωση των κλιμακίων
της Κομισιόν και της ΕΚΤ.

Στην 73η θέση
Βάσει της παρουσίασης του οι-

κονομολόγου και πρώην γενικού
διευθυντή της Συνεργατικής Κυ-
πριακής Τράπεζας Μάριο Κληρίδη,
η Κύπρος βρίσκεται στην 73η σε
παγκόσμια κλίμακα αναφορικά με
την αποτελεσματικότητα του νο-
μικού πλαισίου για την επίλυση
διαφορών. Βάσει της διαθέσιμης
λίστας, η Αρμενία, η Ουγκάντα, το
Καζακστάν, η Κόστα Ρίκα και η
Ζάμπια καταγράφουν καλύτερες

επιδόσεις, ενώ το Καμερούν, η Τζα-
μάικα, η Τυνησία και η Σρι Λάνκα
χειρότερες.

Στην 70ή θέση βρίσκεται η Κύ-
προς βάσει της ίδιας έρευνας ανα-
φορικά με την ικανότητά της να
υιοθετεί ψηφιακά επιχειρηματικά
μοντέλα, με την Ταϊλάνδη, τη Σερ-
βία και την Κόστα Ρίκα να κατα-
γράφουν καλύτερες επιδόσεις. Χει-
ρότερες επιδόσεις έχουν το Βιετνάμ
και η Τσεχία.

Ωστόσο, όσον αφορά στη δυνα-
τότητα του πολίτη να προσφύγει
στη δικαιοσύνη και να κερδίσει
υποθέσεις εναντίον του κράτους,
η Κύπρος κατατάσσεται στην 32η
θέση βάσει των ίδιων στοιχείων.

12 δικαστές ανά 100.000
Μιλώντας ο τέως δικαστής του

Ανωτάτου Δικαστηρίου Γιώργος
Ερωτοκρίτου ανέφερε πως ανέκα-
θεν υπήρχε μειωμένη απόδοση πό-
ρων στα δικαστήρια και η Πολιτεία
ανέκαθεν θεωρούσε τα δικαστήρια
μη παραγωγικό τομέα. Ως αποτέ-
λεσμα αυτού του γεγονότος, κατά
τη γνώμη του δεν γίνονταν οι απαι-
τούμενες επενδύσεις και βάσει των
στοιχείων που παρουσίασε, η από-
δοση πόρων από το κράτος είναι
η χαμηλότερη στην Ε.Ε. Ως παρά-
δειγμα έφερε άλλες χώρες της Ε.Ε.,
όπως το Λουξεμβούργο και το Ηνω-
μένο Βασίλειο που ξοδεύουν 160 -
180 ευρώ ανά κάτοικο για τη λει-
τουργία των Δικαστηρίων, με την
Κύπρος να διαθέτει μόνο 25 ευρώ
ανά κάτοικο.

Αναφορικά με το ποσοστό του
Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος
που ξοδεύεται για τα δικαστήρια,
ο κ. Ερωτοκρίτου παρουσίασε στοι-
χεία που πάλι η Κύπρος καταλαμ-
βάνει την τελευταία θέση. Συγκρι-
τικά, ανέφερε το Βέλγιο που είναι

στην πρώτη θέση και ξοδεύει το
0,65% του ΑΕΠ του, με την Κύπρο
να ξοδεύει μόλις το 0,12% και το
μέσο όρο της Ε.Ε. να είναι στο
0,32%.

Σε ό,τι αφορά τον δείκτη του
αριθμού δικαστών ανά 100.000 κα-
τοίκους, η Κύπρος είπε ότι διαθέτει
12 δικαστές, ενώ στην Ε.Ε. ο μέσος
όρος ανέρχεται σε 20. Στη Σλοβενία,
την Κροατία, το Λουξεμβούργο και
το Βέλγιο ο αριθμός δικαστών κυ-
μαίνεται μεταξύ 40 - 50 άτομα. Η
Κύπρος από 117 δικαστές, θα έπρε-
πε να έχει τουλάχιστον 170 κατά
τον ίδιο.

Καταλήγοντας, ο κ. Ερωτοκρίτου
προσπάθησε να «ισορροπήσει» τα
στατιστικά που θέτουν την Κύπρο
στις τελευταίες θέσεις σχεδόν σε
κάθε τομέα, λέγοντας πως παρά
τα πενιχρά μέσα, η ποιότητα της
δικαιοσύνης στην Κύπρο παραμένει
σε ψηλά επίπεδα και ότι η δικαιο-
σύνη στάθηκε στο ύψος της κατά
την κρίση. Εκείνο που κάκισε είναι
τους ρυθμούς απονομής δικαιοσύ-
νης και ότι η κρίση ήταν απλώς
αφορμή για να βγουν στην επιφά-
νεια τα διαχρονικά προβλήματα
των Δικαστηρίων. «Με προτροπή
Τρόικας αποταθήκαμε για τεχνική
βοήθεια από την Ε.Ε. για ετοιμασία
της έκθεσης του 2016 για τα λει-
τουργικά προβλήματα. Υπάρχει η
δέσμευση της πολιτείας για υπο-
στήριξη της μεταρρύθμισης. Ου-
σιαστικά η μεταρρύθμιση ξεκίνησε
το 2016, με την Έκθεση του Ανω-
τάτου Δικαστηρίου. Μέχρι σήμερα
ξεκίνησαν ή θα ξεκινήσουν 18 έργα
και δράσεις για μεταρρύθμιση, με
τα 9 να είναι πλήρως χρηματοδο-
τημένα και τα άλλα 9 να καλύπτον-
ται από εθνικά κεφάλαια. Τα τέσ-
σερα έχουν ήδη ολοκληρωθεί», κα-
τέληξε.
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Σε ό,τι αφορά τον δείκτη
του αριθμού δικαστών
ανά 100.000 κατοίκους, η
χώρα διαθέτει 12 δικα-
στές, ενώ στην Ε.Ε. ο μέ-
σος όρος ανέρχεται σε 20.

Την αδήριτη ανάγκη για μεταρρύθμιση των δικαστηρίων τόνισαν και τα στελέ-
χη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και τα στελέχη της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας που επισκέφθηκαν την Κύπρο στο πλαίσιο της έκτης αποστολής μετα-
προγραμματικής εποπτείας της Κύπρου.
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Αυτός ήταν ο τίτλος ενός συνολικού
σχεδίου που δημοσιεύθηκε το 2015,
αλλά εξακολουθεί να ισχύει, από
τον Διεθνή Οργανισμό Ανανεώσι-
μων Πηγών Ενέργειας (IRENA), τον
οποίο ζήτησε η Κύπρος σαν συμ-
μέτοχος. Η IRENAέκανε λεπτομερείς
συστάσεις που θα βοηθούσαν στην
αύξηση της χρήσης ανανεώσιμων
πηγών ενέργειας (ΑΠΕ) και στην
ελαχιστοποίηση του κόστους πα-
ραγωγής ηλεκτρισμού στην Κύπρο.
Εάν οι συστάσεις της είχαν εφαρ-
μοστεί πλήρως, η συμβολή ΑΠΕ
στην ηλεκτρική ενέργεια θα είχε
φτάσει το 18-28% μέχρι το 2020.
Φυσικά, αυτό δεν έχει γίνει. Μέχρι
πέρυσι επιτεύχθηκε λιγότερο από
9%, έναντι ενός μέτριου δεσμευτικού
στόχου, 16%, μέχρι το 2020, κάτι
που φαίνεται τώρα ακατόρθωτο.

Έχει αναφερθεί ότι δεν είναι εύ-
κολο να αυξηθεί η χρήση ΑΠΕ στην
παραγωγή ηλεκτρισμού στην Κύπρο,

επειδή τα συστήματά μας είναι σχε-
διασμένα για ορυκτά καύσιμα και
η μετατροπή είναι δαπανηρή –πρέ-
πει να περιμένουμε μέχρι να δια-
τεθούν φθηνά συστήματα αποθή-
κευσης ηλεκτρικής ενέργειας. Υπο-
στηρίζεται ότι αυτό μας κρατάει πί-
σω. Αλλά είναι σωστό; Το κόστος
της ηλιακής ενέργειας έχει μειωθεί
δραματικά. Πρόσφατοι πλειστηρια-
σμοί στην Αίγυπτο και την Ιορδανία
οδήγησαν σε κόστος έως €22/MWh.
Η χρήση μπαταριών αποθήκευσης
αυξάνεται ραγδαία παγκοσμίως εξαι-
τίας του ταχέως μειούμενου κόστους
–μεταξύ 2016-2019, οι τιμές μει-
ώθηκαν κατά το ήμισυ. Στην Καλι-
φόρνια δεν κατασκευάζουν πλέον
σταθμούς ηλεκτροπαραγωγής με
φυσικό αέριο (Φ.Α.), παρά την πρό-
σβαση σε φθηνό Φ.Α. Οι νέες προ-
σθήκες είναι κυρίως ηλιακές φω-
τοβολταϊκές εγκαταστάσεις σε συν-
δυασμό με μπαταρίες. Μέχρι πριν

από λίγα χρόνια η Πορτογαλία και
η Ισπανία βασίζονταν κυρίως σε
ορυκτά καύσιμα για παραγωγή ηλε-
κτρισμού. Και δεν είναι πλουσιότερες
χώρες –το κατά κεφαλήν ΑΕΠ της
Πορτογαλίας είναι 80% της Κύπρου,
και της Ισπανίας μόλις πιο πάνω.
Μέχρι το 2017 η παραγωγή ανανε-
ώσιμης ηλεκτρικής ενέργειας έφτασε
τα 54% και 36% αντίστοιχα. Η με-
τατροπή σε ΑΠΕ δεν φαίνεται να
έχει οδηγήσει σε ανυπέρβλητο κό-
στος ή προβλήματα – εντελώς το
αντίθετο. Ακόμη και η Ελλάδα έχει
φτάσει το 24,5%. Τι πραγματικά μας
κρατάει; Γιατί δεν εφαρμόζουμε τον
οδικό χάρτη της IRENA; Και ακόμα
καλύτερα, γιατί δεν ζητάμε από την
IRENA να τον ανανεώσει και να μας
συμβουλεύσει για την ταχεία εφαρ-
μογή του; 

Η εισαγωγή ΥΦΑ φαίνεται να εί-
ναι ο κύριος λόγος για την αργή
υλοποίηση και μη δέσμευση σε χρο-

νοδιάγραμμα για μελλοντική εφαρ-
μογή ΑΠΕ. Εάν, για παράδειγμα, το
ένα τρίτο της κατανάλωσης ηλε-
κτρισμού στην Κύπρο διοχετεύεται
σε ΑΠΕ, το κόστος ανάκτησης των
εγκαταστάσεων και λειτουργίας
ΥΦΑ θα αυξηθεί κατά 50% ανά kWh.
Αυτό θα κάνει την τιμή ηλεκτρισμού
ακόμη υψηλότερη από ό,τι είναι
σήμερα.

Η εισαγωγή ΥΦΑ έχει ορισμένα
σοβαρά μειονεκτήματα:

• Θα καθυστερήσει ακόμη πε-
ρισσότερο την ευρύτερη και ταχύ-
τερη υλοποίηση ΑΠΕ.

• Η μετάβαση από μαζούτ στο
Φ.Α. δεν θα επιτύχει τον στόχο
της Ε.Ε. για μείωση εκπομπών άν-
θρακα κατά 40% το 2030 σε σύγ-
κριση με τα επίπεδα του 1990. Ως
αποτέλεσμα, θα εξακολουθήσει
να αφήνει την Κύπρο πολύ πάνω
από τα επίπεδα εκπομπών του
1990, απαιτώντας περαιτέρω μέτρα

για την επίτευξη των στόχων Ε.Ε.
• Δεν θα συμβάλει στην επίτευξη

του στόχου της Ε.Ε. για 32,5% ΑΠΕ
έως το 2030 –αυτό απαιτεί την εφαρ-
μογή του οδικού χάρτη της IRENA.

Με άλλα λόγια, η Κύπρος θα αν-
τιμετωπίζει ακόμη προβλήματα με
την επίτευξη των στόχων Ε.Ε. –που
χρησιμοποιείται ως κύριος λόγος
για την εισαγωγή ΥΦΑ– κάτι που
θα απαιτήσει την εφαρμογή περαι-
τέρω μέτρων. Το κύριο πρόβλημα
είναι ότι το ΥΦΑ θα οδηγήσει σε
αύξηση του κόστους ηλεκτρισμού
για τον Κύπριο καταναλωτή. Η κυ-
βέρνηση πρέπει να αποκαλύψει τα
αποτελέσματα τυχόν μελετών οι-
κονομικού αντίκτυπου που έχει
πραγματοποιήσει, για να δικαιολο-
γήσει την εισαγωγή ΥΦΑ. Αντιλαμ-
βάνομαι ότι η τράπεζα ΕΙΒ εξετάζει
το ενδεχόμενο να επενδύσει στο
έργο εισαγωγής ΥΦΑ. Στην πραγ-
ματικότητα, μέσω αυτής της επι-

χορήγησης μπορεί να καταλήξει να
επιδοτεί ένα έργο ορυκτών καυσί-
μων, καθυστερώντας ακόμη περισ-
σότερο την εφαρμογή ΑΠΕ –αντί-
θετα προς τους στόχους της Ε.Ε.
για κλιματική αλλαγή.

Η Κύπρος θα πρέπει να κινηθεί
από λόγια σε δράση. Υποστηρίζον-
τας ότι είμαστε στην πρωτοπορία
δράσης για την αλλαγή κλίματος,
αλλά να μην κάνουμε τίποτα δεν
εμπνέει εμπιστοσύνη. Τα πανεπι-
στήμια της Κύπρου κάνουν πολλά,
αλλά η Κύπρος είναι πολύ πίσω.
Είναι επείγον να εφαρμόσουμε τον
οδικό χάρτη της IRENA.

Οι χώρες που επενδύουν σε ΑΠΕ,
συμπεριλαμβανομένης της Αιγύπτου
και Ιορδανίας με τη βοήθεια της
EBRD, έχουν επιτύχει σημαντικά
αποτελέσματα.

Ο κ. Χαράλαμπος Έλληνας είναι πρώην
πρόεδρος της ΚΡΕΤΥΚ.

Συνέντευξη στον
ΓΙΑΝΝΗ ΚΑΥΚΑΡΙΔΗ 

Οι Queen’s Counsels (QC) Παύλος
Παναγή, Kerim Fuad και ο δικαστής
Anthony Bate μιλούν στην «Κ» για
τις αδυναμίες, αλλά και τις δυνα-
τότητες της κυπριακής δικαιοσύ-
νης, καθώς επίσης και για τον ρόλο
των ερευνητικών επιτροπών. Στέλ-
νουν μηνύματα αισιοδοξίας, αλλά
παροτρύνουν και προς θεσμική
υπευθυνότητα.
–Ποια είναι η γνώμη σας για την
ποιότητα της δικαιοσύνης στην
Κύπρο; 

–Παύλος Παναγή: Η άποψή μου,
έχοντας μιλήσει σε νομικά συνέδρια
στην Κύπρο και συναντώντας δι-
κηγόρους εδώ, είναι ότι μένω εν-
τυπωσιασμένος από το πόσο προ-
σοντούχοι είναι. Η ποιότητα της
δικαιοσύνης είναι ιδιαίτερα ισχυρή
λόγω της ποιότητας του δικαστικού
συστήματος. H προσοχή στη λε-
πτομέρεια και η κατανόηση της
σημασίας του εθιμικού δικαίου, της
νομότυπης διαδικασίας, η σημασία
του κράτους δικαίου, η παροχή δί-
καιων ακροάσεων, εμπνέουν σε-
βασμό.
–Θεσμικά η Κύπρος είναι υγιής
όσον αφορά την απονομή δι-
καιοσύνης;

–Παύλος Παναγή: Ναι. Οι άν-
θρωποι με τους οποίους μιλώ, που
ασκούν από τη δικαστική έδρα και
από το δικηγορικό σύλλογο, πι-
στεύουν στο σύστημα. Και πι-
στεύουν σε μια δίκαιη διαδικασία
και κάνουν το καλύτερο δυνατό για
να το επιτύχουν. Φυσικά, καταλα-
βαίνω ότι το κράτος δικαίου είναι
υπό κάποια πίεση στην Κύπρο, κάτι
το οποίο όμως δεν είναι ασυνήθιστο.
Η δουλειά του δικαστή είναι δύ-
σκολη, όποια απόφαση πάρεις, κά-
ποιος θα σε επικρίνει.
–Η εφημερίδα μας ζήτησε πρό-
σφατα την παραίτηση του Προ-
έδρου του Ανώτατου Δικαστη-
ρίου.

–Παύλος Παναγή: Διάβασα την
ιστορία. Πρέπει να πω ότι διαφωνώ.
Η άποψή μου είναι ότι αυτό που
συμβαίνει, όταν κάποιος επιτίθεται
στην προσωπικότητα ενός δικαστή,
όταν προσβάλλεται η διαδικασία,
μπορεί να υπονομεύσει το κράτος
δικαίου. Σε αυτό το νησί έχετε τε-
ράστιες ευκαιρίες για ξένες επεν-
δύσεις από επιχειρήσεις και γι’ αυ-
τούς τους ανθρώπους να πιστεύουν
ότι δεν πρόκειται να επιτύχουν μια
δίκαιη ακρόαση, νομίζω ότι πρέπει
να υπάρχουν πολύ ισχυρά αποδει-
κτικά στοιχεία. Όχι μόνο ότι κάτι
θα μπορούσε να είχε γίνει με δια-
φορετικό τρόπο, αλλά ότι υπήρχε
πράγματι μεροληψία. Ο μόνος τρό-
πος για να επιτευχθεί αυτό είναι
να επιστρέψουμε στην απόφαση
και να πούμε ότι αυτό δεν ήταν
μεμπτό βάσει του νόμου.
–Αυτό που λέει ο γενικός εισαγ-
γελέας είναι ότι ο δικαστής θα
έπρεπε να αυτοεξαιρεθεί λόγω
οικογενειακών σχέσεων.

–Παύλος Παναγή: Κοιτάξτε είναι
δύσκολη δουλειά να είσαι γενικός

εισαγγελέας γιατί έχεις την ευθύνη
να είσαι διαχειριστής της δικαιο-
σύνης αλλά και πολιτικός. Σέβομαι
την άποψή του. Ο γενικός εισαγ-
γελέας νομίζω ότι στις πιο πρόσφα-
τες δηλώσεις που έκανε όταν έδωσε
στοιχεία στην Επιτροπή Δεοντο-
λογίας της Βουλής δεν πρόταξέ άμε-
σα ότι υπήρξε λειτουργική μερο-
ληψία, αλλά δήλωσε ότι η εμφάνιση
μεροληψίας υπονομεύει την εμπι-
στοσύνη στο κράτος δικαίου. Μπο-
ρούμε όλοι να μάθουμε. Και το κά-
νουμε ο ένας από τον άλλο. Αντι-
λαμβάνομαι ότι η Κύπρος καταβάλ-
λει τεράστιες προσπάθειες για τη
βελτίωση της εμπιστοσύνης του
κοινού στη δικαιοσύνη. Ο δικαστής
Νικολάτος εργάζεται σε σχέση με
έναν δικαστικό κώδικα που είναι

κατάλληλος για τον σκοπό αυτό
και η κυβέρνηση από την πλευρά
της, δημιουργώντας επιτροπή κατά
της διαφθοράς, η οποία θα έχει ευ-
ρεία εντολή και πρέπει να υποστη-
ριχθεί, διότι οτιδήποτε βελτιώνει
την εμπιστοσύνη του κοινού στην
απονομή δικαιοσύνης είναι προς
όφελος όλων.
–Στην Κύπρο παρατηρούμε σο-
βαρές καθυστερήσεις στην έκ-
δοση δικαστικών αποφάσεων. 

–Kerim Fuad: Ένα προφανές
πρόβλημα είναι ότι δεν υπάρχουν
αρκετοί δικαστές. Φυσικά, αν δεν
υπάρχουν αρκετοί δικαστές, θα
έχετε πάντοτε καθυστερημένες
αποφάσεις. Ένας από τους μηχα-
νισμούς που αναπτύξαμε στο Ηνω-
μένο Βασίλειο είναι να έχουμε δι-
καστές μερικής απασχόλησης που
ονομάζονται recorders ή αναπλη-
ρωτές ανώτατοι δικαστές που
ασκούν τον ρόλο τους ως δικηγόροι,
αλλά σε ορισμένες χρονικές στιγμές
του έτους παρακάθονται ως δικα-
στές. Με εξέπληξε η ακεραιότητα,
η ενέργεια, το πάθος και η ποιότητα
των δικαστών που συναντήσαμε.
Κυρίως επειδή πολλοί από αυτούς
είναι νέοι, επειδή όλοι θέλουν να
δουν την αλλαγή. Είναι εύκολο να
είμαστε αρνητικοί για πράγματα
που δεν δουλεύουν. Αλλά υπάρχουν
πράγματα που λειτουργούν. Για πα-
ράδειγμα προσλαμβάνονται 35 δι-
καστές, εισάγεται ένα δευτεροβάθ-
μιο επίπεδο δικαιοσύνης για να γε-
φυρώσει το χάσμα μεταξύ του Επαρ-
χιακού Δικαστηρίου και του Ανώ-
τατου Δικαστηρίου. Αυτό θα βοη-

θήσει εξαιρετικά στην αντιμετώπιση
των καθυστερημένων αποφάσεων.
Είναι όμως σημαντικό να θυμόμαστε
ότι ο λόγος για τον οποίο η δικαιο-
σύνη σας είναι υγιής είναι επειδή
έχουμε προσκληθεί εδώ. Είμαστε
ένα παράδειγμα πόσο υγιές είναι
το δικαστικό σας σύστημα, επειδή
είναι ανοιχτό στο να είμαστε εδώ
είναι ανοιχτό για να έρθουμε και
να μοιραστούμε τις ιδέες μας. Υπάρ-
χει όμως μια κουλτούρα που χρει-
άζεται αλλαγή. Είναι η κουλτούρα
της αναβολής υποθέσεων (adjo-
urnment). Η ιδέα ότι ένας δικηγόρος
μπορεί να εμφανιστεί και να ζητήσει
αναβολή. Και είναι πιο εύκολο από
ότι θα έπρεπε. Νομίζω ότι οι δικα-
στές θα πρέπει να έχουν την προ-

στασία του Εφετείου ή του Ανώτα-
του Δικαστηρίου, ώστε να μπορούν
να λαμβάνουν ισχυρές αποφάσεις
και να εκδικάζουν μια υπόθεση.
Και στις δύο κοινότητες πρέπει να
υπάρξουν λιγότερες αναβολές και
το έχουμε αντιμετωπίσει στην Αγ-
γλία και η συσσώρευση υποθέσεων
έχει μειωθεί.

–Anthony Bate: Φιλοξένησα ένα
workshop για νέους δικαστές στην
οικία του ύπατου αρμοστή. Με εξέ-
πληξε η επιθυμία να βελτιωθούν
τα πράγματα. Όταν τους ζήτησα
να προσδιορίσουν τα θέματα για
μελλοντικά σεμινάρια, η καθυστέ-
ρηση στη λήψη αποφάσεων ήταν
στη κορυφή της λίστας. Φυσικά,
αυτό είναι ένα κυπριακό ζήτημα

που θα απαιτήσει κυπριακή λύση.
Για παράδειγμα όμως, ίσως μπορεί
να ακολουθηθεί μια αστική διαδι-
κασία, μια σειρά κανόνων, ακολου-
θώντας το αγγλικό μοντέλο, το
οποίο υιοθετήσαμε πριν από είκοσι
χρόνια για την αντιμετώπιση πα-
ρόμοιων προβλημάτων. Κανείς δεν
ήθελε να παραπέμψει τις υποθέσεις
σε δίκη και υπήρξαν τεράστιες κα-
θυστερήσεις. Τότε, δικαστές που
επιθυμούσαν να αλλάξουν τα πράγ-
ματα μαζί με τους βασικούς ενδια-
φερόμενους, όπως οι ασφαλιστικές
εταιρείες που δαπανούσαν τεράστια
χρηματικά ποσά για το νομικό κό-
στος, είπαν «προτιμούμε να διευ-
θετήσουμε τις υποθέσεις ή να τις
αντιμετωπίσουμε παρά να τις αφή-

σουμε να παρασυρθούν με αυτό
τον τρόπο». Είναι μια αλλαγή κουλ-
τούρας. Στην Αγγλία τώρα πρέπει
να εργαστούν σκληρά για μια ανα-
βολή. Εάν απλώς δεν συμπληρώ-
νουν το έργο τους, αν δεν είναι
έτοιμοι όπως θα έπρεπε, οι δικαστές
θα αντιμετωπίσουν το ζήτημα αυ-
στηρά, επιδικάζοντας την υπόθε-
ση.
–Γιατί οι μεταρρυθμίσεις όπως
η μηχανογράφηση στα δικαστή-
ρια χρειάζονται τόσο χρόνο για
να εφαρμοστούν;

–Παύλος Παναγή: Θα ξεκινήσει
η μηχανογράφηση, πρώτα από το
Ανώτατο Δικαστήριο και στη συ-
νέχεια προς τα υπόλοιπα δικαστήρια
για να διασφαλιστεί η αποτελεσμα-
τική διαχείριση των υποθέσεων.
Μας είπαν πέρυσι για την έκθεση
του λόρδου Dyson και τώρα υπάρχει
μια κατάλληλη ομάδα εργασίας από
την Ιρλανδία, την Ε.Ε. και υπάρχει
χρηματοδότηση για μηχανογρά-
φηση, μεταρρυθμίσεις και νέα κτίρια
δικαστηρίων. Όλα αυτά βελτιώνουν
την εμπιστοσύνη του κοινού στη
δικαιοσύνη. Ένα πράγμα που είναι
κοινό μεταξύ των Κυπρίων, των
Βρετανών και των ανθρώπων σε
όλο τον κόσμο είναι ότι οι άνθρωποι
αγαπούν να διαμαρτύρονται αν τα
πράγματα πάνε στραβά. Οι πληρο-
φορίες μας λένε ότι το δικαστικό
σώμα εργάζεται εξαιρετικά σκληρά
ούτως ώστε το σύστημα να εξυπη-
ρετεί το κοινό.
–Μπορεί η δικαιοσύνη να βοη-
θήσει την επανένωση της Κύ-
πρου;

–Kerim Fuad: Αυτό έχει να κάνει
με τους πολίτες. Πάντα σκέφτομαι
τον άντρα ή την γυναίκα στο δρόμο,
στο λεωφορείο, αν πιστεύουν στην
ακεραιότητα των δικηγόρων και
των δικαστών μας και πιστεύουν
στο κράτος δικαίου και πιστεύουν
ότι όλοι αντιμετωπίζονται το ίδιο.
Αυτή είναι η πιο σταθερή πλατφόρ-
μα για το μέλλον για κάθε πολιτι-
σμένη κοινωνία. Το πρόβλημα είναι
ότι όλοι προσπαθούν να λύσουν
όλα τα προβλήματα ταυτόχρονα.
Κατά τη γνώμη μου, κάθε κοινότητα
πρέπει να προσφέρει ένα μεγάλο
πράγμα. Και τότε χτίζεις από εκεί.

Παύλος Παναγή: Υπάρχει μεγάλη
διεθνής καλή θέληση και χρημα-
τοδότηση διαθέσιμη για να αξιο-
ποιηθεί από το μέρισμα της ειρήνης
που θα έρθει αν υπάρξει ειρήνη.
Στο επάγγελμα μας λύνουμε δια-
φορές. Αν προσπαθήσετε να λύσετε
αυτά τα προβλήματα στην αρχή,
αυτό που θα έχετε είναι μια κατά-
σταση όπου δεν ξεκινάει ποτέ μια
ειρηνευτική διαδικασία. Νομίζω
ότι αυτό δεν ξεκινά από την κορυφή
αλλά από τους ανθρώπους. Κατα-
νοώντας ότι οι διαφορές είναι βέβαια
εκεί, χαρακτηρίζουν την ταυτότητά
μας, τον ατομικισμό μας, αλλά υπάρ-
χουν τόσα πολλά που έχουμε κοινά
ως Κύπριοι.

Anthony Bate: Υπάρχει μια κοινή
επιθυμία ανάμεσα στους Ελληνο-
κύπριους και Τουρκοκύπριους δι-
καστές για απόδοση δικαιοσύνης
που ξεπερνά τη διαίρεση.

Χρειάζεται αλλαγή κουλτούρας στη δικαιοσύνη
Για τις καθυστερήσεις στις δικαστικές αποφάσεις και όχι μόνο μιλάνε στην «Κ» ο Παύλος Παναγή, ο Kerim Fuad και ο Anthony Bate

Οδικός χάρτης για ανανεώσιμη ενέργεια στην Κύπρο
ΑΡΘΡΟ / Του ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΕΛΛΗΝΑ

Eνα προφανές πρόβλη-
μα είναι ότι δεν υπάρ-
χουν αρκετοί δικαστές.
Φυσικά, αν δεν υπάρ-
χουν αρκετοί δικαστές,
θα έχετε πάντοτε καθυ-
στερημένες αποφάσεις.

–Η έρευνα για την κατάρρευση του
Συνεργατισμού, η οποία μπορεί να
θεωρηθεί ως επιτροπή αλήθειας για
οικονομικές και πολιτικές καταστρο-
φές, ποιο ρόλο ή λειτουργία έχει στην
κοινωνία;
–Παύλος Παναγή: Έχουμε κάνει
πολλές τέτοιες έρευνες στο Ηνω-
μένο Βασίλειο, όπως την έρευνα
για την τραγωδία του Γκρένφελ
και την έρευνα για τον πόλεμο στο
Ιράκ (Chilcot inquiry). Ο σκοπός
δεν είναι, με τον τρόπο που λει-
τουργεί το δικαστήριο, να αποδο-
θεί ευθύνη και να επιδικαστούν τα

έξοδα και οι ζημίες, αλλά να δια-
σφαλιστεί ότι στο μέλλον μαθαί-
νονται τα διδάγματα και ότι η διοί-
κηση του κράτους βελτιώνεται
από τα διδάγματα που έχουν αντ-
ληθεί. Μερικές φορές υπάρχει
συστημική αποτυχία και όχι προ-
σωπικές αποτυχίες από τον συγ-
κεκριμένο υπουργό Οικονομικών.
Αλλά στην πραγματικότητα ο τρό-
πος με τον οποίο γίνονται τα πράγ-
ματα, ο τρόπος με τον οποίο δο-
μείται το σύνταγμα και οι θεσμο-
θετημένοι κανονισμοί μπορούν να
οδηγήσουν στην επανάληψη πα-

ρόμοιων καταστάσεων στο μέλλον.
–Anthony Bate: Δεν πρέπει να
υπερβαίνουν τους όρους αναφοράς
τους, αλλά ως μέσο διερεύνησης
μπορούν να είναι πολύ χρήσιμοι.
–Kerim Fuad: Πρέπει να οργανώνε-
τε μια έρευνα από την αρχή, έτσι
ώστε όλοι να γνωρίζουν πού κατευ-
θύνεται. Υπάρχουν και άλλες δια-
θέσιμες επιλογές, θα μπορούσατε
να έχετε QCs ή συνταξιούχους δι-
καστές από την Αγγλία, οι οποίοι εί-
ναι ανεξάρτητοι και θα μπορούσαν
να βοηθήσουν στην εξάλειψη κάθε
φόβου μεροληψίας.

Δεν πρέπει να υπερβαίνουν τους όρους αναφοράς οι επιτροπές 

«Υπάρχει μια κοινή επιθυμία ανάμεσα στους Ε/κ και Τ/κ δικαστές για απόδοση δικαιοσύνης που ξεπερνά τη διαίρεση».
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Κυκλοφορεί αυτές τις ημέρες το
δεύτερο βιβλίο του τέως υπουργού
Εξωτερικών Ιωάννη Κασουλίδη, ο
οποίος έχει υπηρετήσει τον τόπο
από διάφορες θέσεις. Ο τίτλος του
βιβλίου τροχιοδεικτικός για το πε-
ριεχόμενό του, «30 χρόνια παρών.
Ιδέες και σκέψεις για την Κύπρο
μας». Ο Ιωάννης Κασουλίδης μέσα
στις 181 σελίδες αναπτύσσει το
σκεπτικό του για τον τρόπο άσκη-
σης της εξωτερικής πολιτικής της
Κύπρου, για την ανάγκη δημιουρ-
γίας ευρειών συνεργασιών με τις
χώρες της Ανατολικής Μεσογείου
και της Μέσης Ανατολής. Θίγει,
επίσης, σημαντικά ζητήματα που
αφορούν την Κύπρο και την αμφί-
δρομη σχέση της με την Ε.Ε. Ο
συγγραφέας τονίζει σε κάθε ευκαι-
ρία τη δυτικόστροφη πορεία της
χώρας και την ανάγκη μιας αγαστής
συνεργασίας με τις χώρες της Νό-
τιας Ευρώπης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ
«30 χρόνια παρών. Ιδέες και
σκέψεις για την Κύπρο μας»
εκδ. Καθημερινή, σελ. 181.

[…] Η εξωτερική πολιτική της
Κύπρου, όμως, δεν είναι μόνο το
Κυπριακό. Είναι αντιπαραγωγικό
για τους ξένους διπλωμάτες, μόλις
συναντούν τους δικούς μας διπλω-
μάτες να έχουν να κάνουν μόνο
με το Κυπριακό και τις προεκτάσεις
του. Άλλοι μας το λένε κατάματα
και άλλοι το έχουν στο πίσω μέρος
του μυαλού τους, με τη φράση «λύ-
στε το, δεν θα σας το λύσουμε
εμείς». Τα πρώτα χρόνια μετά την
εισβολή η διεθνής κοινότητα ένιωθε
αισθήματα ενοχής, γιατί ήταν ολο-
φάνερη η κατάφωρη παραβίαση

του Διεθνούς Δικαίου, ολοφάνερη
η επιβολή της κατοχής του ενός
τρίτου μιας μικρής και αδύναμης
χώρας από έναν ισχυρό και επιθε-
τικό γείτονα. Ταυτόχρονα, όμως,
τα συμφέροντα δεν επέτρεπαν να
υπάρχει οποιαδήποτε ουσιαστική
αντίδραση πέρα από μια ηθική στή-
ριξη μέσα από ψηφίσματα ή δη-
λώσεις. Το συναίσθημα ενοχής γι-
νόταν ακόμη πιο έντονο όταν για
δεκαετίες η δική μας πλευρά, βα-
σικά κατά τη διάρκεια των διακυ-
βερνήσεων Βασιλείου και Κληρίδη,
είχε την έξωθεν καλή μαρτυρία ότι
ειλικρινά προσπαθούσε για την
αναζήτηση λύσης, ενώ η τ/κ ηγεσία
και η Άγκυρα ήταν πασιφανώς
αδιάλλακτες και απορριπτικές. Δυ-
στυχώς, από το 2004 και μετά αυτή
η ηθική υπεροχή ανατράπηκε. Φυ-
σικά, η ανατροπή της ηθικής υπε-
ροχής από μόνη της δεν θα είχε
μεγάλη σημασία, γιατί ούτως ή άλ-
λως το αποτέλεσμα ήταν το ίδιο,
εξαιτίας της αδυναμίας της διεθνούς
κοινότητας να μας βοηθήσει ου-
σιαστικά στην επίλυση του Κυ-
πριακού. Ο κυπριακός λαός απέρ-

ριψε το Σχέδιο του ΟΗΕ για τα αρ-
νητικά του Σχεδίου Ανάν και πε-
ριφρόνησε τα πιστοποιητικά καλής
διαγωγής ως σίγουρα υποδεέστερης
σημασίας. Όμως εκείνο που παρα-
βλέψαμε ήταν το άλλοθι που επι-
ζητούσε η διεθνής κοινότητα για
να αποβάλει το συναίσθημα ενοχής,
να ξεχάσει την εισβολή, την κατοχή
και όλα τα παράγωγα αυτής. Η
απόρριψη του Σχεδίου του ΟΗΕ,
που κατά τεκμήριο για τον έξω κό-
σμο θεωρείται μια αντικειμενική
και διεθνώς αποδεκτή πρόταση,
χωρίς να εξετάζει το δίκαιο ή όχι
του περιεχομένου του, άλλαξε άρ-
δην τα δεδομένα. Από τότε και
μετά η διεθνής κοινότητα μετατό-
πισε το Κυπριακό σαν ευθύνη των

Κυπρίων και των δύο κοινοτήτων
για να καταλήξουν σε λύση με την
οποία να νιώθουν και οι δύο κοι-
νότητες ότι μπορούν να ζήσουν
μαζί. Αν δεν μπορούν να καταλή-
ξουν σε τέτοια λύση, λένε, τότε ας
μείνουν χωριστά, εφόσον η κατά-
σταση θα ήταν ελεγχόμενη.
Τα βασικά αξιώματα της
κυπριακής εξωτερικής πολιτικής

Χρειάζεται, λοιπόν, μια νέα εξω-
τερική πολιτική, ευφάνταστη, δη-
μιουργική και καινοτόμα που να
αναβαθμίζει τη σημασία και χρη-
σιμότητα της Κύπρου, έστω και
πριν από τη λύση του Κυπριακού,
που να αφήνει τον διεθνή παρά-
γοντα να συμπεράνει από μόνος
του ότι με τη λύση θα υπάρξει πολ-

λαπλασιαστικό αποτέλεσμα στη
σημασία και χρησιμότητά της. Η
εξωτερική πολιτική στην οποία
στηρίχτηκε τα τελευταία πέντε χρό-
νια η Κύπρος και πάνω στην οποία
είμαι σίγουρος ότι θα βασιστεί για
να την αναπτύξει, να τη διευρύνει
και να την εμπεδώσει, στηρίζεται
πάνω στα εξής βασικά αξιώματα:
1ο: Πλήρης αξιοποίηση της ιδιό-
τητας του κράτους μέλους της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης ως ενεργού και
αξιόπιστου εταίρου. Αυτή η ιδιότητα
θα μπορούσε να φανεί χρήσιμη σε
γείτονες εκτός Ε.Ε. και άλλους φί-
λους, εφόσον ως κράτος μέλος μετρά
η παρουσία μας μέσα στην Ε.Ε.

2ο: Μια πλήρως αναπτυγμένη
περιφερειακή πολιτική, αξιοποι-

ώντας τη γεωγραφία μας.
3ο: Μια σταθερή, δυναμική και

θετική εξωτερική πολιτική που να
έχει ξεκάθαρες επιλογές για να
είναι προβλέψιμη και όχι ευκαι-
ριακή και με λίγα λόγια όχι μια «πο-
λιτική της κωλοτούμπας», ανάλογα
με το πού φυσάει ο άνεμος.

4ο: Η ευκαιρία της γειτνίασης
και εγγύτητας με τη Μέση Ανατολή,
την πιο ταραχώδη περιοχή του κό-
σμου, όπου η τρομοκρατία, η διά-
δοση όπλων μαζικής καταστροφής,
το λαθρεμπόριο όπλων, το οργα-
νωμένο έγκλημα και η διακίνηση
ναρκωτικών αναβαθμίζουν τη ση-
μασία της Κύπρου ως παράγοντα
σταθερότητας και ασφάλειας για
τον υπόλοιπο κόσμο. Τον ρόλο αυτό
κλήθηκε να διαδραματίσει η Κύ-
προς χωρίς υπεκφυγές, χωρίς να
ενεργεί με έγνοια να αποφύγει την
ευθύνη. Μπορεί σήμερα να κατα-
γράψει ένα μεγάλο κατάλογο επι-
τυχιών, συνεργαζόμενη με υπηρε-
σίες ασφαλείας είτε μεγάλων δυ-
νάμεων είτε γειτονικών χωρών για
την καταπολέμηση της τρομοκρα-
τίας, κατάλογο κατάσχεσης φορ-
τίων από τα λιμάνια μας που πα-
ραβίαζαν τις κυρώσεις είτε των
Ηνωμένων Εθνών είτε της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, μια διαδικασία
που γίνεται με συνέπεια, σχολα-
στικότητα και υπευθυνότητα. [...]

5ο: Αναζήτηση ρόλων και συμ-
μετοχής σε διεθνείς οργανισμούς
που στόχο έχουν την ανάδειξη της
Κύπρου ως κράτους με συμβολή
και ιδέες, που να ενισχύουν την
ορατότητα και τη δημιουργικότητά
της […].

6ο: Όταν συμβάλλεις ενεργά δι-
καιούσαι να ασκείς εξωτερική πο-
λιτική με αξιοπρέπεια, χωρίς αί-
σθημα κατωτερότητας λόγω του
μεγέθους μας.

Η πολιτική είναι ένα συνεχές δόσιμο 
Προδημοσίευση από το δεύτερο βιβλίο του Ιωάννη Κασουλίδη «30 χρόνια παρών. Ιδέες και σκέψεις για την Κύπρο μας»» 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

«Δεν έχω πρόβλημα να συζητούμε
το πόρισμα ακόμα και τη μέρα
των εκλογών!» έλεγε ο Αβέρωφ
Νεοφύτου την περασμένη Πέμπτη
από το βήμα της Βουλής προτού
πάρει υπό μάλης το πολυσέλιδο
πόρισμα και εξαπολύσει δριμεία
επίθεση στο ΑΚΕΛ για τις σχέσεις
του «με το αμαρτωλό παρελθόν
του Συνεργατισμού». Κίνηση που
αιφνιδίασε αρκετούς, καθώς ο
ΔΗΣΥ κάθε άλλο από άνετος ήταν
μέχρι σήμερα με τη δημοσιοποί-
ηση του πορίσματος για τον Συ-
νεργατισμό. Για άλλους, όμως, η
αντιπαράθεση με το ΑΚΕΛ ήταν
απλώς θέμα χρόνου ενόψει εκλο-
γών. Δημοσκοπήσεις δείχνουν
τον Συναγερμό να έχει διαρροές
ψήφων δεξιότερα, αριστερότερα
και στο κέντρο και να μικραίνουν
την ψαλίδα με το ΑΚΕΛ έχουν
ήδη σπείρει πανικό στην Πινδά-
ρου. Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο
το κυβερνών κόμμα αντιλαμβα-
νόμενο πλέον πως αναπόφευκτα
ο Συνεργατισμός θα επικρατήσει
ως θέμα προεκλογικά, θα παίξει
το δύσκολο –για το ίδιο– προ-
εκλογικό παιχνίδι του Συνεργα-
τισμού, προκαλώντας όπου και
όπως μπορεί φθορά. Σε αυτό το
πλαίσιο, έχει ήδη ξεκινήσει ευ-
θείες επιθέσεις στα ηγετικά στε-
λέχη του ΑΚΕΛ και προχωράει με
το αφήγημα, το οποίο θεωρεί πως
θα συσπειρώσει τον ΔΗΣΥ: Θυ-
μίζοντας τον «μπαμπούλα» της
διακυβέρνησης Χριστόφια και
επιχειρώντας πλήγμα στο «ηθικό
πλεονέκτημα της Αριστεράς». Αν-
τιπαράθεση που βολεύει και το
ΑΚΕΛ στο θέμα πόλωσης. Όχι μό-
νο γιατί συσπειρώνεται, αλλά
γιατί ήδη ξεκινάει τη δική του
πορεία συνεργασίας με τα άλλα
κόμματα της αντιπολίτευσης.  

Η αρχική αμηχανία 
Όταν το πόρισμα του Συνερ-

γατισμού δημοσιοποιείτο, αδει-
άζοντας κυβέρνηση και υπουργό
Οικονομικών για τους χειρισμούς
τους, στην Πινδάρου επικρατούσε
μούδιασμα, καθώς η ηγεσία στή-
ριξε μεν τον υπουργό Οικονομι-
κών, αλλά προσπάθησε να τηρή-
σει σιγή ιχθύος. Καθόλου τυχαίος
ο διορισμός ολιγομελούς επιτρο-
πής στον ΔΗΣΥ που ακόμη μελε-
τάει το πόρισμα, όπως και η απο-
μάκρυνση πρωτοκλασάτων στε-
λεχών από τα τηλεοπτικά πάνελ,
στέλνοντας στη μάχη της αντι-
παράθεσης άγνωστα στελέχη να
επιχειρούν να βγάλουν το φίδι
από την τρύπα. Ενδεικτική της
αμηχανίας και η προσπάθεια απο-

προσανατολισμού με  το αιφνίδιο
σταύρωμα του προϋπολογισμού
του ΡΙΚ, ακόμα και η άρνηση,
όπως λέγεται, του Αβέρωφ Νεο-
φύτου να συζητήσει το κεφάλαιο
του Συνεργατισμού στην εκπομπή
«Ευθέως», όταν παρευρέθηκε πρό-
σφατα με τον γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρο
Κυπριανού, περιοριζόμενος στο
Κυπριακό. Η επιμονή της αντι-
πολίτευσης να διατηρήσει τον
Συνεργατισμό πρώτο θέμα έκανε
τον ΔΗΣΥ να αντιληφθεί πως θα
πρέπει να αντιδράσει. Άλλωστε,
οι δημοσκοπήσεις του ΔΗΣΥ και
του ΔΗΚΟ που δείχνουν τη ψαλίδα
ΔΗΣΥ-ΑΚΕΛ να μειώνεται, αλλά
και πρόσφατες δημοσκοπήσεις
ΜΜΕ που δείχνουν κυβέρνηση
και κυβερνών κόμμα να δέχονται
φθορά από τον Συνεργατισμό
ανάγκασαν την Πινδάρου να πά-
ρει δραστικά μέτρα και να βγει
στην αντεπίθεση. 

Εβγαλαν σκελετούς των ΣΠΙ ενόψει εκλογών
Στα άκρα οδηγείται η αντιπαράθεση μεταξύ του ΔΗΣΥ και του ΑΚΕΛ για τις ευθύνες στο μέγα ζήτημα του Συνεργατισμού 

Ο ΔΗΣΥ θέλει να κτυπήσει το ΑΚΕΛ,
αφήνοντας αιχμές και σκιές για
τη δράση στελεχών και μελών
που διόρισε στον Συνεργατισμό.
Μία κίνηση που όπως αναφέρουν
πολιτικές πηγές θα δώσει την αί-
σθηση πως για τον Συνεργατισμό
φταίνε όλοι και γι’ αυτό ακριβώς
τον λόγο θα αναγκαστούν τα κόμ-
ματα να το αποσιωπήσουν με στό-
χο να αποφύγουν την όποια φθο-
ρά. Καθόλου τυχαία η αναφορά
του κ. Νεοφύτου στο Συνεργατικό
Ταμιευτήριο Λάρνακας και Αμμο-
χώστου, όπου όπως είπε «δεν έμει-
νε φορολογικός παράδεισος που
να τον αφήσουν εκτός». Κίνηση
που δεν ονομάτιζε, αλλά φωτο-
γράφιζε τον πρώην βουλευτή του
ΑΚΕΛ Ανδρέα Μουσκάλλη, αλλά
και τον νυν δήμαρχο Λάρνακας
Ανδρέα Βύρα. 

Η όλη υπόθεση βεβαίως δεν
είναι σημερινή. Βάσει έκθεσης
που εξέδωσε τo 2016 η Ernst and
Young, αναφέρεται συγκεκριμένα
η αποδοχή πελατών από διάφορες
χώρες που θεωρούνται  φορολο-
γικοί παράδεισοι όπως το Dela-
ware, British Virgin Islands, Mar-
shall island, Belize, χωρίς, ωστόσο,
να καταγράφεται η οποιαδήποτε
παρατυπία. «Δεν έμεινε φορολο-
γικός παράδεισος που να τον αφή-
σουν εκτός» ανέφερε χαρακτηρι-
στικά ο κ. Νεοφύτου αφήνοντας

σκιές για τη δράση και τους λόγους
που επελέγησαν οι εν λόγω πε-
ριοχές. Όλο αυτό βεβαίως είχε
ανακινηθεί από τον ΔΗΣΥ και κα-
τά τη διάρκεια των δημοτικών
εκλογών του 2016, όταν υποψή-
φιος δήμαρχος του ΑΚΕΛ για τη
Λάρνακα ήταν ο Ανδρέας Βύρας.
Τότε όπως λέγεται ο κ. Βύρας είχε
προκαλέσει να δώσουν στοιχεία
αν έχουν οτιδήποτε εις βάρος του,
απειλώντας ακόμα και με μηνύσεις
συκοφαντικής δυσφήμισης. Ο ΔΗ-
ΣΥ δεν είχε επανέλθει επί του ζη-
τήματος, μέχρι σήμερα. Καθόλου
τυχαία και η άμεση τοποθέτηση
του Άντρου Κυπριανού, χαρακτη-
ρίζοντας τον Αβέρωφ Νεοφύτου
κοινό συκοφάντη. 

Και στο βάθος Πιερή
Όμως ο Αβέρωφ Νεοφύτου δεν

έμεινε μόνο στο να φωτογραφίσει
τον Ανδρέα Βύρα και τον Ανδρέα

Μουσκάλλη, αλλά στο στόχαστρο
έβαλε και τον διορισμένο από το
ΑΚΕΛ αντιπρόεδρο της Επιτρο-
πείας Λάμπρο Πιερή. «Τα τρία μέ-
λη που διόρισε ο ΔΗΣΥ στην Επι-
τροπεία  ήταν τα πρώτα που πα-
ραιτήθηκαν. Το μέλος του ΑΚΕΛ
Λάμπρος Πιερή έμεινε γαντζωμέ-
νος μέχρι τέλους στην καρέκλα»
σημείωσε χαρακτηριστικά ο κ.
Νεοφύτου, με τον Στέφανου Στε-
φάνου να τον κατηγορεί για ψέ-
ματα, ξεκαθαρίζοντας πως ο κ.
Πιερή παραιτήθηκε, αλλά ο ίδιος
ο υπουργός Οικονομικών τον πα-
ρακάλεσε να αποσύρει την πα-
ραίτησή του, καθώς διαφορετικά
δεν θα μπορούσαν να ληφθούν
αποφάσεις. 

Ο Αβέρωφ Νεοφύτου σήκωσε
το γάντι περί ψεμάτων, παρου-
σιάζοντας μέσω twitter έγγραφο
που καταδείκνυε πως ο κ. Πιερή
παραιτήθηκε τρεις βδομάδες πριν
από την απόφαση της Βουλής για
πώληση του Συνεργατισμού στην
Ελληνική Τράπεζα. 

Επίθεση και από ΕΛΑΜ 
Ο Λάμπρος Πιερή βεβαίως δεν

δέχτηκε επίθεση μόνο από τον
Αβέρωφ Νεοφύτου, αλλά και από
τον πρόεδρο του ΕΛΑΜ Χρίστο
Χρίστου, ο οποίος τον κατήγγειλε
για τις επαγγελματικές του δρα-
στηριότητες και αφήνοντας αιχμές

για τις σχέσεις με τον ΣΥΡΙΖΑ.
«Στο Διοικητικό Συμβούλιο συμ-
μετείχε ο γνωστός δικηγόρος Λάμ-
προς Πιερή, ο οποίος είναι μέλος
της Κεντρικής Επιτροπής του
ΑΚΕΛ. Ένα άτομο το οποίο το τε-
λευταίο διάστημα είναι πρώτη εί-
δηση, μαζί με τον συνεργάτη του
κ. Αρτεμίου, σε πολλά ελλαδικά
ΜΜΕ. 

Τα δημοσιεύματα, μεταξύ άλ-
λων, κάνουν λόγο για περίεργες
υποθέσεις που συνδέουν τις οι-
κονομικές σχέσεις του ΣΥΡΙΖΑ με
το ΑΚΕΛ, ενώ μιλούν για διασυν-
δέσεις του δικηγορικού γραφείου
Αρτεμίου - Πιερή με το Μέγαρο
Μαξίμου του Αλέξη Τσίπρα, για
ξέπλυμα χρήματος σε τράπεζα
στη Κύπρο, όπου ο ένας ήταν δι-
ευθυντικό στέλεχος. Στην Κύπρο
η εν λόγω είδηση δεν σχολιάστηκε
καθόλου, λες και δεν συμβαίνει
τίποτα», ανέφερε χαρακτηριστικά
ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ από το βή-
μα της Βουλής. Υπενθυμίζεται
πως ο συνεργάτης του Λάμπρου
Πιερή, Αρτέμης Αρτεμίου είχε
πρωταγωνιστήσει στα ελλαδικά
ΜΜΕ, για το ότι εμφανίζεται στα
Panama Papers, για το ταξίδι που
έκανε το 2013 με τον νυν Έλληνα
υπουργό Επικρατείας Νίκο Παππά
στη Βενεζουέλα, αλλά και γενι-
κότερα για τις σχέσεις του με τον
ΣΥΡΙΖΑ.  

Οι φορολογικοί παράδεισοι και οι σχέσεις με ΣΥΡΙΖΑ
Το σίγουρο είναι πως το ΑΚΕΛ δεν
είναι διατεθειμένο να κλείσει το
θέμα του Συνεργατισμού υπό τις
αιχμές για σκοτεινές δραστηριότητες
μελών που διόρισε στο παρελθόν.
Έδειξε από την αρχή πως θα κάνει
ό,τι μπορεί για να διατηρήσει το
θέμα στην επιφάνεια, με στόχο να
αποδομήσει το αφήγημα του success
story. Ενδεικτική και η πρόταση για
συνέχιση της συζήτησης την επό-
μενη εβδομάδα, αλλά και οι παρα-
σκηνιακές συναντήσεις που κάνει
το ΑΚΕΛ με άλλα κόμματα της αν-
τιπολίτευσης για κοινή γραμμή στο
θέμα του Συνεργατισμού. Κίνηση
που ενδεχομένως να βγάλει το ΑΚΕΛ
από την κοινοβουλευτική απομό-
νωση και ενδεχομένως να σπρώξει
εκεί το κυβερνών κόμμα.

Στο ΑΚΕΛ έχουν ήδη αποφασίσει
πως το κόμμα θα αναλάβει τις όποιες
ευθύνες λαθών έγιναν στο παρελθόν
από πρόσωπα και καταστάσεις και
να μην ακολουθήσει τον δρόμο της
«α λα καρτ» ερμηνείας του πορίσμα-
τος. Εντός του κόμματος βεβαίως
υπήρξαν οι ανησυχίες στελεχών και
η θέση πως το κόμμα θα πρέπει να
κρατήσει κάποιες αποστάσεις από
άτομα του ΑΚΕΛ που είχαν εμπλακεί
στον Συνεργατισμό, σε μία προσπά-
θεια να μην πληγεί το κόμμα, από
κινήσεις που ενδεχομένως να έκαναν
και το ΑΚΕΛ να μη γνωρίζει. Μέχρι
στιγμής πάντως το ΑΚΕΛ δεν άφησε

κανένα εκτεθειμένο, όπως φάνηκε
στην ολομέλεια της Βουλής. Ενδει-
κτικό ότι μπροστά και στις αιχμές
του κ. Νεοφύτου για τη στάση του
κ. Πιερή ο Άντρος Κυπριανού τον
υπερασπίστηκε λέγοντας χαρακτη-
ριστικά πως το ΑΚΕΛ φέρθηκε υπεύ-
θυνα με το να μην παραιτηθεί νω-
ρίτερα. 

Ο Χάρης και οι φίλοι
Πάντως, και το ΑΚΕΛ αναμένεται

να προχωρήσει στην ίδια τακτική
με τον ΔΗΣΥ, αποδομώντας πρό-
σωπα που επέλεξε η κυβέρνηση και
ο ΔΗΣΥ. Πέραν του Χάρη Γεωργιάδη,
για τον οποίο θα επιμείνουν σε πα-
ραίτηση μαζί με το ΔΗΚΟ, στο στό-
χαστρο είναι και άλλα πρόσωπα του
στενού περιβάλλοντός του, όπως ο
Νικόλας Χατζηγιάννης, ο Γιάννος
Σταυρινίδης, ακόμη και η Ειρένα
Γεωργιάδου στην ηγεσία της Ελλη-
νικής Τράπεζας. 

Κοινή γραμμή με άλλους 
�������

Στην αντεπίθεση 
ο ΔΗΣΥ, αφήνοντας
αιχμές για φορολογι-
κούς παράδεισους
στον Συνεργατισμό 
και για τη μη παραίτηση
του Λάμπρου Πιερή. 

�������

Το ΑΚΕΛ θα προσπαθή-
σει να διατηρήσει μέχρι
τέλους στην επικαιρότη-
τα τον Συνεργατισμό,
πλήττοντας τον Χάρη 
Γεωργιάδη αλλά και 
τον στενό περίγυρό του.

«Αν θέλουν την Κύπρο να πισωγυ-
ρίσει ας ξαναζωντανέψουν τις μέ-
ρες του Χριστόφια και του ΑΚΕΛ»,
ανέφερε την περασμένη Παρα-
σκευή ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ. Ένα
μανιχαϊστικό δίλημμα καταστρο-
φής-σωτηρίας που χρησιμοποιεί
τη μετά Χριστόφια εποχή ο Συνα-
γερμός. Κίνηση που στόχο έχει να
συσπειρώσει τον ΔΗΣΥ και την
ίδια ώρα να προκαλέσει φθορά στο
ΑΚΕΛ, θυμίζοντας τη διακυβέρνη-
ση Χριστόφια και τους χειρισμούς
στην οικονομία. 

Σε αυτό το πλαίσιο για πρώτη
φορά εξαπολύει ευθεία επίθεση
και στον γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρο Κυ-
πριανού. Πρόσωπο που ακόμα και
κατά τις προεδρικές εκλογές του
2018, εξήρε για την υπευθυνότητά
του στο Κυπριακό. «Μα ποιος μιλά

για απαξίωση των θεσμών και των
επιτροπών; Ο Άντρος; Το ΑΚΕΛ;»
είπε δηκτικά ο Αβέρωφ Νεοφύτου
κατά τη διάρκεια της ομιλίας του
στη Βουλή, ενώ στη συνέχεια δεν
παρέλειψε να έρθει και σε αντι-

παράθεση με τον εκπρόσωπο Τύ-
που του κόμματος. Η αντιπαρά-
θεση ΔΗΣΥ-ΑΚΕΛ θεωρείται πως
συσπειρώνει το κόμμα, σε μία πε-
ρίοδο που ο ΔΗΣΥ έχει σημαντικές
διαρροές προς το ΕΛΑΜ, αλλά και
σε μία περίοδο που μία φιλελεύ-
θερη τάση του ΔΗΣΥ, βλέπει με
ενδιαφέρον την υποψηφιότητα
Νιαζί. 

Στον ΔΗΣΥ υπογραμμίζουν βε-
βαίως πως ο Συνεργατισμός δεν
καταστράφηκε επί διακυβέρνησης
Αναστασιάδη, αλλά από το δια-
χρονικό φαγοπότι στο οποίο συμ-
μετείχαν όλα τα κόμματα και αυτό
το αφήγημα θέλει να περάσει ο
συναγερμικός πρόεδρος. Συναγερ-
μικοί κύκλοι αντιλαμβάνονται πως
το κόμμα της Αριστεράς δέχθηκε
μεγάλη φθορά από το Σκάνδαλο

της Δρομολαξιάς και γι’ αυτό ακρι-
βώς τον λόγο αναμένεται να επι-
μείνουν στοχοποιώντας στελέχη
και πρόσωπα που συνδέονται με
τον Συνεργατισμό και το ΑΚΕΛ.
Φάνηκε άλλωστε κατά την τοπο-
θέτησή του στη Βουλή την περα-
σμένη Πέμπτη όταν προσπάθησε
να μοιράσει ευθύνες και στους άλ-
λους. «Ούτε ο μακαριστός Αζίνας
ούτε ο Χλωρακιώτης, ούτε ο Μου-
σκάλλης είναι δικοί μας. Οτιδήποτε
άλλο εκτός από συναγωνιστές μας
είναι» έλεγε με νόημα ο Αβέρωφ
Νεοφύτου, υπογραμμίζοντας πως
γνωρίζει ο κυπριακός λαός από το
Παραλίμνι μέχρι την Τυλληρία
«ποια κατεστημένα ήλεγχαν τον
Συνεργατισμό». Κίνηση που στόχο
είχε το ΔΗΚΟ, αλλά κυρίως το
ΑΚΕΛ.

Η μάχη των αιωνίων και η απαξίωση των θεσμών
�������

Στο στόχαστρο 
του Αβέρωφ στελέχη 
του ΑΚΕΛ, όπως οι 
Μουσκάλλης, Βύρας και 
Πιερή, επιχειρώντας να
περάσει το μήνυμα πως
το κόμμα της Αριστεράς
φέρει την ίδια ευθύνη 
για την κατάρρευση.

Στα μαχαίρια βρίσκονται Αβέρωφ Νεοφύτου και Άντρος Κυπριανού, με τον συναγερμικό πρόεδρο να χρησιμοποιεί τον «μπαμπούλα» Χριστόφια και τον A. Κυπριανού να τον αποκαλεί ψεύτη και συκοφάντη. 
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Τα ρεβόλβερ 
Αυτό δεν είναι προεκλογική, είναι πάρτι
κουβανέζικο που ξεκινά από το Νταλα-
γουέαρ πιάνει Παρθένες Νήσους κι επι-
στρέφει στην κακόμοιρη τη Βενεζουέλα.
Βγήκαν από τα ερμάρια οι σκελετοί, όπως
λέει κι η καλή συνάδελφος Μαρίνα Οικονο-
μίδου, στο σχετικό ρεπορτάζ στη σελίδα 10.
Ο Φούλης γυάλισε τα προεκλογικά του ρε-
βόλβερ και άρχισε να πυροβολεί προς Συ-
νεργατισμό μεριά, Μουσκάλληδες, Βύρες
και Πιερήδες, όμως δεν φαίνεται να τους
πιάνουν οι σφαίρες τους ερυθρούς συντρό-
φους. Κι όχι επειδή έχουν γίνει Λούκι Λουκ,
αλλά επειδή, όπως λένε οι ίδιοι, τα πυρά
Αβέρωφ είναι σύμφωνα με τις δημοσκοπή-
σεις αβολίδοτα. 

••••
Στο γήπεδό τους
Πάντως, στην Εζεκία Παπαϊωάννου σαν
έτοιμοι από καιρό, τρίβουν τα χέρια από χα-
ρά που ο Αβέρωφ μπήκε στο γήπεδο που
έστρωσαν εδώ και καιρό για το προεκλογικό
παιχνίδι. Όπως όμως λένε, μόνο όταν σφυ-
ρίξει λήξη του αγώνα ο διαιτητής μπορείς να
είσαι σίγουρος για το σκορ και μέχρι τις 26
Μαΐου υπάρχει ακόμα δρόμος πολύς. 

••••
Ξένος πόλεμος 
Όπως ήταν φυσικό τον πόλεμο αυτό για τον
Συνεργατισμό, ο Αβέρωφ δεν τον ήθελε
γιατί πρώτα και κύρια δεν τον θεωρούσε δι-
κό του. Ήταν του Χάρη και των πέριξ αυτού,
αλλά η μπίλια ήρθε και βρήκε τον Φούλη:
«Τώρα πώς εκείνο το παλιόπαιδο τη σκα-
πουλάρει κατά κόρον, ο πρόεδρος δεν το κα-
τανοεί! Ενώ τον είχανε γωνιάσει στο σχημα-
τισμό της νέας κυβέρνηση οι ατσαλάκωτοι,
βγήκε σένιος και σιδερωμένος ο Χαρούλης
από την κρίση και τώρα εισέπραξε και μια
προεδρική δήλωση σαν το έγγραφο του Βα-
τικανού και ποιος τον πιάνει». Αυτά μετα-
φρασμένα από την κυπριακή μας είπε πηγή
της στήλης στις παρυφές της Πινδάρου, κά-
νοντας μια ειλικρινή εξομολόγηση. 

••••
Η ατζέντα
Ο γαλάζιος πρόεδρος έκανε πολλές προ-
σπάθειες να μην πιει το πικρό ποτήρι του Συ-
νεργατισμού, αλλά η αντιπολίτευση του το
έφερνε συνεχώς στα χείλη. Βλέποντας δε και
τις δημοσκοπήσεις που δείχνουν μια κλήση
προς τα αριστερά στην ψαλίδα με το ΑΚΕΛ,
αντιλήφθηκε ότι δεν έχει άλλη επιλογή από
το να μπει στον πόλεμο με ό,τι έχει. Έτσι την

τελευταία εβδομάδα είδαμε τα ξίφη Αβέ-
ρωφ-Αντρου να διασταυρώνονται σε σκλη-
ρές από αέρος και τηλοψίας μάχες. Και έπον-
ται κι άλλες χωρίς να προβλέπεται να φεύγει
από την ατζέντα το ζήτημα του Συνεργατι-
σμού, εκτός κι αν συμβεί κάτι μεγάλο, που
ευχόμαστε να μη συμβεί διότι για να αλλάξει
την ατζέντα καλό δεν μπορεί να είναι… 

••••
Αγκαζέ με Ηροδότου
Η πλάκα είναι ότι ο Χάρης, που η αντιπολί-
τευση ζητάει την κεφαλή του σε ασημένιο
δίσκο και ο Φούλης τα παίρνει αγκαζέ που
του άφησε ένα τεράστιο προεκλογικό πονο-
κέφαλό πήρε αγκαζέ τον νέο διοικητή της
Κεντρικής Τράπεζας Κωνσταντίνο Ηροδότου
και πήγε στο Eurogroup. «Εκεί που όλοι τον
εκτιμούν και τον σέβονται», κατά τον συμμα-
θητή του τον Γιώργο. Η ίδια πηγή είπε στον
Ιανό ότι ο Ηροδότου έτυχε –αν και ανεπισή-
μως– θετικής υποδοχής, ωστόσο, μένει να
αποδείξει στους Ευρωπαίους ότι η εποχή
Χρυστάλλας έχει περάσει ανεπιστρεπτί. 

••••

Τα φίλια πυρά 
«Προς τον πολιτικό αρχηγό που λέει στους
επαγγελματίες υγείας να μην ενταχθούν στο
ΓεΣΥ, υποσχόμενος ότι μετά τις ευρωεκλο-
γές θα φέρει τροποποίηση της νομοθεσίας
για να το εξουδετερώνει: Αντροπή σιορ! Εμ-
πήκατε τζιαμέ για τον κόσμο. Όι για τα ριάλια
των κολλητών σας #Ξεφτίλες» κατακεραύ-
νωσε σε ανάρτησή του στο twitter ο Γιώργος
Παμπορίδης, προκαλώντας αναστάτωση στα
κομματικά πηγαδάκια. Ποιον εννοούσε άρα-
γε; Γιώργος Λιλλήκας και Γιώργος Περδίκης
ξεκαθάρισαν μέσω twitter την προσήλωσή
τους στο ΓεΣΥ. Το ίδιο έκανε βεβαίως και ο
πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου. Στα
πηγαδάκια του Υπουργείου Υγείας, πάντως,
λέγεται πως οι βολές αφορούν τον συναγερ-
μικό πρόεδρο, ο οποίος, όπως μαθαίνουν,
διαμηνύει σε φίλους του γιατρούς να μη γρα-
φτούν στο ΓεΣΥ. Πάντως, ο Γιώργος Παμπο-
ρίδης δεν είναι η πρώτη φορά που τα βάζει
με τον συναγερμικό πρόεδρο μέσω twitter.
Ενδεικτικά τα αιχμηρά tweets του τον καιρό
του προϋπολογισμού του ΡΙΚ, αλλά και για
τους χειρισμούς του ψηφοδελτίου. 

••••

Κάνει comeback
Κάνει comeback στον ΔΗΣΥ ο δήμαρχος
Παραλιμνίου Θεόδωρος Πυρίλης. Φωτογρα-
φίες τον απαθανάτισαν να κάθεται πρώτη
σειρά σε διευρυμένο επαρχιακό συμβούλιο
του Δημοκρατικού Συναγερμού, καταδει-
κνύοντας πως όλα πλέον είναι νερό κι αλάτι
στην περιοχή. Υπάρχουν βεβαίως και οι πη-
γές που επισημαίνουν πως ο τρόμος για τις
διαρροές στην επαρχία Αμμοχώστου ενί-
σχυσε τις πιέσεις και τις προσπάθειες του
κόμματος να φέρει κοντά τα δυσαρεστημέ-
να στελέχη. 

••••
Ούτε λέξη
Την περασμένη Κυριακή η «Κ» αποκάλυψε
τις σχέσεις του ΕΛΑΜ με το νεοναζιστικό
κόμμα στη Γερμανία NPD. Κόμμα που υμνεί
τον Χίτλερ. Στο ρεπορτάζ παρουσιάστηκαν
και οι προσπάθειες του εν λόγω κόμματος
να χρηματοδοτήσει στις βουλευτικές εκλο-
γές το «αδελφό» κόμμα ΕΛΑΜ. Όλα τα κόμ-
ματα πλην του ΔΗΣΥ ζήτησαν απαντήσεις
από το ΕΛΑΜ, το οποίο προς το παρόν ασχο-
λείται μόνο με τη φυγοστρατία και τα ιατρικά

προβλήματα του Χρίστου Χρίστου. 

••••
Σιγή ιχθύος 
Πάντως, όταν εθνικιστικά κόμματα διοργα-
νώνουν στρατιωτικές ασκήσεις σε βουνά
καλό είναι να τα διερευνά η αστυνομία και
να μη σφυρίζει αδιάφορα. Το 2013, είχαν γί-
νει καταγγελίες από το ΑΚΕΛ για στρατιωτι-
κές ασκήσεις, με τον Ιωνά Νικολάου να ζη-
τάει από την Αστυνομία να το ψάξει. Έξι
χρόνια αργότερα η «Κ» επιχείρησε να μάθει
πού βρίσκεται η όλη υπόθεση, με το γρα-
φείο Τύπου της Αστυνομίας να τηρεί σιγή ιχ-
θύος και να αποφεύγει να τοποθετηθεί επί
του θέματος.

••••
Να μεριμνούν 
Βεβιασμένη είναι η απόφαση του προ-
έδρου Αναστασιάδη να τοποθετήσει στη θέ-
ση Νέστορα Νέστορος στη ΔΕΑ, τον Νίκο
Θεοδοσίου προσωρινά, όπως ελέχθη στη
στήλη και μέχρι 31 Μαΐου 2019. Κι αυτό γιατί
υπάρχει συμφωνία ως προς το ποιοι μπο-
ρούν να διοριστούν στη ΔΕΑ. Καλό δε θα
ήταν οι λειτουργοί του Προεδρικού να επα-
γρυπνούν, διότι διαφορετικά υπάρχει περί-
πτωση να μείνει εκτεθειμένος ο πρόεδρος...

Αυτό το προεκλογικό πάρτι έχει και απαγορευμένα! 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Αβέρωφ Νεοφύτου

Ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ, ο οποίος απέ-
συρε τους μικρούς και άβγαλτους και
πήρε επάνω του τον προεκλογικό. Άβε
ρε Φούλη! 

Εγώ θα σ’ αγαπώ και μη σε νοιάζει/ θα σου τραβήξω και μια ένεση/κι όταν το σούρουπο θα σ’ αγκαλιάζει/θε να σε πνίξω με μια έφεση… 

Πάω στοίχημα ότι δεν το προσέξα-
τε, μολονότι στην αρχή της περασμέ-
νης εβδομάδας ήταν (για λίγο) πρώ-
τη είδηση στις ειδησεογραφικές
ιστοσελίδες. Από πρώτης του μηνός
έχουν αλλάξει οι ώρες κοινής ησυ-
χίας. Βεβαίως! Η σχετική ανακοίνω-
ση έγινε με την αρμόζουσα τυπικό-
τητα από την αστυνομία και προβλή-
θηκε από όλα τα ΜΜΕ. Στο εξής, λοι-
πόν, οι ώρες κοινής ησυχίας ξεκι-
νούν το απόγευμα στις 3, ενώ μέχρι
1ης Απριλίου ξεκινούσαν στις 3.30.
Μπορεί να είναι και το αντίστροφο,
δεν είμαι σίγουρος. Είναι βέβαια εύ-
κολο να το εξακριβώσω αμέσως με
ένα κλικ στον υπολογιστή. Εχει όμως
οποιαδήποτε σημασία εάν αλλάζουν
οι ώρες κοινής ησυχίας ή απλώς και
μόνον εάν υπάρχουν ώρες κοινής
ησυχίας; Πόσο βαθιά γελοίο να
ασχολούμαστε στα σοβαρά με τις
ώρες κοινής ησυχίας, σε μια πόλη
όπου η έννομη τάξη εξευτελίζεται
και υποχωρεί καθημερινά!

Το πρόσφατο περιστατικό στα Εξάρ-
χεια, με την καταδίωξη εισαγγελέα
και λιμενικών από στρατό οπλισμέ-
νων μπράβων μάς υπενθυμίζει ότι
δεν υπάρχει πάτος στην πτώση που
γνωρίζει η χώρα επί ΣΥΡΙΖΑ. Δεν
μπορώ να προσπεράσω τα κωμικά
στοιχεία της υπόθεσης. Την παρου-
σία, π.χ., λιμενικών στα Εξάρχεια –
κάτι που ίσως εξηγεί την ασυνήθιστη
επίδειξη αθωότητας από πλευράς
των Αρχών. Μια επιχείρηση του Λι-
μενικού Σώματος στα Εξάρχεια, ως
έννοια, περιέχει το παράδοξο, όπως
λ.χ. η έννοια «είκοσι μαζορέτες στην
πλατεία Βικτωρίας» και μας παρα-
πέμπει κατευθείαν στο ουσιώδες
υπαρξιακό ερώτημα, με τον τρόπο
που το έθεσε διά παντός ο Νικόλαος
Εγγονόπουλος: Τι ζητούσες στη Λά-
ρισα, εσύ ένας Υδραίος;

Το γεγονός, που κάποτε θα το χα-
ρακτηρίζαμε αδιανόητο, αλλά το εί-
δαμε να συμβαίνει –σαράντα οπλι-
σμένοι μπράβοι να πραγματοποιούν
στρατιωτική επιχείρηση εναντίον
των Αρχών και να παίρνουν στο κα-
τόπι τον εισαγγελέα– είναι μόνον
ένας από τους λόγους για τους
οποίους συμφωνώ με το πολιτικό
νόημα που δίνει ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης στις ευρωεκλογές: Πρέπει να
είναι η αρχή του τέλους για τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Μακάρι να είναι το ίδιο και για
την κατρακύλα της χώρας – αλλά σε
αυτό θα επανέλθω αργότερα. Τέ-

τοια γεγονότα, όπως επίσης η δέ-
σμευση από το ΚΑΣ μεγάλης έκτα-
σης του Πειραιά, με αποτέλεσμα να
υπονομεύεται η τεράστια επένδυ-
ση της Cosco, κάνουν το ΠΑΣΟΚ να
ακούγεται τελείως σαχλό όταν
κραυγάζει: «Οχι πια άλλο δεξιά το
τιμόνι, κ. Μητσοτάκη!». Μα, αυτό εί-
ναι το θέμα; Πόσο δεξιός είναι ή
δεν είναι ο Μητσοτάκης;

Με κριτήριο το κοινό μας μέλλον, το
μόνο που έχει σημασία με τον Μη-
τσοτάκη είναι πόσο λογικός, αλλά
και τολμηρός, θα αποδειχθεί, εφό-

σον βρεθεί στη δύσκολη θέση –την
οποία επιδιώκει– να περιμαζέψει
ό,τι σώζεται μετά τους Συριζαίους.
Πόσο λογικός είναι ο Κυριάκος το
έχει δείξει, νομίζω, από τους συμβι-
βασμούς που έχει κάνει ως πρό-
εδρος του ιστορικού κόμματος της
Νέας Δημοκρατίας, χάρη στους
οποίους όμως το έχει φέρει ενωμέ-
νο μέχρις εδώ, απέναντι σε έναν
πολύ έξυπνο και ικανό αντίπαλο.
Εφόσον όμως δοθεί στον Κυριάκο η
ευκαιρία να αναλάβει τη διακυβέρ-
νηση μετά τον Αλέξη Τσίπρα, η σύ-
νεση θα έχει πια εξαντλήσει τον ρό-

λο της και τη θέση της θα πρέπει να
πάρει η τόλμη.

Οχι στα κουτουρού, βεβαίως. Τόλ-
μη, επί τη βάσει ενός καλά μελετη-
μένου σχεδίου, ώστε οι κρίσιμες
παρεμβάσεις για την αναστροφή
του κατήφορου να πραγματοποι-
ηθούν αμέσως. Φυσικά, κάθε λογι-
κός άνθρωπος, εφόσον μάλιστα
διαθέτει και κάποια πείρα, αντιλαμ-
βάνεται ότι ορισμένες καταστάσεις
στις σύγχρονες κοινωνίες δεν αντι-
μετωπίζονται με την αμεσότητα της
λύσης του γορδίου δεσμού. Δεν

μπορείς, λ.χ., έπειτα από σχεδόν μι-
σόν αιώνα που αναπτύσσεται και
εξελίσσεται ο κόσμος της αναρχίας
στα Εξάρχεια, να ξεριζώσεις τους
αναρχικούς και τις διακλαδώσεις
τους μέσα σε λίγους μήνες μόνο με
την πυγμή. Δεν είναι τόσο απλό, δυ-
στυχώς. Ωστόσο, είναι βέβαιο ότι
μπορεί να υπάρξει ένα σοβαρό σχέ-
διο για τη μακροπρόθεσμη αποκα-
τάσταση της έννομης τάξης και το
σχέδιο αυτό, εφόσον υπάρχει, θα
πρέπει να τεθεί αμέσως σε εφαρ-
μογή.   

Εξίσου σημαντικό θα είναι να γί-
νουν αμέσως οι κρίσιμες και στο-
χευμένες νομοθετικές παρεμβά-
σεις στην οικονομία και στη διοίκη-
ση του κράτους, ώστε να αναστρα-
φεί ο μαρασμός της οικονομίας και
να σταλεί ένα σοβαρό μήνυμα απο-
φασιστικότητας και έξω και μέσα.
Οι δυνατότητες και τα μέσα είναι
πάντοτε πεπερασμένα στην πολιτι-
κή (εξ ου και κάθε πολιτικός βίος εί-
ναι καταδικασμένος να τελειώνει
με αποτυχία), ενώ οι στόχοι είναι
άπειροι. Αν υποθέσουμε ότι ο Κυ-
ριάκος έρχεται στα πράγματα, οι
πάντες θα περιμένουν από εκείνον
τα πάντα –και μάλιστα θα τα περιμέ-
νουν αμέσως, χωρίς χρονοτριβές.
Από πλευράς του, επομένως, οφεί-
λει να έχει εντοπίσει εκείνα που
πρέπει να γίνουν αμέσως και, επί-
σης να έχει βρει τα συγκεκριμένα
πρόσωπα που θα αναλάβουν να φέ-
ρουν εις πέρας το έργο.

Τα σημαντικά πρέπει να γίνουν
αμέσως. Προτού η βαθιά Ν.Δ., που
τώρα κοιμάται μακαρίως, ξυπνήσει
και αρχίσει να πεινάει για εξουσία...  

Προτού ξυπνήσει το τέρας
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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Όταν τον Σεπτέμβριο του 2014 ο υπουργός
Οικονομικών Χάρης Γεωργιάδης άφηνε ανοι-
κτό το ενδεχόμενο φορολόγησης του εφάπαξ
των δημοσίων υπαλλήλων, ο γ.γ. της ΠΑΣΥΔΥ
Γλαύκος Χατζηπέτρου όχι μόνο δεν το άφησε
να πέσει στα μαλακά, αλλά απειλούσε θεούς

και δαίμονες για παναπεργίες. Προειδοποιούσε, μάλιστα,
πως θα απαντούσε στην «επίθεση των δικαιωμάτων των
δημοσίων υπαλλήλων». Μία παναπεργία σε μία ιδιαίτερα
δύσκολη για την κυπριακή οικονομία περίοδο ήταν ό,τι
έπρεπε ως εκβιασμός του κράτους άλλωστε. Την κρίση
φρόντισε να εκτονώσει αμέσως ο πρόεδρος, καλώντας
τον Γλαύκο Χατζηπέτρου και εκπροσώπους της ΠΑΣΥΔΥ
στο Προεδρικό για καφέ και κουβέντα. Τα ρεπορτάζ εκείνου
του καιρού, χαρακτήριζαν τον πρόεδρο ως τον κατάλληλο
πυροσβέστη μπροστά στη φωτιά που άναψε ο Χάρης με
τον ηγέτη της ΠΑΣΥΔΥ, καθώς «χρειάστηκε δέκα μόνο
λεπτά για να κλείσει το όλο ζήτημα». Στο Προεδρικό τότε,
έκαναν λόγο για τη διαπραγματευτική δεινότητα του προ-
έδρου που ήταν σε θέση να πείσει τις συντεχνίες και τους
συνδικαλιστές. Και ίσως αυτό να ικανοποιούσε το προεδρικό
γόητρο. Άλλοι όμως διάβασαν και πίσω από τις γραμμές
και αντιλήφθηκαν πως το δεκάλεπτο της συνάντησης
Αναστασιάδη-Χατζηπέτρου αποτελούσε το πρώτο μνημείο
αδυναμίας του Νίκου Αναστασιάδη. Και εξηγούμαστε:
ενός προέδρου που ενώ υποσχόταν εκσυγχρονισμό και
εκ βάθρων μεταρρύθμιση, αδυνατούσε να συγκρουστεί
με το παλιό και να μας οδηγήσει στο σύγχρονο. 

Δέκα λεπτά ήταν αρκετά για να ικανοποιήσει το γόητρο
της ΠΑΣΥΔΥ και δέκα λεπτά αρκετά για να αφήσει εκτε-
θειμένο τον τότε πολύτιμο υπουργό του Χάρη Γεωργιάδη.
Γιατί δεν υπήρχε κανείς που να θεώρησε τότε πως ο Χάρης
Γεωργιάδης ανακίνησε το θέμα με δική του πρωτοβουλία
και εν αγνοία του προέδρου. Μάλλον αποδεικνυόταν πε-
ρίτρανα ότι ο πρόεδρος παραδόθηκε αμαχητί στην επίδειξη
δύναμης των συνδικαλιστών του δημόσιου τομέα. 

Κάπως έτσι και καθόλου τυχαία, την ώρα που στον
ιδιωτικό τομέα οι μισθοί μειώνονταν κατακόρυφα, τα ερ-
γασιακά δικαιώματα αποτελούσαν ανέκδοτο και η ανεργία
κορυφωνόταν με τον ένα μετά τον άλλο να χάνει τη δουλειά
του και τις καταθέσεις του, μέλη της ΠΑΣΥΔΥ προσέφευγαν
στο Ανώτατο Δικαστήριο για όλους τους νόμους που αφο-
ρούν μείωση των απολαβών τους, παγοποιήσεις των προ-
σαυξήσεων και τις τιμαριθμικές αυξήσεις στο Δημόσιο
και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Σύγκρουση δύο κόσμων
δηλαδή. Με μία ΠΑΣΥΔΥ να ζει τη δική της πραγματικότητα.
Και είναι ένα θέμα να αγνοεί επιδεικτικά το τι συμβαίνει
στον ιδιωτικό τομέα και πολύ πιο σοβαρό να αδιαφορεί
για το ότι η διασφάλιση των κεκτημένων τους βάζει
πυρίτιδα στα θεμέλια μιας ακόμη εύθραυστης οικονομίας. 

Όμως, η σύγκρουση των δύο κόσμων δεν προκλήθηκε
από τη μία μέρα στην άλλη. Την ανάθρεψε η ίδια η Πολιτεία
διαχρονικά. Η μία κυβέρνηση μετά την άλλη γιγάντωνε
κεκτημένα και υποκλινόταν δουλικά μπροστά στις απαι-
τήσεις και κυρίως τα παράλογα της ηγεσίας των συνδι-
καλιστών. Από την περίοδο του Σπύρου Κυπριανού μέχρι
και τον Νίκο Αναστασιάδη που περιέφερε τον Γλαύκο Χα-
τζηπέτρου ως έπαθλο στην προεκλογική του. Γι’ αυτούς
ακριβώς τους λόγους εμάς δεν μας εξέπληξε η αναλγησία
της κυβέρνησης. Στο να προλάβει δηλαδή καταστάσεις
σε ό,τι αφορά τη σημερινή δικαίωση των δημοσίων υπαλ-
λήλων. Γιατί η δικαίωσή τους ήταν αναμενόμενη, όσο κι
αν κάποιοι παρουσιάζονται έκπληκτοι. Από το 2014 φάνηκε
το πού οδηγείται το όλο ζήτημα, όταν το Ανώτατο είχε
κρίνει αντισυνταγματικό τον νόμο των πολλαπλών συν-
τάξεων. Αν η κυβέρνηση συνεπώς ήθελε με κάποιο τρόπο
να αντιμετωπίσει την κατάσταση, είχε πέντε ολόκληρα
χρόνια για να λάβει τα απαραίτητα μέτρα, να κάνει διορ-
θώσεις και να αποφύγει τις σημερινές εξελίξεις που απο-
τελούν βόμβα στα θεμέλια της οικονομίας. Έκλεισε, όμως,
τα μάτια και παρακολούθησε αμέτοχη τους εκβιασμούς
και τα συνεχή θέλω του Γλαύκου Χατζηπέτρου. Η ίδια
που μας διαφήμιζε τον εκσυγχρονισμό και τη μεταρρύθμιση
ενίσχυσε τον παρτακισμό μιας κάστας σε σημείο που να
αγνοεί πλέον το δημόσιο συμφέρον. Το θέμα είναι τώρα
τι γίνεται. Γιατί, αν θυμόμαστε καλά, ο πρόεδρος τον πε-
ρασμένο Μάιο, μαζί με τη βούλησή του για μεταρρυθμίσεις
διεμήνυε πως δεν θα επιτρέψει να μετατραπεί το κράτος
σε συνδικαλιστικό φέουδο. Ώρα, λοιπόν, να το αποδείξει.
Εκτός κι αν ο κ. Χατζηπέτρου δεν συμπεριλαμβάνεται
στα φέουδα στα οποία αναφέρεται ο Νίκος Αναστασιάδης. 

Παιδιά ενός
ανώτερου Θεού

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ / Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy

Νεοϋορκέζος έλεγε πρόσφατα ότι το μαρ-
τύριό μας δεν ήταν μόνο η τρομοκρατική
επίθεση της 11ης Σεπτεμβρίου του 2001
στους δίδυμους πύργους και οι εκατόμβες
θυμάτων, αλλά και οι συνεχείς συναγερμοί,
οι οποίοι ακολούθησαν την επίθεση. Τις

πρώτες βδομάδες, τους πρώτους μήνες, ακόμη και τα
πρώτα χρόνια, μετά την επίθεση, ζούσαμε συνεχώς σε
μια συνεχόμενη ψυχολογική τρομοκρατική επίθεση.
Οι φήμες για νέες επιθέσεις ήταν καθημερινές, ενώ
κάθε μας κίνηση στην πόλη ήταν και μια περιπέτεια.
Οι σειρήνες ούρλιαζαν συνεχώς, ενώ οι άντρες των δυ-
νάμεων ασφαλείας, δημιουργούσαν ένα φοβητσιάρικο
σκηνικό.

Ανάλογες περιγραφές μπορούσε να ακούσει κάποιος
από τους κατοίκους των Βρυξελλών, μετά τις τρομο-
κρατικές επιθέσεις στο αεροδρόμιο και το μετρό της
πόλης 22 Μαρτίου το 2016. Ακόμη και σήμερα υπάρχουν
εργαζόμενοι στις Βρυξέλλες, οι οποίοι δεν μπαίνουν
στο μετρό, ενώ αρνούνται να επισκεφθούν την κεντρική
πλατεία και τις πολυσύχναστους οδούς της πόλης.

Στην Κύπρο τις τελευταίες ημέρες είδαμε τους «τζάμπα
μάγκες», να κάνουν φάρσες, να αδειάζουν τα πολυκα-
ταστήματα της Λεμεσού και της Πάφου, να αναβάλλεται
πτήση αεροσκάφους και να εκκενώνεται το καζίνο της
Λευκωσίας. Και όλα αυτά λίγες μέρες μετά τη φάρσα
σε σχολείο της Λευκωσίας.

Τη νύφη πλήρωσε η Αστυνομία, η οποία έτρεχε και
φυσικά ο κοσμάκης, ο οποίος πανικοβλήθηκε και μόνο
με την σκέψη ότι μπορούσε να ανατιναχτεί την ώρα
κατά την οποία διασκέδαζε και περπατούσε ανέμελος.
Η σκέψη και μόνο προκαλεί τρόμο, πόσο μάλλον να
αποκλειστείς στο αυτοκίνητο από την Αστυνομία, η
οποία έκλεισε τους δρόμους και πολύ σωστά έκανε,
μέχρι να ολοκληρωθούν οι έρευνες.

Οι ανεγκέφαλοι σίγουρα γελούν όταν αναστατώνουν
κόσμο και κοσμάκη. Την ίδια λογική ακολουθούν και
οι οδηγοί αγωνιστικών μοτοσυκλετών ή παλιών αυτο-
κινήτων, όταν μαρσάρουν δαιμονισμένα τις μηχανές
τους, στους δρόμους των πόλεων. Η καλύτερη τιμωρία
όλων αυτών είναι σίγουρα η απαξίωση και η σιωπή
γύρω από τα «κατορθώματά» τους. Οι ειδικοί επιση-
μαίνουν τον κίνδυνο μιμητισμού, δηλαδή η δημοσιο-
ποίηση τέτοιων ενεργειών, προκαλεί αρρωστημένα αι-
σθήματα, κάποιων άλλων «πονεμένων» ανθρώπων, οι
οποίοι στην προσπάθειά τους, να κερδίσουν «πέντε
λεπτά δημοσιότητας» καταφεύγουν σε ανάλογες φάρσες,
είτε για να αποφύγουν κάποιες ευθύνες, είτε για να
παινευτούν αργότερα στους φίλους τους, τα κατορθώματά
τους. Σε αυτό το επίπεδο σημαντικότατος είναι και ο
ρόλος των Μέσων Μαζικής Ενημέρωσης, τα οποία δεν
πρέπει να αποτελούν άθελά τους, το «σκαμνάκι» των
ανεγκέφαλων. Θα πρέπει να ακολουθούν την ίδια πρα-
κτική, με τους θανάτους από αυτοκτονίες, οι οποίοι
δεν μεταδίδονται. Οι ειδικοί λένε και αποδεικνύεται
από στατιστικές μελέτες, ότι αν μεταδόσεις μια αυτο-
κτονία, ακολουθούν αμέσως άλλες τρεις με τέσσερις. 

Ο εντοπισμός των κατεργάρηδων, οι οποίοι κατα-
φεύγουν σε φάρσες, σίγουρα δεν είναι και τόσο εύκολη
υπόθεση, ακόμη και στην ψηφιακή μας εποχή. Ωστόσο,
πάντα υπάρχει η δυνατότητα, να εντοπιστούν οι δράστες
με τη βοήθεια των καμερών, οι οποίες πολλαπλασιάζονται
και στον τόπο μας. Πάντως, οι ενέργειες αυτές, αποτελούν
την καλύτερη δικαιολογία για προώθηση και νομιμο-
ποίηση των παρακολουθήσεων και στον τόπο μας. Στο
Λονδίνο, λέγεται ότι κάθε πολίτης, ο οποίος κινείται
στους δρόμους της πόλης, καταγράφεται κατά μέσο
όρο, από 250 κάμερες κάθε ημέρα.

Αν για την ασφάλειά μας πρέπει να υποστούμε τον
«μεγάλο αδελφό» δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα θα πει
η πλειοψηφία των πολιτών. Τώρα γιατί οι τζάμπα μάγκες
κάνουν φάρσες είναι μια άλλη δύσκολη υπόθεση, η
οποία σίγουρα δεν κινείται στον χώρο της λογικής.
Αλλά, μήπως ο κόσμος του πλούτου, της φτώχιας, της
πείνας, των πολέμων, των τρελών, κινείται με την
λογική; Η αλήθεια τελικά βρίσκεται πέραν της λογικής,
όπως και αν την ερμηνεύει ο κάθε άνθρωπος. Πάντως,
οι «τζάμπα μάγκες», είτε έτσι είτε αλλιώς, έχουν «κοντά
ποδάρια», όπως το ψέμα και αν η Πολιτεία αδυνατεί
να μπαγλαρώσει τους κουφιοκέφαλους, υπάρχει και η
φυσική δικαιοσύνη, η θεία δίκη. 

Τζάμπα
μάγκες

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Ο χρόνος έχει σταματήσει στην Κούβα. Τουλάχιστον από πλευράς αυτοκινήτων… 

Εξαιρετική παράσταση. Από
εκείνες που μπορεί να μην
προάγουν τον πολιτισμό (αυτό
σίγουρα δεν το κάνουν) αλλά
αν μη τι άλλο αποκαλύπτουν
χαρακτήρες. Και κυρίως προ-

θέσεις. Φοβεροί διάλογοι, εκρηκτικές αν-
τιπαραθέσεις και το κυριότερο αξεπέραστες
ερμηνείες από τους… πρωταγωνιστές, οι
οποίοι αποδεικνύονται όλο και περισσό-
τερο… γεννημένοι ηθοποιοί. Σε ποια πα-
ράσταση αναφέρομαι;

Μα στην παράσταση που παίχτηκε
προχθές στη Βουλή. Μιας παράστασης
σκηνοθετημένης και πολύ καλά μελετη-
μένης ώστε να πείσει τους θεατές να συ-
σπειρωθούν και να τρέξουν ξανά και πάλι
στις κάλπες, προσπερνώντας την ουσία.
Και ποια είναι η ουσία; Πώς αυτή η παρά-
σταση δεν παίζεται για να μας προβλημα-
τίσει ή για να μεταδώσει κάποιο βαθύτερο

νόημα και ούτε βέβαια για να μας θέσει
ενώπιον της αλήθειας. Παίζεται για έναν
και μόνο λόγο. Επειδή έρχονται εκλογές.
Και οι πρωταγωνιστές προκειμένου να μη
χάσουν τα ποσοστά τους είναι διατεθειμένοι
να ιδρώσουν στο… έδρανο της Βουλής
και να τα δώσουν όλα επί σκηνής. Ούτως
ώστε να πετύχουν τον σκοπό τους. Που
δεν είναι άλλος παρά να περιφέρουν την
επομένη των εκλογών τα ποσοστά τους
στα κανάλια και να συμπεριφέρονται λες
και ο μοναδικός λόγος που συμβαίνει ό,τι
συμβαίνει σ’ αυτή τη χώρα είναι για να
συνεχίζουν αυτοί αμέριμνοι να παίζουν
το κομματικό βιολί τους. 

Ξεσπάθωσε ο κ. Αβέρωφ, ζώστηκε τα
άρματα και ρίχτηκε στην μονομαχία με
τον κ. Άντρο Κυπριανού. Ο ένας θυμήθηκε
τη στάση του ΑΚΕΛ στο πόρισμα για το
Μαρί και υπέδειξε πως είναι οι τελευταίοι
που δικαιούνται να μιλούν για απαξίωση

των θεσμών και των επιτροπών, ενώ φρόν-
τισε να μας αποκαλύψει πως τα κατεστη-
μένα του ΑΚΕΛ ευθύνονται εξίσου για την
κατάρρευση του Συνεργατισμού. Και ο δε
αντεπιτέθηκε χαρακτηρίζοντας τον πρώτο
κοινό συκοφάντη.

Και το τραγικό είναι πως αμφότεροι
είναι πεπεισμένοι πως μ’ αυτό το φοβερό
διάλογο μας πείθουν πως οι προθέσεις
τους είναι να αποκαλυφθεί η αλήθεια για
το ποιος πραγματικά απαξιώνει τους θε-
σμούς. Χωρίς να τους περνάει καν από το
μυαλό πως ήδη έχουν ξεσκεπαστεί προ
πολλού οι προθέσεις τους σχετικά μ’ αυτό
το θέμα.

Και οι προθέσεις αμφότερων δεν ήταν
να σεβαστούν τα πορίσματα και τις επι-
τροπές, αλλά να τα πετσοκόψουν στα μέτρα
των δικών τους μικροκομματικών συμφε-
ρόντων προκειμένου να συνεχίσουν απτόη-
τοι το μικροκομματικό τους παιχνίδι και

όχι να προασπιστούν καθ’ οιονδήποτε
τρόπο το δημόσιο συμφέρον.

Για τον απλούστατο λόγο ότι είναι εξίσου
ένοχοι για την κατάρρευση των θεσμών
και των αξιών, τους οποίους θεσμούς και
αξίες άγουν και φέρουν ανάλογα με το τι
συμφέρει το κόμμα, τι δεν θα επιφέρει πο-
λιτικό κόστος, τι θα τους διατηρήσει στην
καρέκλα της εξουσίας και τι θα δικαιώσει
τους μικροκομματικούς τους αγώνες. Όσο
για τους υπόλοιπους «παραμυθάδες» της
εν λόγω παράστασης θεώρησαν καλό να
θυμηθούν τα «κακά» του ΕΛΑΜ όχι γιατί
προφανώς τους έπιασε ξαφνικά η έγνοια
για το τί αντιπροσωπεύει το εν λόγω κόμμα,
διότι αν όντως είχαν αυτή την έγνοια θα
την είχαν και προ πολλού και όχι δύο βή-
ματα πριν από τις εκλογές.

Τότε που όλοι τους (πλην του ΑΚΕΛ)
ξερογύριζαν γύρω από το ΕΛΑΜ προκει-
μένου να πετύχουν μικροκομματικές συμ-

μαχίες. Και το αποκορύφωμα είναι πως
όλο αυτό το θέατρο του παραλόγου που
εκτυλίχθηκε στη Βουλή ήταν καθόλα με-
λετημένο (όπως άλλωστε κάθε παράσταση
που σέβεται τον εαυτό της).

Μέσα από επικοινωνιακά τεχνάσματα
ίδρωναν άπαντες να κερδίσουν τις εντυ-
πώσεις, όχι για να βγάλουν αυτή τη χώρα
από τον βούρκο στην οποία την έριξαν με
την ανοχή και τη συνενοχή τους, αλλά για
να τη βγάλουν οι ίδιοι καθαρή προκειμένου
να κερδίσουν το μοναδικό πράγμα που
τους ενδιαφέρει. Τη μάχη των εκλογών.
Μένει σε μας λοιπόν αν θα χειροκροτή-
σουμε για ακόμα μια φορά αυτή την πα-
ράσταση ή αν θα επιλέξουμε επιτέλους
την αποχή από «θέατρα» που υποτιμούν
ασύστολα και κατ’ επανάληψη τη νοημο-
σύνη μας.

Το θέατρο του παραλόγου
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Πολλά ακούγονται για το μέλλον
της χώρας. Αν αυτό βρίσκεται σε
κίνδυνο λόγω του υφιστάμενου
στάτους κβο ή αν θα τεθεί σε κίν-
δυνο μέσω μιας λύσης που δεν θα
είναι λειτουργική. Οι γνώμες διί-

στανται, αλλά αυτό οφείλουν να κάνουν εφόσον
προέρχονται από ανθρώπους ελεύθερους.

Τα επίσης ελεύθερα μυαλά στα οποία απευ-
θύνει ο καθένας τη γνώμη του για το Κυπριακό,
θα κληθούν ν’ αποφασίσουν όταν έρθει η ώρα.
Αλλά δεν είναι αυτή η παρακαταθήκη του μέλ-
λοντος, ούτε και η επιβεβαίωσή του προς το
καλό ή το καλό. Πολλά ακούγονται για το Φ.Α.
Η κοινωνία κρατά μικρό καλάθι
όταν η διπλωματία, υψηλή και
χαμηλή, κάνει τη δική της δου-
λειά, την οποία αναγνωρίζουμε.
Δεν έχουμε κάτι άλλο να δια-
θέσουμε εξόν τον εαυτό μας.
Τη θέση μας. Ας το κάνουμε
όσο καλύτερα μπορούμε, εκ-
μεταλλευόμενοι τα υποθαλάσ-
σια δώρα, εφόσον η πραγμα-
τικότητα είναι πως δεν μπορείς
να περιγράψεις σε κάποιον τη
θάλασσα, όταν το μόνο που
βλέπει είναι νερό. Καλά κάνει
η κοινωνία και κρατά μικρό κα-
λάθι. Γιατί το Φ.Α. είναι το μέλ-
λον, αλλά τώρα δεν είναι η πα-
ρακαταθήκη και η επιβεβαίωση αυτού προς το
καλό ή το κακό. Με τη σειρά τους οι «κακές»
τράπεζες ως δημιούργημα τεχνικό για την απορ-
ρόφηση των «κακών» στοιχείων με σκοπό την
εξυγίανση, έχουν γίνει τόσο μέρος της καθημε-
ρινότητάς μας που έχουν ως ορολογίες εντρυ-
φήσει στο λεξιλόγιο ενός λαού που απλά θέλει
να πληρώνεται στην ώρα του και τον τρεχούμενό
του να μην τον διακατέχουν καρδιακά επεισόδια.
Η οικονομία της Κύπρου αγωνίζεται για την
υγεία της, αλλά δεν είναι αυτή η παρακαταθήκη
για το μέλλον ούτε και η επιβεβαίωσή του προς
το καλό ή το κακό. Είναι μια προσπάθεια που
θέλει προγραμματισμό και διαρκή δουλειά. Δεν
θα σας βασανίσω άλλο. Θέλω να σας παρακαλέσω
να δώσετε βάση στην παρακαταθήκη την οποία
εγώ φρονώ πως πρέπει να έχουμε και να θέλουμε
όλοι μας ν’ αφήσουμε πίσω. Μιλώ για τα παιδιά

που θέλουν ως απόφοιτοι πανεπιστημίων να
βρουν μια δουλειά αντάξια των σπουδών τους,
αλλά εφόσον δεν μπορούν φεύγουν για το εξω-
τερικό. Να βρούμε τρόπους και κίνητρα να μεί-
νουν στη χώρα, να γυρίσουν σε αυτή. Χρειαζό-
μαστε το οξυγόνο που θα δώσει σε όλα τα επίπεδα
η φαιά τους ουσία, όταν παράλληλα μας στραγ-
γαλίζει η μετριότητα. Χρειαζόμαστε τις ιδέες
τους να τις κάνουμε δικές μας, αφήνοντας πίσω
τον γνώριμο εαυτό μας και ανοίγοντας τ’ αφτιά
μας σε προτάσεις που μπορούν να κάνουν τη
διαφορά. Μιλώ για τα παιδιά που βρίσκουν τελικά
μια δουλειά και χρειάζονται τη βοήθειά μας σε
καθημερινή βάση για να χτίσουμε μαζί τους μια

ημέρα. Εκείνη την ημέρα που
θα σταθούμε σε κάποια από-
σταση και θα κρίνουμε πως
σωστά πράξαμε, πως σωστά
επενδύσαμε στον νέο άνθρω-
πο, τον διδάξαμε και αφού τον
ακούσαμε, μας δίδαξε κι αυτός.
Χρειαζόμαστε παιδεία πέραν
του συνδικαλισμού, να επι-
στρέψουμε στο άξιο του γίγνε-
σθαι, μετακινούμενοι από το
φτηνό του φαίνεσθαι, με πρά-
ξεις ως προς την άρτια στελέ-
χωση των σχολείων και με φω-
νές έμπνευσης. Για να γυρί-
σουμε στο μέλλον να μνημο-
νεύουμε, όπως κάναμε κάποτε,

τους παλιούς δασκάλους. Αυτό που μένει είναι
η γεύση στα χείλη, όταν λες το όνομα κάποιου,
έτσι κι αλλιώς. Χρειαζόμαστε στρατιώτες του
πνεύματος που θα έχουν για σημαία τους την
προκοπή και την πρόοδο με ίδια μέσα και όχι
με τον εξοβελισμό ή την αποδοχή της κάλπικης
συμπεριφοράς και την επιβράβευσή της. Τα ερ-
γαλεία της ισοτιμίας και η δικαιοσύνη των ίσων
ευκαιριών, ανοίγουν δρόμους. Αυτό είναι ένα
επιβεβαιωμένα καλό μέλλον, στο οποίο πρέπει
να επενδύσουμε ως θεμέλιο της χώρας της ίδιας,
το οποίο θα είναι ικανό να τη στηρίξει όποιες
κι αν είναι οι εξελίξεις στο κυπριακό, στην οι-
κονομία, στο Φ.Α. και αλλού. Μέλλον ναι μεν
συναποτελούμενο από προτάσεις που όμως για
να χτιστεί θέλει μια λέξη. Μόνο μία: Θέληση.    

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Παρακαταθήκες για ένα
επιβεβαιωμένο μέλλον

tsikalasm@kathimerini.com.cy
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Η οικονομία της
Κύπρου αγωνίζεται για
την υγεία της, αλλά δεν
είναι αυτή η παρακατα-
θήκη για το μέλλον ούτε
και η επιβεβαίωσή του
προς το καλό ή το κακό.
Είναι μια προσπάθεια
που θέλει προγραμματι-
σμό και διαρκή δουλειά.
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Αν ήμασταν σοβαροί,
μόνο οι ειδικοί και οι
άμεσα ενδιαφερόμε-
νοι θα ασχολούνταν
με τις αποφάσεις του
Κεντρικού Αρχαιολο-

γικού Συμβουλίου. Θα ήταν αυτο-
νόητο ότι σε μια χώρα όπου συνυ-
πάρχουν τα ίχνη πολλών πολιτι-
σμών, ό,τι ήταν να χτιστεί ή να
κατεδαφιστεί θα αξιολογείτο επαρ-
κώς από αξιόπιστες υπηρεσίες πριν
δοθεί η τελική άδεια, με γνώμονα
τη διατήρηση του σημαντικού, τη
σημερινή ανάπτυξη και την αρμο-
νική συμβίωση με το παρελθόν.
Το γεγονός ότι κάθε τόσο η πολιτική
και οικονομική ζωή του τόπου σεί-
εται από αποφάσεις του ΚΑΣ δείχνει
ότι εδώ και 200 χρόνια δεν έχουμε
αποκτήσει εμπιστοσύνη στο πώς
το κράτος διαχειρίζεται την τύχη
μας και την αρχαία κληρονομιά.
Πιστεύουμε ότι κάθε απόφαση
είναι προϊόν αυτοσχεδιασμού ή
και κάποιας συναλλαγής.

Βλέποντας τη δημοσιότητα (εν-
τός και εκτός Ελλάδας) που πήρε
η πρόσφατη απόφαση του ΚΑΣ να
οριοθετήσει ως αρχαιολογικό χώρο
την περιοχή εντός των τειχών της
αρχαίας πόλης του Πειραιά, όπως
και παρόμοια απόφαση που αφορά

μέρος του Ελληνικού, τίθεται το
ερώτημα: γιατί αυτές οι αποφάσεις
ελήφθησαν μόνο τη στιγμή της
μεγάλης ξένης επένδυσης στον
Πειραιά και στο Ελληνικό; Δεν θα
ήταν λογικό οι οριοθετήσεις να εί-
χαν ολοκληρωθεί πριν πωληθούν
οι εκτάσεις, αποφεύγοντας έτσι
την κάκιστη εικόνα που αποκομίζει
όποιος ενδιαφέρεται να επενδύσει
εδώ; Δεν γνωρίζω τις απαντήσεις,
εικάζω, όμως, ότι συνήθως ουδείς
ασχολείται με το θέμα έως ότου
φθάσει η ώρα των μεγάλων απο-
φάσεων  τότε, όσα ήταν άγνωστα
ή ξεχασμένα, εξετάζονται με όλη
την ενέργεια και το ενδιαφέρον
που απουσιάζουν όλο το προηγού-
μενο διάστημα. Ετσι, όμως, είναι
αναπόφευκτη η υποψία ότι η από-
φαση συνδέεται άμεσα με την επέν-
δυση. Επικριτές του ΚΑΣ θα ισχυ-
ριστούν ότι με όρους και προϋπο-
θέσεις εμποδίζει την οικονομική
ανάπτυξη, άλλοι θα καταγγείλουν
ότι «ξεπλένει» την επένδυση, θω-
ρακίζοντάς την θεσμικά. Οι επεν-
δυτές –και επίδοξοι επενδυτές–
βλέπουν και άλλα εμπόδια, τη συρ-
ρίκνωση των σχεδίων τους. Κι
όμως, το κακό συνεχίζεται.

Ο ρόλος του ΚΑΣ και των αρ-
χαιολογικών υπηρεσιών, όμως, εί-

ναι απαραίτητος και πολύτιμος για
τη συνύπαρξη του σήμερα με το
χθες. Τα έργα του μετρό της Αθήνας
εξελίχθηκαν στη μεγαλύτερη αρ-
χαιολογική ανασκαφή που έγινε
ποτέ στην πόλη. Παρ’ όλες τις κα-
θυστερήσεις και τα προβλήματα
που έπρεπε να αντιμετωπιστούν,
η Αθήνα διαθέτει ένα σύγχρονο
σύστημα μαζικής μεταφοράς που
είναι, την ίδια ώρα, ένα μουσείο
που πολλές άλλες πόλεις θα ζή-
λευαν. Αρχαιότητες που βρίσκονται
στα έργα του μετρό της Θεσσαλο-
νίκης αποτελούν, κι εκεί, αιτία με-
γάλης καθυστέρησης όμως, εμ-
πλουτίζουν την πόλη με νέους θη-
σαυρούς και γνώσεις. Πολλά νέα
κτίρια εκθέτουν αρχαιότητες που
βρέθηκαν την ώρα της κατασκευής
τους. Αυτές είναι ιστορίες με αίσιο
τέλος, όπου η αρχαία κληρονομιά
και η σύγχρονη ανάγκη συνυπάρ-
χουν. Θυμάμαι, όμως, και την πε-
ρίπτωση σε χωριό στην Κρήτη,
πριν από πολλά χρόνια, όπου οι
εργασίες για κέντρο υγείας έφεραν
στο φως ίχνη αρχαίου οικισμού,
προκαλώντας μακρά καθυστέρηση
στο πολυπόθητο έργο. Ενα βράδυ,
η ανασκαφή ισοπεδώθηκε το κέν-
τρο υγείας χτίστηκε. Ο φόβος ότι
ένα έργο ζωής για τους ανθρώπους

μιας παραμελημένης επαρχίας θα
ακυρωνόταν, αφάνισε τα αρχαία.

Αυτή η καχυποψία τρέφεται
από τη μακρόχρονη εμπειρία που
δείχνει ότι τα πράγματα δεν γίνον-
ται στην ώρα τους, αλλά μόνο όταν
κάποιος έχει συμφέρον να προχω-
ρήσει κάτι ή να το εμποδίσει. Σε
κάποιες περιπτώσεις διυλίζουμε
τον κώνωπα όσον αφορά την αυ-
στηρή νομιμότητα, ενώ σε σχεδόν
τα πάντα ανεχόμαστε κάθε λογής
αυθαιρεσία, όπως οι τακτοποιήσεις
αυθαίρετων κτισμάτων (όπως συμ-
βαίνει πάλι σήμερα), παράνομοι
σκουπιδότοποι, αντικοινωνικές
συμπεριφορές, αναξιόπιστες υπη-
ρεσίες για την προστασία των πο-
λιτών και του περιβάλλοντος, με
συχνά ολέθριες συνέπειες, όπως
είδαμε στο Μάτι και στη Μάνδρα.
Σε άλλες περιπτώσεις, το ΚΑΣ χρε-
ώνεται καθυστερήσεις έργων ενώ
ίσως ευθύνονται άλλα ζητήματα
(όπως π.χ. άδεια για καζίνο).

Οταν το ΚΑΣ καλείται να βγάλει
τα κάστανα από τη φωτιά συχνά
είναι επειδή άλλοι ολιγώρησαν,
συνήθως κυβερνήσεις. Το ότι οι
αποφάσεις του προκαλούν τέτοια
ταραχή λέει περισσότερα για τη
δημόσια ζωή μας απ’ ό,τι για το
ίδιο.

Το ΚΑΣ και τα κάστανα
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Τα διλήμματα του Ερντογάν
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Αποτελεί συνήθη τα-
κτική για κάθε
ισχύον σύστημα κα-
τά καιρούς να δίδει
νικηφόρες μάχες
προς επιβεβαίωση

της ισχύος του και ενίσχυση της
αυτοπεποιθήσεως όλων των πα-
ραγόντων που το συγκροτούν. Στη
σημερινή συγκυρία η μάχη των
ευρωπαϊκών συστημικών δυνά-
μεων δίδεται εναντίον του «εθνι-
κισμού», του «ρατσισμού», του
«ναζισμού» και «φασισμού» που
εικάζεται ότι θα εξασφαλίσουν τα
χαρακτηρισθέντα ως ακραία κόμ-
ματα στις ευρωεκλογές του προ-
σεχούς Μαΐου. 

Ωστόσο, επί της ουσίας αυτό
που θα συμβεί είναι ότι η σύνθεση
πολιτικών ισορροπιών θα αλλάξει
στο νέο Ευρωκοινοβούλιο, η λει-
τουργία του οποίου διαμορφώθηκε
στη βάση δύο κυριάρχων πολιτι-
κών συνασπισμών – Χριστανοδη-
μοκρατών και Σοσιαλιστών. Δεν
πρόκειται για συμφορά στο κάτω
κάτω. Αλλάζουν τα πράγματα με
ρυθμούς ραγδαίους, νέες προσαρ-
μογές είναι αναγκαίες πλέον. Στις
αρχές του 2018, ο πρόεδρος της
Γαλλίας Εμανουέλ Μακρόν, πάντα
ευρηματικός στη χρήση των λέ-
ξεων, διατύπωσε την άποψη ότι
«εθνικισμός είναι η προδοσία του
πατριωτισμού». Εύηχο σύνθημα,
αλλά εκατομμύρια λέξεων δεν θα
αρκούσαν για να προσδιορισθεί
επακριβώς το περιεχόμενό του.

Εάν προς στιγμήν αγνοούσε
κανείς τις πολιτικές συνεκδοχές
του θέματος –που είναι αβαθείς,
διότι αποσκοπούν στον έλεγχο
μηχανισμών της εξουσίας– θα έλε-
γε ότι πρόκειται για ουσιώδη δια-
φορά μεταξύ πολιτών που προτι-
μούν να ζουν σε μια ομοιογενή
κοινωνία και μιας άλλης ομάδος
πολιτών που εμφορούνται από διε-
θνιστική αντίληψη. 

Καμία από τις δύο προαναφερ-
θείσες τάσεις δεν είναι «προοδευ-
τική» ή «αναχρονιστική», διότι

εναλλάσσονται στη διάρκεια της
Ιστορίας. Οι Ισραηλίτες ήταν οι
πρώτοι που αγωνίσθηκαν να δια-
μορφώσουν ομοιογενές σύστημα,
στη βάση συμβολαίου που συνή-
ψαν με τον Ιεχωβά. Οι Ελληνες
της Αρχαιότητος οικοδόμησαν σύ-
στημα ομοιογένειας στηριζόμενο
στην Παιδεία. 

Ολες οι κοινωνίες που άντεξαν
στη διάρκεια των αιώνων διαμόρ-
φωσαν κοινή πολιτιστική ταυτό-
τητα, κοινές αξίες και αντιλήψεις.
Προσπάθειες υπεράνθρωπες με-
γάλων διανοητών διαμόρφωσαν
τις κατά τόπους εθνικές ιδεολογίες
και ενίοτε προσέλαβαν απεχθέ-
στατες μορφές, που όμως δεν είναι
δυνατόν να απαξιώσουν την ιδέα
του έθνους. Αλλά υπάρχουν εκ πα-
ράλληλου τάσεις αντίρροπες, που
επικαλύπτουν τις εθνικές ιδιαιτε-
ρότητες και διαμόρφωσαν επίσης
τον πολιτισμό. Ο χριστιανισμός,
που απετέλεσε το ιδεολογικό οι-
κοδόμημα του Ανατολικού Ρωμαϊ-
κού Κράτους, και η Καθολική Εκ-
κλησία, που εκπολίτισε τα βάρβαρα
φύλα του ευρωπαϊκού Βορρά, προσ-
δίδοντας ιδεολογική και ενίοτε
πολιτική ενότητα στη Δύση πέρα
από έθνη και φυλές.

Η Ευρωπαϊκή Ενωση είναι η
τελευταία απόπειρα δημιουργίας
πολυεθνούς συστήματος, που όμως
αδυνατεί να ενσωματώσει ομάδες
οι οποίες διαμορφώθηκαν στο
πλαίσιο αλλότριων πολιτισμών.
Μόνον η Εκκλησία –Ορθόδοξη ή
Καθολική, αδιάφορο– μπορεί να
ανταποκριθεί σε αυτήν την πρό-
κληση. Οχι η διαμορφωθείσα τάξη
πραγμάτων. Η Αριστερά με τη διε-
θνιστική ιδεολογία της κινείται
ανετότερα από τις παραδοσιακές
πολιτικές δυνάμεις.  Εξ ου και ότι
ο Πάπας Φραγκίσκος θεωρεί πως
η φράση του Αλέξη Τσίπρα ότι «τα
ανθρώπινα δικαιώματα είναι πιο
σημαντικά από τις συμφωνίες αξί-
ζει το βραβείο Νομπέλ». Θα δούμε
ενδεχομένως και άλλες «παράδο-
ξες» συγκλίσεις.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Η εικόνα που εμφανίζει σήμερα η
«Ευρωπαϊκή Ενωση», είκοσι έξι χρό-
νια από την ίδρυσή της (Μάαστριχτ,
1993), παραπέμπει σε πολυεθνικό
σχήμα εξουσιαστικό, με πεδίο άσκη-
σης εξουσίας τόσο τις κοινωνίες
των κρατών-μελών της όσο και τον
διεθνοποιημένο στίβο της οικονο-
μίας. Η προτεραιότητα της οικονο-
μίας στις ιδρυτικές προϋποθέσεις
(και στοχεύσεις) της Ε.Ε. προσδίδουν
στην οργάνωση και στη λειτουργία
της στοιχεία ολοκληρωτικού χαρα-
κτήρα. Η λέξη «ολοκληρωτικός»
ηχεί σαν αναξιόπιστη υπερβολή,
αφού πρόκειται για την Ευρώπη,
τη μήτρα της νεωτερικής δημοκρα-
τίας. Ομως «ολοκληρωτισμός» δεν
είναι μόνο η στανική, με βία και
τρομοκρατία, επιβολή μιας ιδεολο-
γίας και των πρακτικών εφαρμογών
της. Ολοκληρωτισμός είναι κάθε
μορφή εξουσίας, που παρακάμπτει
τη λαϊκή βούληση, έστω και με εξα-
πάτησή της – συντηρώντας προ-
σχήματα δημοκρατίας σε λειτουργία
παράλληλη με αυθαιρεσία απόλυτη
των λειτουργών της.

Στην περίπτωση της Ε.Ε. έχουμε
ένα πολυδαίδαλο στη διάρθρωσή
του, πολυεθνικό, γραφειοκρατικό
σχήμα, που επιβλέπει και συντονίζει
οικονομίες κρατών (ως κάποιο ση-
μείο και πολιτικές) – κάτι που μάλλον
αποκλείει τον έλεγχο από τις επι-
μέρους κοινωνίες του κεντρικού
συντονισμού και της επίβλεψης.
Θα μπορούσε επιπλέον να παρα-
τηρήσει κανείς ότι, για τον κοινό
νου, οι έννοιες «δημοκρατία» και
«ελευθερία αγορών» αλληλοαπο-
κλείονται, είναι ασύμβατες και ασύμ-
πτωτες – δεν συμβιβάζεται η προ-

τεραιότητα των σχέσεων κοινωνίας
με ταυτόχρονη προτεραιότητα του
ατομικού κέρδους. Εκ των πραγ-
μάτων αποκλείεται στην Ε.Ε. κάθε
αντιπολιτευτικός λόγος. Υπάρχουν
διαφωνίες, αλλά αφορούν πάντοτε
στην υπεράσπιση εθνικών συμφε-
ρόντων, δεν υπάρχει περιθώριο δια-
φωνίας ή αμφισβήτησης των κεν-
τρικών κατευθύνσεων πολιτικής
των Βρυξελλών – χαρακτηριστικό
και οδυνηρότατο παράδειγμα το
«μεταναστευτικό». Επίσης εκ των
πραγμάτων αποκλείεται η αμφι-
σβήτηση του ηγεμονικού ρόλου
της Γερμανίας στην Ε.Ε., αφού η
οικονομική υπεροχή των Γερμανών
είναι εξασφαλισμένη, πασιφανής
και μεθοδικά συντηρούμενη.

Ετσι αποκλείεται κάθε ζύμωση
και διεργασία που θα οικοδομούσε
προοδευτικά την πραγμάτωση του
οράματος των πρωτοπόρων της
«ευρωπαϊκής ενοποίησης» – όρους
και προϋποθέσεις ειρηνικής συνύ-
παρξης, δημιουργικής αλληλοβοή-
θειας, μεθοδικής συνεργασίας. Το
όραμα δεν ήταν η «ευρωμαρμελά-
δα», ένας πολτός εξομοίωσης ιδι-
αιτεροτήτων και πολιτισμικών πα-
ραδόσεων: να πιθηκίσει η Ευρώπη
το εξωμήτριο έκγονό της, τις ΗΠΑ.
Την Ευρώπη τη συνιστούσε πάντοτε
η ποικιλότητα των παραδόσεων
πολιτισμού, καλλιέργειας, χαρα-
κτήρων, νοοτροπίας και καλαισθη-
σίας.

Ταυτιζόταν η Ευρώπη πάντοτε
με τις εθνικές «σχολές» στην Τέχνη
(μουσική, ζωγραφική, γλυπτική, αρ-
χιτεκτονική, λογοτεχνία), αλληλο-
επηρεαζόμενες, αλλά με προφανή
την ιδιαιτερότητα κάθε λαού. Η Ευ-

ρώπη ήταν τα πανεπιστήμιά της
(Σορβόννη, Οξφόρδη, Καίμπριτζ,
Χαϊδελβέργη, Λειψία, Τυβίγγη, Ου-
ψάλα, Λουβαίν, Σιέννα, Πάντοβα,
Σαλαμάνκα), αυτονοήτως κρατικά,
αφού κάθε κοινωνία με στοιχειώδη
αυτοσεβασμό, θέλει να εκπαιδεύει
με τα δικά της κριτήρια τα στελέχη
της, όχι με τις νόρμες του απάτριδος
ιδιωτικού κεφαλαίου.

Τέτοιες ευρωκεντρικές απόψεις
και οπτικές μοιάζουν σιωπηρά απα-
γορευμένες από τη γραφειοκρατία
των Βρυξελλών που, χωρίς λαϊκή
εντολή, κυβερνάει τις ευρωπαϊκές
κοινωνίες. Με λαϊκή ψήφο εκλέ-
γονται μόνο οι ευρωβουλευτές, αλλά
το Ευρωκοινοβούλιο δεν έχει εκτε-
λεστικές εξουσίες. «Κατά σύμπτω-
ση» ασφαλώς, στα πόστα των καί-
ριων αποφάσεων συμβαίνει να βρί-
σκονται συνήθως πρώην (ή μελ-
λοντικά) στελέχη μεγάλων εταιρειών
του Διεθνούς Χρηματοπιστωτικού
Συστήματος! Οι πολίτες των χω-
ρών-μελών της Ε.Ε. δεν είναι δυνατό
να γνωρίζουν την «επίσημη» (κοινής
συναίνεσης) άποψη των Ευρωπαίων
εταίρων για καίρια θέματα της ταυ-
τότητας και των προοπτικών της
Ενωσης. Δεν υπάρχει οργανωμένη
από την Ε.Ε. έγκυρη πληροφόρηση
των πολιτών για τις αποφάσεις των
Βρυξελλών, ούτε, βέβαια, δυνατό-
τητα αντιλόγου, διορθωτικών προ-
τάσεων, εναλλακτικών θεωρήσεων.
Αυτή η απουσία ενισχύει την εν-
τύπωση «ολοκληρωτικού» κλίματος
– αφού και οι ευρωβουλευτές μόνο
ψυχολογική εκτόνωση δικαιούνται.
Στην Ελλάδα κάθε κυβέρνηση συν-
τηρεί μια τηλεοπτική εκπομπή,
εβδομαδιαία, που «ενημερώνει»

τους πολίτες για τις δραστηριότητες
της Ε.Ε. Αυτονόητα η εκπομπή εκ-
χωρείται ως ρουσφέτι σε κομματικό
δημοσιογράφο, συνήθως μέτριο
έως και μικρονοϊκό. Ετσι, η «ειδική»
αυτή εκπομπή είναι, κατά κανόνα,
ανούσια και βαρετή. Σε ποιον να
το καταγγείλει ο πολίτης;

Αν ζητήσει ο Ελληνας πολίτης
να πληροφορηθεί τι είναι ο «ευρω-
σκεπτικισμός», ο υπουργός Τύπου
θα του απαντήσει με τον γνωστό
φανατισμό του εξωμότη και αλλα-
ξόπιστου: Ευρωσκεπτικισμός είναι
ο νεοναζισμός στην Ευρώπη, η Ακρα
Δεξιά, ο ωμός φασισμός, ο τραμ-
πουκισμός. Αυτή η απάντηση δεν
είναι αποκύημα τυφλού φανατισμού
ή ψυχοπαθολογικής αβελτηρίας.
Είναι εσκεμμένη κατασυκοφάντηση
μιας μεγάλης μερίδας Ευρωπαίων
πολιτών, που εμμένουν ενεργά στο
όραμα της ευρωπαϊκής ενοποίησης,
αλλά επιμένουν να υπερασπίζονται
την ιδιοπροσωπία εθνικών, τοπικών
και γλωσσικών παραδόσεων, αρ-
νούνται τον μετασχηματισμό των
κοινωνιών σε αγορές, των πολιτών
σε αδιαφοροποίητους καταναλωτές.
«Σκεπτικισμός» σημαίνει επιφύλαξη,
όχι άρνηση ή απόρριψη. Η επιφύ-
λαξη προϋποθέτει κριτική σκέψη,
επομένως ελευθερία από δόγματα
και αυθεντίες. Η εθελοδουλεία της
υποταγής σε δόγματα και αυθεντίες
(ο «φόβος της ενηλικίωσης») είναι
το πρώτιστο γνώρισμα του μαρξι-
σμού. Σήμερα στην Ελλάδα τα θρέμ-
ματα του μαρξιστικού ολοκληρω-
τισμού «διαχειρίζονται» την ευρω-
παϊκή ολοκλήρωση.

Καρνάβαλος «προοδευτικών»
δυνάμεων.

Kαρνάβαλος «προοδευτικών» δυνάμεων

Η Τουρκία μπαίνει σε
βαθιά κρίση. Το πού
θα βρίσκεται σε λί-
γους μήνες κανείς
δεν μπορεί να το
απαντήσει. Και αυτό

γιατί δεν φαίνεται να υπάρχει κά-
ποιο συγκεκριμένο μεγάλο σχέδιο.
Και ό,τι υπάρχει βρίσκεται στο
μυαλό ενός και μόνον ανθρώπου,
ο οποίος έχει ως στόχο να παρα-
μείνει στην εξουσία, ο ίδιος και
η οικογένειά του στη συνέχεια.
Επ’ άπειρον.

Τα καλύτερα ευρωπαϊκά και
αμερικανικά μυαλά συμφωνούν,
όμως, πως ο πρόεδρος Ερντογάν
θα βρεθεί αντιμέτωπος με δύο με-
γάλες κρίσεις έως το φθινόπωρο.
Η πρώτη θα είναι οικονομική. Ο
ιδιωτικός τομέας χρωστάει αυτή
τη στιγμή περί τα 300 δισεκατομ-

μύρια δολάρια. Το μεγαλύτερο
μέρος αυτού του χρέους είναι σε
ξένο συνάλλαγμα και περίπου το
μισό πρέπει να πληρωθεί έως το
τέλος του καλοκαιριού. Οι περισ-
σότεροι αναλυτές που ασχολούν-
ται με την Τουρκία θεωρούν ότι
είτε θα χρειασθεί να προσφύγει
στο Διεθνές Νομισματικό Ταμείο
και να πάρει ένα δάνειο της τάξεως
των 150 δισεκατομμυρίων είτε
να ακολουθήσει τον δρόμο της
Βενεζουέλας. Ο Ερντογάν θα μπο-
ρούσε ασφαλώς να αλλάξει πολι-
τική και να προλάβει τα χειρότερα,
αλλά κάτι τέτοιο δεν φαίνεται πο-
λιτικά πιθανό. Οσο για τα χρήματα
που θα χρειαστεί, είναι πολλά και

δεν μπορούν να τα καλύψουν η
Ρωσία και το Κατάρ. Και η Τουρκία
σήμερα εισάγει ακόμη και κρεμ-
μύδια και αλεύρι...

Ο Τούρκος ηγέτης δεν θέλει
προφανώς να προσφύγει στο ΔΝΤ,
γιατί θα γκρεμίσει έτσι όλο το
αφήγημά του. Θα εμφανισθεί ως
ηγέτης που πάει στη Δύση για να
ζητήσει χρήματα, όταν προβάλλει
τον εαυτό του σαν τον ηγέτη μιας
πανίσχυρης μεσαίας υπερδύναμης
που μπορεί να σνομπάρει την Ε.Ε.
και τις ΗΠΑ.

Την ώρα που η οικονομική κρί-
ση θα κλιμακώνεται, ο Ερντογάν
θα βρίσκεται αντιμέτωπος με ένα
ακόμη δίλημμα: να πάει με τη Ρω-
σία παραλαμβάνοντας τους S-400
ή να πάρει τα F-35 και να συνεχίσει
τους δεσμούς με τις ΗΠΑ και το
ΝΑΤΟ; Εως τώρα τα μηνύματα
από την Ουάσιγκτον ήταν πολύ
θολά και συγκεχυμένα. Τώρα αρ-
χίζουν να ξεκαθαρίζουν, μετά τις
δηλώσεις του αντιπροέδρου Πενς
και άλλων κορυφαίων αξιωματού-
χων. Το Κογκρέσο έχει αρχίσει
να παίζει πολύ σημαντικό ρόλο
στην άσκηση εξωτερικής πολιτι-
κής και δεν αστειεύεται στο συγ-
κεκριμένο θέμα. 

Ακόμη και στο αμερικανικό
Πεντάγωνο, όλο και περισσότεροι
αξιωματούχοι αρχίζουν να πι-
στεύουν ότι η σημερινή σχέση
της Τουρκίας με τις ΗΠΑ και το
ΝΑΤΟ δεν είναι βιώσιμη. Κατά
την εκτίμησή τους, η αμερικανική
πολιτική έκανε πολλά λάθη έως
πρόσφατα, γιατί απέφευγε τα σα-
φή μηνύματα προς την Αγκυρα
και επίσης χρησιμοποιούσε πε-
ρισσότερο «το καρότο» και λιγό-
τερο «το μαστίγιο». «Ο πρόεδρος
Ερντογάν γαβγίζει πολύ, αλλά
όταν κάποιος του δείχνει τα δόντια
του, συνήθως σταματάει», έλεγε
πρόσφατα Αμερικανός αναλυτής
που γνωρίζει σε βάθος τη σημε-
ρινή Τουρκία. Η σχέση Ουάσιγ-
κτον - Αγκυρας σίγουρα θα περά-
σει ένα τεστ αντοχής τους επό-
μενους μήνες.

Εθνικιστές και διεθνιστές
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Στο αμερικανικό Πεντά-
γωνο, πολλοί αξιωμα-
τούχοι αρχίζουν να πι-
στεύουν ότι η σημερινή
σχέση της Τουρκίας με
τις ΗΠΑ και το ΝΑΤΟ
δεν είναι βιώσιμη.
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Ο ι δημοτικές εκλογές στην
Τουρκία στις 31 Μαρτίου
κατέγραψαν μια σειρά από

ειδήσεις με ιδιαίτερο ενδιαφέρον.
Όπως συμβαίνει με κάθε εκλογική
αναμέτρηση, προέχουν οι αριθμοί
και τα κομματικά ποσοστά:

Α. Το Κόμμα Ανάπτυξης/Δικαιο-
σύνης (ΚΑΔ)στο 44,33%, το Ρε-
πουμπλικανικό Λαϊκό Κόμμα (ΡΛΚ)
στο 30,12%, το Καλόν Κόμμα στο
7,45%, το Κόμμα της Εθνικιστικής
Δράσης (ΚΕΔ) στο 7,31% και το
φιλοκουρδικό Δημοκρατικό Λαϊκό
Κόμμα ( ΔΛΚ) στο 4,25%. Οι αριθμοί
λένε ότι η πολιτική ηγεμονία του
ΚΑΔ συνεχίζεται. Είναι 15% μπρο-
στά από το κόμμα της αξιωματικής
αντιπολίτευσης, το ΡΛΚ. Σε σχέση
με τις ευρύτερες δυνητικές συμ-
μαχίες η «Εθνική Συμμαχία» (ΚΑΔ-
ΚΕΔ) με 51,64% και ο συνασπισμός
της «Λαϊκής Συμμαχίας» ανάμεσα
στο ΡΛΚ και στο «Καλόν Κόμμα»
βρίσκεται στο 37,57%. 

Β. Ενδιαφέρον έχουν οι επιδό-
σεις των κομμάτων στα μεγάλα
αστικά κέντρα με επίκεντρο την
Κων/πολη, την Άγκυρα και τη
Σμύρνη. Έτσι στην Κ/πολη ο Ε.
Ιμάμογλου του ΡΛΚ έλαβε 48,55%,
ενώ ο Μ. Γιλντιρίμ του ΚΑΔ 48,55.
Στην Άγκυρα νίκησε Μ. Γιαβάς
του ΡΛΚ 50,93%, ενώ ο Μ. Οζχαζεκί
του ΚΑΔ έμεινε στο 47,12%. Στη
Σμύρνη, παραδοσιακό προπύργιο
του ΡΛΚ ο υποψήφιός του Μ. Σο-
γιέρ έλαβε 58,1 %, ενώ ο Ν. Ζεϊμ-
πεκί του ΚΑΔ 38,7%. Το ΚΑΔ έχασε
τους δήμους της Κ/πολης και της

Άγκυρας. Οι μεγάλες πόλεις πάντα
ελκύουν εντυπώσεις, και αυτές
δεν ήταν με το μέρος του ΚΑΔ. Το
ΡΛΚ κέρδισε τους δύο μεγάλους
δήμους, χωρίς ωστόσο, να πείσει
για τη διαχειριστική του ικανότητα. 

Γ. Οι εντυπώσεις συχνά περιέ-
χουν ουσία και αυτό το γεγονός
εκδηλώθηκε στα μεγάλα αστικά
κέντρα: οι κυρώσεις που επέβαλε
η διοίκηση Τραμπ στην Τουρκία
(περιπέτεια με τον πάστορα Α.
Μπράνσον) επηρέασαν το βιοτικό
επίπεδο πολλών τούρκων. Το γε-
γονός αυτό με τη σειρά του προ-
κάλεσε πληθωριστικές πιέσεις,
άνοδο των τιμών, αισχροκέρδεια.
Η κυβέρνηση στην Τουρκία έδειξε
τον δρόμο της μείωσης των τιμών
μέσα από την ανάπτυξη των δη-
μοτικών αγορών, αλλά αυτό δεν
ήταν αρκετό για να αντιμετωπιστεί
το εύρος των ανατιμήσεων. Συνε-
πώς, η κυβέρνηση Ερντογάν πλή-
ρωσε ένα τίμημα από τις επιπτώ-

σεις της «ανάπτυξης με το άλογο»
που σημειώνει η τουρκική οικο-
νομία. Ο διορισμός του γαμπρού
του Ερντογάν στο τιμόνι της τουρ-
κικής οικονομίας εξακολουθεί να
είναι μη πειστικός για τις αγορές,
όπως δείχνουν τα αναπτυξιακά
στοιχεία που προκύπτουν από τη
σύγκριση Αλί Μπαμπατζάν - Μ.
Αλμπαϊράκ. Συνοπτικά: χάθηκαν
εντυπώσεις για το ΚΑΔ, αλλά η
ηγεμονία του παραμένει. Τα χρόνια
έως την επόμενη εκλογική ανα-
μέτρηση, το 2023, ανήκουν στο
ΚΑΔ, και σε αυτό το διάστημα, με-
ταξύ άλλων, θα ετοιμαστούν οι εκ-
δηλώσεις για τα 100 χρόνια της
τουρκικής ανεξαρτησίας, που πι-
θανώς να συμπέσουν με την ανα-
κοίνωση της απόφασης του Τ. Ερν-
τογάν για αποχώρησή του από την
πολιτική σκηνή. 

Δ. Η κεντρική φορά των πραγ-
μάτων στην Τουρκία συντηρείται.
Πρώτο, γιατί για περίπου 20 χρόνια,
το ΚΑΔ εκφράζει με τον πιο οργα-
νωμένο και αποτελεσματικό τρόπο
την τουρκική εκδοχή της σουννί-
τικης ισλαμοδημοκρατίας. Δεύτε-
ρο, γιατί ο ηγέτης του ΡΛΚ Χ. Κι-
λιντσάρογλου είναι λίγος, και προ-
φανώς δεν είναι σε θέση να αλλάξει
τους συσχετισμούς, (έχασε ήδη
15 φορές από τον Τ. Ερντογάν),
και παρ’ όλα αυτά θέλει να παρα-
μείνει στη θέση του, αποτελώντας,
έτσι ένα εξαιρετικό «δώρο» στην
κυριαρχία Ερντογάν. Τρίτο, οι
κούρδοι στήριξαν σε μεγάλο βαθμό
το ΚΑΔ, γεγονός που δεν άφησε

να περάσει απαρατήρητο ο Τ. Ερν-
τογάν, ο οποίος τους ευχαρίστησε
δημόσια για τη στήριξη που έδω-
σαν στους υποψήφιους του κόμ-
ματός του... 

Ε. Η κάλυψη των ειδήσεων που
συνδέονται με την Τουρκία σε αρ-
κετά ελληνικά και ε/κ μέσα ενη-
μέρωσης, δεν διέπεται από δημο-
σιογραφικούς κανόνες. Αν ο Τ.
Ερντογάν μεγαλώνει την επιρροή
του τότε γίνεται «σουλτάνος», αν
υποχωρεί η δύναμή του τότε αμέ-
σως «καταρρέει». Κατά κανόνα,
λείπει η ψύχραιμη, η σφαιρική θε-
ώρηση των εξελίξεων στην πολι-
τική ζωή της Τουρκίας. Στην Κύπρο
οι ειδήσεις διαθέτουν ακόμα μια
παράμετρο: οι δυνάμεις που δεν
θέλουν λύση στο Κυπριακό, τρα-
βούν κάθε είδηση που έρχεται από
την Τουρκία ως να είναι στην κλίνη
του Προκρούστη, φτάνει να υπη-
ρετεί τον μείζονα στόχο, την ώθηση
της κοινής γνώμης στη διατήρηση
του υπάρχοντος στάτους κβο. Αν
θα διεξαχθούν εκλογές, τότε δεν
γίνεται τίποτε. Αν υποχωρεί η δύ-
ναμη του ο Ερντογάν, τότε δεν θα
κάνει παραχωρήσεις. Αν μεγαλώσει
η δύναμή του, τότε θα γίνει αλα-
ζονικός κ.λπ. Αυτές οι αναλύσεις
δεν βοηθούν να κατανοήσουμε το
πώς εξελίσσεται η πολιτική κατά-
σταση στην Τουρκία, καθότι δέ-
σμιοι της προχειρότητας, δεν μπο-
ρούμε να δούμε το μακροπρόθεσμο
συμφέρον της νήσου. 

www.larkoslarkou.org.cy

Εκλογές με φόντο το 2023
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Ο χρόνος φάνηκε αδυσώπητος και για τον μέγιστο Τζακ Νίκολσον… 

Η πολιτική ως όρος ανάγεται
στους αρχαίους Αθηναίους
που εφηύραν τη Δημοκρα-

τία και είναι η αναζήτηση μέσα
από διάλογο, της εξεύρεσης των
βέλτιστων πρακτικών για το εν
γένει καλόν το της Πόλεως και
της εύρυθμης, αρμονικής λειτουρ-
γιάς του Δήμου/Κοινωνίας.

Η ενασχόληση με την πολιτική
σήμερα, είναι δυστυχώς ταυτό-
σημη με την κατάληψη και τη
διατήρηση της εξουσίας και είναι
κυρίως αυτός ο λόγος που έχει
αρνητικό πρόσημο και έχει απα-
ξιωθεί από τους πολίτες. Η πολι-
τική στα μάτια των ανθρώπων
έχει αρνητική χροιά, αφού διαρ-
κώς βλέπουν μπροστά τους να
παίζονται παιχνίδια εντυπώσεων
με απώτερο στόχο την αποφυγή
ευθυνών, τις υπεκφυγές, του απο-
προσανατολισμού και εν τέλει
της εξαπάτησης, ούτως ώστε να
κερδηθεί το «πολιτικό» παιχνίδι,
είτε της κατάληψης της εξουσίας,
είτε της διατήρησής της.

Αυτός είναι και ο κυριότερος
λόγος που οι ευσυνείδητοι και
σκεπτόμενοι υγιώς πολίτες, συ-
νειδητά απέχουν από αυτά τα
«πολιτικά» παιχνίδια εξουσίας,
που ουδεμία σχέση έχουν με το
καλό το της πόλεως.

Ένα τέτοιο παιχνίδι παίχτηκε
το περασμένο καλοκαίρι από τους
κυβερνώντες, οι οποίοι σε μια
προσπάθεια αποφυγής του ραπί-
σματος για τις επιλογές τους, που
οδήγησαν στην κατάρρευση του
Συνεργατισμού, συνειδητά απο-
φάσισαν να παίξουν το πιο γνωστό
χαρτί των εξουσιαστών από αρ-
χαιοτάτων χρόνων, δηλαδή το δι-
αίρει και βασίλευε.

Να υπενθυμίσω ότι η ίδια η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή με επίσημη
ανακοίνωσή της (19/6/2018) δια-
πίστωσε με περιεκτικότητα αυτό
που αποκαλύφθηκε με μεγάλο
κρότο από το Πόρισμα για τον
Συνεργατισμό: «το δεύτερο με-
γαλύτερο πιστωτικό ίδρυμα στην
Κύπρο, δεν μπόρεσε να αποκα-
ταστήσει τη βιωσιμότητά της:
δεν κατόρθωσε να ανακτήσει κά-
ποιο μεγάλο χρηματικό ποσό από
το πολύ σημαντικό χαρτοφυλάκιό
της μη εξυπηρετούμενων δανείων,
εν μέρει εξαιτίας κακής διακυ-
βέρνησης της ίδιας της ΣΚΤ...».

Η ίδια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
αναφέρεται απροκάλυπτα σε κακή
διακυβέρνηση της ίδιας της ΣΚΤ,
η οποία ήταν βασικός παράγοντας
για την εν τέλει διάλυσή της! Η
διαπίστωση, όμως, της Επιτροπής
που θα έπρεπε να προκαλέσει πο-
λιτικό σεισμό και να οδηγήσει σε
άμεση παραίτηση αυτών που συμ-
μετείχαν στην κακή διακυβέρνη-
ση, δηλαδή πρωτίστως τον Χάρη
Γεωργιάδη, ο οποίος ακόμη με
θράσος περιφέρεται σε διάφορα

φόρα και μιλάει για success story,
υπερκαλύφθηκε από το τεράστιο
ζήτημα που τεχνητά και τεχνη-
έντως δημιουργήθηκε από το που-
θενά και για όλο το καλοκαίρι χώ-
ρισε την Κύπρο κυριολεκτικά σε
δύο στρατόπεδα.

Ο κύριος Χαμπιαούρης, υπουρ-
γός Παιδείας, εκτελώντας προ-
φανώς άνωθεν εντολές και οδη-
γίες, χωρίς καμιά προηγούμενη
διαβούλευση και ενημέρωση των
εμπλεκόμενων φορέων των εκ-
προσώπων των εκπαιδευτικών,
αποφάνθηκε ότι θα προβεί σε ρι-
ζικές αλλαγές στα θέματα της Παι-
δείας, κάτι που προκάλεσε το καυ-
τό καλοκαίρι που ζήσαμε όλοι
μας. Με μια μαεστρική κίνηση
ανήθικού πολιτικού αποπροσα-
νατολισμού από τους κυβερνών-
τες, πλέον κανένας δεν ασχολείτο
με την κατάρρευση του Συνερ-
γατισμού που η ίδια η Ε.Ε. μέσω
της Επιτροπής διαπίστωσε ότι
βασική αιτία, ήταν η κακή δια-
κυβέρνηση εκ μέρους προφανώς
του υπουργού Οικονομικών που
κινούσε τα νήματα, αλλά όλοι
ασχολούντο με το λεγόμενο «λί-
πος» των εκπαιδευτικών που ρίχ-
θηκε σαν ατάκα στο παιχνίδι του
θεάματος που στήθηκε εναντίον
του μεγάλου «κακού» που όλοι
αγαπούν να μισούν.

Σήμερα όλοι αυτοί που κατά
τα άλλα προτάσσουν τα ευρωπαϊ-
κά τους διαπιστευτήρια, συνεχί-
ζουν να πετάνε στον κάλαθο των
αχρήστων το εύρημα της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής περί κακής δια-
κυβέρνησης που οδήγησε τον Συ-
νεργατισμό στην κατάρρευση και
να συνεχίζουν να βγάζουν τη
γλώσσα σε όλα τα ευρωπαϊκά θέ-
σμια που δήθεν εκπροσωπούν.

Η απαξίωση της πολιτικής έχει
να κάνει πρωτίστως με τον αμο-
ραλισμό αυτών που η ενασχόληση
τους κατ επάγγελμα με αυτήν,
δεν διστάζουν να μετέλθουν ανή-
θικες πρακτικές ακόμα και εξό-
φθαλμες, ούτως ώστε να αποκτή-
σουν πλεονέκτημα έναντι των
ανταγωνιστών τους προς την κα-
τάληξη ή διατήρηση της εξουσίας
του χωρίς να ενδιαφέρονται ούτε
στο ελάχιστον για το καλόν το
της πόλεως.

Ο αμοραλισμός αυτός εντείνε-
ται και μεγεθύνεται ακόμα παρα-
πάνω από το γεγονός ότι αυτοί
που μετέρχονται τέτοιων ανήθι-
κων πρακτικών είναι κατ’ ουσία
ανεξέλεγκτοι αφού η λεγόμενη
πολιτική ευθύνη παραμένει απλώς
ένα ευχολόγιο, με το ίδιο ακριβώς
περιεχόμενο και αποτέλεσμα που
έχει η ευχή για παγκόσμια ειρήνη
και αγάπη που ακούγεται στα καλ-
λιστεία.

Ο κ. Μιχάλης Παρασκευάς
είναι δικηγόρος. 

Η πολιτική και
η «πολιτική» ως ανήθικος

αμοραλισμός
κατάκτησης της εξουσίας

Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑ 

Η Ε.Ε. μέσα στην επόμενη πεν-
ταετία θα κληθεί να λάβει
καθοριστικές αποφάσεις για

το μέλλον της, σε καίρια ζητήματα
που σχετίζονται με την ασφάλεια
και την προστασία των πολιτών
της. Τα ζητήματα αυτά βρίσκονται
στο επίκεντρο των θεσμικών ορ-
γάνων της Ε.Ε., αφορούν τις επι-
κείμενες ευρωπαϊκές εκλογές και
βεβαίως το Ευρωκοινοβούλιο, γιατί
είναι το σώμα που εγκρίνει τον
προϋπολογισμό και την κατανομή
του. 

Ανάμεσα στους Ευρωπαίους
υπάρχει κοινή συνισταμένη ότι
στα ζητήματα της ασφάλειας, το
κοινό Ευρωπαϊκό Σπίτι χρειάζεται
θωράκιση για να παρέχει ασφάλεια
στο εσωτερικό της και, ταυτόχρονα,
να εφαρμόζει δραστήρια εξωτερική
πολιτική, ως «ήπια δύναμη» στο
εξωτερικό της. Το γεγονός αυτό
δεν έχει καμία απολύτως σχέση με
όσα ισχυρίζονται περιθωριακές

στην Ευρώπη απόψεις περί «στρα-
τικοποίησης». Ένα τέτοιο επιχεί-
ρημα είναι εντελώς αβάσιμο γιατί
η Ε.Ε. με βάση τις Συνθήκες ανα-
λαμβάνει δράση μόνο με ομοφωνία
και παρεμβαίνει σε περιοχές εκτός
Ένωσης, μόνο αν υπάρχει σχετική
απόφαση του Συμβουλίου Ασφα-
λείας του ΟΗΕ που έχει την πρω-
ταρχική ευθύνη.

Στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
χρειάζεται να ασχοληθούμε συ-
στηματικά την επόμενη 5ετία με
την Ευρωπαϊκή Ασφάλεια. Η Κύ-
προς είναι συμμέτοχος στην προ-
ώθηση της PESCO και τη δημιουρ-
γία του Ευρωπαϊκού Ταμείου Άμυ-
νας, καθώς και στην χρηματοδό-
τηση μιας κοινής αμυντικής βιο-
μηχανίας.

Οι συνθήκες στον 21ο αιώνα το
επιβάλλουν! Η απομάκρυνση των
ΗΠΑ από την Ευρώπη επαυξάνει
την ευθύνη που έχουν οι ίδιοι οι
Ευρωπαίοι εταίροι να αναπτύξουν

αυτόνομα τη δική τους πολιτική
ασφάλειας και άμυνας. Ο κόσμος
στον 21ο αιώνα διατηρεί πολλές
ανοιχτές πληγές και χαρακτηρίζεται
από αστάθεια. Είναι απαίτηση των
Ευρωπαίων πολιτών (ευρωβαρό-
μετρο) η Ε.Ε. να συνενώσει τις δυ-
νάμεις της και να οργανώσει την
πολιτική ασφάλειάς της, παρά να
αφήνει κάθε κράτος μέλος να σπα-
ταλά πόρους και δυναμικό σε 27

εντελώς ξεχωριστούς προϋπολο-
γισμούς.

Η προώθηση της κοινής εξω-
τερικής πολιτικής και ασφάλειας
της Ε.Ε. είναι άρρηκτα συνδεδεμένη
με το συμφέρον της Κύπρου στις
συνθήκες που εξακολουθεί να βιώ-
νει εξαιτίας της τουρκικής κατοχής.
Η δραστήρια συμμετοχή και ευθυ-
γράμμιση με την Ε.Ε. έχει ως απώ-
τερο στόχο την υπεράσπιση της
ευρωπαϊκής κυριαρχίας – που είναι
η κυριαρχία όλων των κρατών με-
λών αθροιστικά. Με μια συνεπή
και συνετή πολιτική, χωρίς ιδεο-
λογικές παραποιήσεις και διαστρε-
βλώσεις για τον πραγματικό ρόλο
της Ε.Ε., προωθούμε το κεκτημένο
των διαπραγματεύσεων στο Κυ-
πριακό για κατάργηση των εγγυή-
σεων και των επεμβατικών δικαιω-
μάτων και αποχώρηση του τουρ-
κικού στρατού κατοχής. Θυμίζω
ότι σε αυτές τις επιδιώξεις του προ-
έδρου Αναστασιάδη, έχουμε τη

στήριξη τόσο του γενικού γραμ-
ματέα του ΟΗΕ όσο και της Ε.Ε.
στις δύο διεθνείς διασκέψεις που
έγιναν για την Κύπρο το 2017. Αυτό
αποτυπώνεται και στο «Πλαίσιο
Γκουτιέρες». 

Παράλληλα, με τη διεύρυνση
των σχέσεών μας στην PESCO εί-
μαστε σε θέση να αναδείξουμε τα
ευρωπαϊκά γεωστρατηγικά συμ-
φέροντα στην περιοχή μας (Ανα-
τολική Μεσόγειος και Μέση Ανα-
τολή) που είναι πρωταρχικής ση-
μασίας για την Ε.Ε. ως σύνολο, σε
σχέση με την ενεργειακή τροφο-
δοσία. Το ενεργειακό πρόγραμμα
της Κύπρου στην οριοθετημένη
ΑΟΖ και η αναζήτηση εναλλακτι-
κών διόδων για το φυσικό αέριο
«δένουν» με τη στρατηγική της
Ε.Ε. να αναπτύσσει σταθερά τις
σχέσεις της, τόσο με το Ισραήλ
όσο και την Αίγυπτο. Σε ιδανικές
συνθήκες –με τερματισμό της τουρ-
κικής κατοχής στην Κύπρο– μπορεί

να περιλαμβάνουν και την Τουρκία,
σε ένα πλαίσιο, όμως, που καθο-
ρίζουν οι κανόνες του διεθνούς δι-
καίου και η Ε.Ε.

Οι «6» ευρωβουλευτές στη νέα
σύνθεση του Ευρωκοινοβουλίου
έχουν ρόλο να διαδραματίσουν
στις πολιτικές διαβουλεύσεις γύρω
από την ασφάλεια και την ενέργεια
στην Ευρώπη. Ο χώρος του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου προσφέρεται
για καλύτερη αντίληψη των γεω-
στρατηγικών συμφερόντων, ανά-
πτυξη συνεννοήσεων με τις μεγάλες
πολιτικές ομάδες και την άσκηση
επιρροής προς τις ισχυρές ευρω-
παϊκές κυβερνήσεις. Προϋπόθεση
είναι η Κύπρος να έχει δυνατή
φωνή και ξεκάθαρες θέσεις σε όσα
θα αποφασιστούν την επόμενη
πενταετία.

Ο κ. Νίκος Τορναρίτης είναι κοινοβουλευ-
τικός εκπρόσωπος ΔΗΣΥ, υποψήφιος ευ-
ρωβουλευτής.

Ξεκάθαρες θέσεις για την Ευρωπαϊκή Ασφάλεια και Άμυνα
Του ΝΙΚΟΥ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗ
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Στις επιδιώξεις του προ-
έδρου Αναστασιάδη,
έχουμε τη στήριξη τόσο
του γενικού γραμματέα
του ΟΗΕ όσο και της Ε.Ε.
στις δύο διεθνείς διασκέ-
ψεις που έγιναν για την
Κύπρο το 2017.
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Η κυβέρνηση στην
Τουρκία έδειξε τον δρό-
μο της μείωσης των τι-
μών μέσα από την ανά-
πτυξη των δημοτικών
αγορών, αλλά αυτό δεν
ήταν αρκετό για να
αντιμετωπιστεί το εύρος
των ανατιμήσεων.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Το ΔΗΚΟ στηρίζεται σε αρχές και
όχι σε πρόσωπα και γι’ αυτό αντέχει
τόσα χρόνια, λέει σε συνέντευξή
του στην «Κ» ο υποψήφιος ευρω-
βουλευτής του ΔΗΚΟ Μαρίνος Μου-
σιούττας, κληθείς να σχολιάσει αν
φοβάται τις διαρροές προς τη Δη-
μοκρατική Παράταξη. Μιλώντας
για την πρόταση που του έκανε ο
Νικόλας Παπαδόπουλος να συμμε-
τάσχει στο ψηφοδέλτιο, ξεκαθάρισε
πως αποτελεί τιμή, υπογραμμίζοντας
πως με τον ΔΗΚΟϊκό πρόεδρο τους
συνδέει μια ειλικρινής φιλία. 

–Από τις μάχες στο εθνικό κοι-
νοβούλιο πλέον διεκδικείτε θέ-
ση στο ευρωπαϊκό κοινοβούλιο.
Για ποιο λόγο; 

–Από τα πρώτα χρόνια εμπλοκής
μου στον πολιτικό στίβο, έμαθα
πως το σημαντικότερο αξίωμα στην
πολιτική δεν είναι τίποτα άλλο
παρά το τιμητικό αξίωμα του ενερ-
γού πολίτη. Η πολιτική είναι ένας
συνεχής αγώνας, ένας αγώνας γε-
μάτος μάχες. Σημασία έχει να πα-
ραμένεις σταθερά ενεργός και μά-
χιμος, να δίνεις μάχες για μια κα-
λύτερη κοινωνία, για ένα καλύτερο
αύριο. Είχα την τιμή τα τελευταία
χρόνια, να εκπροσωπώ τους συμ-
πολίτες μου στη Βουλή των Αντι-
προσώπων. Τώρα, εάν φυσικά το
αποφασίσει ο κυρίαρχος κυπριακός
λαός, διεκδικώ το τιμητικό δικαίωμα
να υπερασπιστώ και να εκπροσω-
πήσω τα αιτήματα και τις διεκδι-
κήσεις των συμπατριωτών μου στη
Ευρώπη. Οι θέσεις και τα αξιώματα
έχουν νόημα και αξία, όταν ταυ-
τίζονται με τους στόχους και τα
οράματα του απλού πολίτη. 

–Οι ευρωεκλογές θεωρούνται
μία εκλογική μάχη αδιάφορη
για τους πολίτες, καθώς βλέπουν
τις Βρυξέλλες ως ένα απρόσωπο
οικοδόμημα τεχνοκρατών. Για
ποιο λόγο να προσέλθουν στην
κάλπη; 

–Η Κύπρος είναι ένα οικοδό-
μημα μέσα στην οδό που λέγεται
Ευρώπη. Η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν
είναι τίποτα άλλο παρά η δική μας
οικογένεια. Όσα τεκταίνονται στις
Βρυξέλλες, αναπόφευκτα, επηρε-
άζουν και το δικό μας σπίτι. Οι
βουλευτές του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου έχουν πλέον το δικαίω-
μα απόρριψης διεθνών συμφωνιών.
Κάτι που ενισχύει τις εξουσίες του
Κοινοβουλίου. Με τις μεταρρυθ-
μίσεις αυτές είναι φανερό πως η
ψήφος στις ευρωπαϊκές εκλογές
είναι ακόμη πιο σημαντική για τις
αποφάσεις και την πορεία που
ακολουθεί η Ευρώπη. Αποφάσεις
που έχουν ακόμη μεγαλύτερο αν-
τίκτυπο στην καθημερινή ζωή μας. 

–Για ποιο λόγο να ψηφίσουν
εσάς;

–Πρώτα από όλα πρέπει να ψη-
φίσουν με κριτήριο το καλό του
τόπου και για ένα καλύτερο αύριο
για τη χώρα και τα παιδιά μας.
Προσωπικά δεν είμαι τίποτα άλλο
παρά ένας απλός στρατιώτης στην
πρώτη γραμμή. Υπηρέτησα το κόμ-
μα και τους συμπολίτες μου μέσα
από πάρα πολλές κομματικές και
πολιτειακές θέσεις. Τοπική Επι-
τροπή, Επαρχιακή Επιτροπή, Κεν-
τρική Επιτροπή, Γραμματεία, Το-
πική Αυτοδιοίκηση και Κοινοβού-
λιο. Νιώθω πως μέσα από όλη αυτή
την πορεία έχω αποκομίσει εκείνα
τα αναγκαία εφόδια που μου επι-
τρέπουν να αντλώ δύναμη για να
μπορώ να εκπροσωπήσω τη χώρα
μου και τους συμπολίτες μου στην
Ευρώπη. Να είναι σίγουροι οι συμ-
πολίτες μου πως θα δώσω όλες τις
δυνάμεις μου στον αγώνα για ελευ-
θερία, δημοκρατία και κοινωνική
δικαιοσύνη. Να είναι σίγουροι πως
θα εργαστώ με όλες μου τις δυνά-
μεις ώστε να νιώθει ο κάθε ψηφο-
φόρος πως η δική του φωνή μπορεί
να ακουστεί και στο Ευρωκοινο-
βούλιο, στις Βρυξέλλες, στην Ευ-
ρώπη. Πέραν του εθνικού μας ζη-

τήματος, θα εμπλακώ και θα αγω-
νιστώ για θέματα που απασχολούν
άμεσα την κοινωνία μας, όπως η
νεολαία, η ανεργία, το περιβάλλον,
η κοινωνική ευημερία. 

–Λέγεται πως υπήρξατε προ-
σωπική επιλογή του Νικόλα Πα-
παδόπουλου. Ισχύει; 

–Αποτέλεσε τιμή για εμένα η
πρόταση του κόμματος και ειδι-
κότερα του προέδρου του ΔΗΚΟ,
να πλαισιώσω το ψηφοδέλτιο των
Ευρωεκλογών. Με τον Νικόλα Πα-
παδόπουλο μας συνδέουν πάρα
πολλά. Μας συνδέει μια ειλικρινής
φιλία και συνεργασία. Μα πάνω
από όλα μας συνδέει η αγάπη και
η έγνοια μας για το κόμμα μας και
για τον πολιτικό χώρο που στεγάζει
τον υπερήφανο ΔΗΚοϊκό κόσμο.
Στο κάλεσμά του, λοιπόν, για συμ-
πόρευση στις εκλογές δεν είχα δι-
καίωμα να απέχω. 

–Με αυτό τον τρόπο κλείνουν
και οι εσωκομματικές πληγές
που προκλήθηκαν στο εκλογικό
συνέδριο; 

–Το τελευταίο εκλογικό συνέ-
δριο του κόμματος αποτελεί ιστορία
και παρελθόν. Το ΔΗΚΟ έχει εξέλθει
ενδυναμωμένο και ενισχυμένο

μετά το συνέδριο. Μεταξύ συνα-
γωνιστών δεν χωρούν πικρίες και
αντιπαραθέσεις. Υπάρχουν μόνο
κοινοί στόχοι και αγωνία για το
μέλλον του κόμματος και του τόπου. 

–Σε αυτή την εκλογική μάχη
κατέρχεται για πρώτη φορά η
Δημοκρατική Παράταξη, που
αποτελείται από πρώην πρω-
τοκλασάτα στελέχη του ΔΗΚΟ.
Σας ανησυχούν οι διαρροές προς
τη νεοσυσταθείσα αυτή Κίνηση; 

–Αποτελεί βασική αρχή και πεμ-
πτουσία της δημοκρατικής λει-
τουργίας η παρουσία τον κομμα-
τικών σχηματισμών. Να καλωσο-
ρίσω στην κομματική ζωή το νε-
οσύστατο κόμμα. Η δημοκρατία
επιβάλλει την ελεύθερη έκφραση
του κάθε πολιτικού σχήματος,
αλλά και του κάθε πολίτη. Δεν
είναι η πρώτη φορά που το ΔΗΚΟ
τίθεται αντιμέτωπο με φαινόμενα
αποχωρήσεων και δημιουργία άλ-
λων παραπλήσιων πολιτικών σχη-
μάτων. Να θυμίσω την αποχώρηση
του Αλέκου Μιχαηλίδη το 1980
και τη ίδρυση της ΝΕ.ΔΗ.ΠΑ., να
θυμίσω την ίδρυση του ΠΑΜΕ από
τον Χρυσόστομο Σοφιανό το 1980,
να θυμίσω την αποχώρηση του
Αλέξη Γαλανού το 1998 και την
ίδρυση του Κ.Ε.Α, να θυμίσω την
αποχώρηση του Ντίνου Μιχαηλίδη
το 1998 και την ίδρυση του Α.ΔΗ.Κ.
ή τέλος να θυμίσω τις διαγραφές
μετά τις εκλογές του 2013. Το ΔΗ-
ΚΟ στα 43 χρόνια παρουσίας του
άντεξε, γιατί απλά έμαθε να μη
στηρίζεται σε πρόσωπα, αλλά σε
θέσεις, αξίες και αρχές. Γιατί βα-
σίζεται σε απλά, αγνά και ανιδιο-
τελή μέλη. Άντεξε και θα αντέξει
για άλλα πολλά χρόνια.

–Ως ΔΗΚΟ συμμετέχετε στην
Ομάδα των Σοσιαλιστών, οι
οποίοι έχουν ως στόχο τη δη-
μιουργία μιας προοδευτικής
συμμαχίας κατά της Δεξιάς και
της Ακροδεξιάς. Αυτό δεν έρ-
χεται σε αντίθεση με τις πολι-
τικές σας; Δεδομένου ότι αρκε-
τές φορές ως κόμμα στηρίξατε
πολιτικές μαζί με το κόμμα της
Δεξιάς και την κυβέρνηση. 

–Θα σας απαντήσω με μια φρά-
ση που μας έλεγε πάντα ο αείμνη-
στος ιδρυτής του Δημοκρατικού
Κόμματος Σπύρος Κυπριανού, «Δεν
κοιτάζουμε ούτε δεξιά, ούτε αρι-
στερά, κοιτάζουμε μπροστά και
προχωράμε». Σε κάθε χώρα υπάρ-
χουν διαφορετικές, ιδιάζουσες πο-
λιτικές συνθήκες και ιδιαιτερότη-
τες, αλλά και διαφορετικά πολι-
τειακά συστήματα. Καθετί πρέπει
να αντικρίζεται ξεχωριστά. Το ΔΗ-
ΚΟ θέτει πρώτιστα και πάνω απ’
όλα το κοινό καλό. Αυτό έχει δείξει
η μέχρι τώρα ιστορία του και αυτό
θα συνεχίσει να πράττει. Χωρίς
να προσμετρά το όποιο πολιτικό
κόστος και χωρίς να παρεκκλίνει
από θέσεις και αρχές. 

Μαρίνος Μουσιούττας, υποψήφιος ευρωβουλευτής του Δημοκρατικού Κόμματος 

Το ΔΗΚΟ στηρίζεται σε
αρχές και όχι σε πρόσωπα
Με τον Νικόλα Παπαδόπουλο μας συνδέει ειλικρινής φιλία

Στο κάλεσμα της ηγεσίας για συμμετοχή στο ψηφοδέλτιο των ευρωεκλογών δεν είχα δικαίωμα να απέχω ανέφερε ο
υποψήφιος ευρωβουλευτής του ΔΗΚΟ Μαρίνος Μουσιούττας.

Η πολιτική είναι ένας
συνεχής αγώνας, ένας
αγώνας γεμάτος μάχες.

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Το στοίχημα δεν είναι άλλο από
το να δηλώσουμε ισχυρή παρουσία
στην πολιτική ζωή του τόπου. Να
εδραιωθούμε ως πολιτική δύναμη
με νέα προοπτική και δυναμική
στον χώρο του Κέντρου και να κα-
λύψουμε εκείνο το κενό που υπάρ-
χει», αναφέρει σε συνέντευξή του
στην «Κ» ο υποψήφιος ευρωβου-
λευτής Γιάννος Λακκοτρύπης. Ο
ίδιος παραδέχεται πως στόχος
είναι η παρουσία στο Εθνικό Συμ-
βούλιο, ξεκαθαρίζοντας πως δεν
πρόκειται για ένα χαμηλό στόχο.
Όπως λέει, κανένας δεν αποκλείει
και την κατάληψη της έδρας στις
ευρωεκλογές. «Η δική μου υπο-
ψηφιότητα δεν έρχεται να υπο-
σχεθεί μαγικές λύσεις για όλα τα
προβλήματα, θεωρώ όμως πως
μπορώ να προσφέρω στον τόπο
μου διεκδικώντας όλα όσα αξίζουμε
για να αισθανόμαστε Ευρωπαίοι
πολίτες ίσοι προς ίσους με τις υπό-
λοιπες χώρες μέλη και όχι δεύτερης
και τρίτης ταχύτητας πολίτες της
Ευρώπης» λέει ο κ. Λακκοτρύπης
κληθείς να απαντήσει για ποιο
λόγο να τον ψηφίσουν. 

–Είστε υποψήφιος σε μία εκλο-
γική μάχη αδιάφορη για τους
πολίτες, καθώς θεωρούν τις Βρυ-
ξέλλες ένα απρόσωπο οικοδό-
μημα τεχνοκρατών. Για ποιο λό-
γο να προσέλθουν στην κάλπη;

–Η Ευρώπη δεν είναι μια εικονική
πραγματικότητα. Είναι ο χώρος που
λαμβάνονται όλες σχεδόν οι απο-
φάσεις που επηρεάζουν την καθη-
μερινότητά μας. Είναι γι’ αυτό τον
λόγο που λέμε πως με την αποχή
δεν στέλνονται μηνύματα, αντίθετα
με την αποχή απεμπολούμε το δη-
μοκρατικό μας δικαίωμα να απο-
φασίζουν άλλοι για εμάς. Η μετά-
βαση στην κάλπη είναι απαραίτητη
επειδή οι πολίτες πρέπει να στα-
ματήσουν να βλέπουν το δέντρο
αλλά το δάσος και να σκεφτούν,
πού θα βρισκόμασταν χωρίς την
Ευρώπη. Ασφαλώς υπάρχουν προ-
βλήματα και στόχος μας είναι να
δημιουργήσουμε μια καλύτερη Ευ-
ρώπη και πιο ισχυρή, στην οποία
να έχουμε λόγο και ρόλο να δια-
δραματίσουμε ως Κύπρος. Κυρίως
να αποκομίσουμε όσα οφέλη μπο-
ρούμε από συμμαχίες και συνερ-
γασίες στο εθνικό ζήτημα και τα
ενεργειακά, αλλά και να πετύχουμε
όσα περισσότερα γίνεται σε διά-
φορους τομείς όπως ο τουρισμός,
η οικονομία, η τεχνολογία, το πε-
ριβάλλον, τα εργασιακά δικαιώματα,
τα δικαιώματα των ζώων, η ισότητα
και η εξάλειψη των διακρίσεων.
Ασφαλώς μπορούν να γίνουν πε-
ρισσότερα για να αισθάνεται ο κάθε
πολίτης συμμέτοχος και όχι θεατής
του οικοδομήματος που λέγεται Ευ-
ρώπη και δεν αποτελείται από ψυ-
χρούς τεχνοκράτες που αποφασί-

ζουν και αφαιμάσσουν τα κράτη
μέλη με πολιτικές λιτότητας και
άλλα μέτρα που δυσχεραίνουν τη
ζωή τους. Μπορεί να μην τύχαμε
του καλύτερου χειρισμού το 2012-
13, αλλά η Ευρώπη ήταν που μας
έτεινε χείρα βοηθείας, η Ευρώπη
είναι που στέκεται ακόμα δίπλα μας
και μας παρέχει εργαλεία, γνώση,
εξέλιξη, προστασία, ασφάλεια, κον-
δύλια για ανάπτυξη, ευκαιρίες στη
νέα γενιά, τις οποίες οι παλαιότεροι
ποτέ δεν φανταστήκαμε. Είναι πε-
ποίθησή μου πως είναι στο δικό
μας χέρι να διεκδικήσουμε και να
πάρουμε περισσότερα. Να διεκδι-
κήσουμε περισσότερα ευρωπαϊκά
κονδύλια για τις ευπαθείς ομάδες
του πληθυσμού, κονδύλια για στέ-
γαση των άπορων οικογενειών, για
τις μονογονεϊκές οικογένειες, να
δημιουργήσουμε τις υποδομές για
έρευνα και καινοτομία, για περισ-
σότερες θέσεις εργασίας κ.ά.

–Για ποιο λόγο να ψηφίσουν
εσάς;

–Η δική μου υποψηφιότητα δεν
έρχεται να υποσχεθεί μαγικές λύ-
σεις για όλα τα προβλήματα, θεωρώ

όμως πως μπορώ να προσφέρω
στον τόπο μου, διεκδικώντας όλα
όσα αξίζουμε για να αισθανόμαστε
Ευρωπαίοι πολίτες ίσοι προς ίσους
με τις υπόλοιπες χώρες μέλη και
όχι δεύτερης και τρίτης ταχύτητας
πολίτες της Ευρώπης. Τολμώντας
έμπρακτα ακόμη και ότι φαντάζει
αδύνατο. Για να μπορούμε στην
Κύπρο να απολαμβάνουμε δικαιώ-
ματα, ευκαιρίες, ανάπτυξη, ποι-
ότητα υπηρεσιών μακριά από χρο-
νοβόρες διαδικασίες και να θωρα-
κίσουμε τον τόπο μας, αποτρέπον-
τας εξωγενείς απειλές και κινδύνους
που καραδοκούν. Θεωρώ πως δια-
θέτω τα εχέγγυα τις γνώσεις και
τις εμπειρίες ώστε να αντεπεξέλθω
στα έδρανα της Ευρωβουλής, αλλά,
κυρίως να φανώ αντάξιος των προσ-
δοκιών των πολιτών. Είναι η τριβή
μου με διάφορες επιτροπές της
Ε.Ε. στον τομέα της Πληροφορικής
και της Ναυτιλίας, είναι η συμμε-
τοχή και απορρόφηση διάφορων
ευρωπαϊκών κονδυλίων, είναι η
εμπειρογνωμοσύνη που απέκτησα
διά της επαγγελματικής μου στα-

διοδρομίας. Είναι όλα αυτά που
μας γεμίζουν αυτοπεποίθηση πως
θα μπορέσουμε να αντεπεξέλθουμε
στις προκλήσεις.

–Οι ευρωεκλογές θα αποτελέ-
σουν το βάπτισμα του πυρός
για τη νεοσυσταθείσα Δημο-
κρατική Παράταξη. Ποιο είναι
το στοίχημα της Κίνησης, που
θα πρέπει να κερδηθεί στις επι-
κείμενες εκλογές;

–Το στοίχημα δεν είναι άλλο
από το να δηλώσουμε ισχυρή πα-
ρουσία στην πολιτική ζωή του τό-
που. Να εδραιωθούμε ως πολιτική
δύναμη με νέα προοπτική και δυ-
ναμική στον χώρο του Κέντρου
και να καλύψουμε εκείνο το κενό
που υπάρχει. Αναμφίβολα ο κομ-
ματικός χάρτης διαφοροποιείται,
αφού κάποια κόμματα ολοκληρώ-
νουν τον κύκλο τους και άλλα,
όπως η Δημοκρατική Παράταξη,
εκκολάπτονται από την ανάγκη
πολιτών να ανήκουν σε μια παρά-
ταξη με ξεκάθαρο προσανατολι-
σμό, μια παράταξη που θα εκπρο-
σωπεί τον μετριοπαθή χώρο του
Κέντρου. Το σκηνικό είναι ρευστό
και το ενδεχόμενο δε της μεγάλης
αποχής είναι ορατό και δυνατό να
διαμορφώσει αποτελέσματα στην
κάλπη, διαφορετικά από την πε-
πατημένη των παραδοσιακών κομ-
μάτων. Αισιοδοξούμε ότι μπορούμε
να κάνουμε την έκπληξη.

–Λέγεται πως στόχος δεν είναι
τόσο η έδρα, αλλά ένα ποσοστό
που θα επιτρέψει τη συμμετοχή
του κόμματος στο Εθνικό Συμ-
βούλιο. Δεν είναι σχετικά χα-
μηλός στόχος;

–Κάθε άλλο παρά χαμηλό στόχο
αποτελεί το να έχεις φωνή και
ψήφο στο Εθνικό Συμβούλιο ως
νεοσύστατη πολιτική δύναμη, ει-
δικά σε μια περίοδο που η Κύπρος
βρίσκεται αντιμέτωπη με τις με-
γαλύτερες προκλήσεις στο εθνικό
ζήτημα, τα ενεργειακά, οικονομικά,
αλλά και κοινωνικά ζητήματα. Επι-
χειρούμε σταθερές κινήσεις χωρίς
φανφάρες και λαϊκισμό. Δεν θα
ακούσετε από κανένα στέλεχος
της Δημοκρατικής Παράταξης με-
γάλα λόγια και κούφιες υποσχέσεις,
παρά μόνο αλήθειες. Είμαστε αι-
σιόδοξοι και αυτό επειδή καθημε-
ρινά ως παράταξη εισπράττουμε
ψήφους εμπιστοσύνης από όλα τα
κοινωνικά στρώματα, και αυτό
είναι κάτι που μας δημιουργεί υπο-
χρέωση έναντι όλων αυτών, να
αποκτήσουμε παρουσία στο Εθνικό
Συμβούλιο. Όμως, θα τολμήσω να
πω πως η συμμετοχή του κόμματος
στο Εθνικό Συμβούλιο είναι ένας
από τους στόχους. Κανένας από
εμάς δεν έχει αποκλείσει την εξα-
σφάλιση έδρας στο ευρωκοινοβού-
λιο από τη Δημοκρατική Παράταξη.
Η ανταπόκριση του κόσμου μας
γεμίζει αισιοδοξία ότι μπορούμε
να κάνουμε την ανατροπή.

Γιάννος Λακκοτρύπης, υποψήφιος ευρωβουλευτής  της Δημοκρατικής Παράταξης

Στόχος η εδραίωσή μας
στο πολιτικό σκηνικό
Επιδίωξη το Εθνικό Συμβούλιο χωρίς να αποκλείουμε κατάληψη έδρας

Η εμπειρογνωμοσύνη που απέκτησα μέσω της επαγγελματικής μου σταδιοδρομίας, η τριβή με διάφορες επιτροπές
της Ε.Ε., με γεμίζουν αυτοπεποίθηση πως θα αντεπεξέλθουμε στις προκλήσεις, λέει ο Γιάννος Λακκοτρύπης. 

Επιχειρούμε σταθερές
κινήσεις χωρίς φανφά-
ρες και λαϊκισμό. Δεν θα
ακούσετε από στέλεχος
της ΔΗΠΑ μεγάλα λόγια
και κούφιες υποσχέσεις,
παρά μόνο αλήθειες.
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Eνα προς ένα διευθετούνται τα ζη-
τήματα κατά τις τελευταίες βδομάδες
ενόψει της επερχόμενης εφαρμογής
του Γενικού Συστήματος Υγείας. Η
έγκριση των κανονισμών για τους
προσωπικούς και ειδικούς ιατρούς
την περασμένη Παρασκευή από
την Ολομέλεια της Βουλής αποτελεί
ένα ακόμα σημαντικό βήμα για την
ομαλή εφαρμογή της πρώτης φάσης
του ΓεΣΥ τον Ιούνιου του 2019. Με
την ψήφιση των κανονισμών κα-
θορίζονται οι παρεχόμενες υπηρε-
σίες φροντίδας υγείας από προσω-
πικούς και ειδικούς ιατρούς, οι τρό-
ποι αμοιβής τους, η διαδικασίας εγ-
γραφής τους και η διαδικασία σύ-
ναψης σύμβασης των ιατρών μαζί
με τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας
(ΟΑΥ). Με το κεφάλαιο ιατροί να
κλίνει ώς ένα σημείο, ο ΟΑΥ πλέον
προχωρά κανονικά με τους κανο-
νισμούς και τις διαβουλεύσεις που
εκκρεμούν με του άλλους παρόχους
υγείας, οι οποίοι θα προσφέρουν
τις υπηρεσίες από την πρώτη φάση
του Συστήματος. 

Όπως όλα δείχνουν, επόμενος

στόχος του ΟΑΥ είναι να ολοκλη-
ρωθούν οι εναπομείνασες διαδικα-
σίες  που σχετίζονται με το πλαίσιο
ένταξης των φαρμακοποιών και των
κλινικών εργαστηρίων στο ΓεΣΥ.
Όσον αφορά τους φαρμακοποιούς
δεν φαίνεται να προκύπτει  το οποι-
οδήποτε πρόβλημα, αφού μετά το
«ναι» που κατέδειξε η Γενική τους
Συνέλευση, οι κανονισμοί λειτουρ-
γίας τους θα βρίσκονται την ερχό-
μενη Πέμπτη για τρίτη συνεχόμενη
εβδομάδα ενώπιον της Κοινοβου-
λευτικής Επιτροπής Υγείας, ούτως
ώστε να ολοκληρωθεί η εξέταση
των επιμέρους σημείων και στη συ-
νέχεια να προωθηθούν για ψήφιση
στην Ολομέλεια της Βουλής. Πα-
ράλληλα, ο Οργανισμός Ασφάλισης
Υγείας είναι σε στάση αναμονής,
περιμένοντας την απάντηση των
κλινικών εργαστηρίων. Όπως είναι
σε θέση να γνωρίζει η «Κ», εδώ και
δύο βδομάδες ο Σύνδεσμος Διευ-
θυντών Κλινικών Εργαστηρίων, Βι-
οϊατρικών και Κλινικών Εργαστη-
ριακών Επιστημόνων, έχει στα χέρια
του την τελική πρόταση του Οργα-

νισμού και τον ερχόμενο Σαββατο-
κύριακο θα συγκληθεί Γενική Συ-
νέλευση προκειμένου να την πα-
ρουσιάσει στα μέλη του και αυτά
με τη σειρά τους να ψηφίσουν αν
την αποδέχονται ή όχι. Παρά το γε-
γονός ότι τα κλινικά εργαστήρια θα
αποφασίσουν σε μία βδομάδα δεν
αναμένεται να πουν «όχι» στην τε-

λική πρόταση του Οργανισμού.
Υπενθυμίζεται δε, πως από την πε-
ρασμένη Τετάρτη ο ΟΑΥ έδωσε το
πράσινο φως για να ανοίξουν οι κα-
τάλογοι εγγραφής για τους φαρμα-
κοποιούς και τους διευθυντές των
κλινικών εργαστηρίων, ενώ αναμέ-
νεται μέχρι τα τέλη Απριλίου να
ανακοινωθούν τα ονόματα των προ-

σωπικών ιατρών που έχουν ενταχθεί
στο Σύστημα. Όταν συμβεί αυτό,
τότε οι πολίτες θα κληθούν να επι-
λέξουν τον προσωπικό τους γιατρό
και να εγγραφούν και αυτοί με τη
σειρά τους στο ΓεΣΥ. 

Τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια
Από εκεί και πέρα, το σκηνικό

σε σχέση με τα ιδιωτικά νοσηλευ-
τήρια δεν είναι το ίδιο ελπιδοφόρο
για τον ΟΑΥ. Παρά το γεγονός ότι
σιγά-σιγά ορισμένα ιδιωτικά νοση-
λευτήρια και ιατρικά κέντρα άρχι-
σαν να εκδηλώνουν το ενδιαφέρον
τους για ενταχθούν στο ΓεΣΥ, τα
πράγματα περιπλέχτηκαν μετά την
ανακοίνωση που εξέδωσε, το Ame-
rican Medical Center, το οποίο ξε-
καθάρισε ότι δεν προτίθεται να εν-
ταχθεί στο προτεινόμενο Σύστημα
Υγείας. Σημειώνεται δε, πως ο ΟΑΥ
την περασμένη εβδομάδα προσκά-
λεσε μέσω επιστολής τον Παγκύ-
πριο Σύνδεσμο Ιδιωτικών Νοση-
λευτηρίων (ΠΑΣΙΝ) να επιστρέψει
στο τραπέζι του διαλόγου προκει-
μένου να δουν όσα σχετίζονται με

το πλαίσιο ένταξης των ιδιωτικών
νοσηλευτριών στο ΓεΣΥ. Μάλιστα,
την περασμένη Πέμπτη ο ΠΑΣΙΝ
συνήλθε για να αποφασίσει αν θα
απαντήσει θετικά ή αρνητικά στον
ΟΑΥ. Μιλώντας στην «Κ», ο εκπρό-
σωπος του ΠΑΣΙΝ Μαρίνος Σωτη-
ρίου, ανέφερε πως είναι έτοιμοι να
αποδεχθούν την πρόσκληση του
Οργανισμού και να συναντηθούν
μαζί του, ωστόσο χρειάζονται κά-
ποια περαιτέρω στοιχεία. Κληθείς
να σχολιάσει ποια είναι αυτά, ο δρ
Σωτηρίου απάντησε πως ο ΟΑΥ
τους έχει δώσει δύο σενάρια για
συνεργασία. «Μας έχουν πει πως
ή θα μας εγγυηθούν την τιμή μο-
νάδας ή θα εγγυηθούν τον προϋπο-
λογισμό μας», πρόσθεσε. «Ωστόσο,
συνέχισε, εμείς λέμε ότι οποιαδή-
ποτε εγγύηση στην ουσία του ΟΑΥ
δεν ισχύει, διότι υπάρχει ο σφαι-
ρικός προϋπολογισμός που αναιρεί
τα πάντα». «Οπότε, θα θέλαμε να
ξέρουμε τι είναι αυτά που έχουν
υπολογίσει και πώς τα έχουν υπο-
λογίσει», κατέληξε.  

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΕΤΡΟΥ

Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ 

Σε εντατικό διάλογο μπήκαν Υπουρ-
γείο Παιδείας και εμπλεκόμενοι
φορείς σχετικά το Ενιαίο Σχέδιο
Αξιολόγησης Μαθητή (ΕΣΑ). Στο
πλαίσιο των μεταρρυθμίσεων που
δρομολογούνται στην παιδεία
Υπουργείο Παιδείας, εκπαιδευτικές
οργανώσεις, μαθητές και οργανω-
μένοι γονείς, κάθονται στο ίδιο
τραπέζι προκειμένου να διαμορ-
φωθεί το τελικό πλαίσιο του ΕΣΑ.
Ο άξονας που ενώνει όλες τις πλευ-
ρές είναι η φιλοσοφία του σχεδίου,
ωστόσο, υπάρχουν σημεία που
προβληματίζουν τους εμπλεκόμε-
νους φορείς και άλλα που τους βρί-
σκουν κάθετα αντίθετους. Η επι-
μονή του Υπουργείου Παιδείας και
της Επιτροπής Αξιολόγησης Μα-
θητή να τεθεί σε εφαρμογή ο θε-
σμός των εξετάσεων ανά τετρά-
μηνο με τη νέα σχολική χρόνια
αποτελεί μόνιμο αγκάθι στον διά-
λογο. Όπως είναι γνωστό ΟΕΛΜΕΚ,
Οργανωμένοι γονείς Μέσης και
Παγκύπρια Συντονιστική Επιτροπή
Μαθητών (ΠΣΕΜ), εξέφρασαν επα-
νειλημμένα στον υπουργό Παιδεί-
ας, Κώστα Χαμπιαούρη, την άποψη
πως παρά το γεγονός ότι το υφι-
στάμενο σύστημα αξιολόγησης
χρειάζεται ριζική αλλαγή, οι τε-
τράμηνες εξετάσεις δεν θα βελ-
τιώσουν την όλη κατάσταση, αλλά
θα την επιδεινώσουν. Μάλιστα,
ΟΕΛΜΕΚ και μαθητικό κίνημα μέ-
σω δημόσιων τους τοποθετήσεων
προτάσσουν πως η εφαρμογή των
τετράμηνων εξετάσεων θα ενισχύ-
σει το φαινόμενο της παραπαιδείας
και θα καταστήσει τα σχολεία της
Μέσης Εκπαίδευσης εξεταστικά
κέντρα. Οι φορείς προκειμένου να
βάλουν το Υπουργείο σε δεύτερες
σκέψεις ετοίμασαν εναλλακτικές
προτάσεις τις οποίες κατέθεσαν
στον κ. Χαμπιαούρη ούτως ώστε
να τις μελετήσει και στη συνέχεια
να τους απαντήσει κατά πόσο προ-
τίθεται να τις υιοθετήσει ή όχι.
Επιπρόσθετα, τον περασμένο Φε-
βρουάριο χιλιάδες μαθητές μαζεύ-
τηκαν έξω από το Υπουργείο και
διαμαρτυρήθηκαν έντονα κατά
της εφαρμογή των τετράμηνων
εξετάσεων. Υπενθυμίζεται πως για

την εφαρμογή των τετράμηνων
εξετάσεων έχει ψηφιστεί νομοθε-
σία από την Ολομέλεια της Βουλής
το 2017 και θα εφαρμόζονταν από
την τρέχουσα σχολική χρόνια.
Ωστόσο, λόγω της μεγάλης κρίσης
που ξέσπασε στην παιδεία το πε-
ρασμένο καλοκαίρι και μετά από
αρκετές πιέσεις που δέχθηκε το
Υπουργείο, αποφασίστηκε όπως
ανασταλεί η εφαρμογή τους για
την ερχόμενη σχολική χρόνια
(2019-2020). 

Συνάντηση 
Συνάντηση πραγματοποίησαν

την περασμένη Τρίτη ΟΕΛΜΕΚ,
ΟΛΤΕΚ, ΠΣΕΜ, Οργανωμένοι γο-
νείς και Παιδοβουλή με τον υπουρ-
γό Παιδείας, τον διευθυντή Μέσης
Εκπαίδευσης και την πρόεδρο της
Επιτροπής, προκειμένου να λάβουν
απαντήσεις επί των προτάσεων
και των απόψεων που κατέθεσαν.
Όπως πληροφορείται η «Κ», το
Υπουργείο Παιδείας φέρεται αμε-
τάκλητο στην απόφαση του να
εφαρμόσει τις εξετάσεις ανά τε-
τράμηνο από το ερχόμενο Σεπτέμ-
βριο, υποδεικνύοντας στους φορείς
ότι στη μέση υπάρχει μια νομοθε-
σία που υποχρεούται να εφαρμόσει.
Κατά τη συνάντηση που πραγμα-
τοποιήθηκε η πρόεδρος της Επι-
τροπής Αξιολόγησης Μαθητή Μαί-
ρη Ιωαννίδου-Κουτσελίνη, δήλωσε
στους φορείς πως έχουν μελετηθεί
οι προτάσεις που κατέθεσαν, ανα-
φέροντάς τους πως οι απόψεις τους
είναι αξιόλογες, ωστόσο, τόνισε
πως δεν υπάρχουν αρκετές συγ-
κλίσεις και δεδομένου ότι βρίσκον-
ται σε ένα προχωρημένο χρονικό
στάδιο, θα προχωρήσουν στην
εφαρμογή των εξετάσεων ανά τε-
τράμηνο. Μάλιστα, κατά τη συ-
νάντηση υπήρξαν σημεία έντασης
με τους φορείς να διαμαρτύρονται
προς τον κ. Χαμπιαούρη για το γε-
γονός ότι άρχισε να ενημερώνει
τους εμπλεκόμενους για τον τρόπο
λειτουργίας των τετράμηνων εξε-
τάσεων παρόλο που ο διάλογος
βρίσκεται σε εξέλιξη. Παράλληλα,
οι φορείς εξέφρασαν τις ανησυχίες
τους στον κ. Χαμπιαούρη πως πα-
ρόλο που σε λίγους μήνες αρχίζει
η νέα σχολική χρονιά ακόμη δεν

έχει ξεκαθαριστεί το ζήτημα της
στελέχωσης των σχολείων. Από
την πλευρά του ο υπουργός Παι-
δείας προτάσσει το επιχείρημα
πως αν δεν άρχιζε την ενημέρωση
θα ερχόταν το καλοκαίρι και οι φο-
ρείς θα του έλεγαν πως δεν είναι
ενημερωμένοι για το πλαίσιο των
εξετάσεων και πως δεν είναι έτοιμοι
να το εφαρμόσουν. Σύμφωνα με
πληροφορίες της «Κ», εκπαιδευ-
τικοί κύκλοι εκτιμούν πως αυτός
ήταν και ο πρωταρχικός στόχος
του Υπουργείου. Δηλαδή να καθυ-
στερήσει την εξέλιξη του διαλόγου

ούτως ώστε να φτάσουμε μια ανά-
σα πριν από τη νέα σχολική χρονιά
και να προωθήσει την εφαρμογή
των εξετάσεων ανά τετράμηνο ως
έχουν παρά τις έντονες διαφωνίες
που έχουν οι εμπλεκόμενοι φορείς.
Παρά το γεγονός πως όλα δείχνουν
ότι αποτελεί μονόδρομο για το
Υπουργείο Παιδείας να εφαρμόσει
τις εξετάσεις ως έχουν προγραμ-
ματιστεί, ο κ. Χαμπιαούρης ανέ-
φερε στους φορείς πως θα προχω-
ρήσει τις προσεχείς εβδομάδες σε
ξεχωριστές συναντήσεις με αυτούς
ούτως ώστε να διαμορφωθεί το τε-
λικό πλαίσιο. 

Κόκκινη γραμμή
Κόκκινη γραμμή για τους φορείς

αποτελεί η μορφή του νέου τρόπου
αξιολόγηση για τους μαθητές της
Μέσης Εκπαίδευσης. Συγκεκρι-
μένα οι φορείς συμφωνούν στο

ότι πρέπει να γίνει μια πιο σωστή
διαχείριση της ύλης και να χωρί-
ζεται σε δύο τετράμηνα, αλλά δια-
φωνούν καθέτως το σχολείο να
κλείνει και να ακολουθεί εξετα-
στική περίοδος, όπως γίνεται στα
Πανεπιστήμια. Δηλαδή αυτό που
θέλουν οι φορείς είναι να διεξά-
γεται ένα μεγάλο διαγώνισμα 90
λεπτών, για κάθε εξεταζόμενο μά-
θημα ανά τετράμηνο με βαρύτητα
25% και ένα προειδοποιημένο δια-
γώνισμα 45 λεπτών, χωρίς να κλεί-
νουν τα σχολεία, με την προϋπό-
θεση ότι κανένας μαθητής δεν θα
έχει πάνω από ένα διαγώνισμα την
ίδια εβδομάδα.  Από εκεί και πέρα,
μαθητές και καθηγητές εξετάζουν
μέτρα και ενέργειες ούτως ώστε
να αποτρέψουν την εφαρμογή των
εξετάσεων ανά τετράμηνο ως
έχουν. Σύμφωνα με πληροφορίες
της «Κ», ένα από τα μέτρα που φέ-
ρεται να εξετάζεται από τους μα-
θητές είναι το μονοήμερο κλείσιμο
των σχολείων. Σε περίπτωση που
το μαθητικό κίνημα τελικώς δεν
προβεί σε αυτό το μέτρο δεν απο-
κλείεται να διεξάγει Γενικές Συνε-
λεύσεις σε όλα τα σχολεία. 

Παράλληλα τρόπους αντίδρασης
φέρεται να εξετάζει και η ΟΕΛΜΕΚ,
ωστόσο, δεν φέρεται να βλέπει ζεστά
το ενδεχόμενο μονοήμερης απερ-
γίας, διότι υπολογίζει πως το υφι-
στάμενο κλίμα δεν τους ευνοεί. Άλ-
λωστε, περισσότερες πιθανότητες
συγκεντρώνει το ενδεχόμενο να κα-
ταθέσουν κοινή πρόταση στον
υπουργό. Όπως πληροφορείται η
«Κ», οι φορείς κάνουν έντονες σκέ-
ψεις να διαμορφώσουν την πρόταση
των Οργανωμένων γονέων και να
καταλήξουν σε μια κοινή, η οποία
θα τους βρίσκει όλους σύμφωνους
και εν συνεχεία να την προωθήσουν
στο Υπουργείο Παιδείας. Το πώς τε-
λικώς θα πράξουν οι φορείς θα δια-
φανεί εντός των προσεχείς ημερών. 

Στον αέρα 
το πλαίσιο 
των εξετάσεων 
ανά τετράμηνο 
Σκέψεις για μέτρα οι μαθητές – Tρόπους 
αντίδρασης επεξεργάζονται  οι καθηγητές 

Συναντήσεις επί συναντήσεων με προορισμό το ΓεΣΥ 
Eτοιμος να προσέλθει στο τραπέζι του διαλόγου υπό προϋποθέσεις ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων

Ανησυχητικά φαίνεται πως είναι τα
ευρήματα των ελέγχων που πραγ-
ματοποίησαν Τοπική Επιτροπή
Ελέγχου Σχολικών Κυλικείων (ΤΕ-
ΕΣΚ) και Κυπριακός Σύνδεσμος
Καταναλωτών (ΚΣΚ), στα κυλικεία
των σχολείων για τη φετινή σχο-
λική χρονιά (2018 -2019). Σε ανα-
κοίνωση που εξέδωσε ο ΚΣΚ ανα-
φέρει πως μέχρι τα τέλη Φεβρουα-
ρίου συμμετείχε συνολικά σε 78
ελέγχους και αξιολογήσεις κυλι-
κείων, με το 61% εξ αυτών να διε-
νεργούνται σε δημοτικά, το 21%
σε γυμνάσια και το 18% σε λύκεια
και τεχνικές σχολικές. 

Σύμφωνα με τον Σύνδεσμο κα-
ταναλωτών διαπιστώθηκε πως οι
μαθητές δεν γνωρίζουν ικανοποι-
ητικά τις τιμές και τα είδη του εγ-
κεκριμένου καταλόγου, ενώ αρκετά
σχολικά κυλικεία προσφέρουν προ-
ϊόντα σε ψηλότερες τιμές από τις
εγκεκριμένες. Επίσης, παρατηρή-
θηκε ότι πουλούν είδη τα οποία
δεν περιλαμβάνονται στους εγκε-
κριμένους καταλόγους και πως τα
σάντουιτς που παρασκευάζουν εί-
ναι εκτός προδιαγραφών (π.χ. λι-
ποβαρή). Αξίζει να σημειωθεί ότι
τα προβλήματα που αναφέρονται
στα έντυπα επιθεώρησης των σχο-
λικών κυλικείων καθυστερούν να
επιλυθούν, ενώ φαίνεται πως ούτε
οι υπεύθυνοι των κυλικείων δεν
λαμβάνουν την απαιτούμενη εκ-
παίδευση από το Υπουργείο Υγείας,
όπως προνοεί η σχετική νομοθεσία.
Από εκεί και πέρα, παρατηρήθηκε
υψηλό ποσοστό παραβάσεων σε
συγκεκριμένη περιοχή. Βάσει των
όσων αναφέρει στην ανακοίνωσή
του ο πρόεδρος του ΚΣΚ Μάριος
Δρουσιώτης, από ελέγχους που

διενεργήθηκαν σε 22 κυλικεία από
τα 35 που βρίσκονται σε συγκε-
κριμένη περιοχή, έχουν διαπιστω-
θεί οι παρακάτω παραβάσεις:

• 46% παρασκεύαζαν και πω-
λούσαν σάντουιτς εκτός προδια-
γραφών. 

• 73% πρόσφεραν προς πώληση
είδη εκτός τιμοκαταλόγου. 

• 88% χρέωναν διαφορετικές
τιμές από τις εγκεκριμένες, σε του-
λάχιστον ένα προϊόν. 

Στις Εφορείες η ευθύνη 
Σημειώνεται δε, πως ο ΚΣΚ επιρ-

ρίπτει ξεκάθαρα ευθύνες προς τις
Σχολικές Εφορείες, εξηγώντας πως
βάσει της νομοθεσίας αυτές έχουν
την ουσιαστική ευθύνη για την
τήρηση των συμφωνηθέντων κατά
την υπογραφή των συμβολαίων
διαχείρισης των κυλικείων, στα
οποία περιλαμβάνεται και η υπο-
χρέωση τήρησης του τιμοκαταλό-
γου. Ωστόσο, αυτό δεν ισχύει για
τα κυλικεία των Τεχνικών Σχολών,
αφού αυτά υπογράφουν τα συμ-
βόλαια τους απευθείας με το Υπουρ-
γείο Παιδείας. Καταλήγοντας, ο
Κυπριακός Σύνδεσμος Καταναλω-
τών «καλεί όλους τους εμπλεκό-
μενους φορείς και συγκεκριμένα,
το Υπουργείο Παιδείας, το Υπουρ-
γείο Υγείας, την Κεντρική Επιτροπή
Ελέγχου Σχολικών Κυλικείων
(ΚΕΕΣΚ), τις Σχολικές Εφορείες,
τις διευθύνσεις και το διδακτικό
προσωπικό των σχολείων και τους
Συνδέσμους Γονέων να αναλάβουν
την ευθύνη που τους αναλογεί
ώστε να επιλυθούν τα προβλήματα
που παρουσιάζονται, ιδιαίτερα σε
ένα θέμα, το οποίο αφορά τους μα-
θητές».

Kυλικεία πουλούν σε τιμές 
ψηλότερες από τις εγκεκριμένες 

�������

Αποφασισμένο 
να εφαρμόσει 
τις εξετάσεις με 
τη νέα σχολική χρονιά 
το Υπουργείο Παιδείας.

Ξεχωριστές συναντήσεις θα πραγματοποιήσει τις προσεχείς εβδομάδες με τους εμπλεκόμενους φορείς ο υπουργός Παιδείας.

Για τρίτη συνεχόμενη βδομάδα συνεχίζεται η συζήτηση στην Επιτροπή Υγείας
επί των κανονισμών των φαρμακοποιών.
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Πορεία «χαμηλής -

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

Πισωγυρίσματα
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Χαμηλή πτήση Τσίπρα 
προς την ευρωκάλπη

Η «νέα γενιά»
ΣΥΡΙΖΑ διεκδικεί 
θέση στη Βουλή

Οι δημοσκοπήσεις αναζωπυρώνουν σενάρια για εθνικές εκλογές Μάιο ή Ιούνιο
Με στόχο τη μετατόπιση προς το κέντρο 

Κατά ορισμένες πληρο-
φορίες, ο πρωθυπουρ-
γός αμφιταλαντεύεται 
και θα «κλειδώσει» 
τον χρόνο των εκλογών 
μέσα στο προσεχές 
δεκαπενθήμερο. 

Πολιτικές πρωτοβουλίες, όπως η επίσκεψη Τσίπρα στη Βόρεια Μακεδονία με στόχο την ανάδειξη των θετικών 
πτυχών της συμφωνίας των Πρεσπών, ο συμβιβασμός με τους εταίρους για την πρώτη κατοικία ώστε να καταδει-
χθεί ότι η χώρα έχει επιστρέψει στην οικονομική κανονικότητα, αλλά και το ευρωψηφοδέλτιο του ΣΥΡΙΖΑ ως «ερ-
γαλείο» προσέγγισης με την Κεντροαριστερά, δεν είχαν το προσδοκώμενο από το Μέγαρο Μαξίμου αποτέλεσμα.

Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Καθαρή νίκη, ο «πήχυς» της ευρωκάλπης για Μητσοτάκη
Στην Πειραιώς εκτιμούν ότι στις 26 Μαΐου ο ΣΥΡΙΖΑ κινδυνεύει να έχει χαμηλότερο ποσοστό απ’ αυτό που προγραμμάτιζε 

«Πήχυ 
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Οι εκτιμήσεις
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Εικόνα ήττας

-

-

-

-

-

-
-

-
-

Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

Οι νέοι είναι μία από τις πληθυσμιακές ομάδες στις οποίες εστιάζει η Πει-
ραιώς, καθώς εκτιμά ότι έχει πέραση η «προπαγάνδα» του ΣΥΡΙΖΑ.
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Εθνική άμυνα και ασφάλεια: επένδυση ευθύνης

IN
TI

M
E 

N
EW

S

Γράφουν οι:

 

Η άμυνα 
χρηματοδοτείται  
για το 2019 μόλις  
με 1,7% του ΑΕΠ έναντι 
προβλεπομένου 2%.  
Το 70% καλύπτει 
αποδοχές του προ-
σωπικού και μόλις από 
15% λειτουργικές και 
αναπτυξιακές ανάγκες.

Αν θέλουμε 
μια Ελλάδα η οποία 
να εξασφαλίζει ειρήνη 
και συνθήκες σταθερό-
τητας, ασφάλειας 
και ευημερίας 
στους πολίτες της, 
πρέπει να αντιμετωπί-
σουμε το ζήτημα 
της άμυνας της χώρας.

«Ισχυρές
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Οι αξιωματικοί 
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Το Πολεμικό Ναυτικό
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Η Πολεμική Αεροπορία
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Εξοπλιστικό χάσμα Ελλάδας - Τουρκίας
Η ήδη ανατραπείσα ισορροπία δυνάμεων μεταξύ των δύο χωρών αναμένεται να επιδεινωθεί ραγδαία τα επόμενα χρόνια 

Η διεύρυνση -
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Η προεκλογική περίοδος
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-

-

-
-
-

-

-
-
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ΒΑΣΙΛΗΣ ΝΕΔΟΣ

Η Αθήνα  
αντιλαμβάνεται την 
τουρκική κινητικότητα 
ως μια προσπάθεια 
στρατιωτικοποίησης 
των διμερών σχέσεων.

Οι φρεγάτες, που είναι 
επιφορτισμένες με την 
προβολή της ελληνικής 
σημαίας και ισχύος στην 
Ανατολική Μεσόγειο, 
είναι πεπαλαιωμένες.

Στον αέρα, η Ελλάδα 
έχει να αντιμετωπίσει 
την απόλυτη ανατροπή 
αν τελικά η Τουρκία 
αποκτήσει αεροσκάφη 
τύπου F-35.

Προβληματίζει η όλο και πιο έντονη αστάθεια της Τουρκίας

Ισως 
-
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Η κρατική 
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«Ιστορική στιγμή»
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«Να ανοίξουν δουλειές»
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Το μεγάλο 
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Το στοίχημα
Ζάεφ μετά 
την ελληνική 
«απόβαση»

Η στρατηγική
των επενδύσεων

Ορόσημο οι εκλογές της 21ης Απριλίου

«Οι πολίτες αδιαφορούν 
για την πολιτική, είναι 
απογοητευμένοι απ’ 
όλους. Ακόμα και εκείνοι 
που διαφωνούν με τη 
συμφωνία, τη δέχονται 
μοιρολατρικά», λέει 
άνθρωπος με άριστη 
γνώση του κλίματος.

Ο Ζόραν Ζάεφ 

Του απεσταλμένου μας στα ΣΚΟΠΙΑ

ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Το ταξίδι -
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* Ο κ. Αγγελος Μ. Συρίγος είναι 
αναπληρωτής καθηγητής Διεθνούς 
Δικαίου και Εξωτερικής Πολιτικής  
στο Πάντειο Πανεπιστήμιο.

Ασχέτως της συμφωνίας 
των Πρεσπών,  
οφείλουμε να προσεγ-
γίσουμε τα Σκόπια  
με άλλον τρόπο.  
Ο πολιτισμός και  
η παιδεία είναι οι τομείς 
στους οποίους πρέπει  
να δώσουμε έμφαση.

Α Ν Α ΛΥ Σ Η

Αθήνα - Σκόπια: η επόμενη ημέρα
Του ΑΓΓΕΛΟΥ Μ. ΣΥΡΙΓΟΥ*
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Το δημοψήφισμα 
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REUTERS

Το βιεννέζικο -
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

Κατά -
-

Νέα παράταση για το Brexit 
και «μεγάλος συνασπισμός»

Ουκρανία, το σίριαλ
με την εκλογή
του νέου προέδρου

Η Τερέζα Μέι αποφάσισε να εγκαταλείψει τους σκληρούς του κόμματός της

Συνεχίζονται οι διαδηλώσεις στην Αλγερία, παρά την παραίτηση του προέδρου

Ο Ζελένσκι, ο Ποροσένκο και οι ολιγάρχες

Η Βρετανίδα πρωθυ-
πουργός αναγκάστηκε 
να καθίσει στο ίδιο  
τραπέζι με τον ηγέτη 
των Εργατικών  
Τζέρεμι Κόρμπιν. 

Ο 41χρονος κωμικός 
παρακολούθησε τα 
αποτελέσματα του 
α΄γύρου σε νυχτερινό 
κέντρο - Ο νυν πρόεδρος 
σε πρώην οπλοστάσιο.

O Τζέρεμι Κόρμπιν 

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Οποιος -
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Η περίπτωση της Αιγύπτου
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-

-

-

-

-

-
-

-
-

Ο Μπουτεφλίκα έφυγε, ο στρατός έρχεται 

Κατεβαίνοντας
-

Ακροδεξιός κολλούσε σβάστικες 
σε συναγωγή στην Αυστρία
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REUTERS, A.P., ΑΠΕ 
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Η βασική πρόκληση

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

Γενέθλια με ευχές αλλά και γκρίνια
Η Βορειοατλαντική Συμμαχία, οι διαφωνίες μεταξύ των μελών της και η αναζήτηση νέων εχθρών και προκλήσεων 

Ο Ντόναλντ Τραμπ παρακολουθεί αμήχανος τη Ρωσία να βοηθάει τον Νικολάς Μαδούρο ώστε να παραμείνει στην εξουσία 

Ρελάνς Τραμπ  
που εξέφρασε  
την άποψη ότι ΗΠΑ,  
Κίνα και Ρωσία δαπα-
νούν υπερβολικά χρή-
ματα για στρατιωτικούς 
εξοπλισμούς.

Βενεζουέλα, προς μια νέα Συρία «δίπλα» στις Ηνωμένες Πολιτείες 

Ο νυν Αμερικανός 
πρόεδρος κατηγορούσε 
τον Ομπάμα  
ότι επέτρεψε στον 
Πούτιν να αποκτήσει 
πρωταγωνιστικό ρόλο 
στον συριακό εμφύλιο. 

Στρατιώτες της Βενεζουέλας φρουρούν ρωσικό αεροσκάφος στο αερο-
δρόμιο «Σιμόν Μπολιβάρ» του Καράκας. 
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ΓΗΠΕΔΟ
ΣΑΒΒΑΤΟ�ΚΥΡΙΑΚΗ 15:00 � 22:00

ΛΕΠΤΟ ΠΡΟΣ ΛΕΠΤΟ ΟΛΕΣ ΟΙ ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ ΤΩΝ ΑΓΩΝΩΝ

ΠΑΜΕ

ΣΧΟΛΙΑΖΟΥΝ ΤΟΝ ΑΠΟΗΧΟ ΤΩΝ ΠΑΙΧΝΙΔΙΩΝ ΟΙ

ΜΑΡΙΟΣ
ΑΒΡΑΑΜΙΔΗΣ

ΧΡΙΣΤΟΣ
ΖΑΒΟΣ  ΣΑΒΒΑΣ ΚΟΣΙΑΡΗΣ
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Βελτιωμένες πρακτικές

-
-

-

-
-

-
-

Νεκρά δελφίνια στο «εμπόλεμο» Αιγαίο
Εφτασαν τα 13 το τελευταίο διάστημα - Το φαινόμενο συμπίπτει χρονικά με τις ασκήσεις του τουρκικού ναυτικού

Η υπερσυγκέντρωση 
πολεμικών σκαφών,  
σε συνδυασμό με την 
άνοδο του τουρισμού  
και την υπεραλίευση,  
προκαλεί μεγάλες  
πιέσεις στα θαλάσσια  
οικοσυστήματα.

Μέλη του Ινστιτούτου Θαλάσσιας Προστασίας «Αρχιπέλαγος» περισυλλέγουν ένα από τα έξι νεκρά δελφίνια που εκ-
βράστηκαν πρόσφατα στις ακτές της βόρειας Σάμου.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΕΛΑΦΡΟΥ

Τον Μάρτιο του 1998 προ-
κλήθηκε σάλος όταν δημοσι-
εύθηκε στο έγκυρο επιστη-
μονικό περιοδικό «Nature» 
μελέτη του διδάκτορα βι-
ολογικής ωκεανογραφίας 
Αλέξανδρου Φραντζή (επι-
κεφαλής σήμερα του Ινστι-
τούτου Κητολογικών Ερευ-
νών «Πέλαγος»), η οποία 
συνέδεε τον θάνατο 13 ζι-
φιών (είδος φάλαινας), που 
είχαν εκβραστεί στον κόλπο 
της Κυπαρισσίας δύο χρό-
νια νωρίτερα, με τη χρήση 
σόναρ από σκάφη του ΝΑ-
ΤΟ, κατά τη διάρκεια άσκη-
σης στην περιοχή. Το ΝΑΤΟ 
δεν αποδέχθηκε αρχικά τη 
μελέτη του κ. Φραντζή. Το 
2000, όμως, υπήρξαν και 
πάλι μαζικές εκβράσεις νε-
κρών φαλαινών και δελφι-
νιών στις Μπαχάμες, με εκ 
νέου συσχέτιση από ερευ-
νητές με τα σόναρ. Το ίδιο 
συνέβη στα Κανάρια Νησιά 
(2002 και 2004) και σε άλ-
λες περιοχές της Ισπανίας 
το 2006. Το ΝΑΤΟ τελικά 
υποχρεώθηκε το 2006 να 
εκδώσει οδηγία για τον τρό-
πο χρήσης των σόναρ, ενώ 
ανάλογη μεθοδολογία ακο-
λουθεί και το ελληνικό πο-
λεμικό ναυτικό. Παραμένει, 
βέβαια, το ερώτημα εάν οι 
οδηγίες αυτές είναι επαρ-
κείς και σε ποιον βαθμό τη-
ρούνται.

Η πρώτη 
σύνδεση
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Ορισμοί αγώνων
Κατανοητό πως πρέπει να διευκολύ-
νονται οι τηλεοπτικές πλατφόρμες,
αναλόγως των προτιμήσεών τους. Τα
τηλεοπτικά συμβόλαια, άλλωστε, είναι
αυτά που κρατάνε στη ζωή τα ποδο-
σφαιρικά σωματεία. Να ληφθεί υπόψη
και η θέση της Αστυνομίας, αν και με τα
τωρινά επίπεδα προσέλευσης κόσμου
στα γήπεδα, τα δεδομένα έχουν αλλά-
ξει, σε σχέση με προηγούμενα χρόνια.
Προκύπτουν, ωστόσο, ορισμοί αγώνων
πρωταθλήματος ή κυπέλλου, σε ημέρες
και πολύ περισσότερο ώρες, που δεν
μπορεί να δικαιολογηθούν από τα πιο
πάνω. Είναι καιρός οι αρμόδιοι να αξιο-
λογήσουν διαφορετικά και πιο… ρεαλι-
στικά κάποια δεδομένα, τη στιγμή που
φθάσαμε σε επίπεδο… παρακάλιου για
να πάει ο κόσμος στα γήπεδα. Γιατί ο
ορισμός αγώνων έχει σημαντικό ποσο-
στό στην απόφαση ενός φιλάθλου να
πάει ή όχι στο γήπεδο, ίσως σημαντικό-
τερο και από το ποσοστό που αναλογεί
σε άλλες αιτίες που κρατάνε μακριά τον
κόσμο από τις κερκίδες…

* * * * *

Παράπονα
Καμιά δεκαπενταριά Αελίστες υπέστη-
σαν μεγάλη ταλαιπωρία επισκεπτόμε-
νοι το Τσίρειο για να παρακολουθήσουν
τον ημιτελικό κόντρα στον Απόλλωνα

μεσοβδόμαδα. Ακόμη και ως κάτοχοι
της «κάρτας» δεν τους επετράπη η εί-
σοδος, παρά μόνο στο 70ό λεπτό του
ματς, αφού κάποιο από τα μηχανήματα
του Τσιρείου δεν λειτουργούσε με απο-
τέλεσμα να μην μπορούν να ελεγχθούν. 

* * * * *

«No comment» με νόημα
Ο προπονητής του ΑΠΟΕΛ, Πάολο Τρα-
μετσάνι κληθείς να σχολιάσει τι συμβαί-
νει (εάν συμβαίνει κάτι) με τον 29χρονο
Κύπριο διεθνή μεσοεπιθετικό, Γιώργο
Εφραίμ, αρκέστηκε να απαντήσει με
ένα ψυχρό «no comment». Αντ’ αυτού,
επέλεξε να πλέξει το εγκώμιο στον Τό-
μας Ντε Βινσέντι που επέστρεψε μετά
από τρεις μήνες περίπου αποχής στους
αγωνιστικούς χώρους. Εντούτοις, το
«ουδέν σχόλιο» του Ιταλού για την περί-
πτωση του Εφραίμ, ο οποίος… αγνοεί τη
λέξη ενδεκάδα επί περιόδου Τραμετσά-

νι, έδωσε τροφή για ποικίλα σχόλια σε
διάφορα ΑΠΟΕΛίστικα και μη ποδοσφαι-
ρικά στέκια.Ο Γιώργος Εφραίμ παρόλο
που δεν παίρνει μεγάλο χρόνο συμμετο-
χής φέτος (κατέγραψε τρεις συμμετο-
χές στην αρχική ενδεκάδα στο κύπελλο
και μόλις μία στο πρωτάθλημα, τον πε-
ρασμένο Νοέμβριο κόντρα στην ΕΝΠ
στο ΓΣΠ), όσες φορές έχει πάρει την ευ-
καιρία, έχει εκθέσει τον προπονητή του
ΑΠΟΕΛ, αφού όποτε περάσει ως αλλαγή
βοηθά εμπράκτως είτε μοιράζοντας
ασίστ, είτε σημειώνοντας κάποιο τέρμα.

* * * * *

«Κληρονομιά» 1,5 εκατ.
Η κακοδιαχείριση του Ανδρέα Παντελή
έχει δημιουργήσει πάμπολλα οικονομι-
κά προβλήματα στην Ανόρθωση, με τον
πρώην πλέον πρόεδρο της εταιρίας να
μεταθέτει τις υποχρεώσεις σε μεταγε-
νέστερο στάδιο και πλέον δεν είναι εκεί

για να τις διεκπεραιώσει. Τα τρία μεγα-
λύτερα προβλήματα είναι οι οφειλές
προς Ρόνι Λέβι, Όρενμπουργκ και Μά-
μουκα Τζουγκέλι, οι οποίες ανέρχονται
κοντά στο ενάμιση εκατομμύριο ευρώ.
Με τον Ισραηλινό τεχνικό η χρυσή τομή
δεν απέχει πολύ, αν και παρουσιάστη-
καν εμπόδια στη διαπραγμάτευση της
3ης Απριλίου 2019, ωστόσο, οι δύο άλ-
λες περιπτώσεις είναι και σοβαρές, αλ-
λά και αλληλένδετες. Με τον Γεωργιανό
ατζέντη φαίνεται να υπάρχει συμβό-
λαιο παροχής υπηρεσιών ύψους 400
χιλιάδων ευρώ, ενώ η τιμή αγοράς του
Μίχαλ Ντούρις έχει εκτοξευτεί στις 750
χιλιάδες ευρώ. Οι καλές σχέσεις του
Μάμουκα Τζουγκέλι με τους Ρώσους,
όντας και διαμεσολαβητής για τη μετα-
κίνηση του Σλοβάκου διεθνή, ενδεχο-
μένως να αποτελέσουν κλειδί για την
ομαλή έκβαση της σημαντικότερης
υπόθεσης, η οποία αποτελεί βαρίδι στα
οικονομικά της εταιρίας.

* * * * *

Θλίψη
Ήταν η «γιορτή του Κρασιού», το Καρνα-
βάλι και το ντέρμπι ΑΕΛ- Απόλλωνας, τα
σημαντικότερα ετήσια πολιτιστικά δρώ-
μενα της πόλης. Βλέποντας όμως άδειο
το Τσίρειο σ’ ένα ημιτελικό κυπέλλου
μεταξύ των δύο ομάδων, δεν είναι πια
σίγουρο ότι το ντέρμπι περιλαμβάνεται
στην ατζέντα της πόλης. Κρίμα και θλίψη
προκαλεί το όλο θέμα και κάποιοι επιτέ-
λους θα πρέπει να προβληματιστούν. 

Ποιο είναι το θέμα
τελικά;

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Η κουβέντα για την «κάρτα» καλά
κράτησε πριν από μήνες. Φτά-
σαμε στο σημείο, όπως παλαι-
ότερα στο Βυζάντιο, να χωρι-
στούμε σε «καρτομάχοι» και
«καρτολάτρες». 

Η συζήτηση, όμως, έτσι όπως
εξελίχθηκε, δεν κατέληξε που-
θενά και σίγουρα δεν βοήθησε.
Γιατί απλώς πήρε μια μορφή βα-
θιάς αντιπαράταξης, χωρίς όμως

να προσεγγίζει την ουσία των πραγματικών προ-
βλημάτων. 

Από τότε πάντως η στήλη, αντιλαμβανόμενη
τον φανατισμό που άρχισε να μπολιάζει τις αντι-
μαχόμενες «παρατάξεις» γύρω από τη σωστή ή
μη, εφαρμογή της «κάρτας», είχε επισημάνει την
ανάγκη να στρέψουμε την προσοχή μας, στα πραγ-
ματικά προβλήματα που υπάρχουν. 

Ακόμη και τώρα, η κουβέντα γύρω από την
«κάρτα» έχω την εντύπωση ότι δεν προσεγγίζει
όσο θα έπρεπε την ουσία του θέματος. Το οποίο
θέμα δεν μπορεί να είναι άλλο, παρά μόνο ότι ο
κόσμος απουσιάζει από τα γήπεδα. 

Είναι αυτό αποτέλεσμα και μόνο της εφαρμογής
του μέτρου; Δηλαδή, αν από αύριο ανατρέψουν
την απόφαση  και παραδεχθούν το λάθος τους
(γιατί περί λάθους πρόκειται) θα γεμίσουν τα
γήπεδα και θ’ αφήσει ο Κύπριος οπαδός τον καναπέ
του; 

Νομίζω ότι η απάντηση είναι ξεκάθαρα, όχι.
Για να επιστρέψει ο κόσμος θα πρέπει να παρθούν
σημαντικές αποφάσεις και να υιοθετηθούν εκείνα
τα μέτρα που θα βοηθήσουν το ποδόσφαιρο κυρίως,
να γίνει πιο επαγγελματικό και σίγουρα πιο δελε-
αστικό για τον οπαδό-πελάτη. 

Από τη στιγμή που ο πελάτης αντιλαμβάνεται
ότι δεν τον υπολογίζουν, ούτε καν τον εκτιμούν,
δεν υπάρχει περίπτωση να επιστρέψει στο γήπεδο. 

Η «κάρτα» όντως ανέδειξε αυτού του είδους
την προσέγγιση εκ μέρους των ιθυνόντων. Τόσο
της ΚΟΠ όσο και του ΚΟΑ, αλλά και γενικότερα
της Πολιτείας. 

Η «κάρτα» απέδειξε το αυτονόητο, ότι η βία
και ο χουλιγκανισμός ήταν απλώς ένα μέρος μόνο
του προβλήματος. 

Η προκατάληψη, οι βίαιες συμπεριφορές εκ μέ-
ρους των «νοικοκυραίων» οπαδών, η ανυποληψία,
οι κάκιστες γηπεδικές εγκαταστάσεις, τα υπερτι-
μημένα εισιτήρια, ο κακός προγραμματισμός και
ένα σωρό άλλοι παράγοντες είναι αυτά που δια-
μορφώνουν το κεντρικό θέμα και όχι μονάχα η
«κάρτα».

Ούτε η πρώτη, ούτε η τελευταία
φορά που προκύπτει ανάλογο
θέμα και συζήτηση, σχετικά με
τις επιλογές ενός προπονητή.
Είχα πάντα, σε τέτοιες περιπτώ-
σεις, και εξακολουθώ να έχω,
την ίδια απορία. Είναι δυνατό
ένας προπονητής να έχει στη
διάθεσή του ποδοσφαιριστές
που μπορούν να του δώσουν λύ-
σεις και να τους αφήνει εκτός;

Είναι δυνατό ένας προπονητής να ρισκάρει την
υλοποίηση ενός στόχου, θέτοντας σε κίνδυνο και
το δικό του μέλλον, απλώς και μόνο λόγω… κολ-
λήματος ή εμμονής με κάποιο ποδοσφαιριστή;
Λάθος εκτίμηση σαφώς και μπορεί να υπάρξει από
έναν προπονητή, γι’ αυτό άλλωστε και δεν συγ-
καταλέγονται όλοι στην ίδια κατηγορία. Πόσο μει-
ωμένων ικανοτήτων, όμως, θα πρέπει να είναι
ένας προπονητής, προκειμένου να μην μπορεί να
αντιληφθεί και περισσότερο να διορθώσει ένα συ-
νεχόμενο λάθος, σε σχέση με τις επιλογές του; 

Τελευταία εκδοχή του θέματος, η περίπτωση
Γιώργου Εφραίμ στο ΑΠΟΕΛ. Κανείς δεν μπορεί
να αμφισβητήσει την ποιότητά του, ούτε όμως
και το γεγονός πως πάει καιρός να φανεί η ποιότητα
αυτή στο γήπεδο από το συγκεκριμένο ποδοσφαι-
ριστή. Από τη μία η (ορθή) άποψη, πως χωρίς
χρόνο συμμετοχής δεν επανέρχεται ένας ποδο-
σφαιριστής σε καλή αγωνιστική κατάσταση και
από την άλλη η πίεση για το αποτέλεσμα, σε μια
ομάδα που διεκδικεί πρωτάθλημα και κύπελλο.
Από τη μία η εκδοχή πως ο Πάολο Τραμετσάνι πε-
ριμένει την κατάλληλη στιγμή, αναλόγως και του
τι διαπιστώνει στις προπονήσεις και από την άλλη
η πραγματικότητα, πως αρκετοί άλλοι ποδοσφαι-
ριστές του ΑΠΟΕΛ κάθε άλλο παρά βρίσκονται σε
καλή αγωνιστική κατάσταση, παίρνουν όμως
αρκετό χρόνο συμμετοχής. 

Φυσιολογικά, λοιπόν, δεν στερούνται λογικής
οι εκτιμήσεις για το ενδεχόμενο η σχέση προπονητή
και ποδοσφαιριστή να μην είναι στο κατάλληλο
επίπεδο, ανεξάρτητα από το ποιος ευθύνεται για
κάτι τέτοιο, αν τελικά ισχύει. Κακά τα ψέματα,
είναι και η λανθασμένη αντίδραση και το… «no
comment» του Ιταλού τεχνικού που έδωσε τροφή
για τέτοιου είδους σενάρια.

Η συνέχεια αναμένεται με μεγάλο ενδιαφέρον,
γιατί το κεφάλαιο Γιώργος Εφραίμ παραμένει πολύ
σημαντικό για το ποδοσφαιρικό ΑΠΟΕΛ και ο
Πάολο Τραμετσάνι, πρόσφατα, εξασφάλισε συμ-
βόλαιο και για του χρόνου…

Περί εμμονών...

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Ανταγωνιστικό μεν αλλά…
Κανείς δεν μπορεί να εκφράσει με σιγουριά ποιος θα είναι ο φετινός πρωτα-
θλητής και ενώ μπαίνουμε στην τελική στροφή του πρωταθλήματος με τον
δεύτερο γύρο της δεύτερης φάσης. Καλό αυτό, σε σχέση με τον ανταγωνισμό
και το συναρπαστικό της εξέλιξης στη διεκδίκηση του τίτλου, αν και για ακόμη
μία χρονιά αυτή εξελίσσεται σε κούρσα για δύο. Από την άλλη, όμως, κάτι πε-
ρισσότερο από εμφανές είναι το γεγονός πως και οι δύο βασικοί διεκδικητές
του τίτλου, για διαφορετικούς λόγους, παρουσιάζουν κτυπητές αγωνιστικές
αδυναμίες, καμία από τις δύο ομάδες δεν πείθει για την ανωτερότητα και την
ικανότητά της να στεφθεί πρωταθλήτρια, γι’ αυτό άλλωστε και η ευκολία με την
οποία χάνονται βαθμοί. Πιο απλά, στο τέλος ο λιγότερος κακός θα το πάρει…

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Σπουδαία ματς, μεγάλες μάχες, επικές
ανατροπές, απίστευτες προκρίσεις.
Αυτά περιελάμβανε η φάση των «16»
του Τσάμπιονς Λιγκ. Περιμένουμε με
μεγάλη αγωνία να δούμε τι μας επιφυ-
λάσσουν οι προημιτελικοί της κορυφαίας
διασυλλογικής διοργάνωσης. Είναι και
οι οκτώ ομάδες, Γιουβέντους, Μπαρ-
τσελόνα, Λίβερπουλ, Μάντσεστερ Σίτι,
Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ, Τότεναμ,
Αγιαξ, Πόρτο, υπέροχες, με «βαριά» φα-
νέλα και μεγάλες φιλοδοξίες. Ποια από
αυτές θα σηκώσει το πολυπόθητο τρό-
παιο την 1η Ιουνίου; Κανένας δεν μπορεί
να κάνει προβλέψεις χωρίς να πάρει με-
γάλο ρίσκο, μετά το «ανατρεπτικό» σκη-
νικό και τα συγκλονιστικά ματς που εί-
χαμε στην φάση των «16». 

Η λάμψη των μεγάλων αστεριών του
Τσάμπιονς Λιγκ μαγεύει και καθηλώνει,
πόσο μάλλον τώρα που η λάμψη και
των 8 ομάδων που συνεχίζουν είναι
πραγματικά εκτυφλωτική. Η φετινή
διοργάνωση δημιουργεί μια μοναδική
ατμόσφαιρα που ξεσηκώνει τις αισθήσεις
όσων αγαπούν το ποδόσφαιρο. Περι-
μένουμε με μεγάλη ανυπομονησία τους
επόμενους αγώνες. 

Η προημιτελική φάση θα βρει στο...
ίδιο μονοπάτι δύο από τις τέσσερις αγ-
γλικές ομάδες προκειμένου να «μονο-
μαχήσουν» μεταξύ τους για μια θέση
στα ημιτελικά. Η Τότεναμ θα κοντρα-
ριστεί με τη Μάντσεστερ Σίτι στον «εμ-
φύλιο» που προέκυψε για τους προημι-
τελικούς της κορυφαίας ευρωπαϊκής
διοργάνωσης, με τη Γιουνάιτεντ να πέ-
φτει πάνω στην Μπαρτσελόνα.

Μάντσεστερ Γ. - Μπαρτσελόνα
Οι «κόκκινοι διάβολοι» μετά το έπος

που έγραψαν κόντρα στην Παρί Σεν
Ζερμέν και την ολική ανατροπή από
εντός έδρας ήττα με σκορ 2-0 στο πρώτο
παιχνίδι, θα βρουν ακόμα ένα εξαιρετικά
δύσκολο εμπόδιο μπροστά τους και μά-
λιστα, πάλι θα παίξουν το πρώτο ματς
εντός έδρας. Αυτό, διότι άλλαξε η σειρά
των αγώνων, αφού δεν γίνεται το Μάν-
τσεστερ να φιλοξενήσει ίδια περίοδο
τα παιχνίδια των δύο συλλόγων της
πόλης και αφού η Γιουνάιτεντ πέρυσι
τερμάτισε κάτω από τη Σίτι στην Pre-
mier League, έπρεπε ν’ αντιστραφεί

το δικό της ματς. Ο Μέσι βρίσκεται σε
εξαιρετική κατάσταση και θέλει όσο
τίποτα άλλο να επαναφέρει το καμάρι
της Βαρκελώνης στην κορυφή και μά-
λιστα να το κάνει μέσα στην ισπανική
πρωτεύουσα! Πολλοί πιστεύουν πως η
Μπαρτσελόνα είναι το φαβορί για να
κατακτήσει το Τσάμπιονς Λιγκ, ωστόσο,
είναι τόσο απρόβλεπτη η φετινή διορ-
γάνωση, στην οποία τόσο εύκολα αλ-
λάζουν τα δεδομένα. 

Aγιαξ - Γιουβέντους
Οι Ολλανδοι απέκλεισαν τη Ρεάλ Μα-

δρίτης, ανέβασαν τον πήχη, ξέρουν ότι
πλέον δεν υπάρχει τίποτα εύκολο στη
διοργάνωση, αλλά είναι έτοιμοι για όλα.
Το ταλέντο το διαθέτουν και σε μεγάλο
βαθμό.  Η Γιουβέντους, που με τον Κρι-

στιάνο Ρονάλντο να λάμπει, έκανε το
μεγάλο come-back απέναντι στην Ατ-
λέτικο Μαδρίτης και προκρίθηκε, κα-
λείται να ξεπεράσει τον εκπληκτικό και
γεμάτο ενθουσιασμό «Αίαντα». Πάντως,
ο Ρονάλντο δείχνει αποφασισμένος και
ικανός να κατακτήσει και με τρίτη ομάδα
τον κορυφαίο ευρωπαϊκό τίτλο σε συλ-
λογικό επίπεδο. Ο Πορτογάλος σούπερ
σταρ έχει κατακτήσει πέντε φορές την
«κούπα με τα μεγάλα αφτιά» στην κα-
ριέρα του αλλά δεν είναι κορεσμένος.
Αντιθέτως, «διψάει» για ακόμη μία κα-
τάκτηση και πρόκληση μέσα στην αγα-
πημένη του πόλη. 

Λίβερπουλ - Πόρτο
Η Λίβερπουλ, που άλωσε το Μόναχο

κόντρα στα προγνωστικά και στις προ-

βλέψεις, έδειξε πόσο πολύ πιστεύει στις
μεγάλες δυνατότητές της. Θέλει την
κορυφή και στην Αγγλία αλλά και στην
Ευρώπη. Έχει κάθε δικαίωμα στο όνειρο.
Οι «δράκοι», του Πόρτο, σε μια κόντρα
– θρίλερ απέναντι στη Ρόμα κατάφεραν
να πάρουν το «εισιτήριο», ωστόσο, ο
σύλλογος του Μέρσεϊσαϊντ έχει πλέον
τις εμπειρίες και την ποιότητα με τον
Κλοπ, για να θεωρηθεί φαβορί στην
κόντρα με τους Πορτογάλους.

Τότεναμ - Μάντσεστερ Σίτι  
Οι Λονδρέζοι έχουν μια εξαιρετική

ομάδα που χαίρεσαι να τη βλέπεις. Απέ-
δειξαν ότι μπορούν να κάνουν ζημιά
σε οποιονδήποτε αντίπαλο. Η Τότεναμ
του εκπληκτικού Χάρι Κέιν μπορεί για
πολύ μεγάλα πράγματα. Όποιος την
υποτιμήσει θα το μετανιώσει. Η Σίτι
δείχνει πιο έτοιμη από ποτέ για να κυ-
ριαρχήσει. Πιο ώριμη και καλύτερα
προετοιμασμένη αυτή τη φορά. Το
«μοντέλο» του κορυφαίου Πεπ Γκουαρ-
διόλα, προσφέρει όμορφο θέαμα αλλά
είναι και πολύ αποτελεσματικό.

Οι… πιθανοί ημιτελικοί
Γνωρίζουμε (από τη μέρα της κλή-

ρωσης) και τα πιθανά ζευγάρια της ημι-
τελικής φάσης της φετινής διοργάνωσης.
Ο νικητής του ζευγαριού Τότεναμ - Μάν-
τσεστερ Σίτι θα κοντραριστεί με τον
νικητή του Άγιαξ - Γιουβέντους κι αυτός
που θα περάσει από το Μάντσεστερ Γι-
ουνάιτεντ - Μπαρτσελόνα θα βρει μπρο-
στά του μία εκ των Λίβερπουλ - Πόρτο.

Εκτυφλωτική 
η λάμψη 
του φετινού
Τσάμπιονς Λιγκ
Mια μοναδική ατμόσφαιρα που ξεσηκώνει 
τις αισθήσεις όσων αγαπούν το ποδόσφαιρο

Τα ζευγάρια των ημιτελικών και οι ημερομηνίες
Νικητής Τότεναμ - Μαν. Σίτι VS Νικητής Aγιαξ - Γιουβέντους

Νικητής Μαν. Γιουν. - Μπαρτσελόνα VS Νικητής Λίβερπουλ - Πόρτο

9/10 Απριλίου Πρώτα ματς των προημιτελικών

16/17 Απριλίου Δεύτερα ματς των προημιτελικών

30 Απριλίου/1 Μαΐου Πρώτα ματς των ημιτελικών

7/8 Μαΐου Δεύτερα ματς των ημιτελικών

Σάββατο 1 Ιουνίου Τελικός στο Estadio Metropolitano στη Μαδρίτη

Όλα τα ματς θα αρχίζουν στις 10:00 το βράδυ

Από πολλούς η Μπαρτσελόνα θεωρείται
το φαβορί για να κατακτήσει το τρόπαιο.

Η Τότεναμ θα κοντραριστεί με τη Μάντσεστερ Σίτι στον αγγλικό «εμφύλιο» που προ-
έκυψε για τους προημιτελικούς του Τσάμπιονς Λιγκ.
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Το θέμα της ακύρωσης των περι-
κοπών στη μισθοδοσία των δη-
μοσίων υπαλλήλων ήταν στην επι-
καιρότητα αυτές τις μέρες. Στις
συζητήσεις που έγιναν ειδικά στα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης έχουν
εγερθεί διάφορα θέματα οικονο-
μικής δικαιοσύνης τα οποία σχο-
λιάζω παρακάτω στο σημείωμα
αυτό.

Δεν είναι αδικία να πληρώνουν
οι δημόσιοι υπάλληλοι κόστος για
μια κρίση που οι ίδιοι δεν προκά-
λεσαν;

Το δημόσιο μισθολόγιο μει-
ώθηκε από 2,9 δισεκατομμύρια
ευρώ το 2011 σε 2,6 δισ. το 2016.
Άρα οι δημόσιοι υπάλληλοι υπέ-
στησαν μια σημαντική αποκοπή,
αν λάβει υπόψη κανείς υπόψη και
τις προσαυξήσεις που δεν πήραν.

Όμως το 2009, ενώ η οικονομία
συρρικνώθηκε κατά 1,7% το δη-
μόσιο μισθολόγιο είχε αυξηθεί
κατά 9%. Επίσης, το δημόσιο μι-
σθολόγιο από το 1990 στο 2009,
δηλαδή σε 20 χρόνια υπερδιπλα-
σιάστηκε (αύξηση 257%). Η αύ-
ξηση αυτή δεν μπορούσε να δια-
τηρηθεί σε βάθος χρόνου και η
αναπροσαρμογή στο κρατικό μι-
σθολόγιο, πέρα από τη χρηματο-
πιστωτική κρίση σχετίζεται και
με αυτό το δεδομένο.

Είναι οι δημόσιοι υπάλληλοι
μια προνομιούχα κοινωνική ομά-
δα;

Οι εργαζόμενοι στον δημόσιο
τομέα έχουν μεταξύ τους λίγα κοι-
νά χαρακτηριστικά με κύριο εκείνο
της ασφάλειας εργασίας που ακό-
μα και αυτό διαφοροποιείται ως

προς τους έκτακτους. Από εκεί
και πέρα, υπάρχουν μεγάλες δια-
φορές ανάμεσα σε παλιούς υπαλ-
λήλους και νέους, δηλαδή όσους
προσλήφθηκαν από το 2012 και
μετά οι οποίοι δεν έχουν τα επι-
πρόσθετα συνταξιοδοτικά ωφε-
λήματα των παλιών. Γενικά όμως
τυχόν εφαρμογή της απόφασης
του Διοικητικού Δικαστηρίου θα
ενισχύσει πιο πολύ τους παλιούς
και τους υψηλόμισθους υπαλλή-
λους.

Είναι αξιέπαινο ότι μια συντε-
χνία εργαζομένων διεκδίκησε και
κέρδισε επιστροφή αποκοπές που
θα πληρώσει ο εργοδότης τους

Το κόστος αυτής της απόφασης
θα το πληρώσει το σύνολο του κυ-
πριακού πληθυσμού μέσω των φό-
ρων. Το κράτος δεν παράγει χρή-

ματα. Παίρνει χρήματα από τους
πολίτες και τα αναδιανέμει. Πρα-
κτικά η απόφαση επιβάλλει σε
όλους τους Κύπριους να πληρώ-
σουν ένα είδος εισφοράς υπέρ των
δημοσίων υπαλλήλων. Αυτό θα
ήταν αποδεκτό αν επρόκειτο για
μια δυσπραγούσα ομάδα πολιτών.

Οι εργαζόμενοι πρέπει να επι-
δεικνύουν αλληλεγγύη μεταξύ
τους.

Αυτό ισχύει έως ένα βαθμό.
Όπως καταγράφηκε πιο πάνω, η
συγκεκριμένη απόφαση ζημιώνει
τους υπόλοιπους εργαζόμενους.
Δεν ισχύει ο ισχυρισμός ότι οι αυ-
ξήσεις στον δημόσιο τομέα επι-
φέρουν αυξήσεις μισθών και στον
ιδιωτικό τομέα. Κάτι τέτοιο ισχύει
για τους κλάδους του ιδιωτικού
τομέα, διότι ένας εργαζόμενος

μπορεί να μετακινηθεί από ένα
κλάδο στον άλλο. Δεν κινδυνεύει
όμως ο εργοδότης του ιδιωτικού
τομέα να χάσει τον εργαζόμενο,
αν δεν του δώσει και αυτός αύξηση,
διότι ο εργαζόμενος του ιδιωτικού
τομέα δεν μπορεί να μεταπηδήσει
στον δημόσιο τομέα. 

Έτσι κι αλλιώς οι δημόσιοι
υπάλληλοι θα έπαιρναν πίσω τις
αποκοπές το 2023.

Αυτό είναι αλήθεια και προέκυ-
ψε από συμφωνία της κυβέρνησης
με τις συντεχνίες των δημοσίων
υπαλλήλων. Η απόφαση του δι-
καστηρίου όμως, μεταφέρει την
ημερομηνία στο σήμερα χωρίς να
λαμβάνει υπόψη ούτε τα οικονο-
μικά δεδομένα ούτε το ζήτημα της
αδικίας που προκύπτει για τους
υπόλοιπους πολίτες.

Σχόλια για την ακύρωση των περικοπών στους μισθούς των δημοσίων υπαλλήλων

ΓΕΡΜΑΝΙΑ

Μπαίνουν
στην πρίζα
για οχήματα
χωρίς οδηγό

Σελ. 11

Οι επενδύσεις από Ρωσία και Ου-
κρανία στην Κύπρο συνεχίζονται,
εφόσον οι επενδυτές αντιλαμβά-
νονται τα συγκριτικά πλεονεκτή-
ματα που προσφέρει η χώρα, ανα-
φέρει στην «Κ» ο νέος διευθύνων
σύμβουλος της KPMG Κύπρου,
Χρήστος Βασιλείου. Προεσθέτει

ότι υπάρχουν όμιλοι που μετέ-
φεραν σημαντικό αριθμό προσω-
πικού στην Κύπρο, δημιουργών-
τας βάση, ενώ αρκετές είναι οι
οικογένειες που αποφάσισαν να
εγκατασταθούν στην Κύπρο. Ανα-
φέρει επίσης ότι υπάρχει επανα-
πατρισμός κεφαλαίων στη Ρωσία

μέσω Κύπρου ύψους 10 δισ. ευρώ.
Τονίζει ότι στην Κύπρο υπάρχουν
επενδύσεις τόσο από αμερικανι-
κές εταιρείες και επενδυτικά τα-
μεία, αλλά και από ρωσικές. Με-
γάλο μέρος των επενδύσεων αυ-
τών τροφοδοτεί την αγορά ακι-
νήτων. Επισημαίνει ότι η Κύπρος

κατάφερε να διατηρήσει τα ση-
μαντικά πλεονεκτήματά της ως
χρηματοοικονομικό κέντρο, ενώ
σταδιακά αναπτύσσει και άλλους
τομείς. Για την οικονομία τονίζει
ότι αναμένεται να συνεχίσει τη
σταθερή ανοδική της πορεία, χω-
ρίς αυτό φυσικά να σημαίνει ότι

οι προκλήσεις έχουν εκλείψει,
αφού βρίσκεται σε ένα συνεχώς
μεταβαλλόμενο πολιτικό και οι-
κονομικό διεθνές περιβάλλον.
Αναφέρεται επίσης στις πολιτο-
γραφήσεις και τη γραφειοκρατία
η οποία, όπως αναφέρει, καθυ-
στερεί τις επενδύσεις. Σελ. 4

Τέσσερις μύθοι γύρω από το κλείσιμο αεροπορικών εισιτηρίων οδηγούν σε τέσσερα μεγάλα λάθη, που τελικά κοστίζουν αρκετά χρήματα στους
καταναλωτές. Με το καλοκαίρι να πλησιάζει και τις τιμές των αεροπορικών εισιτηρίων να αυξάνονται κάθε μήνα που περνάει, η ιστοσελίδα
Marketwatch καταγράφει τι πρέπει να κάνουν οι ταξιδιώτες και ποιες διαδικτυακές υπηρεσίες να χρησιμοποιήσουν προκειμένου να καταφέρουν
να κλείσουν τα φθηνότερα αεροπορικά εισιτήρια. Σελ. 9

Πώς θα κλείσετε φθηνά αεροπορικά εισιτήρια ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΕΣ

Μείωση
παρόχων μπορεί
να αυξήσει 
τις χρεώσεις
Ενδεχόμενο συγχωνεύσεων και
μείωση του αριθμού των παρό-
χων μπορεί να οδηγήσει σε αύ-
ξηση στις τιμές των τηλεπικοι-
νωνιακών υπηρεσιών, αναφέρει
μελέτη της ένωσης Ευρωπαίων
Ρυθμιστών Τηλεπικοινωνιών.
Ικανοποιημένες με τα μερίδιά
τους παρουσιάζονται οι εται-
ρείες. Ειδικότερα Cablenet και
Primetel βλέπουν με θετικό φακό
τα στοιχεία για τους νέους συν-
δρομητές σταθερών ευρυζωνι-
κών υπηρεσιών. Σελ. 6

ΤΜΗΜΑ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ

Συνεχίζονται
οι έρευνες για
απάτες με ΦΠΑ
Τρία χρόνια συμπληρώθηκαν
από την αποκάλυψη του σκαν-
δάλου των Panama Papers, που
ενέπλεκε και το όνομα της Κύ-
πρου. Παράλληλα το  Τμήμα Φο-
ρολογίας έχει ήδη εντοπίσει το
μεγαλύτερο σχήμα φορολογικής
απάτης σε σχέση με τον ΦΠΑ
και ανακριτές της υπηρεσίας ερ-
γάζονται για την πλήρη διαλεύ-
κανση της υπόθεσης. Στο τελικό
στάδιο οι έρευνες. Σελ. 3

Δεν σταμάτησαν οι ρωσικές επενδύσεις
Χρ. Βασιλείου: Η Κύπρος προσφέρει πολλά πλεονεκτήματα –Εμπιστοσύνη στην κυπριακή οικονομία

ΕΛΛΑΔΑ

Αύξηση στεγαστικών
αναμένουν οι τράπεζες
Ανάκαμψη της αγοράς στεγαστικών δανεί-
ων, που ήταν «παγωμένη» για χρόνια, δια-
βλέπουν οι τράπεζες για το 2019, καθώς
σύμφωνα με τις εκτιμήσεις η αύξηση για
νέες χρηματοδοτήσεις θα αγγίξει φέτος το
30%. Aποτελεί συνέχεια της ανόδου της
ζήτησης που σημειώθηκε το 2018. Σελ. 7

ΑΓΟΡΑ ΑΚΙΝΗΤΩΝ

Αναστάτωση από υψηλές
προσφορές ξένων funds
Πιο έκδηλη είναι πλέον η «δυσφορία» στε-
λεχών των εταιρειών επενδύσεων σε ακί-
νητη περιουσία για την εντεινόμενη πα-
ρουσία ιδιωτικών επενδυτικών κεφαλαίων,
που συμμετέχουν σε δημοπρασίες και δια-
γωνισμούς πώλησης ακινήτων και προσφέ-
ρουν υψηλότερο τίμημα από αυτές. Σελ. 12
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Αν άνοιγε ένα εστιατόριο σε από-
σταση αναπνοής από το σπίτι σας,
θα σας έκανε όρεξη να πάτε να το
δοκιμάσετε; Πόσο μάλλον να γίνετε
τακτικός του θαμώνας; Πολλοί αυ-
θόρμητα θα πείτε πως, όχι. Άντε
να μπείτε μία φορά στον πειρασμό,
αλλά μετά μάλλον θα το βάλετε
πιο χαμηλά στις επιλογές σας, ανε-
ξαρτήτως αν σας άρεσε ή όχι. Γιατί
όμως να συμβαίνει αυτό; Μπορεί
ο επιχειρηματίας που το έχει όντως
να δαπάνησε αρκετά χρήματα για
να φτιάξει το κατάστημα και η κου-
ζίνα του να είναι πραγματικά πολύ
καλή. Η απάντηση βρίσκεται κάπου
χωσμένη μέσα στην ψυχολογία
μας. Ψυχολογικά, όταν αποφασί-
ζουμε να βγούμε έξω το βράδυ θέ-
λουμε να πάμε κάπου με άλλες πα-
ραστάσεις, κάπου που να μη μας
θυμίζει την καθημερινότητά μας.
Στο κάτω-κάτω πάμε έξω για να
χαλαρώσουμε ή να ξεδώσουμε. Το
να πάμε κάπου κοντά στο σπίτι
μας δεν μας βοηθά τόσο στο να το
πετύχουμε αυτό. Αν φτάσεις και
μπεις μέσα στο αμάξι θες να κα-
λύψεις κάποια απόσταση έτσι ώστε
ενδόμυχα να πεις, «ρε παιδί μου,
πάω έξω» και όχι κάπου όπου ο κα-
ταλύτης του αυτοκινήτου σας ακό-
μα δεν πρόλαβε να αναπτύξει τις
θερμοκρασίες λειτουργίας του. 

Από την άλλη, κάτι τέτοιο δεν

μπορεί να είναι απόλυτο. Σκεφτείτε
όταν πάτε σε κάποιο καλό ξενοδο-
χείο για να μείνετε δυο – τρία βρά-
δια. Εκτός αν έχετε κάποια πρό-
σκληση ή ένα συγκεκριμένο λόγο
να πάτε κάπου εκτός, μήπως δεν
ψάχνετε τις γαστρονομικές σας
επιλογές εντός του ξενοδοχείου;
Σίγουρα το κάνετε. Εκεί η ψυχο-
λογία λειτουργεί κάπως διαφορε-
τικά. Είστε ήδη κάπου εκτός της
καθημερινότητάς σας και γι’ αυτό
δεν σας ενοχλεί να πάρετε απλώς
τον ανελκυστήρα και να βρεθείτε
εντός ενός ωραίου εστιατορίου.
Μάλλον σας προκαλεί άγχος το να
μπείτε στο αμάξι σας, να χάσετε
τον χώρο στάθμευσής σας για να
πάτε κάπου αλλού και μετά στην
επιστροφή να ζοριστείτε να παρ-
κάρετε.

Τι συμβαίνει όταν μένετε στην
περιοχή των ωραίων εστιατορίων;
Είναι άτομα που τους αρέσει το όλο
«bazz» και επιδιώκουν να είναι στο
κέντρο των πάντων. Αν είστε τέτοιο
άτομο τότε σίγουρα ενθουσιάζεστε,
όταν ανοίξει κάτι καινούργιο δίπλα
σας, επειδή θα αυξήσει τις επιλογές
σας. Αλλά αυτή είναι η ζωή σας και
ψυχολογικά είστε ανεβασμένοι όταν
αυξάνονται και πληθύνονται οι επι-
λογές γύρω σας.

Ένας ιδιοκτήτης εστιατορίου ή
χώρου αναψυχής ευρύτερα, θα πρέ-

πει λοιπόν να μελετήσει σε βάθος
τις περιοχές που του κάνουν και
από αυτές να επιλέξει την καλύτερη.
Με τον όρο «καλύτερη» σίγουρα
δεν εννοούμε κατ’ ανάγκη την πιο
«χάι κλας», αλλά αυτήν που αρμόζει
καλύτερα στο ύφος της επιχείρησής
του.

Είναι εμπορικές οδοί που μπορεί
να σφύζουν από ζωή τις πρωινές,
τις απογευματινές και τις πρώτες
βραδινές ώρες, αλλά τη νύχτα να
μην είναι τόσο δημοφιλείς. Αυτές
οι περιοχές προσφέρονται καλύτερα
για καφετέριες, φούρνους, ζαχα-
ροπλαστεία, ίσως και κάποια είδη
ταχυφαγείων. Τοποθεσίες που χα-
ρακτηρίζονται από χώρους που
προσφέρουν ολοήμερο χαβαλέ ή/
και εξυπηρέτηση δύσκολα πετυ-
χαίνουν και σαν τοποθεσίες που
μπορούν να δεχτούν σοβαρούς χώ-
ρους εστίασης το βράδυ. Για πα-
ράδειγμα, είναι δυνατό να είστε
για ένα καφέ στην τάδε καφετέρια
από τις 5 μ.μ. μέχρι τις 6 μ.μ. και
μετά να πάτε σπίτι να φρεσκαρι-
στείτε για να επιστρέψετε στο δι-
πλανό μαγαζί που προσφέρει ιτα-
λική κουζίνα; Δύσκολο.

Είναι σημαντικό ο εστιάτορας
να ξέρει καλά το κοινό στο οποίο
στοχεύει. Αν η μάζα της πελατείας
του θα είναι άτομα από 15 μέχρι 20
χρονών, τότε ίσως θα πρέπει να

επιδιώξει να είναι κοντά σε δημο-
φιλείς για τα παιδιά καφετέριες. Οι
νεαροί θέλουν να πάνε κάπου να
φάνε και μετά να καταλήξουν για
χαβαλέ σε μια καφετέρια. Άρα θα
πρέπει να εντοπίσει τις δημοφιλείς
καφετέριες που μπορεί να βρίσκον-
ται σε κύριες ή/ και δευτερεύουσες
εμπορικές οδούς και να τοποθετηθεί
κάπου κοντά τους.

Το ίδιο όμως δεν συμβαίνει με
άτομα ηλικίας 30 χρονών και άνω.
Αυτοί όπως είπαμε θέλουν να φύ-
γουν από το σπίτι τους στα προάστια
και να πάνε κάπου πιο «κεντρικά».
Άρα αν ανοίξει κάπου προαστιακά
τότε μπορεί να την πατήσει μόνο
και μόνο λόγω τοποθεσίας. Η εν-
διάμεση ηλικία μεταξύ 20 και 30
χρονών είναι μια ιδιαίτερη κατη-
γορία. Κάποιοι απουσιάζουν στο
εξωτερικό για σπουδές και εργασία
ή είναι φοιτητές ή/ και εργάζονται
εδώ. Αυτοί είναι πιο εύκολοι στις
μετακινήσεις τους, πιο χαλαροί στις
απαιτήσεις τους και λιγότερο βαθύ
το πορτοφόλι τους.

Αυτοί που είναι μια κατηγορία
από μόνοι τους και χρήζουν ειδικής
ανάλυσης είναι τα σουβλατζίδικα!
Αυτά όμως άλλη φορά.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Τσακωμός για μία εβδομάδα
«Τα σπάσανε» για καμιά εβδομάδα Τράπεζα Κύ-
πρου και ΑΚΕΛ. Ο λόγος μία συνέντευξη και μία
δήλωση εκατέρωθεν. Ωστόσο, το θέμα θεωρείται
λήξαν. Στελέχη και από τις δύο πλευρές είναι σε
συνεννόηση, λύθηκε η παρεξήγηση και οι σχέ-
σεις τους επανήλθαν.

••••
Αναδρομικά σημαίνει 
νέο μνημόνιο
Δεν μάσησε τα λόγια του ο Χάρης Γεωργιάδης
για το θέμα των αναδρομικών των δημοσίων
υπαλλήλων. Όπως είπε σε ένα απόμακρο σενά-
ριο, το οποίο αποκλείει, να προκύψει δεύτερο
μνημόνιο, οι διεθνείς πιστωτές που θα επανέλ-
θουν είναι βέβαιο, σημείωσε, ότι θα θέσουν πο-
λύ πιο σκληρούς όρους και διερωτήθηκε: «Δεν
θα απαιτήσουν πρώτα από όλα περικοπές μι-
σθών, επιδομάτων και συντάξεων στο δημόσιο;».
Εν ολίγοις χρήματα δεν βρέχει. Και επειδή νέοι
φόροι δεν σηκώνει η οικονομία θα υπάρξουν πε-
ρικοπές… όχι από τους ιδιωτικούς, αλλά από τους
δημόσιους υπάλληλους. 

••••
Focus κύριε γενικέ
εισαγγελέα και
Κεφαλαιαγορά 
Τα όσα λέχθηκαν τη βδομάδα που μας πέρασε
στο δικαστήριο από τον πρώην γαμπρό του Χρι-
στόδουλου Χριστοδούλου στην περιβόητη υπό-
θεση Focus και το ένα εκατομμύριο που κατατέ-
θηκε στον λογαριασμό της εταιρείας του πρώην
διοικητή παραπέμπουν, όπως είπε και το ίδιο το
δικαστήριο, σε ενδεχόμενες νέες ποινικές υπο-
θέσεις. Η στήλη καλεί τον γενικό εισαγγελέα να
εξετάσει το ενδεχόμενο σύστασης νέας ερευνη-
τικής επιτροπής για το σκάνδαλο πώλησης της
Λαϊκής στον Βγενόπουλο δεδομένου ότι όπως
αναφέρθηκε στο δικαστήριο υπήρξε και άλλος
ενδιαφερόμενος με ψηλότερη τιμή. Ωστόσο, αυ-
τή η σημαντική πληροφορία, αν ισχύει, αποκρύ-
φθηκε από το επενδυτικό κοινό. Για το θέμα αυτό

και η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς θα μπορούσε στο
πλαίσιο των αρμοδιοτήτων της να εξετάσει. 

••••
Θα γίνουμε κανονικό κράτος
Ο πόλεμος είναι η συνέχεια της πολιτικής με άλ-
λα μέσα είπε ο Βον Κλάουτσβιτς. Και η Κύπρος θα
αγοράσει άλλα μέσα ώστε να μπορεί, αν χρει-
αστεί, να συνεχίζει την πολιτική της, όπως όλα τα
κανονικά «μεγάλα» κράτη. Θα μπορούμε στο
εξής να αγοράζουμε αμερικανικά όπλα με λεφτά
που θα εισπράττουμε από τις αμερικανικές εται-
ρείες για να προστατεύουμε το φυσικό αέριο
που θα τους πουλούμε. Επιτέλους βγήκαμε και
στις αγορές όπλων! Άσσιοηλέ. 

••••
Ο πράσινος βουλευτής
Παρακολουθούμε για χρόνια τη δράση του Χα-
ράλαμπου Θεοπέμπτου και κρίνουμε ότι είναι

εξαιρετικά χρήσιμος για την Ευρώπη αλλά ίσος
πολύ πιο χρήσιμος για την Κύπρο, διότι είναι ο
μόνος που πραγματικά ενδιαφέρεται για το κα-
θετί. Σε πρόσφατη ανάρτησή του μας θύμισε τις
αρνητικές επιπτώσεις με τις οποίες συνδέεται η
ατμοσφαιρική ρύπανση. 

••••
Ανάπτυξη της
χρηματιστηριακής αγοράς
Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς δεν μοιράζει μόνο
καμπάνες εκεί που πρέπει, αλλά εδώ και χρόνια
εργάζεται στη βάση ενός στρατηγικού σχεδίου
με στόχο την ανάπτυξη της αγοράς. Φέτος διορ-
γανώνει ένα πρωτότυπο δείπνο αύριο Δευτέρα
σε γνωστό ξενοδοχείο της Λευκωσίας κυρίως για
ενημέρωση των συμμετεχόντων για τις τελευταί-
ες εξελίξεις στην Ευρωζώνη στον χρηματοπιστω-
τικό τομέα από τον πρόεδρο της ESMA, αλλά και
για networking. Όπως έχουμε πληροφορηθεί το
ενδιαφέρον για συμμετοχή ξεπέρασε τις προσ-
δοκίες και το δείπνο θα είναι υπερπλήρες παρά
το τσουχτερό αντίτιμο, όπως αρμόζει σε τέτοια
event. Σύμφωνα με πληροφορίες της στήλης
εκεί θα δούμε και τον νέο διοικητή της Κεντρικής
Τράπεζας. 

••••
Καλή επιλογή ο Ηροδότου
Με θετικά σχόλια αντιμετώπισαν οικονομολόγοι
την είδηση της απόφασης του προέδρου της Δη-
μοκρατίας για την επιλογή του. Ο Κωνσταντίνος
Ηροδότου χαίρει εκτίμησης από τον κόσμο της
Κεντρικής Τράπεζας και έχει πολύ καλές σπου-
δές, αν και ίσως υστερεί λίγο σε θέματα εποπτεί-
ας και ρύθμισης. Θα χρειαστεί πολύ καλούς συ-
νεργάτες για να αντιμετωπίσει τις προκλήσεις
στο τραπεζικό σύστημα, αλλά και τη νοοτροπία
που επικρατεί σε θέματα εταιρικής διακυβέρνη-
σης, αλλά και συντεχνιακά. Συγχαρητήρια στον κ.
Ηροδότου απέστειλε μέσω του διαδικτυακού λο-
γαριασμού του και ο πρώην διοικητής Πανίκος
Δημητριάδης που φρόντισε να του θυμίσει τη ση-
μασία της ανεξαρτησίας της Κεντρικής Τράπεζας.
Θα φροντίσουμε και εμείς να του το θυμίζουμε,
αν χρειαστεί. 

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

H Airbnb δημιουργεί
προοπτικές ανάπτυξης

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Σημαντικές προοπτικές ανάπτυ-
ξης δημιουργεί η πλατφόρμα
Airbnb βραχυχρόνιας μίσθωσης
διαμερισμάτων και εξοχικών ακι-
νήτων στην Κύπρο. Αν και δεν
υπάρχουν ακριβή στοιχεία για
τα οικονομικά μεγέθη που προ-
κύπτουν από τη συγκεκριμένη
δραστηριότητα, έρευνα που
πραγματοποίησε η Grant Thorn-
ton στην Ελλάδα ρίχνει άπλετο
φως για το τι συμβαίνει και στην
Κύπρο. 

Σύμφωνα με τη συγκεκριμένη
έρευνα το οικονομικό μέγεθος
αυτής της δραστηριότητας στην
ελληνική οικονομία υπολογίζεται
στο 10% της ετήσιας τουριστικής
δαπάνης, ωστόσο, δεν υπάρχει
οποιοδήποτε στοιχείο που να
δείχνει ότι αυτό αφαιρέθηκε από
την ξενοδοχειακή βιομηχανία,
αλλά αντιθέτως ότι πρόσθεσε
στην πίτα της αγοράς του εισερ-
χόμενου τουρισμού. 

Συγχρόνως η ίδια μελέτη υπο-
λόγισε ότι η μίσθωση αυτού του
τύπου οδηγεί τα ενοίκια στην
Ελλάδα από 8,3% μέχρι 9,3% ψη-
λότερα ετησίως, γεγονός που κα-
θιστά τη συγκεκριμένη κατηγο-
ρία ακινήτων περιζήτητα ως
εναλλακτική μορφή επένδυσης.
Με βάση τα στοιχεία που προ-
κύπτουν από την έρευνα στην
Ελλάδα είναι δυνατόν να εξαχ-
θούν κάποιες εκτιμήσεις και για
την Κύπρο, αφού η τουριστική
αγορά των δύο χωρών έχει πολλά
κοινά χαρακτηριστικά. Ειδικό-
τερα, τα έσοδα της τουριστικής
βιομηχανίας στην Κύπρο το 2017
ανήλθαν στα 2,6 δισ. και με βάση
αυτό τον αριθμό μπορούμε να
υπολογίσουμε ότι 260 εκατομ-
μύρια αφορούν τουρισμό που
κατέλυσε σε ακίνητα από την
πλατφόρμα Airbnb. 

Πρόκειται για σημαντική ένε-
ση στην οικονομία και τον τρα-
πεζικό τομέα γενικότερα. Επι-
πλέον, οι τουρίστες που διαμέ-
νουν σε αυτά τα καταλύματα επι-
σκέπτονται περισσότερο τα
εστιατόρια και τις υπεραγορές
για τη σίτισή τους σε αντίθεση
με τους τουρίστες all-inclusive
που δεν έχουν τέτοια ανάγκη. 

Η συγκεκριμένη πλατφόρμα
έχει βελτιώσει το εισόδημα πολ-
λών ιδιοκτητών ακινήτων με
αποτέλεσμα αρκετοί να έχουν
αποκαταστήσει την ικανότητα
αποπληρωμής των δόσεών τους
στις τράπεζες, τουλάχιστον όσον
αφορά τα υπό εκμετάλλευση ακί-
νητα. 

Η αυξημένη ζήτηση που πα-
ρατηρείται από ξένους για βρα-

χυχρόνια μίσθωση εξοχικών κα-
τοικιών και διαμερισμάτων εξω-
θεί πολλούς ξένους, αλλά και εγ-
χώριους επενδυτές σε αγορές
τέτοιων ακινήτων, τα περισσό-
τερα από τα οποία αφορούν μη
εξυπηρετούμενες χορηγήσεις.
Με τον τρόπο αυτό έχει βελτιωθεί
σημαντικά η ρευστότητα στην
αγορά, ενώ και η άνοδος των τι-
μών διευκολύνει τόσο τους ενυ-
πόθηκους δανειολήπτες όσο και
τα πιστωτικά ιδρύματα να ανα-
ζητήσουν λύση στην αγορά. Η
δυναμική της αγοράς αυτών των
ακινήτων είναι τέτοια που οι
τράπεζες, σύμφωνα με παράγον-
τες της αγοράς, ξεφορτώνονται
δεκάδες ακίνητα αυτού του εί-
δους τον μήνα, τα οποία απορ-
ροφά η νέα αγορά που δημιούρ-
γησε ουσιαστικά η πλατφόρμα
Airbnb. Η διατήρηση των τιμών
των ακινήτων σε καλά επίπεδα
είναι αποτέλεσμα των καλών ει-
σοδημάτων που απολαμβάνουν
από τις βραχυχρόνιες μισθώσεις
και βοήθησε καθοριστικά τον
τραπεζικό τομέα να κρατηθεί,
αφού οι εξασφαλίσεις που κατέ-
χει κρατιούνται. 

Την ίδια ώρα έχει ανατραπεί
η άνοδος των μη εξυπηρετού-
μενων δανείων που παρατηρή-
θηκε τα πρώτα χρόνια μετά την
τραπεζική κρίση, καθώς πολλοί
δανειολήπτες έχουν έρθει σε συ-
νεννόηση με τα πιστωτικά ιδρύ-
ματα για αναδιάρθρωση των δα-
νείων τους λόγω των εισοδημά-
των που έχουν από τη μίσθωση
των ακινήτων τους διά της πλατ-
φόρμας. Υπολείπεται, ωστόσο,
η ρύθμιση της αγοράς ώστε το
κράτος και οι δημοτικές αρχές
να εισπράττουν τους φόρους που
τους αναλογούν και για τον σκο-
πό αυτό η κυβέρνηση θα κατα-
θέσει σύντομα νομοσχέδιο. 

Είναι αναγκαίο πέραν της δια-
σφάλισης των φορολογικών εσό-
δων το κράτος να προωθήσει
όλα τα αναγκαία μέτρα ασφά-
λειας των επισκεπτών στα συγ-
κεκριμένα καταλύματα βραχυ-
χρόνιας μίσθωσης, ενώ παράλ-
ληλα θα πρέπει να εξεταστούν
και οι κοινωνικές πτυχές του θέ-
ματος, καθώς δεν θα πρέπει παν-
τού να επιτρέπετε η συγκεκρι-
μένη δραστηριότητα, όπως
ισχύει και για την ανάπτυξη του-
ριστικών και παραθεριστικών
κατοικιών. Το βέβαιο είναι πως
η διαδικτυακή αυτή πλατφόρμα
δημιούργησε μια νέα αγορά ει-
σερχόμενου τουρισμού με ευερ-
γετικές συνέπειες για την κυ-
πριακή οικονομία. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Αποθεματικό Υπέρ 
το Άρτιο και
Αποθεματικό Προσόδου

Με τον όρο «Αποθεματικό
Υπέρ το Άρτιο» εννοούμε
το αποθεματικό, το οποίο
προκύπτει από την έκδο-
ση μετοχών «Υπέρ το Άρ-
τιο», δηλ. μετοχών που εκ-
δίδονται με αξία η οποία

υπερβαίνει την ονομαστική τους αξία. 
Το «Αποθεματικό Προσόδου» αποτελείται
από τα κέρδη της εταιρίας που παρακρα-
τούνται και τα οποία μπορούν να διανεμη-
θούν στους μετόχους.

Μάριος Χαραλαμπίδης 
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus Bu-
siness School

Ενενήντα τρεις αφίξεις κρουαζιερόπλοιων αναμένονται φέτος στο λιμάνι Λεμεσού. Για νησί δεν το λες και καλά, αλλά σε σχέση με πέρυσι, σαφώς
καλύτερα.

Πόσο έξω το ρίχνετε;
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η καταπολέμηση των εσόδων από
παράνομες δραστηριότητες, η συ-
νεχής υιοθέτηση κανόνων Anti-
money laundering (AML), η διαδι-
κασία Know Your Client (KYC) και
η στενή παρακολούθηση της Κύ-
πρου από τις διεθνείς αρχές είναι
πλέον «ρουτίνα» για τις κυπριακές
τράπεζες, λογιστές και δικηγόρους.
Εδώ και έναν χρόνο τρέχει ένα πρό-
γραμμα που αφορά την ευρύτερη
εικόνα και αντίληψη που υπάρχει
στο εξωτερικό για την Κύπρο και
δεν περιορίζεται μόνο στον τραπε-
ζικό τομέα, με τον διεθνή Οίκο Pill-
sbury να έχει αναλάβει επισταμένως
αυτή την αναστροφή της εικόνας.
Την εβδομάδα που πέρασε όμως
συμπληρώθηκαν τρία χρόνια από
την αποκάλυψη του οικονομικού
σκανδάλου των Panama Papers,
που ενέπλεκε και το όνομα της Κύ-
πρου ως φορολογικό παράδεισο και
με εταιρείες που ενδεχομένως είχαν
σχέση με πράξεις φοροδιαφυγής.
Σύμφωνα με τη νεότερη διαθέσιμη
ενημέρωση, το Τμήμα Φορολογίας
έχει ήδη εντοπίσει το μεγαλύτερο
σχήμα φορολογικής απάτης σε σχέ-
ση με τον ΦΠΑ και ανακριτές της
υπηρεσίας εργάζονται για την πλή-
ρη διαλεύκανση της υπόθεσης. Σύμ-
φωνα με τα λεγόμενα του εφόρου
Φορολογίας Γιάννη Τσαγκάρη στην
«Κ», πρόκειται για αρκετά πολύ-
πλοκη και πρωτοφανή για τα κυ-
πριακά δεδομένα υπόθεση και οι
έρευνες του Τμήματος βρίσκονται
σε αρκετά προχωρημένο στάδιο
και αναμένεται εντός του έτους να
έχει πλήρη κατάληξη. Πέρα από τα
Panama Papers, το όνομα της Κύ-
πρου ενεπλάκη και στη λίστα Λαγ-
κάρντ, αλλά και στην πιο πρόσφατη
αποκάλυψη, τα Paradise Papers.
Στο Τμήμα Φορολογίας κλήθηκαν

να προσκομίσουν στοιχεία και
ελέγχθηκαν σύμφωνα με τον Έφορο
πέραν των 300 νομικών και φυσικών
προσώπων που είναι ή ήταν κατά
τη δεδομένη περίοδο φορολογικοί
κάτοικοι Κύπρου εν μέσω των ερευ-
νών για τα Panama και τη Λίστα
Λαγκάρντ. Ωστόσο, για τα δημοσι-
εύματα των Panama Papers διευ-
κρίνισε πως δεν περιείχαν αριθμη-
τικά στοιχεία (εισοδήματος, μετο-
χών κτλ.), παρά μόνο σύνδεση με-
ταξύ προσώπων και εταιρειών.
«Έχει διαφανεί ότι στη μεγάλη τους
πλειοψηφία οι φορολογικοί κάτοικοι
Κύπρου που συνδέονται με τις ξένες
οντότητες που βρίσκονται στα δη-
μοσιεύματα, είναι κυρίως λόγω του
ότι ενεργούν ως πάροχοι υπηρεσιών
και δεν αποτελούν τους πραγματι-
κούς δικαιούχους». «Από την άλλη»,
συνέχισε, «η πληροφόρηση από τη
λίστα Λαγκάρντ αναλύθηκε και ανέ-
δειξε κάποιους φορολογικούς κά-

τοικους Κύπρου, οι οποίοι κλήθηκαν
να προσκομίσουν τα απαραίτητα
υποστηρικτικά στοιχεία με στόχο
να γίνει ενδελεχής έλεγχος, να εν-
τοπιστούν τυχόν αδήλωτα εισοδή-
ματα και να επιβληθεί ο ανάλογος
φόρος. Μέχρι στιγμής έχει επιβληθεί
ποσό φόρου μερικών εκατομμυρίων

ευρώ για τις πιο πάνω υποθέσεις
και αναμένεται να επιβληθούν και
άλλα.

Πάντως, σύμφωνα με τα στοιχεία
για τα ονόματα που βρίσκονταν
στα Panama Papers, το Τμήμα Φο-
ρολογίας μέχρι να φτάσει στο παρόν
στάδιο ταυτοποίησε πέραν των
2.400 προσώπων και εταιρειών.
Από αυτά, τα 1.300 ονόματα ήταν
φυσικά πρόσωπα, ενώ τα 1.100
ήταν εταιρείες.

Δεν πείθονται
Την ίδια ώρα, το αμερικανικό

Υπουργείο Εξωτερικών σημειώνει
πως από το 2016 έχουν καταδικα-
στεί 61 πρόσωπα από αδικήματα
νομιμοποίησης εσόδων από παρά-
νομες δραστηριότητες στην Κύπρο
και παρά στις όποιες συντονισμένες
προσπάθειες προχωρά η χώρα για
να αντιστρέψει την αντίληψη που
υπάρχει ως «φορολογικός παράδει-

σος», παραμένει στις «χώρες υψηλού
κινδύνου» για το State Department.
Η σχετική έκθεση των Αμερικανών
δείχνει πως το 2016, οι κυπριακές
αρχές καταδίκασαν 28 άτομα για
αδικήματα νομιμοποίησης εσόδων
από παράνομες δραστηριότητες,
εκ των οποίων έξι διώχθηκαν σε
υποθέσεις που υποβλήθηκαν πριν
από το 2016. Το 2017, οι κυπριακές
αρχές καταδίκασαν 33 άτομα για
εγκλήματα νομιμοποίησης εσόδων
από παράνομες δραστηριότητες,
22 από τους οποίους διώχθηκαν σε
υποθέσεις που υποβλήθηκαν μετά
το 2017. «Το κυπριακό χρηματοπι-
στωτικό σύστημα είναι ευάλωτο
στο ξέπλυμα χρημάτων από εγχώ-
ριες και ξένες επιχειρήσεις και ιδιώ-
τες, αν και τα έσοδα που παράγονται
στο εξωτερικό αποτελούν μεγαλύ-
τερη απειλή», σημειώνουν οι αμε-
ρικανοί. «Παρά τις νομικές απαι-
τήσεις για τον εντοπισμό των πραγ-
ματικών δικαιούχων σε κυβερνη-
τικές αρχές, μερικοί Κύπριοι, νομικές
και λογιστικές εταιρείες, συμβάλ-
λουν στην κατασκευή διαστρωμα-
τωμένων εταιρικών οντοτήτων για
να καλύψουν τις ταυτότητες των
οικονομικών δικαιούχων», κατα-
γράφουν στην έκθεση. «Οι κυριό-
τερες εγκληματικές πηγές παρά-
νομων εσόδων κατά την έκθεση
του αμερικανικού ΥΠΕΞ είναι απά-
τες που σχετίζονται με τις επενδύ-
σεις, η δωροδοκία, η φοροδιαφυγή,
οι παράνομες ναρκωτικές ουσίες,
το λαθρεμπόριο καπνού και το εμ-
πόριο ανθρώπων.

Σε παγκόσμιο επίπεδο
Είκοσι τρεις χώρες και τα Τμή-

ματα Φορολογίας τους έχουν ήδη
λάβει φόρους τουλάχιστον 1,2 αμε-
ρικανικών δισεκατομμυρίων δολα-
ρίων, ενώ αρχηγοί κυβερνήσεων
που εμπλέκονται σε υποθέσεις δια-

φθοράς ή φοροαποφυγής παραιτή-
θηκαν ή και διώχθηκαν. Συγκεκρι-
μένα, διεξήχθησαν έρευνες σε του-
λάχιστον 82 χώρες, ενώ το Mossack
Fonseca, το δικηγορικό γραφείο
που ήταν και η αρχή του κουβαριού
που ξετυλίχθηκε, προκάλεσε υψη-
λού επιπέδου πολιτικές συζητήσεις
και λόγω του οικονομικού αυτού
σκανδάλου επιταχύνθηκαν μεταρ-
ρυθμίσεις σε παγκόσμιο επίπεδο.
Στα σαράντα χρόνια της ύπαρξης
του Γραφείου, το Mossack Fonseca
δημιούργησε 214.000 επιχειρήσεις
κελύφους (shell companies). Αυτές
οι υπεράκτιες εταιρείες κατείχαν
λογαριασμούς σε ευρωπαϊκές τρά-
πεζες – ένα δημοφιλές μοντέλο
στον κλάδο του οικονομικού απορ-
ρήτου. Όπως έδειξαν τα έγγραφα
του Παναμά και οι επακόλουθες
έρευνες, μέσω των shell companies
εξυπηρετούνταν οι ανάγκες εκείνων
που επιθυμούσαν να αποφύγουν
κυρώσεις, να εξαπατήσουν τον Φό-
ρο και να ξεπλύνουν χρήματα.

Πίσω από τις εταιρείες κελύφους
που δημιούργησε το δικηγορικό
γραφείο υπήρχαν τουλάχιστον 140
πολιτικοί και δημόσιοι αξιωματού-
χοι, συμπεριλαμβανομένων 12 κυ-
βερνητικών ηγετών. Βάσει των
στοιχείων που παρέχει το «Tran-
sparency International» υπήρχαν
επίσης 33 άτομα ή εταιρείες που
είχαν συμπεριληφθεί σε μαύρη λί-
στα και κυρώθηκαν από την αμε-
ρικανική κυβέρνηση για τη νομι-
μοποίηση εσόδων από παράνομες
δραστηριότητες, την εμπορία αν-
θρώπων, την τρομοκρατία και την
απάτη (sanctions).

Σημειώνεται πως η Κεντρική
Τράπεζα της Κύπρου έθεσε σε εφαρ-
μογή την αναθεωρημένη της οδηγία
για τις εταιρείες-κέλυφος (shell
companies), την οποία απέστειλε
στις τράπεζες το Νοέμβριο του 2018.

Τρία χρόνια από τα Panama Papers
Γιάννης Τσαγκάρης: Eχει επιβληθεί ποσό φόρου μερικών εκατομμυρίων ευρώ και αναμένεται να επιβληθούν και άλλα
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Η Κεντρική Τράπεζα της
Κύπρου έθεσε σε εφαρ-
μογή την αναθεωρημέ-
νη της οδηγία για τις
εταιρείες-κέλυφος 
(shell companies), την
οποία απέστειλε στις
τράπεζες το Νοέμβριο
του 2018.

Το Τμήμα Φορολογίας μέχρι να φτάσει στο παρόν στάδιο ταυτοποίησε πέραν των 2.400 προσώπων και εταιρειών. Από
αυτά, τα 1.300 ονόματα ήταν φυσικά πρόσωπα, ενώ τα 1.100 ήταν εταιρείες
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Τη θέση ότι η Κύπρος κατάφερε
να διατηρήσει τα σημαντικά πλε-
ονεκτήματά της ως χρηματοοικο-
νομικό κέντρο, ενώ σταδιακά ανα-
πτύσσει και άλλους τομείς, σημει-
ώνει σε συνέντευξή του στην «Κ»
ο νέος διευθύνων σύμβουλος της
KPMG Κύπρου, Χρήστος Βασιλεί-
ου.

Ο συνέταιρος της KPMG από
το 1999 και ο μέχρι πρότινος επι-
κεφαλής του τμήματος Συμβου-
λευτικών Υπηρεσιών του οίκου
από το 2013 αναφέρει ότι η κυ-
πριακή οικονομία αναμένεται να
συνεχίσει τη σταθερή ανοδική
της πορεία, χωρίς αυτό φυσικά να
σημαίνει ότι οι προκλήσεις έχουν
εκλείψει, αφού βρίσκεται σε ένα
συνεχώς μεταβαλλόμενο πολιτικό
και οικονομικό διεθνές περιβάλλον.
Ο κ. Βασιλείου υπογραμμίζει ότι
υπάρχει επαναπατρισμός κεφα-
λαίων στη Ρωσία μέσω Κύπρου
ύψους 10 δισ. ευρώ.

–Αναλάβατε προσφάτως τη θέ-
ση του διευθύνοντος συμβού-
λου. Ποιοι είναι οι στόχοι σας;

–Έχω θέσει ως πρωταρχικό
στόχο την ενδυνάμωση του Οίκου
και τη μετατροπή του ως την κα-
θαρή επιλογή τόσο για τους πε-
λάτες μας, το προσωπικό μας αλλά
και την κοινωνία γενικότερα. Με-
ταξύ των βασικών μου προτεραι-
οτήτων είναι επίσης η περαιτέρω
ενίσχυση της γκάμας των υφιστά-
μενων υπηρεσιών μας με την προ-
σθήκη νέων καινοτόμων και βιώ-
σιμων λύσεων. Επιπλέον, στόχος
είναι και η συστηματική κατάρτιση
του ανθρώπινου δυναμικού του
Οίκου μας. Αυτά και πολλά άλλα,
όπως η τεχνολογική αναβάθμιση
του Οίκου, θα ενισχύσουν τις προ-
σπάθειες που γίνονται στο να με-
τατραπεί η KPMG σε εργοδότη
προτίμησης για τους νέους της
εποχής μας. Η βοήθεια που δια-
χρονικά προσφέρει η KPMG στον
τόπο μας δεν μπορεί να απουσιάζει
από τους στόχους που τέθηκαν.
Θα συνεχίσουμε την προσπάθεια
που γίνεται στο να εδραιώσουμε
την Κύπρο ως κέντρο δραστηριο-
ποίησης πολυεθνικών εταιρειών,
αλλά και άλλων υπηρεσιών.
–Ποιες είναι οι προκλήσεις της
κυπριακής οικονομίας;

–Η μεγαλύτερη πρόκληση που
έχουμε να αντιμετωπίσουμε είναι
το κατά πόσο η οικονομία μας θα
συνεχίσει με τους ίδιους σταθερούς
ανοδικούς ρυθμούς. Σημαντική
πρόκληση αποτελεί επίσης η πο-
ρεία του τραπεζικού τομέα μετά
την απορρόφηση του Συνεργατι-
σμού από την Ελληνική Τράπεζα
και τη διατήρηση των αυξημένων
εποπτικών κεφαλαίων των τρα-
πεζών μας. Σε αυτό προστίθεται
η διαχείριση των μη εξυπηρετού-
μενων δανείων (ΜΕΔ), καθώς και
η στάση που θα επιδείξουν τα τα-
μεία που αγοράζουν τέτοια δάνεια.
Ήδη είδαμε πρόσφατα την Τρά-
πεζα Κύπρου να ενεργοποιεί το

μέτρο της πώλησης δανείων σε
επενδυτικό ταμείο. Την ίδια στιγ-
μή, οι πολιτικές αναταράξεις που
αντιμετωπίζουν πολλές περιοχές
της υφηλίου μεταφέρουν τον αν-
τίκτυπο και στην κυπριακή οικο-
νομία. Οι πολιτικές προστατευτι-
σμού των ΗΠΑ προκαλούν τριγ-
μούς με άλλες οικονομικές δυνά-
μεις, όπως η Κίνα και η Ευρώπη.
Οι σχέσεις μεταξύ των αραβικών
χωρών και της Τουρκίας, οι κυρώ-
σεις ενάντια στη Ρωσία και η μα-
κροχρόνια διαδικασία για έξοδο
του Ηνωμένου Βασιλείου από Ε.Ε.,
αποτελούν μόνο κάποιες από τις
πιο σημαντικές συνισταμένες που
απαρτίζουν το διεθνές σκηνικό,
που αναπόφευκτα επηρεάζει και
την Κύπρο. 

Συνεχίζονται οι προκλήσεις
–Ποιες είναι οι προοπτικές της
μετά τις αναβαθμίσεις Οίκων,
μείωσης των τραπεζών και μεί-
ωσης της ανεργίας;

–Η κυπριακή οικονομία αναμέ-
νεται να συνεχίσει τη σταθερή
ανοδική της πορεία, χωρίς αυτό
φυσικά να σημαίνει ότι οι προκλή-
σεις μέσα στο σημερινό, συνεχώς
μεταβαλλόμενο πολιτικό και οικο-
νομικό διεθνές περιβάλλον έχουν
εκλείψει. Το 2018 όλοι οι παραδο-
σιακοί τομείς της οικονομίας, όπως
ο τουρισμός, οι κατασκευές, οι
επαγγελματικές υπηρεσίες και η
ναυτιλία παρουσίασαν άνοδο, τρο-
φοδοτώντας την ενίσχυση του
Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος
της χώρας. Βλέπουμε πως ο αριθμός
των αφίξεων των τουριστών αυ-
ξάνεται κάθε έτος. Πολλές τουρι-
στικές μονάδες ανακαινίσθηκαν
ή/και επεκτάθηκαν, ενώ νέες συ-
νεχίζουν να μπαίνουν στην αγορά
το 2019. Αναμένουμε να δούμε κα-
τά πόσον αυτός ο ρυθμός θα συ-
νεχίσει και το 2019 εν αναμονή
του Brexit και της κατάστασης στη
Ρωσία. Η λειτουργία του Υφυπουρ-
γείου Τουρισμού περιμένουμε ότι
θα ενισχύσει τις προσπάθειες των
επαγγελματιών του τομέα, όμως
βασική προτεραιότητα είναι η δια-
τήρηση της ανταγωνιστικότητας
του προϊόντος και η ενίσχυση της
ποιότητας των επισκεπτών. Σε ό,τι
αφορά τα ακίνητα, μεγάλη πρό-
κληση παραμένει η διατήρηση της
εξωγενούς ζήτησης (που τροφο-
δοτήθηκε εν μέρει από τα παρε-
χόμενα κίνητρα), καθώς και η απορ-
ρόφηση από την αγορά των ακι-
νήτων που θα εκποιηθούν/ πωλη-
θούν από τα τραπεζικά ιδρύματα,
καθώς και τα νέα που αναμένεται
να κατασκευαστούν, κάτι που απο-
τυπώνεται στις εγκρίσεις των αδει-
ών οικοδομής. 

Η ναυτιλία παραμένει σταθερός
αιμοδότης της κυπριακής οικονο-
μίας με βασική πρόκληση των επό-
μενων ετών τη διατήρηση, μέσα
από την έγκριση της Ε.Ε., του αν-
ταγωνιστικού φορολογικού συ-
στήματος. Οι τομείς της εκπαί-
δευσης και της υγείας ενισχύονται
ενώ σε ό,τι αφορά τον τομέα της
ενέργειας, πέρα από το σωστό σχε-
διασμό, πολιτικό και οικονομικό,
για την εκμετάλλευση των υδρο-
γονανθράκων η Κύπρος καλείται
να καλύψει τους στόχους 2020 για
τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.
Την ίδια στιγμή, ο τομέας των
επαγγελματικών υπηρεσιών, μετά
από μια περίοδο αναπροσαρμογής
στα νέα δεδομένα της αγοράς και
τις νέες ανάγκες των επιχειρημα-
τιών και της κοινωνίας, συνεχίζει
να συνεισφέρει θετικά στην οικο-
νομία.

Η Κύπρος μπορεί να αποτελέσει
πυλώνα σταθερότητας, με τη γε-
ωγραφική της θέση και την παροχή
εξειδικευμένων υπηρεσιών υψηλής
ποιότητας να καταγράφονται στα
σημαντικά της πλεονεκτήματα.
Δεν είναι τυχαίο το γεγονός πως
διεθνούς εμβέλειας κολοσσοί από
Αμερική, Ασία, Αφρική και Μέση
Ανατολή έχουν επενδύσει στην
Κύπρο, εγκαθιδρύοντας βάση για
τις δραστηριότητές τους. Η Κύπρος
μπορεί υπό προϋποθέσεις να επω-
φεληθεί και από το Brexit, προ-
σελκύοντας εταιρείες που σκέ-
φτονται να μεταφέρουν εργασίες
ή τις έδρες τους από το Λονδίνο
σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Σε κά-
θε περίπτωση, πρέπει να διατη-
ρηθεί η προοπτική εμπιστοσύνης
στην κυπριακή οικονομία. Ειδικό-
τερα ο δικός μας τομέας, αυτός
των επαγγελματικών υπηρεσιών,
οφείλει να προσαρμόζεται άμεσα
στις νέες απαιτήσεις και τις μετα-
βαλλόμενες ανάγκες του ντόπιου
επιχειρηματικού κόσμου αλλά και
των επενδυτών.

Αμερική - Ρωσία
–Ποια είναι τα αποτελέσματα
στην κυπριακή οικονομία από
το κλείσιμο λογαριασμών κατά
κύριο λόγο Ρώσων και Ουκρα-
νών;

–Αυτό συνέβαλε (και με βάση
τα τελευταία στοιχεία της Κεντρι-
κής Τράπεζας της Κύπρου) στο να

υπάρξει επαναπατρισμός κεφα-
λαίων στη Ρωσία μέσω Κύπρου
ύψους €10 δισ. Σημειώνεται πως
η επιβολή περιοριστικών μέτρων
(sanctions), σε ό,τι αφορά τις ρω-
σικές και ουκρανικές επιχειρήσεις,
επηρεάζει την επιχειρηματική τους
δραστηριότητα και κάνει πιο δύ-
σκολες τις εργασίες τους στο εξω-
τερικό, καθώς και τις συναλλαγές
μέσω του διεθνούς τραπεζικού συ-
στήματος. Τονίζεται ότι παρά το
γεγονός αυτό, οι επενδύσεις από
Ρωσία και Ουκρανία στην Κύπρο
συνεχίζονται, εφόσον οι επενδυτές
αντιλαμβάνονται τα συγκριτικά
πλεονεκτήματα που προσφέρει η
χώρα μας. Υπάρχουν όμιλοι που
μετέφεραν σημαντικό αριθμό προ-
σωπικού στη χώρα μας, δημιουρ-
γώντας βάση, ενώ αρκετές είναι
οι οικογένειες που αποφάσισαν

να εγκατασταθούν στην Κύπρο.
–Πιστεύετε πως θα συνεχίσει
η κόντρα Αμερικής και Ρωσίας
με την Κύπρο να βρίσκεται στη
μέση του «πολέμου»;

–Δεν μπορώ να γνωρίζω εάν θα
συνεχίσει η κόντρα. Αυτό που θε-
ωρώ ως πιο πιθανό είναι ότι οποι-
εσδήποτε προστριβές έχουν μεταξύ
τους έχουν να κάνουν κυρίως με
οικονομικής φύσης κίνητρα. Είναι
αλήθεια ότι η Κύπρος ιστορικά
βρισκόταν μεταξύ Δύσης και Ανα-
τολής λόγω και της γεωπολιτικής
της θέσης. Η εντύπωση που έχω
είναι πως η Κύπρος διατηρεί πολύ
καλές και μάλιστα στενές πολιτικές
και εμπορικές σχέσεις και με τις
δύο υπερδυνάμεις. Στην Κύπρο
υπάρχουν επενδύσεις τόσο από
αμερικάνικες εταιρείες και επεν-
δυτικά ταμεία (Third point, Wilbur
Ross fund, ExxonMobil κ.ά.), αλλά
και από ρωσικές. Μεγάλο μέρος
των επενδύσεων αυτών τροφοδοτεί
την αγορά ακινήτων. 
–Ποιο είναι το προφίλ που εξάγει
η Κύπρος στο διεθνές επενδυ-
τικό κοινό; Παρουσιάζεται ελ-
κυστική;

–Η Κύπρος κατάφερε να διατη-
ρήσει τα σημαντικά πλεονεκτή-
ματα της ως χρηματοοικονομικό
κέντρο, ενώ σταδιακά αναπτύσσει
και άλλους τομείς. Ο εταιρικός φό-
ρος συνεχίζει να είναι ένας από
τους χαμηλότερους στην Ευρώπη,
το δίκτυο συμφωνιών αποφυγής

διπλής φορολογίας συνεχώς αυ-
ξάνεται, οι εξαιρέσεις στη φορο-
λόγηση μερισμάτων παραμένουν,
ενώ η χώρα διαθέτει ένα ισχυρό
και αποτελεσματικό νομικό σύ-
στημα. Η Κύπρος διαθέτει άρτια
εξειδικευμένο προσωπικό, ενώ σε
σχέση με άλλα χρηματοοικονομικά
κέντρα, το διοικητικό κόστος είναι
μικρότερο. Επιπλέον, με την επέ-
κταση του ορισμού του φορολο-
γικού κατοίκου για φυσικά πρό-
σωπα αρκετοί ξένοι επιχειρηματίες
αποφάσισαν να εγκατασταθούν
μόνιμα στην Κύπρο. Η γεωγραφική
θέση της Κύπρου αποτελεί σημαν-
τικό στρατηγικό πλεονέκτημα, ενώ
η συμμετοχή της στην Ε.Ε. της
δίνει τη δυνατότητα να διαδρα-
ματίζει το ρόλο της διόδου κεφα-
λαίων και επενδύσεων από και
προς την Ευρώπη.

Πολλοί είναι οι ξένοι επενδυτές
που επενδύουν ή δραστηριοποι-
ούνται επιχειρηματικά στην Κύπρο,
είτε διότι βρίσκουν το φορολογικό
και νομικό σύστημα ελκυστικό
είτε επειδή απολαμβάνουν τον
τρόπο ζωής, τον οποίο συνδυάζουν
με την απόκτηση υπηκοότητας.
Είναι σημαντικό η πολιτεία να προ-
χωρήσει σε όλες αυτές τις ενέργειες
που θα διευκολύνουν την επιχει-
ρηματική δραστηριότητα στην Κύ-
προ και να συνεχίσει την ανάπτυξη
των υποδομών που θα προσθέσουν
από τη μια αξία στις επενδύσεις
που γίνονται και από την άλλη θα
βελτιώσουν τον τρόπο ζωής των
πολιτών. Η αναβάθμιση του συ-
στήματος υγείας αλλά και της εκ-
παίδευσης θα πρέπει να αποτελούν
προτεραιότητες, καθώς μεταξύ άλ-
λων αναβαθμίζουν την ποιότητα
ζωής όσων διαμένουν στην Κύπρο.
Το ίδιο αφορά το σύστημα τηλε-
πικοινωνιών αλλά και το οδικό δί-
κτυο. Σημαντικό ρόλο σε αυτή την
αναβάθμιση αναμένεται να απο-
τελέσει η προώθηση της ηλεκτρο-
νικής διακυβέρνησης, κάτι που
ακόμα βρίσκεται στα αρχικά στά-
δια, καθώς και η σταθεροποίηση
του χρηματοπιστωτικού τομέα,
μακριά από τα υψηλά ποσοστά
ΜΕΔ και την εξάντληση, σε μεμο-
νωμένες περιπτώσεις, κάθε αυ-
στηρότητας σε σχέση με άνοιγμα
νέων λογαριασμών.

Συνεχίζονται 
οι επενδύσεις 
από Ρωσία 
και Ουκρανία 
Χρ. Βασιλείου: Oποια κακή πρακτική
στις πολιτογραφήσεις να εντοπίζεται 
άμεσα και να αντιμετωπίζεται δυναμικά

�������

Στην Κύπρο υπάρχουν
επενδύσεις τόσο από
αμερικανικές εταιρείες
και επενδυτικά ταμεία,
αλλά και από ρωσικές.
Μεγάλο μέρος των
επενδύσεων αυτών
τροφοδοτεί την αγορά
ακινήτων. 

�������

Η χώρα μπορεί να απο-
τελέσει πυλώνα σταθε-
ρότητας, με τη γεωγρα-
φική της θέση και την
παροχή εξειδικευμένων
υπηρεσιών.

–Το Πρόγραμμα των Πολιτο-
γραφήσεων εκτιμάτε πως πρέ-
πει να διαφυλαχθεί με όποιο
κόστος; Διότι οι ευρωπαϊκοί
θεσμοί επικρίνουν συνεχώς
τη στάση της Κύπρου σε σχέ-
ση με τον χειρισμό του.

–Η παραχώρηση κινήτρων,
όπως το επενδυτικό πρόγραμμα
πολιτογραφήσεων, για ενίσχυση
των επενδύσεων και αναθέρ-
μανση της οικονομίας, ειδικά
σε περιόδους ύφεσης, είναι ένα
εργαλείο το οποίο αξιοποιείται
διεθνώς και είναι απόλυτα θε-

μιτό. Πολύ σωστά η κυβέρνηση
προχωρεί με τη μελέτη του οι-
κονομικού αντικτύπου του προ-
γράμματος, ώστε να διαφανεί η
οικονομική δραστηριότητα που
δημιουργήθηκε λόγω του συγ-
κεκριμένου κινήτρου. Η Κύπρος
δεν είναι η μόνη χώρα, η οποία
υιοθέτησε τέτοιο πρόγραμμα,
σίγουρα όμως αυτό δεν νομιμο-
ποιεί οποιαδήποτε κακή πρα-
κτική, η οποία πρέπει να εντο-
πίζεται άμεσα και να αντιμετω-
πίζεται δυναμικά. Θα πρέπει,
όμως, να επισημάνουμε πως συγ-

κεκριμένα κίνητρα, όπως αυτό,
θα πρέπει να αξιολογούνται ανά
τακτά χρονικά διαστήματα και
όπου απαιτείται να λαμβάνονται
διορθωτικά μέτρα, ώστε να απο-
φεύγονται εγκαίρως τυχόν υπερ-
βολές και ενδεχομένως αρνητι-
κές συνέπειες στην οικονομία.
Είναι σημαντικό ο σχεδιασμός
να είναι μακροπρόθεσμος και
να υπάρχει ευελιξία στις απο-
φάσεις, ώστε η οικονομία να πα-
ραμένει πάντοτε έμπιστη, αν-
ταγωνιστική και πόλος έλξης
επενδύσεων.

Oχι σε υπερβολές στις πολιτογραφήσεις

Πρέπει να διατηρηθεί η προοπτική εμπιστοσύνης στην κυπριακή οικονομία, αναφέρει ο CEO της KPMG Κύπρου, Χρή-
στος Βασιλείου.

–Πόσο σημαντικές είναι οι με-
ταρρυθμίσεις για την Κύπρο
και ποιες θεωρείτε πως πρέπει
να γίνουν άμεσα;
–Οι μεταρρυθμίσεις είναι
αναγκαίες για την Κύπρο.
Έχουμε φτάσει σε σημείο
στο οποίο είναι αναγκαίο
να γίνουν μεταρρυθμίσεις
ειδικά στον δημόσιο το-
μέα. Ο δημόσιος τομέας
πρέπει να τρέξει σε καλύ-
τερους ρυθμούς και να εί-
ναι κοντά στον ιδιωτικό το-
μέα για αυτό και οι ξένοι
επενδυτές που έρχονται
στην Κύπρο, αλλά και οι
Κύπριοι επιχειρηματίες,
όταν αποφασίσουν να
επενδύσουν ξέρουν μόνο
την Κύπρο. Δεν ξεχωρί-
ζουν ιδιωτικό και δημόσιο
τομέα. Οπότε ο ιδιωτικός
τρέχει με μια άλφα ταχύ-
τητα και ο δημόσιος με μια
άλλη, με αποτέλεσμα οι ξέ-
νοι επενδυτές να δυσκο-
λεύονται, ενώ παρατηρεί-
ται ταλαιπωρία και καθυ-
στέρηση στις επενδύσεις
τους. Δεν μπορούμε να
αφήνουμε τη γραφειοκρα-
τία να καθυστερεί τους
επενδυτές διότι, όπως λέ-
νε και οι Άγγλοι, «time is
money». Οπότε πρέπει
οπωσδήποτε φέτος να κοι-
τάξουμε να εκσυγχρονί-
σουμε τη δημόσια μας
υπηρεσία και να ανεβά-
σουμε τους ρυθμούς στις
αρχές που είναι απαραίτη-
τες για τις αδειοδοτήσεις.
Επίσης, γίνεται προσπά-
θεια αναδιάρθρωσης του
δικαστικού συστήματος
που και αυτό είναι πάρα
πολύ σημαντικό, γιατί πάλι
οι επιχειρηματίες και οι
επενδυτές θέλουν να δουν
ένα δικαστικό σύστημα που
να είναι ευέλικτο, γρήγορο
και αποτελεσματικό.

«Time is 
money» για 
τους επενδυτές
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Η τελευταία προσθήκη στον χάρτη των
καταστημάτων DIY και ευρύτερα στα
είδη σπιτιού έγινε μόλις την Παρασκευή
στο Nicosia Mall, με την επίσημη λει-
τουργία του JYSK. Πρόκειται για δα-
νέζικη αλυσίδα επίπλων, ειδών σπιτιού
και διακόσμησης από τη Δανία άρχισε
και επίσημα τη λειτουργία του. Υπεν-
θυμίζεται ότι σε απόσταση μόλις με-
ρικών μέτρων βρίσκεται το μαλτέζικο
Homemate. Την ίδια ώρα στην άλλη
πλευρά της Λευκωσίας σε απόσταση
αναπνοής βρίσκονται δύο μεγαθήρια
του DIY. Το ΙΚΕΑ και το Leroy Merlin
που λειτουργούν στην κυπριακή αγορά
από το 2007 και το 2011 αντίστοιχα.
Ανοίγματα τα οποία δημιουργούν νέες
ισορροπίες στην αγορά και δεν απο-
κλείεται να δούμε το επόμενο διάστημα
πιο επιθετικό μάρκετινγκ, είτε για δια-
τήρηση μεριδίων από τους υφιστάμε-
νους παίκτες, είτε για εξασφάλισή τους
από τους καινούργιους. 

Ο έντονος ανταγωνισμός που χα-
ρακτηρίζει την κυπριακή αγορά, ήταν
σίγουρα παράγοντας ο οποίος προσμέ-
τρησε σημαντικά στον σχεδιασμό και
το άνοιγμα του JYSK στην Κύπρο. Μι-
λώντας στην «Κ» ο Raymond Muscat,
διευθύνων σύμβουλος της εταιρείας
Bonnici Household Cyprus LTD, ανέ-
φερε ότι η εταιρεία προγραμματίζει
το άνοιγμα συνολικά πέντε καταστη-
μάτων JYSK στην Κύπρο, σε κύριες
εμπορικές αρτηρίες των πόλεων. Άρα
το επόμενο διάστημα αναμένεται να
δούμε κινήσεις της εταιρείας τόσο σε
Λεμεσό και Πάφο, αλλά και στην Λάρ-
νακα. Αν και δεν υπάρχουν συγκεκρι-
μένα χρονοδιαγράμματα επί του πα-
ρόντος, θεωρείται βέβαιο ότι για το
2019 η εταιρεία θα αρκεστεί στο πρώτο
της κατάστημα, το οποίο θα αποτελέσει
στην ουσία και το βαρόμετρο για το
πότε, το πού και το πώς θα κινηθεί η
εταιρεία στη συνέχεια. Σύμφωνα με
τον κ. Muscat το JYSK δεν επικεντρώ-
νεται στο DIY, αλλά περισσότερο στην
διακόσμηση και των ειδών σπιτιού,
με τα προϊόντα να απευθύνονται σε

οικογένειες, μεσήλικες, αλλά και φοι-
τητές, που προτιμούν προϊόντα χαμη-
λού κόστους. Από την άλλη η εταιρεία
στοχεύει και σε πιο premium κατανα-
λωτές προσφέροντας έπιπλα  για πιο
μεγάλες τσέπες. 

Το JYSK πρόκειται για ένα παγκό-
σμιο δίκτυο από τη Δανία με περισσό-
τερα από 2700 καταστήματα σε πε-
ρισσότερες από 51 χώρες παγκόσμια,
ενώ ο ετήσιος τζίρος του είναι πάνω
από 3,58 δισ. ευρώ. Το στυλ του σκαν-
διναβικό, όπως το επίσης σκανδιναβικό
ΙΚΕΑ, με το οποίο ενδεχομένως να
υπάρχουν ομοιότητες. Ωστόσο, η δια-
φορά του JYSK είναι ότι επικεντρώνεται
στα καταστήματα μικρότερου μεγέθους. 

Το ΙΚΕΑ
Στην περίπτωση του ΙΚΕΑ, η εται-

ρεία αναμένεται τους επόμενους μήνες
να κάνει άνοιγμα στη Λεμεσό, εγκαι-
νιάζοντας κέντρο παραγγελιών και
παραλαβών επίπλων και εξοπλισμού
σπιτιού. 

Οι νέες εγκαταστάσεις της εταιρείας
έχουν χωροθετηθεί στα Πολεμίδια,
στο ισόγειο του συγκροτήματος της
υπεραγοράς Ορφανίδης. Πρόκειται
για κίνηση η οποία εντάσσεται στο
πλαίσιο του πλάνου του ομίλου Fourlis
για την Κύπρο. Σημειώνεται ότι το
ΙΚΕΑ, λειτούργησε στην Κύπρο για
πρώτη φορά το 2007.

Απόσταση αναπνοής
Σε απόσταση αναπνοής από το ση-

μείο στο οποίο δραστηριοποιείται
πλέον το JYSK, λειτουργεί τους τε-
λευταίους τέσσερις μήνες το Home-

mate, με μαλτέζικες καταβολές. Η
ξένη αλυσίδα χρησιμοποιεί τον χώρο
στον οποίο στεγαζόταν προηγουμένως
ο Ellinas DIY στη Λακατάμεια. 

Με την άφιξή του το Homemate,
και αυτό διεκδικεί μερίδια αγοράς από
τον τομέα λιανικής πώλησης ειδών
σπιτιού στην πρωτεύουσα, ενώ τα
πρώτα δείγματα γραφής για τη διεύ-
θυνση της εταιρείας είναι θετικά. Το
κατάστημα είναι το πρώτο άνοιγμα
της Alf Mizzi and Sons Ltd στην Κύπρο.
Η εταιρεία ιδρύθηκε το 1998 στη Μάλ-
τα και πρόκειται για το μεγαλύτερο
κέντρο βελτίωσης σπιτιού της χώρας,
ενώ έχει ενεργή συμμετοχή σε διά-
φορους τομείς της οικονομίας στη
Μάλτα και σε άλλες ευρωπαϊκές χώ-
ρες.

ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Πριν από μερικές εβδομάδες στην Ακαδημία Ζωής
του Βατικανού (Pontifical Academy of Life) πραγ-
ματοποιήθηκε συνέδριο με θέμα το μέλλον της
ανθρωπότητας δίπλα στα ρομπότ. Ο ίδιος ο Πάπας
Φραγκίσκος ενδιαφέρεται συστηματικά για την
επίδραση της τεχνολογίας, και μάλιστα πρόσφατα
το Βατικανό υπέγραψε συμφωνία συνεργασίας
με τη Microsoft, με στόχο την εμφύσηση ηθικών
αρχών στην τεχνολογική εξέλιξη.

Ανάμεσα στις ατραξιόν του συνεδρίου ήταν ένα
ρομπότ που άρχισε να ψέλνει σε πέντε γλώσσες.
Ενώ εμείς στην Ελλάδα διαφωνούμε αν οι ιερείς θα
πρέπει να πληρώνονται ή όχι από το κράτος, ο
ηγέτης των ρωμαιοκαθολικών φαίνεται να εκτιμά
ότι η διάδοση των μηνυμάτων της ειρήνης και της
αγάπης θα μπορούσε θεωρητικά να γίνει πιο γρήγορα,
πιο αποτελεσματικά και πιο οικονομικά από ρομ-
πότ.

Το ζήτημα των ρομπότ όμως δεν είναι απλώς και
μόνον ένα θέμα υποκατάστασης εργαζομένων από
μηχανές. Ενώ ο προβληματισμός ξεκινά από τη
θέση των μηχανών στη σύγχρονη οικονομία της
αγοράς, η συζήτηση γρήγορα φθάνει στο πεδίο της
οντολογίας. Ποιοι είμαστε; Τι σημαίνει εαυτός, συ-
νείδηση και νοημοσύνη; Εχουν τα ρομπότ ψυχή;
Ενας από τους κορυφαίους επιστήμονες ρομποτικής,
ο Ιάπωνας Χιρόσι Ισιγκούρο, συμμετείχε στο συνέδριο
του Βατικανού και υποστήριξε ότι τα ρομπότ ασφαλώς
έχουν ψυχή. Στους πολιτισμούς της Ανατολής, όλα
τα αντικείμενα έχουν ψυχή. Επομένως, οι Ιάπωνες
αποδέχονται εύκολα ότι και τα ρομπότ έχουν ψυχή.
Κι αν έχουν ψυχή θα αποκτήσουν και δικαιώματα.
Εμείς θα θεσμοθετήσουμε τα δικαιώματα των ρομπότ,
όπως θεσμοθετήσαμε τα δικαιώματα των ζώων.

Το καταπληκτικό είναι όμως ότι υποστηρίχθηκε
μέσα στο Βατικανό η υπόθεση ότι στο μέλλον θα
είμαστε όλοι ρομπότ. Αν ο εαυτός και η νοημοσύνη
είναι φαινόμενα που απλώς εκδηλώνονται μέσα
στη βιολογική συνθετότητα, τότε θα βρεθεί τρόπος
ώστε ο εαυτός να «φορτώνεται» στο cloud και από
εκεί να «κατεβαίνει» σε διάφορες μορφές ύλης. Θα
επιλέγεις να συνεχίζεις τη ζωή σου ως αυτοκίνητο,
ως διαστημόπλοιο ή απλώς ως άνθρωπος σε ένα
νέο συνθετικό σώμα. Πρόκειται για το νέο στάδιο
της δαρβινικής φυσικής επιλογής. Σε αυτό το στάδιο
ακόμα κι ένας Πάπας-ρομπότ θα είναι το πιο φυ-
σιολογικό πράγμα στον κόσμο.

Οταν ο Πάπας 
ευλογεί ρομπότ

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥΣκανδιναβικός αέρας στα κυπριακά DIY
Νέοι παίκτες και ανοίγματα στην αγορά εντείνουν τον ανταγωνισμό 

Συνολικά πέντε καταστήματα JYSK προγραμματίζει να ανοίξει στην Κύπρο η εταιρεία Bonnici Household Cyprus LTD, σύμφωνα
με τον Raymond Muscat, διευθύνοντα σύμβουλο της εταιρείας.
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Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΜΙΧΑΛΗ Π. ΜΙΧΑΗΛ

Είναι κοινή διαπίστωση πως η οι-
κονομική ανάπτυξη μιας χώρας εί-
ναι άρρηκτα συνδεδεμένη με την
ικανότητά της να προσελκύει ξένες
επενδύσεις. Εξαίρεση δεν θα μπο-
ρούσε να αποτελεί η Κύπρος, η
ανάκαμψη της οποίας αποτυπώ-
θηκε και στην εισροή ξένων επεν-
δύσεων. Η χώρα μας κατάφερε τα
τελευταία χρόνια να προσελκύσει
επενδύσεις σε σημαντικούς κλά-
δους της οικονομίας, όπως ο  τομέας
των επενδυτικών ταμείων, οι τρά-
πεζες, η ναυτιλία, η εκπαίδευση,
το λιανικό εμπόριο, ο τουρισμός,
ο ιατροφαρμακευτικός τομέας και
η ενέργεια.

Καθοριστικός παράγοντας ήταν
οι σωστές κινήσεις που έγιναν σε
επίπεδο διαρθρωτικών μεταρρυθ-
μίσεων, αλλά και οι στοχευμένες
δράσεις που υλοποιήθηκαν στο
εξωτερικό, σε συνδυασμό με τις
επενδυτικές ευκαιρίες και τα συγ-
κριτικά πλεονεκτήματα που προ-
σφέρει η χώρα μας. Η πρόσβαση

που προσφέρει στις αγορές της Ευ-
ρώπης και της Μέσης Ανατολής,
το ελκυστικό και διαφανές φορο-
λογικό καθεστώς, το χαμηλό λει-
τουργικό κόστος, οι ποιοτικές υπο-
στηρικτικές υπηρεσίες, η υψηλή
ποιότητα ζωής που μπορεί να προ-
σφέρει, αλλά και το ταλαντούχο
ανθρώπινο δυναμικό που διαθέτει,
συνθέτουν ένα ιδιαίτερα ελκυστικό
επενδυτικό περιβάλλον. 

Ουσιαστική συνεισφορά στην
προσπάθεια επανεκκίνησης της
αναπτυξιακής δραστηριότητας είχε
το κυπριακό επενδυτικό πρόγραμ-
μα, με τα οφέλη του να αγγίζουν
το σύνολο της οικονομικής δρα-
στηριότητας. Μεταξύ άλλων, το
Πρόγραμμα συνέβαλε στη δημι-
ουργία νέων θέσεων εργασίας,
στην αύξηση των φορολογικών
εσόδων του κράτους, στη μείωση
των μη εξυπηρετούμενων δανείων
επιχειρήσεων, αλλά και στην ανα-
θέρμανση κλάδων ζωτικής σημα-
σίας για την οικονομία του τόπου.

Επιπλέον, με την παρουσία επεν-
δυτών διεθνούς εμβέλειας, ενισχύε-
ται η προσπάθεια προώθησης της
Κύπρου ως ελκυστικού επιχειρη-
ματικού κέντρου. 

Για το συγκεκριμένο Πρόγραμ-
μα, ως Invest Cyprus θεωρούμε ότι
δημιουργήθηκε δυσανάλογος και
αχρείαστος θόρυβος, τον οποίο ως
Οργανισμός προσπαθήσαμε να αν-
τιμετωπίσουμε στο πλαίσιο της
διεθνούς μας δραστηριότητας. Πι-
στεύουμε ότι οι αλλαγές που προ-
ωθήθηκαν πρόσφατα από την κυ-
βέρνηση και την Ευρωπαϊκή Ένω-
ση είναι προς τη σωστή κατεύθυν-

ση, αφού καθιστούν το πρόγραμμα
πιο στοχευμένο και προσαρμοσμέ-
νο στα σημερινά δεδομένα της κυ-
πριακής οικονομίας, θωρακίζοντας
την αξιοπιστία του. Παράλληλα,
με τις αλλαγές διανοίγονται ακόμη
μεγαλύτερες προοπτικές για προ-
σέλκυση ποιοτικών ξένων επεν-
δύσεων σε όλους ανεξαιρέτως τους
τομείς της οικονομίας.

Όπως καταδεικνύει σχετική με-
λέτη που εκπόνησε το Υπουργείο
Οικονομικών, η εντύπωση που
υπάρχει ότι η προσπάθεια για προ-
σέλκυση επενδύσεων και για επί-
τευξη βιώσιμης και μακροχρόνιας
οικονομικής ανάπτυξης, εξαντλείται
στο Πρόγραμμα Πολιτογράφησης
μέσω επένδυσης ή ότι το Πρόγραμ-
μα αφορά μόνο την αγορά ακινή-
των, είναι εσφαλμένη, αν και είναι
γεγονός ότι η αγορά ακινήτων βελ-
τιώθηκε θεαματικά από το πρό-
γραμμα αυτό. 

Η προσπάθεια προσέλκυσης ξέ-
νων επενδύσεων είναι πολυδιά-

στατη. Εξελίσσεται σε πολλούς το-
μείς και επίπεδα, στη βάση ενός
πολύ συγκεκριμένου στρατηγικού
σχεδιασμού, μέχρι στιγμής με θε-
τικά αποτελέσματα. Παράλληλα,
διαρκείς και έντονες είναι οι προ-
σπάθειες του Invest Cyprus για
επέκταση και ενίσχυση εναλλα-
κτικών τομέων της οικονομίας
στους οποίους εντοπίζονται ου-
σιαστικές αναπτυξιακές προοπτι-
κές. 

Τέτοιοι τομείς είναι οι νεοφυείς
επιχειρήσεις, η τεχνολογία, η υγεία,
η εκπαίδευση, ο θεματικός τουρι-
σμός, η οπτικοακουστική βιομη-
χανία τα επενδυτικά ταμεία κ.ά.

Είμαστε πεπεισμένοι ότι βρι-
σκόμαστε στον σωστό δρόμο για
εμπλουτισμό του επενδυτικού προ-
ϊόντος και των πλεονεκτημάτων
και ευκαιριών που προσφέρουμε
ως χώρα. 

Αυτό που χρειάζεται είναι διαρ-
κής μελέτη της αγοράς και των διε-
θνών τάσεων, σωστή στόχευση,

μα κυρίως συνεχής βελτίωση του
επιχειρηματικού περιβάλλοντος
και του επενδυτικού προϊόντος που
προσφέρουμε, μέσω σωστών και
αναγκαίων μεταρρυθμίσεων που
έχουμε ανάγκη για βελτίωση του
σωστού επιχειρείν στη χώρα μας.

Για να στεφθούν οι προσπάθειές
μας με επιτυχία, είναι απαραίτητη
η επίδειξη υπευθυνότητας απ’
όλους τους εμπλεκόμενους φορείς.
Δεν έχουμε περιθώρια για άστοχους
ή επιπόλαιους χειρισμούς και προ-
σεγγίσεις. Αρμόδιοι φορείς, Πολι-
τεία, ιδιωτικός τομέας και ΜΜΕ,
οφείλουμε να συνεχίσουμε να δια-
χειριζόμαστε με σοβαρότητα και
υπευθυνότητα την εικόνα της Κύ-
πρου στο εξωτερικό και την αξιο-
πιστία που η χώρα έκτισε τα τε-
λευταία χρόνια.

Ο κ. Μιχάλης Π. Μιχαήλ είναι
πρόεδρος του Κυπριακού Οργανισμού
Προώθησης Επενδύσεων – Invest
Cyprus.

Πολυδιάστατη η προσπάθεια προσέλκυσης επενδύσεων 
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Το κυπριακό επενδυτικό 
πρόγραμμα σημαντικό 
εργαλείο στην προσπά-
θεια για οικονομική 
ανάπτυξη. 

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Τα τελευταία στοιχεία στην πίτα
των παρόχων τηλεπικοινωνιακών
υπηρεσιών έδειξαν τα δυνατά χαρτιά
και τις αδυναμίες των εταιρειών,
στους τομείς της κινητής και στα-
θερής τηλεφωνία και τις κινητές
και σταθερές ευρυζωνικές υπηρεσίες
και την απήχηση στους νέους συν-
δρομητές. Μπορεί για παράδειγμα
η Cyta να διατηρεί το προβάδισμά
της στην παλέτα των ανταγωνιστών,
ωστόσο, οι μικρότεροι παίκτες δεί-

χνουν τη δυναμική τους στις στα-
θερές ευρυζωνικές υπηρεσίες, κερ-
δίζοντας σοβαρά ποσοστά στις προ-
τιμήσεις των νέων συνδρομητών. 

Πηγές από την αγορά των τηλε-
πικοινωνιών ανέφεραν στην «Κ»
ότι το 5G θα μπορούσε να δημιουρ-
γήσει νέες ισορροπίες στο τοπίο,
ωστόσο, ο δρόμος είναι ακόμα μα-
κρύς. Υπενθυμίζεται ότι η επίσημη
διαδικασία αδειοδότησης για τις
ραδιοσυχνότητες του δικτύου 5G
δεν αναμένεται να ξεκινήσει πριν
από το τέλος του 2019. Φυσικά ήδη
έχουν δοθεί πειραματικές άδειες
σε Cyta, MTN και Primetel ώστε να
ξεκινήσουν οι δοκιμές, ωστόσο, δεν
πρόκειται για υπηρεσία η οποία θα
προσφέρεται ακόμα στο κοινό. Οι
ίδιες πηγές αναφέρουν ότι με βάση
τα σημερινά δεδομένα, θα ήταν πιο
έξυπνο για τους βασικούς παίκτες,
να κάνουν σκέψεις για συγχωνεύσεις
ή εξαγορές, ειδικότερα από τη στιγ-
μή που τα μερίδια, δείχνουν ότι από
τους παίκτες, κάποιοι είναι πιο δυ-
νατοί στην κινητή τηλεφωνία και
κάποιοι άλλοι στις υπηρεσίες στα-
θερού δικτύου. Ως εκ τούτου, μια
λογική εξήγηση, όπως αναφέρουν
οι ίδιες πηγές, θα ήταν να υπάρξει
κάποιου είδους συγχώνευση ή εξα-
γορά. Δεν αποκλείεται το επόμενο
διάστημα να υπάρξουν αλλαγές και
νέες κινήσεις στην σκακιέρα των
τηλεπικοινωνιών. Οι αδυναμίες
στην κυπριακή αγορά τηλεπικοι-
νωνιών είναι αναπόφευκτες λόγω
του μεγέθους της, αναφέρουν πηγές
από τη Cyta. Οι ίδιες πηγές αναφέ-
ρουν ότι όντως η κυπριακή αγορά
είναι περιορισμένου μεγέθους για
τον τομέα των τηλεπικοινωνιών,
αν και τονίζουν ότι είναι απαραίτητο

να δίνεται ιδιαίτερη προσοχή στις
αδυναμίες που παρουσιάζονται σε
μικρές αγορές όπως είναι η κυπρια-
κή, όπου οι οικονομίες κλίμακας εί-
ναι περιορισμένες. Σε τέτοιες πε-
ριπτώσεις υπάρχει το ενδεχόμενο,
που γίνεται ανησυχία για τους βα-
σικούς παράγοντες της αγοράς, ο
έντονος ανταγωνισμός και ο κατα-
κερματισμός της αγοράς να οδηγή-
σουν σε μείωση των επενδύσεων,
γεγονός που, μακροπρόθεσμα, θα
έχει αρνητικές επιπτώσεις στην
αγορά. 

Στην Ευρώπη
Σχετική μελέτη της ένωσης Ευ-

ρωπαίων Ρυθμιστών Τηλεπικοινω-
νιών (BEREC) σε σχέση με τημείωση
των παρόχων τηλεπικοινωνίας επι-
σημαίνει πάντως ότι ένα τέτοιο εν-
δεχόμενο ενδέχεται να οδηγήσει
σε αύξηση στις χρεώσεις. Η μελέτη
εστιάζει στις περιπτώσεις της Αυ-
στρίας, της Ιρλανδίας και της Γερ-
μανίας. Σε αυτές τις αγορές οι συγ-
χωνεύσεις εταιρειών τηλεπικοινω-
νίας είχαν ως αποτέλεσμα οι παίκτες
στην αγορά να γίνονται από τέσ-
σερις, τρεις. Η μελέτη αναφέρει ότι
ειδικά στην Ιρλανδία η συγχώνευση
εταιρειών των ομίλων Hutchison
και Telefonica το 2014, οδήγησε σε
στατιστικά σημαντικές αυξήσεις
τιμολογίων στο καλάθι χαμηλής,
μέσης και υψηλής χρήσης. Οι ανα-
λυτές εντόπισαν ανάλογα στοιχεία
στην περίπτωσητης Γερμανίας μετά
τη συγχώνευση Telefonica και KPN
το 2014. Υπογραμμίζουν δε ότι οι
περιπτώσεις εξαγορών όπου οι παί-
κτες μειώνονται από τέσσερις σε
τρεις, θα πρέπει να τύχουν προσε-
κτικής προσέγγισης. 

Εδαφος για συγχωνεύσεις στις τηλεπικοινωνίες
Ανοικτός ο δρόμος για αλλαγές στις εταιρείες - Μείωση παρόχων μπορεί να αυξήσει τις χρεώσεις, σύμφωνα με έρευνα

Από τη μία η Cyta διατηρεί το προ-
βάδισμα στη σταθερή τηλεφωνία
με το ποσοστό της να ανέρχεται
στο 68,89% στο 2018, από την
άλλη παρουσιάζει κάποια πτώση
σε σχέση με τις αρχές του έτους.
Την ίδια ώρα τα μερίδια της Pri-
metel (14,8%) και της Cablenet
(9,3%) παρουσιάζουν μικρές αυ-
ξομειώσεις, ενώ το μερίδιο της
ΜΤΝ (7,51%) κάθε τρίμηνο πα-
ρουσιάζει μικρή σταθερή αύξηση.
Όσον αφορά τη σταθερή ευρυζω-
νική πρόσβαση, καταγράφεται και
εδώ μικρή μείωση στα μερίδια της
Cyta με 56,2% στο τέλος του 2018
σε σχέση με 57,3% στο τέλος του
2017. Αύξηση κατέγραψε η Cable-
net φτάνοντας το 21% από 20,3%,
ενώ το ποσοστό της ανέβασε και
η Primetel, φτάνοντας το 7,3% σε
σχέση με 6,8%. Η Cyta παραμένει,
ωστόσο, ισχυρή στην κινητή τη-
λεφωνία, χωρίς διαφοροποιήσεις
τον τελευταίο χρόνο, καθώς και
στην κινητή ευρυζωνική πρόσβα-
ση με ποσοστό 90%, ακολουθεί η
ΜΤΝ με 6,4% και η Primetel με
3,6. Όσον αφορά τα μερίδια αγοράς
κινητής τηλεφωνίας το ποσοστό
της Cyta ήταν 54,22% σε σύγκριση
με 54,33% στο τέλος του 2017, της
ΜΤΝ 34,79% σε σύγκριση με
35,46%, της Primetel 9,91% σε
σύγκριση με 9,32% και της Cable-
net 1,08% σε σύγκριση με 0,89%. 

Την ίδια ώρα Primetel και Ca-
blenet κερδίζουν τους νέους συν-
δρομητές. Το νήμα κόβει η Prime-
tel με ποσοστό 48% και ακολουθεί

η Cablenet με ποσοστό 43%. Ωστό-
σο, η Cyta διατηρεί τη δυναμική
της επί του συνόλου των συνδρο-
μητών ευρυζωνικής πρόσβασης
σε διαδίκτυο, IPTV/CableTV και
σταθερή τηλεφωνία με 61,6% ακο-
λουθεί η Cablenet με 25%, η Pri-
metel με 12,9% και 0,5% η MTN.

Ικανοποιημένη είναι η Cyta
από τα τελευταία αποτελέσματα
και βλέπει σταθεροποίηση των
υψηλών μεριδίων της, στις υπη-
ρεσίες σταθερής και κινητής τη-
λεφωνίας, διαδικτύου και τηλεό-
ρασης. Σε επικοινωνία που είχε
η «Κ» με την εταιρεία, τονίστηκε
επίσης το γεγονός ότι η Cyta κα-
τάφερε να αποκτήσει το μεγαλύ-
τερο μερίδιο από την αύξηση των
νέων συνδρομητών ευρυζωνικής
πρόσβασης. Ήδη ο οργανισμός
έχει επενδύσει στην ανάπτυξη
του οπτικού δικτύου του, καθώς
και την εγκατάσταση του δικτύου
κινητής 5ης γενιάς, δείχνοντας
τις προθέσεις του για διατήρηση
του πρωταγωνιστικού του ρόλου
στην αγορά. 

Τα στοιχεία του Επιτρόπου για
τα μερίδια αγοράς είναι αρκετά
θετικά για όλους τους εναλλακτι-
κούς παρόχους αναφέρει στην «Κ»
ο εμπορικός διευθυντής της Ca-
blenet Περικλής Θεοδωρίδης.
«Έχουμε ανοδική πορεία στα με-
ρίδια αγοράς. Φτάσαμε στο 21%,
ανεβήκαμε και αυτό σημαίνει ότι
μεγαλώσαμε κατά κάποιες χιλιάδες
συνδρομητές». Φυσικά στην πε-
ρίπτωση της Cablenet αυτό που

κρατούν είναι τα θετικά πρόσημα
στους νέους συνδρομητές των
σταθερών ευρυζωνικών υπηρε-
σιών. 

Μιλώντας στην «Κ» ο marke-
ting manager της PrimeTel Αλέ-
ξανδρος Ζάχος εξέφρασε την ικα-

νοποίηση του για τα ποσοστά, τα
οποία «κτύπησε» η εταιρεία του
το 2018. «Τα μερίδια αγοράς αν-
τανακλούν τη συνεχή ανοδική
πορεία της PrimeTel, η οποία κερ-
δίζει έδαφος και εδραιώνεται ως
η ταχύτερα αναπτυσσόμενη εται-
ρία τηλεπικοινωνιών στην Κύπρο,
αυξάνοντας τα μερίδια αγοράς σε
όλες τις κατηγορίες δραστηριο-
ποίησής της». Στα επόμενα βή-
ματα της Primetel, οι επενδύσεις
στα δίκτυα νέας γενιάς, τόσο στην
κινητή όσο και στην σταθερή.
Προτεραιότητα η επέκταση του
δικτύου οπτικών ινών και ο σχε-
διασμός του πρώτου Pre5G δι-
κτύου κινητής στην Κύπρο με τα-
χύτητες που θα ξεπεράσουν τα
700Mbps, χωρίς φυσικά να πα-
ραγκωνίζεται ο τομέας της τηλε-
όρασης της Primetel. Το επενδυ-
τικό πλάνο της εταιρείας για τη
δημιουργία σύγχρονων υποδομών
νέας γενιάς, αναμένεται να ξεπε-
ράσει τα 70 εκατομμύρια ευρώ.
Υπενθυμίζεται ότι η PrimeTel ξε-
κίνησε την εγκατάσταση της πρώ-
της πιλοτικής πλατφόρμας 5G
στην Κύπρο τον περασμένο Σε-
πτέμβριο συμμετέχοντας στο πρό-
γραμμα 5GENESIS, το οποίο υλο-
ποιείται στο πλαίσιο του στρατη-
γικού σχεδιασμού Έρευνας & Και-
νοτομίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης
«Ορίζοντας 2020».

Η «Κ» επικοινώνησε με την
ΜΤΝ για σχετικό σχόλιο, με την
εταιρεία να μην έχει μέχρι στιγμής
τοποθετηθεί επί του θέματος.
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Ενδεχόμενο συγχωνεύ-
σεων και μείωση του
αριθμού των παρόχων
μπορεί να οδηγήσει σε
αύξηση στις τιμές των
τηλεπικοινωνιακών 
υπηρεσιών αναφέρει
σχετική μελέτη της ένω-
σης Ευρωπαίων Ρυθμι-
στών Τηλεπικοινωνιών
(BEREC).

Νέες ισορροπίες στον τομέα των τηλεπικοινωνιών αναμένεται να φέρει το δίκτυο 5G. Με την επίσημη διαδικασία αδειοδότησης για ραδιοσυχνότητες του δικτύου 5G να μην ξεκινά πριν από το τέλος
του 2019, είναι σαφές ότι ο δρόμος για το δίκτυο νέας γενιάς, είναι ακόμα μακρύς. 

Τα μερίδια αγοράς και οι αυξομειώσεις
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Ικανοποιημένες με τα
μερίδιά τους παρουσιά-
ζονται οι εταιρείες,
εξηγώντας στην «Κ»
τους λόγους. Ειδικότε-
ρα Cablenet και Prime-
tel βλέπουν με θετικό
φακό τα στοιχεία για
τους νέους συνδρομη-
τές σταθερών ευρυζω-
νικών υπηρεσιών.
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Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Ανάκαμψη της αγοράς στεγαστι-
κών δανείων που ήταν «παγωμέ-
νη» για χρόνια διαβλέπουν οι τρά-
πεζες για το 2019, καθώς σύμφωνα
με τις εκτιμήσεις η αύξηση για
νέες χρηματοδοτήσεις θα αγγίξει
φέτος το 30%. Η τάση αυτή έρ-
χεται ως συνέχεια της ανόδου της
ζήτησης που σημειώθηκε το 2018,
ανεβάζοντας τις νέες χρηματο-
δοτήσεις που δόθηκαν για την
αγορά κατοικίας στα 320 εκατ.
ευρώ από 260 εκατ. ευρώ το 2017
(αύξηση 20%).

Σύμφωνα με στοιχεία από τις
τράπεζες, το μέσο στεγαστικό δά-
νειο διαμορφώθηκε το 2018 στις
70.000 ευρώ και οι νέες χρηματο-
δοτήσεις γίνονται με αυστηρότε-
ρους όρους σε σχέση με το πα-
ρελθόν. Αναγκαία προϋπόθεση
είναι η ιδία συμμετοχή του δανει-
ολήπτη στο απαιτούμενο κεφάλαιο
σε ποσοστό 25% τουλάχιστον.
Από το ύψος της συμμετοχής εξαρ-
τάται, άλλωστε, σε μεγάλο βαθμό
και το ύψος του επιτοκίου, που
κυμαίνεται μεταξύ 4% έως και πε-
ρίπου 5,5% για την αγορά κατοι-
κίας, ενώ για τα επισκευαστικά
δάνεια που δεν έχουν προσημεί-
ωση το μέσο επιτόκιο διαμορφώ-
νεται κοντά στο 7%-8%.

Περαιτέρω ώθηση στην αγορά
των στεγαστικών δανείων υπήρξε

το 2018 και από το πρόγραμμα
«Εξοικονομώ κατ’ οίκον», μέσω
του οποίου οι τράπεζες εκταμί-
ευσαν περίπου άλλα 40 εκατ. ευρώ,
ανεβάζοντας το συνολικό ύψος
των νέων χορηγήσεων στα 360
εκατ. ευρώ.

Να σημειωθεί ότι τα νούμερα
αυτά σε τίποτε δεν θυμίζουν το
παρελθόν όπου η αγορά κατοικίας
με τραπεζική χρηματοδότηση
ήταν η ατμομηχανή της οικονο-
μίας. Η επάνοδος, ωστόσο, των
τραπεζών στη χρηματοδότηση
της αγοράς κατοικίας δημιουργεί
συγκρατημένη αισιοδοξία και για
την αύξηση των τραπεζικών ερ-
γασιών και την ενίσχυση των εσό-
δων από τόκους, που υποχωρούν
σταθερά τα τελευταία χρόνια.

Η απουσία των τραπεζών από
τη χρηματοδότηση της αγοράς
κατοικίας δεν ήταν μόνο συνέπεια
της περιορισμένης ρευστότητας
που είχαν οι τράπεζες. Σε μεγάλο
βαθμό οφείλονταν στην έλλειψη
ζήτησης για στεγαστικά δάνεια,
καθώς σύμφωνα με τα στοιχεία
από τις 69.000 μεταβιβάσεις ακι-
νήτων που πραγματοποιήθηκαν
το 2017 –έτος για το οποίο υπάρ-
χουν διαθέσιμα στοιχεία– μόλις
το 15% αποκτήθηκε μέσω τρα-
πεζικής χρηματοδότησης. Ση-
μαντικό μέρος των αγοραπωλη-
σιών στην αγορά ακινήτων χρη-
ματοδοτήθηκε μέσω του αποθη-

σαυρισμού των ελληνικών νοι-
κοκυριών, ενώ ένα επίσης ση-
μαντικό τμήμα ήταν από ξένα κε-
φάλαια για την απόκτηση της
«χρυσής βίζας».

Η ζήτηση που εκδηλώνεται αφο-
ρά κυρίως δάνεια για την αγορά
κατοικίας, αλλά σύμφωνα με στοι-
χεία από τις τράπεζες, αυξητική
είναι η ζήτηση το τελευταίο διά-
στημα και για επισκευαστικά δά-
νεια, που αποτελούν το 25% των
νέων εκταμιεύσεων. Η τάση αυτή
αποδίδεται στο ενδιαφέρον που
υπάρχει από μεγάλο αριθμό ιδιο-
κτητών για την ενοικίαση του ακι-

νήτου τους μέσω ηλεκτρονικών
πλατφορμών, όπως είναι η Airbnb,
η HomeAway κ.ά. Με δεδομένο
ότι τα διαμερίσματα που ενοικιά-
ζονται μέσω Airbnb πρέπει να
είναι απολύτως λειτουργικά και
καλά συντηρημένα, αρκετοί είναι
αυτοί που καταφεύγουν στην τρα-
πεζική χρηματοδότηση για να κά-
νουν τις απαραίτητες εργασίες.

Η ανάκαμψη της αγοράς των
στεγαστικών δανείων που εκδη-
λώνεται σταδιακά είναι, μεταξύ
άλλων, αποτέλεσμα και της ανα-
κοπής της πτώσης στις τιμές των
οικιστικών ακινήτων. Ετσι ενώ
στο παρελθόν οι ανάγκες για στέ-
γαση αναβάλλονταν λόγω της
προοπτικής περαιτέρω πτώσης
των τιμών, η προσδοκία αυτή δεί-
χνει να εξαντλείται και μερίδα
των νοικοκυριών επανακάμπτει
στις τράπεζες για τη χρηματοδό-
τηση των αναγκών για στέγαση.

Αύξηση 30% 
στα νέα στεγαστικά 
αναμένουν
οι τράπεζες φέτος
Στα 320 εκατ. οι χρηματοδοτήσεις
για αγορά κατοικίας το 2018

Αλλο ένα «λιθαράκι» στο αφήγημα
της ανάκαμψης της ελληνικής
αγοράς ακινήτων έβαλε χθες ο
οίκος πιστοληπτικής αξιολόγησης
Moody’s, ο οποίος σε σχετική έκ-
θεση προχώρησε στην πρόβλεψη
για περαιτέρω ήπιο ρυθμό αύξη-
σης των τιμών των κατοικιών
κατά τη διάρκεια των επόμενων
12-18 μηνών. Υπενθυμίζεται ότι,
κατά το 2018, οι τιμές πώλησης
κατοικιών αυξήθηκαν κατά 1,5%
πανελλαδικώς, κάτι που συνέβη
για πρώτη φορά τα τελευταία 10
χρόνια και αποδίδεται στην αυ-
ξημένη ροή ξένων επενδύσεων
στην εγχώρια κτηματαγορά (ιδίως
στις κατοικίες), αλλά και στο βελ-
τιούμενο μακροοικονομικό περι-
βάλλον.

Σύμφωνα με την ανάλυση της
Moody’s, η εν λόγω εξέλιξη είναι
θετική και για την αξιολόγηση
των ελληνικών ομολόγων, τις τρά-
πεζες, αλλά και τα στεγαστικά δά-
νεια, ή όσα έχουν ως ενέχυρο κά-
ποιο ακίνητο. 

Oπως ανέφερε ο κ. Νώντας Νι-
κολαΐδης, αντιπρόεδρος της Mo-
ody’s, η ανάκαμψη των τιμών των
κατοικιών θα επιδράσει θετικά
στις προσπάθειες των τραπεζών
να μειώσουν τα μη εξυπηρετού-
μενα δάνειά τους, καθώς θα διευ-
κολύνει την πώληση χαρτοφυλα-
κίων δανείων με ακίνητα ως ενέ-
χυρο. Επίσης, η ανοδική πορεία
των αξιών των κατοικιών θα πα-
ράσχει πρόσθετα κίνητρα στους
δανειολήπτες, προκειμένου να
αναχρηματοδοτήσουν το στεγα-
στικό τους δάνειο, δεδομένης της
υψηλότερης αξίας της ιδιοκτησίας
τους.

Αντιστοίχως, ο κ. Μιγκέλ Λόπεθ
Πατρόν, αναλυτής, βοηθός αντι-
πρόεδρος και εκ των συντακτών
της ανάλυσης της Moody’s, ση-
μείωσε ότι οι τιμές των κατοικιών

θα καταγράψουν ήπια και όχι τα-
χύτερη ανοδική πορεία το προ-
σεχές διάστημα, λόγω των υψη-
λών φόρων ακίνητης περιουσίας,
της μείωσης του πληθυσμού της
χώρας, των υψηλών επιτοκίων
για νέα στεγαστικά δάνεια και
της διατήρησης των νέων χορη-
γήσεων δανείων σε χαμηλό επί-
πεδο, καθώς οι τράπεζες συνεχί-
ζουν να εστιάζουν στην προσπά-
θεια μείωσης των πολύ υψηλών
μη εξυπηρετούμενων δανείων.

Υπενθυμίζεται ότι σε ανάλογο
μήκος κύματος για την πορεία
της αγοράς κατοικίας τους επό-
μενους μήνες ήταν και η ετήσια
έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδος,
η οποία δημοσιοποιήθηκε τη Δευ-
τέρα. Σε αυτήν, επισημάνθηκε,

μεταξύ άλλων, ότι προϋποθέσεις
για την αποκατάσταση της στα-
θερότητας και της ισορροπίας
στην αγορά των ακινήτων είναι
η αποκατάσταση της παροχής
ρευστότητας από το πιστωτικό
σύστημα και η οικονομική στα-
θερότητα. Παράλληλα, σημειώνε-
ται ότι η ισόρροπη και βιώσιμη
ανάπτυξη της αγοράς ακινήτων
θα εξαρτηθεί από τη διασπορά
των επενδύσεων και την επέκτα-
ση της ζήτησης σε μεγαλύτερο
φάσμα της αγοράς, απ’ ό,τι μέχρι
σήμερα, που περιορίζεται κατά
κύριο λόγο σε περιοχές που ευ-
νοούνται από την άνοδο του του-
ρισμού.

Ηπιο ρυθμό ανόδου 
των τιμών κατοικιών 
«βλέπει» η Moody’s

������

Kατά το 2018, 
οι τιμές πώλησης
κατοικιών αυξήθηκαν
κατά 1,5%
πανελλαδικώς.

Το μέσο στεγαστικό δάνειο διαμορφώθηκε το 2018 στις 70.000 ευρώ
και οι νέες χρηματοδοτήσεις γίνονται με αυστηρότερους όρους σε σχέση
με το παρελθόν. Αναγκαία προϋπόθεση είναι η ιδία συμμετοχή του δανειο-
λήπτη στο απαιτούμενο κεφάλαιο σε ποσοστό 25% τουλάχιστον.

������

Εκτός τραπεζικής χρη-
ματοδότησης το 85%
των αγοραπωλησιών
ακινήτων το 2017.

ΑΠ
Ε
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Του ΘΑΝΟΥ ΤΣΙΡΟΥ

Η… εκδίκηση των ειλικρινέστερων φο-
ρολογουμένων της χώρας παίρνει
σάρκα και οστά και αποτυπώνεται
ολοένα και πιο έντονα στις φορολο-
γικές δηλώσεις. Η επεξεργασία των
στοιχείων αποτελεί αδιάψευστο
στοιχείο για τις αρνητικές επιπτώ-
σεις που έχει επιφέρει η κυβερνη-
τική πολιτική τόσο στον τομέα των
φόρων όσο και στο επίπεδο των
ασφαλιστικών εισφορών. Μέσα σε
μόλις μία τριετία, ο αριθμός των
φορολογουμένων που εμφανίζουν
ετήσιο ατομικό εισόδημα άνω των
20.000 ευρώ μειώθηκε κατά 93.191
άτομα. Οι φορολογούμενοι αυτοί –
κατά κύριο λόγο ελεύθεροι επαγγελ-
ματίες, αυτοαπασχολούμενοι και μέ-
τοχοι εταιρειών αλλά και μισθωτοί
και αγρότες– δήλωσαν το 2018 εισο-
δήματα μειωμένα κατά 4 δισ. συγ-
κριτικά με το 2015. Μετρήσιμη είναι
και η ζημία που υπέστη το ελληνικό

Δημόσιο, καθώς οι «πλουσιότεροι»
των φορολογουμένων (ή ειλικρινέ-
στεροι μέχρι τουλάχιστον το 2015)
πλήρωσαν 332 εκατ. ευρώ λιγότερα
το 2018 συγκριτικά με το 2015, παρά
την κατακόρυφη αύξηση των φορο-
λογικών συντελεστών.

Εννοείται ότι οι απώλειες για το
Δημόσιο είναι πολύ μεγαλύτερες, κα-
θώς δεν συνυπολογίζονται οι απώλειες
από ασφαλιστικές εισφορές οι οποίες
τα τελευταία δύο χρόνια είναι άμεσα
συνδεδεμένες με το φορολογητέο ει-
σόδημα. Το 2018, ο αριθμός των φο-
ρολογουμένων που δήλωσαν ατομικό
εισόδημα άνω των 20.000 ευρώ, πε-
ριορίστηκε σε 743.768 άτομα έναντι
836.959 ατόμων που ήταν το 2016.
Αντίστοιχα, οι έχοντες ατομικό εισό-
δημα άνω των 20.000 ευρώ, δήλωναν
το 2015 28,88 δισ. και το 2018 περιό-
ρισαν το αντίστοιχο ποσό στα 24,931
δισ. Αυτή η μεταβολή δεν μπορεί να
δικαιολογηθεί από την πορεία της οι-
κονομίας, καθώς από το 2015 έως το
2018, το ΑΕΠ κινήθηκε ανοδικά. Είναι
ξεκάθαρα αποτέλεσμα της φορολο-
γικής πολιτικής, κάτι που προκύπτει
και από τα επιμέρους στοιχεία:
1. Μειώθηκαν δραματικά τα δηλω-

θέντα εισοδήματα από μερίσματα.
Το 2015, οι έχοντες αποδοχές άνω
των 20.000 ευρώ τον χρόνο, δήλωσαν
3,146 δισ. από τη συγκεκριμένη «πη-
γή», όταν όλοι οι φορολογούμενοι
μαζί δήλωσαν συνολικά 4,554 δισ.
από μερίσματα. Το 2018, τα εισοδή-
ματα από μερίσματα αυτών που έχουν
ατομικό εισόδημα άνω των 20.000
ευρώ περιορίστηκαν σε 1,808 δισ.
με τη μείωση να φτάνει στο… 42,5%
ή σε 1,337 δισ. Ο λόγος είναι προφα-
νής: Αυξήθηκε ο συντελεστής φο-
ρολόγησης των μερισμάτων στο 15%,
επιβλήθηκε εισφορά αλληλεγγύης
στα μερίσματα με συντελεστές που
έφταναν στο 10%, ενώ με την ψήφιση
του ν. Κατρούγκαλου, δημιουργήθηκε
πολύ μεγάλη αναστάτωση και σε ό,τι
αφορά την επιβολή ασφαλιστικών
εισφορών επί των διανεμόμενων κερ-
δών. Πλέον, το σύνολο των μερισμά-
των, που εμφανίζονται στις φορολο-
γικές δηλώσεις, έχει περιοριστεί στα
2,184 δισ.
2. Οι «ευπορότεροι» των αυτοαπα-
σχολουμένων αντέδρασαν με γεν-
ναία μείωση των δηλωθέντων κερ-
δών στη διπλή «επίθεση» από εφορία
και ασφαλιστικά ταμεία. Μέχρι και
το 2015, το εισόδημά τους φορολο-
γούνταν αυτοτελώς με συντελεστή
26% ή 33% (ανάλογα με το αν ξε-
περνούσε ή όχι τις 50.000 ευρώ),
ενώ οι εισφορές δεν είχαν σύνδεση
με το εισόδημα. Ετσι, στις δηλώσεις
του 2015, οι αυτοαπασχολούμενοι
με ατομικό εισόδημα άνω των 20.000
ευρώ, δήλωσαν 3,442 δισ. Το 2018,
οι επαγγελματίες γνώριζαν ότι η αυ-
τοτελής φορολόγηση έχει αντικα-
τασταθεί με κλίμακα και ότι οι ει-
σφορές είναι συνδεδεμένες με το
εισόδημα με τη συνολική επιβάρυνση
να ξεπερνά ακόμη και το 60%. Το
δηλωθέν εισόδημα των εχόντων
αποδοχές άνω των 20.000 ευρώ, συμ-
πιέστηκε στα 2 δισ.
3. Η τακτική της λογιστικής «φτω-
χοποίησης» αποτυπώνεται και στα
στοιχεία των μισθωτών αλλά ακόμη
και των αγροτών. Το συνολικό ει-
σόδημα από μισθωτές υπηρεσίες,
συντάξεις και ναυτικό εισόδημα,
εμφανίζεται να είναι αυξημένο κατά
1,4 δισ. το 2018 σε σχέση με το
2015. Από την περαιτέρω ανάλυση
όμως, προκύπτει ότι οι έχοντες απο-
δοχές άνω των 20.000 ευρώ, εμφά-
νισαν 834 εκατ. λιγότερα. Αντίστοι-
χα, και το αγροτικό εισόδημα πα-
ρέμεινε στα επίπεδα του 1,4 δισ. σε
ετήσια βάση, αλλά οι αγρότες με
αποδοχές άνω των 20.000 ευρώ δή-
λωσαν 345 εκατ. ευρώ λιγότερα.

������

Συνολικά το 2018 δηλώ-
θηκαν 4 δισ. λιγότερα σε
σχέση με το 2015, παρά 
την αύξηση του ΑΕΠ.

Οι φόροι «εξαφάνισαν» τα υψηλά εισοδήματα
Ολοένα και λιγότεροι επαγγελματίες, μέτοχοι εταιρειών αλλά και μισθωτοί και αγρότες δηλώνουν πάνω από 20.000 ευρώ

Τα επιδόματα... αυξάνουν τις μηδενικές δηλώσεις
Από το 2015 έως το 2018, ο πληθυσμός
της χώρας μειώθηκε αισθητά, καθώς
οι θάνατοι ξεπέρασαν τις γεννήσεις,
ενώ η «φυγή» στο εξωτερικό συνε-
χίστηκε. Παρ’ όλα αυτά, οι φορολο-
γικές δηλώσεις αποκάλυψαν μεγάλη
αύξηση στον αριθμό των φορολο-
γουμένων. Το 2016, δηλώθηκαν 8,744
εκατομμύρια μοναδικά ΑΦΜ και το
2018 περισσότερα από 8,9 εκατομ-
μύρια. Δηλαδή, καταγράφηκε αύξηση
στον αριθμό των φορολογουμένων
κατά 163.319 άτομα μέσα σε μόλις
δύο χρόνια. Υπήρχε ένα πολύ ισχυρό
κίνητρο για εκατοντάδες χιλιάδες
φορολογουμένους να σπεύσουν να
κάνουν φορολογική δήλωση και αυ-
τός δεν ήταν άλλος από τα πάσης
φύσεως επιδόματα και τα έκτακτα
μερίσματα. Στα περισσότερα από τα
επιδόματα που μοίρασε αυτά τα χρό-
νια η κυβέρνηση, μπήκε το κριτήριο
της 5ετούς μόνιμης παραμονής στη
χώρα ή το κριτήριο του να έχει υπο-

βληθεί φορολογική δήλωση. Από ό,τι
φαίνεται, οι ενδιαφερόμενοι αντα-
ποκρίθηκαν χωρίς όμως αυτό να έχει
κάποιο ουσιαστικό αντίκρισμα για
τα φορολογικά έσοδα.

Το 2015, κατατέθηκαν 792.932
δηλώσεις με μηδενικό εισόδημα και
το 2018 οι μηδενικές δηλώσεις έφτα-
σαν τις 840.762. Συνολικά, ο πληθυ-
σμός της χώρας με ατομικό εισόδημα
από μηδέν έως και 10.000 ευρώ αυ-
ξήθηκε κατά 248.808 άτομα. Το 2015,
οι φορολογούμενοι της κατηγορίας
ανέρχονταν στα 5,836 εκατομμύρια
άτομα και το 2018 έφτασαν στα 6,085
εκατομμύρια άτομα.

Το ποσοστό των φορολογουμένων
αυτής της κατηγορίας –στην οποία
συμπεριλαμβάνεται και το σύνολο
των δικαιούχων επιδομάτων– έχει
φτάσει να αντιστοιχεί στο 68% των
φορολογουμένων της χώρας. Οι φτω-
χότεροι στα χαρτιά είχαν μεγαλύτερο
εισόδημα το 2018 συγκριτικά με το

2015: δήλωσαν 25,296 δισ. ευρώ το
2018 έναντι 24,135 δισ. ευρώ το 2015.
Αυτό όμως δεν είχε κανένα αντίκρι-
σμα για τα δημόσια έσοδα τα οποία
μάλιστα μειώθηκαν αντί να αυξη-
θούν. Ετσι, το 68% του ενεργού πλη-
θυσμού της χώρας κατέβαλε μόλις
561 εκατ. ευρώ το 2018 έναντι 606
εκατ. ευρώ το 2015 και αυτό παρά
το γεγονός ότι μεσολάβησε διπλή
μείωση του αφορολόγητου ορίου.

Οι ενδείξεις προσπάθειας «προ-
σαρμογής» της δήλωσης ώστε να
αποφεύγεται η φορολογική επιβά-
ρυνση και ταυτόχρονα να διασφα-
λίζονται τα επιδόματα, είναι σα-
φείς:
1. Μειώνεται συνεχώς ο αριθμός των
«φιλοξενουμένων». Από τότε που
αποφασίστηκε το εισόδημα των φι-
λοξενουμένων να προστίθεται σε
αυτό των υπόλοιπων μελών του νοι-
κοκυριού ώστε το επίδομα να χορη-
γείται με βάση το συνολικό εισόδημα,

οι φιλοξενούμενοι ξεκίνησαν να υπο-
βάλουν ξεχωριστές δηλώσεις ώστε
να διεκδικήσουν τις δικές τους πι-
θανότητες είσπραξης του επιδόμα-
τος.
2. Τα εισοδήματα προσαρμόζονται
στα επιθυμητά επίπεδα ώστε να
αποφεύγονται οι συνέπειες. Σε σύ-
νολο 398.737 δηλώσεων που υπο-
βάλλονται από αυτοαπασχολουμέ-
νους, οι 276.686 αποτυπώνουν ει-
σόδημα έως και 7.000-8.000 ευρώ.
Αυτό είναι και το όριο καταβολής
των ελάχιστων ασφαλιστικών ει-
σφορών.
3. Οι μισθωτοί που δηλώνουν απο-
δοχές στο όριο του αφορολογήτου
(δηλαδή έως και 9.000 ευρώ) έφτασαν
να δηλώνουν 15,5 δισ. ευρώ έναντι
14,162 δισ. ευρώ προ τριετίας, κάτι
που σημαίνει ότι αύξησαν τις απο-
δοχές τους κατά 1,3 δισ. ευρώ χωρίς
όμως να έχουν και αντίστοιχη φο-
ρολογική επιβάρυνση.

ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΑ ΕΡΑΝΟΥ
MOVEMBER CYPRUS 2018

Από την εκστρατεία/έρανο (με αριθμό άδειας Ν.Π. 57/2018) η

οποία διενεργήθηκε από την 1/11/2018 μέχρι τις 30/11/2018,

από το Round Table 1 Λευκωσίας στα πλαίσια του Movember

Cyprus 2018, συλλέχτηκε το συνολικό ποσό των €14,574 το

οποίο θα δοθεί προς το Movember Foundation.  

Όλα τα έξοδα του εράνου που ανήλθαν στο ποσό των €848,

καλύφθηκαν από χορηγίες και άλλες πηγές και άρα το πιο

πάνω συνολικό ποσό θα διατεθεί προς το Movember

Foundation σύμφωνα με τους όρους που διαλαμβάνει η

αναφερόμενη άδεια.

ΑΝΑΚΟΙΝΩΣΗ

Στις 09 Δεκεμβρίου 2018

πραγματοποιήθηκε το

Χριστουγεννιάτικο

Παζαράκι του Ροταριανού

Ομίλου Λευκωσίας-Σαλαμίς

με αριθμό αδείας

133/2018. Τα καθαρά

έσοδα ανήλθαν στο ποσό

των Ευρώ €1221, τα οποία

θα δοθούν στο Κέντρο

Απόστολος Παύλος

(Λιοπέτρι) για άτομα με

ειδικές ικανότητες.

ΡΟΤΑΡΙΑΝΟΣ ΟΜΙΛΟΣ

ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ-ΣΑΛΑΜΙΣ,

Μέσα σε μία τριετία οι προσωπικές εταιρείες μειώθηκαν κατά 31.834
Οι εταίροι των προσωπικών επιχει-
ρήσεων –ομόρρυθμων και ετερόρ-
ρυθμων– βρέθηκαν στο μάτι του
κυκλώνα μετά την ενεργοποίηση
του νόμου Κατρούγκαλου και του
νέου τρόπου υπολογισμού των
ασφαλιστικών εισφορών ο οποίος
συνέδεε το ύψος των κερδών με το
δηλωθέν εισόδημα. Μετά τον αρχικό
αιφνιδιασμό, όμως, φαίνεται ότι
βρήκαν τον τρόπο να αντιδράσουν
στη νέα επιβάρυνση, η οποία μά-
λιστα συνδυάστηκε και με αύξηση

του συντελεστή υπολογισμού του
φόρου στο 29%. Από το 2015 μέχρι
το 2018, ο αριθμός των προσωπικών
εταιρειών μειώθηκε κατά 31.834,
ενώ τα δηλωθέντα κέρδη συμπιέ-
στηκαν κατά 924 εκατ. ευρώ. Ειδι-
κότερα:
1. Φορολογική δήλωση υπέβαλαν
το 2018 μόλις 96.875 προσωπικές
εταιρείες έναντι 128.709 που είχαν
υποβάλει το 2015. Μέσα σε μία τριε-
τία, ο αριθμός τους συρρικνώθηκε
κατά 24,7%.

2. Τα δηλωθέντα κέρδη περιορίστη-
καν στα 1,663 δισ. ευρώ από 2,587
δισ. ευρώ το 2015. Η μείωση των
924 εκατ. ευρώ (με προφανές δη-
μοσιονομικό κόστος, καθώς οι Ο.Ε.
και οι Ε.Ε. φορολογούνται με ενιαίο
συντελεστή) αντιστοιχεί σε περίπου
35,7%.

Η μείωση του αριθμού των προ-
σωπικών εταιρειών δεν υποδηλώνει
απαραίτητα και διακοπή της επι-
χειρηματικής δραστηριότητας. Τα
στοιχεία της ΑΑΔΕ δείχνουν ότι

υπήρξε κύμα μετατροπής επιχειρή-
σεων από προσωπικές σε κεφαλαι-
ουχικές, κατά κύριο λόγο Ιδιωτικές
Κεφαλαιουχικές Εταιρείες (ΙΚΕ). Ο
λόγος δεν ήταν άλλος από το ασφα-
λιστικό. Στις Ο.Ε. και στις Ε.Ε., οι
εισφορές υπολογίζονται με βάση
τα δηλωθέντα κέρδη. Στις ΙΚΕ ο μέ-
τοχος δεν πληρώνει εισφορές με
βάση τα μερίσματα που εισπράττει,
αρκεί η ΙΚΕ να μην είναι μονοπρό-
σωπη. Ετσι, έγινε μεγάλη «στροφή»
όπως αποδεικνύεται και από τα στα-

τιστικά στοιχεία: Οι κεφαλαιουχικές
εταιρείες (Α.Ε., ΕΠΕ και ΙΚΕ) αυξή-
θηκαν το 2018 σε 84.452 έναντι
73.759 που ήταν το 2015.

Στις τάξεις των μικρομεσαίων κε-
φαλαιουχικών εταιρειών δεν υπήρξε
καμία ουσιαστική αύξηση κερδών.
Ο αριθμός των νομικών προσώπων
αυτής της κατηγορίας που δήλωσε
κέρδη έως 30.000 ευρώ, αυξήθηκε
από το 2015 στο 2018 σε 84.452 το
2018 από 59.854 το 2015. Ωστόσο,
τα δηλωθέντα κέρδη ανήλθαν σε

μόλις 167 εκατ. ευρώ έναντι 129
εκατ. ευρώ το 2015. Συνολικά, οι
κεφαλαιουχικές εταιρείες δήλωσαν
μεγάλη αύξηση κερδών σε σχέση
με το 2015 (10,853 δισ. ευρώ από
7,101 δισ. ευρώ το 2015). 

Ωστόσο, η αύξηση αυτή έχει προ-
έλθει από τις ελάχιστες μεγάλες επι-
χειρήσεις με κέρδη άνω των 7,5
εκατ. ευρώ εκάστη, οι οποίες και
δήλωσαν αθροιστικά περίπου 5,5
δισ. ευρώ έναντι μόλις 2,8 δισ. ευρώ
το 2015.
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Τέσσερις μύθοι γύρω από το κλεί-
σιμο αεροπορικών εισιτηρίων
οδηγούν σε τέσσερα μεγάλα λάθη,
που τελικά κοστίζουν αρκετά
χρήματα στους καταναλωτές. Με
το καλοκαίρι να πλησιάζει και
τις τιμές των αεροπορικών εισι-
τηρίων να αυξάνονται κάθε μήνα
που περνάει, η ιστοσελίδα Mar-
ketwatch καταγράφει τι πρέπει
να κάνουν οι ταξιδιώτες και ποιες
διαδικτυακές υπηρεσίες να χρη-
σιμοποιήσουν προκειμένου να
καταφέρουν να κλείσουν τα φθη-
νότερα αεροπορικά εισιτήρια.

Ο πρώτος και σημαντικότερος
μύθος που δεν ισχύει, σύμφωνα
με στοιχεία της αγοράς, είναι πως
όσο νωρίτερα κλείσει κανείς ει-
σιτήριο, τόσο φθηνότερα θα το
πληρώσει. Αυτό μπορεί να ισχύει
σε ορισμένες περιπτώσεις ή για
ορισμένες προσφορές, ωστόσο
γενικά δεν ισχύει.

Το ιδανικό διάστημα για να
πετύχει κανείς τη φθηνότερη τι-
μή αεροπορικού εισιτηρίου είναι
να το κλείσει κατά μέσον όρο
76 ημέρες προτού κάνει το ταξίδι,
σύμφωνα με έρευνα του αμερι-
κανικού διαδικτυακού πρακτο-
ρείου ταξιδίων CheapAir, που
δημοσιεύθηκε τον Μάρτιο και
βασίστηκε σε στοιχεία από 917
εκατ. εισιτήρια που εκδόθηκαν
σε οκτώ χιλιάδες αγορές.

Φυσικά και θα υπάρχουν καλές
προσφορές νωρίτερα ή αργότερα,
ωστόσο κατά μέσον όρο αν κλεί-
σει κανείς αεροπορικό εισιτήριο
315 με 203 ημέρες νωρίτερα θα
το πληρώσει 50 δολάρια περισ-
σότερο. Αν κλείσει 202 με 116
ημέρες νωρίτερα από το ταξίδι
θα πληρώσει το εισιτήριο 20 δο-

λάρια περισσότερο. Η χρονική
περίοδος για να πετύχει κανείς
τη χαμηλότερη τιμή είναι να ψά-
ξει εισιτήριο 115 με 20 ημέρες
πριν κάνει το ταξίδι. Αν περιμένει
έως την τελευταία στιγμή ενδέ-
χεται να πληρώσει το εισιτήριο
μέχρι και κατά 220 δολάρια πε-
ρισσότερο.

Μία ακόμη καλή συμβουλή εί-
ναι να ελέγχει ο ταξιδιώτης όχι
μόνο την τιμή εισιτηρίων αλέ-
ρετούρ με την ίδια αεροπορική
εταιρεία, αλλά να ελέγχει και ει-
σιτήρια απλής μετάβασης (χωρίς
κλείσιμο επιστροφής) από δια-
φορετικές εταιρείες, λέει στο
Marcketwatch η Γκέιμπ Σάγκλι
του ταξιδιωτικού ιστότοπου Tra-
velzoo. 

Χρήσιμο για να δει κάποιος αν
η τιμή που του προσφέρεται είναι
συμφέρουσα ή όχι είναι και το
εργαλείο που προσφέρει η Google.
Καθώς αρχίζει να κοιτάζει τιμές
αεροπορικών εισιτηρίων για συγ-
κεκριμένο προορισμό εμφανίζει
ένδειξη που λέει κατά πόσον η
τιμή που βλέπει ο καταναλωτής
είναι υψηλή, συνηθισμένη ή χα-
μηλή σε σύγκριση με τον μέσο

όρο. Επίσης, όταν έχει η Google
τις σχετικές πληροφορίες, λέει
στον καταναλωτή κατά πόσον
αναμένεται να αυξηθεί ή να μει-
ωθεί η τιμή που βλέπει.

Δεύτερος μύθος σχετικά με τα
αεροπορικά εισιτήρια είναι πως,
αν υπάρχει ενδιάμεση στάση με
αλλαγή αεροπλάνου μέχρι τον τε-
λικό προορισμό, τότε το εισιτήριο
θα είναι πάντοτε φθηνότερο.

Κατά μέσον όρο ο ταξιδιώτης
θα εξοικονομήσει 5% της τιμής
αν το εισιτήριο περιλαμβάνει
μια ενδιάμεση στάση, αν και
όλο και περισσότερες απευθείας
πτήσεις ενδέχεται να είναι φθη-
νότερες, σύμφωνα με στοιχεία
του αμερικανικού ιστότοπου
Hooper που συγκρίνει τιμές ει-
σιτηρίων.

Το βασικό κριτήριο που καθο-
ρίζει αν η τιμή με ενδιάμεση στά-
ση θα είναι φθηνότερη ή όχι είναι
αν η μοναδική εταιρεία που εκτε-
λεί το δρομολόγιο απευθείας είναι
χαμηλού κόστους, τότε το πιθα-
νότερο είναι το εισιτήριο με εν-
διάμεση στάση από άλλη εταιρεία
να είναι ακριβότερο.

Τρίτος μύθος είναι πως αν πα-
ραμείνει ο ταξιδιώτης στον τόπο
διακοπών το Σαββατοκύριακο,
τότε το αεροπορικό εισιτήριο θα
είναι ακριβότερο. 

Η μοναδική περιοχή όπου
ισχύει αυτό είναι η Καραϊβική
(όπου η παραμονή το Σάββατο
αυξάνει το κόστος κατά 6%). Στην
Ευρώπη ισχύει το αντίθετο. Αν
μείνει ο ταξιδιώτης στον τόπο
διακοπών το Σάββατο βράδυ,
τότε το αεροπορικό εισιτήριο εί-
ναι κατά μέσον όρο 40% φθηνό-
τερο.

Ο λόγος που η παραμονή το
Σάββατο οδηγεί σε φθηνότερο
αεροπορικό εισιτήριο είναι πως
οι αεροπορικές εταιρείες μπορούν
να καταλάβουν χάρη σε αυτόν
τον παράγοντα αν ο επισκέπτης
ταξιδεύει για αναψυχή ή για ερ-
γασία. Είναι απίθανο να κάνει
κάποιος διακοπές και να μη μείνει
και το Σάββατο, και εξίσου απί-
θανο να ταξιδεύει για δουλειά
και να παραμείνει στον προορι-
σμό και το Σάββατο.

Ετσι οι αεροπορικές εταιρείες
διαχωρίζουν τις δύο κατηγορίες
ταξιδιωτών και χρεώνουν με υψη-
λότερη τιμή όσους ταξιδεύουν
για εργασία. Στην Καραϊβική
ισχύει το αντίθετο, διότι η ζήτηση
για εισιτήρια για μία εβδομάδα
είναι πολύ υψηλή οπότε οι αερο-
πορικές εταιρείες έχουν υψηλό-
τερες τιμές για ταξίδια που πε-
ριλαμβάνουν το Σάββατο, σύμ-
φωνα με έκθεση του Hooper.

Τέταρτος μύθος είναι πως τα
αεροπορικά εισιτήρια είναι πάν-
τοτε φθηνότερα τις Τρίτες. Σύμ-
φωνα με την έκθεση του Chea-
pAir, οι τιμές είναι σχεδόν πα-
ρόμοιες όλες τις ημέρες της εβδο-
μάδας, ενώ σύμφωνα με στοιχεία
του Hooper οι τιμές εισιτηρίων
για εσωτερικές πτήσεις στις ΗΠΑ
είναι χαμηλότερες τις Τρίτες κα-
τά 1,6%.

Σε κάθε περίπτωση, ο ταξιδιώ-
της καλό θα είναι να αρχίσει να
ψάχνει για εισιτήριο περίπου
τρεις μήνες πριν από το ταξίδι,
να συγκρίνει πάντοτε τιμές, αε-
ροπορικές εταιρείες και ιστοτό-
πους και, φυσικά, να έχει πάντοτε
ανοιχτά τα μάτια του για προ-
σφορές.

Πότε εξασφαλίζουν τα φθηνότερα 
αεροπορικά εισιτήρια οι ταξιδιώτες
Ποιο χρονικό διάστημα πρέπει να ψάχνουν και τι να προσέχουν

������

Η χρονική περίοδος 
για να πετύχει κανείς
τη χαμηλότερη
τιμή είναι να ψάξει
εισιτήριο 115 με 20
ημέρες προτού
κάνει το ταξίδι.

Ενας από τους πιο διαδεδομένους μύθους είναι ότι αν παραμείνει ο ταξιδιώτης
στον τόπο διακοπών το Σαββατοκύριακο, τότε το αεροπορικό εισιτήριο θα είναι
ακριβότερο. Η μοναδική περιοχή όπου ισχύει αυτό είναι
η Καραϊβική. Στην Ευρώπη ισχύει το αντίθετο.
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Βερολίνο και Παρίσι κινούνται
σταδιακά προς συμφωνία που θα
μπορούσε να οδηγήσει τον Γενς
Βάιντμαν, κεντρικό τραπεζίτη
της Γερμανίας, στην προεδρία
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας, σύμφωνα με δημοσίευμα
της αμερικανικής εφημερίδας
Wall Street Journal.

Η τελική απόφαση θα ληφθεί
μετά τις ευρωεκλογές του Μαΐου
και εφόσον επιβεβαιωθεί η πλη-
ροφορία θα πρόκειται για πλήρη
ανατροπή της κατάστασης, καθώς
στα τέλη του καλοκαιριού του 2018
η Αγκελα Μέρκελ δεν είχε διαψεύ-
σει πληροφορίες σύμφωνα με τις
οποίες το Βερολίνο ενδιαφέρεται
πρωτίστως να εξασφαλίσει την
επόμενη προεδρία της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής και όχι της ΕΚΤ.

Σύμφωνα με Ευρωπαίους αξιω-
ματούχους που μίλησαν ανώνυμα
στη WSJ, αρχικά η Γαλλία ενδια-
φερόταν για την προεδρία της ΕΚΤ.
Η δε Γερμανίδα καγκελάριος είχε
αποφασίσει πέρυσι το καλοκαίρι
να θυσιάσει την προεδρία της ΕΚΤ,
την οποία δεν έχει αναλάβει ποτέ
Γερμανός, ώστε να εξασφαλίσει
πως ο επόμενος πρόεδρος της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής θα είναι Γερ-
μανός πολιτικός, ανέφεραν πλη-

ροφορίες που είχε δημοσιεύσει η
Handelsblatt. Είναι άγραφος νόμος
πως δεν γίνεται στελέχη της ίδιας
εθνικότητας να καταλαμβάνουν
την προεδρία δύο κορυφαίων ευ-
ρωπαϊκών θεσμικών οργανισμών.

Η Μέρκελ φαίνεται πως είχε
αποφασίσει ότι είναι σημαντικό-
τερο για τη χώρα να εξασφαλίσει
την προεδρία της Κομισιόν, η
οποία διαπραγματεύεται εκ μέ-
ρους της Ε.Ε. εμπορικές συνθήκες,
ενώ είναι και ο θεματοφύλακας
των ευρωπαϊκών κανόνων σε ζη-
τήματα αντιμονοπωλιακής πολι-
τικής. Ωστόσο η προοπτική να
κερδίσει το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμ-
μα τη νίκη στις ευρωεκλογές συγ-
κεντρώνει σήμερα λιγότερες πι-
θανότητες, γεγονός που κάνει το
Βερολίνο να στρέψει και πάλι το
βλέμμα στην προεδρία της ΕΚΤ.

Παράλληλα, σύμφωνα με τη WSJ,
και το Παρίσι θεωρεί πλέον πως
είναι σημαντικότερο να διεκδικήσει
την προεδρία της Κομισιόν και όχι
της ΕΚΤ. Κατά τη WSJ, αν τελικά
διαδεχθεί τον Μάριο Ντράγκι ο
Γενς Βάιντμαν θα πρόκειται για
μεγάλη νίκη της Αγκελα Μέρκελ,
που θα τη βοηθήσει να αντικρούσει
την κριτική που δέχεται στο εσω-
τερικό του κόμματός της, ενώ θα

της επιτρέψει να αφήσει το στίγμα
της στην πολιτική της Ευρωζώνης
και μετά την αποχώρησή της από
την καγκελαρία, δεδομένου πως
η θητεία του προέδρου της ΕΚΤ
διαρκεί οκτώ χρόνια.

Βέβαια, ενδεχόμενη ανάδειξη
του Βάιντμαν στην προεδρία της
ΕΚΤ δεν θα ευχαριστούσε πολλούς,
περιλαμβανομένων των αγορών,

καθώς ο κεντρικός τραπεζίτης
τάσσεται παγίως υπέρ της σκληρής
νομισματικής πολιτικής ενώ σή-
μερα η οικονομία της Ευρωζώνης
βρίσκεται σε φάση επιβράδυνσης,
σύμφωνα με τη WSJ. Ο Βάιντμαν
έχει αντιταχθεί σε όλες τις κομ-
βικές επιλογές της κεντρικής
τράπεζας και του Μάριο Ντράγκι
από το 2011 και μετά, περιλαμ-
βανομένης της απόφασης που
θεωρείται ευρέως ότι απέτρεψε
τη διάσπαση της Ευρωζώνης
όταν ο Ντράγκι είχε πει τον Ιούλιο
του 2012 πως θα κάνει «ό,τι χρει-
αστεί» ώστε να αποτρέψει τη
διάλυση του ευρώ. Είχε επίσης
εκφράσει αντιρρήσεις και για
την πολιτική ποσοτικής χαλά-
ρωσης (QE) που εφάρμοσε η ΕΚΤ
μεταξύ 2015 και 2018.
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Το Παρίσι θεωρεί 
πλέον πως είναι
σημαντικότερο 
να διεκδικήσει 
την προεδρία της
Κομισιόν και όχι της ΕΚΤ.

«Παζάρι» Γαλλίας,
Γερμανίας για
τους επικεφαλής
σε ΕΚΤ και Ε.Ε. 
Αυξάνονται οι πιθανότητες 
να διαδεχθεί τον Ντράγκι ο Βάιντμαν

Η παροχή του ελάχιστου εγγυημέ-
νου εισοδήματος σε όσους άνερ-
γους Φινλανδούς και Φινλανδές
συμμετέχουν στο συγκεκριμένο
πρόγραμμα τους έκανε να αισθά-
νονται λιγότερη ανασφάλεια, να
είναι πιο ήρεμοι και γενικά να
έχουν καλύτερη οικονομική κα-
τάσταση. Αυτά προκύπτουν από
την προκαταρκτική έκθεση του
Ινστιτούτου Κοινωνικής Ασφάλισης
Kela. Πρόκειται για ένα κοινωνικό
πείραμα-σταθμό στη Φινλανδία,
το οποίο δείχνει και τις αδυναμίες
του υπάρχοντος συστήματος που
συσχετίζει το επίδομα ανεργίας με
την εξεύρεση έστω και μιας υπο-
τυπώδους απασχόλησης ωρών. Τα
αρχικά αποτελέσματα του προγράμ-
ματος, που διήρκεσε δύο χρόνια,
φανερώνουν ότι οι 2.000 συμμετέ-
χοντες δεν είχαν ούτε περισσότερες
ούτε λιγότερες πιθανότητες να
βρουν δουλειά από τους αντίστοι-
χους ανέργους που λάμβαναν τα
παραδοσιακά επιδόματα. Ωστόσο
και ψυχολογικά και οικονομικά αι-
σθάνονται καλύτερα. Είχαν περισ-

σότερη εμπιστοσύνη στους ανθρώ-
πους και στους κοινωνικούς θε-
σμούς. Πίστευαν περισσότερο στον
εαυτό τους και στην ικανότητά τους
να επηρεάσουν την ίδια τους τη
ζωή, την οικονομική κατάστασή
τους και τις προοπτικές να εξεύρουν
εργασία. Η εικόνα αυτή, που απο-
τυπώνεται από το πείραμα του κα-
τώτατου εγγυημένου εισοδήματος
στη Φινλανδία, αντιπαραβάλλεται
με τα ισχύοντα στη φινλανδική κοι-
νωνία. Λόγου χάριν, οι συνήθεις δι-
καιούχοι επιδόματος ανεργίας δια-
μαρτύρονται, επειδή στο τέλος κάθε
μήνα είναι αδύνατον να υπολογί-
σουν πόσα χρήματα θα έχουν. Εάν
βρουν μια οποιαδήποτε ημιαπασχό-
ληση, αυτό θα επηρεάσει το ποσόν
του επιδόματος. Εάν αρνηθούν μια
θέση εργασίας ή ένα πρόγραμμα
κατάρτισης, θα υποστούν κυρώσεις
οικονομικές, επίσης. Ορισμένοι, μά-
λιστα, ανακάλυψαν πως εάν ασχο-
ληθούν με ένα αγαπημένο τους χόμ-
πι, μπορεί να μην πάρουν καθόλου
επίδομα ανεργίας.

BLOOMBERG

Φινλανδία: δίχτυ ασφαλείας το ΕΕΕ

Κατεβάζει ταχύτητα
η γερμανική οικονομία
λόγω εμπορικού πολέμου
Στο μάτι του κυκλώνα βρίσκεται η
γερμανική οικονομία λόγω της μεί-
ωσης της ζήτησης από το εξωτερικό
για τα προϊόντα της. Αιτίες, ο εμ-
πορικός πόλεμος ανάμεσα στην
Ουάσιγκτον και στο Πεκίνο, η απο-
δυνάμωση της ανάπτυξης στην Κί-
να και η αβεβαιότητα του Brexit.

Τα στοιχεία του υπουργείου Οι-
κονομίας της Γερμανίας έδειξαν
τη μεγαλύτερη πτώση των βιομη-
χανικών παραγγελιών κατά τη διάρ-
κεια της τελευταίας δεκαετίας, ενώ
τα πέντε μεγαλύτερα ερευνητικά
ινστιτούτα στη χώρα αναθεώρησαν
προς τα κάτω τις προβλέψεις τους
για την ανάπτυξη κατά το ήμισυ,
διαβλέποντας πως το ΑΕΠ θα αυ-
ξηθεί κατά 0,8% αντί του 1,6% που
προβλέπονταν αρχικά.

Οι ενδείξεις για την πορεία της
γερμανικής οικονομίας, η οποία
εξαρτάται από τις εξαγωγές, μέσα
στο 2019 είναι ήδη ανησυχητικές.
Στη διάρκεια του Φεβρουαρίου, οι
βιομηχανικές παραγγελίες υποχώ-
ρησαν κατά 4,2% σε σύγκριση με
ένα μήνα πριν και κατά 8,4% από
πέρυσι, αντανακλώντας τη μεγα-
λύτερη πτώση από το 2009. Το
υπουργείο Οικονομίας πρόσθεσε,
μάλιστα, πως «οι συνθήκες στη με-
ταποίηση θα συνεχίσουν να είναι
υποτονικές μέσα στους επόμενους
μήνες, ιδιαίτερα λόγω της χαμηλής
εξωτερικής ζήτησης». Μέσα στον
Φεβρουάριο, οι εξαγωγές υποχώ-
ρησαν κατά 6% από τον προηγού-
μενο μήνα. «Αυτό που προκαλεί
ένας εμπορικός πόλεμος είναι η
απότομη μείωση των επενδύσεων»,
σχολιάζει η Κάρεν Γουόρντ, στρα-
τηγική αναλύτρια στην JPMorgan
Asset Management.

Οικονομολόγοι και αναλυτές της

αγοράς κρούουν τον κώδωνα του
κινδύνου και για τον μεταποιητικό
κλάδο στις ΗΠΑ. Ο εμπορικός πό-
λεμος, η επιβράδυνση της κινεζικής
οικονομίας αλλά και η αποδυνά-
μωση της ανάπτυξης στην Ευρω-
ζώνη αρχίζουν να επηρεάζουν την
οικονομία των ΗΠΑ.

Η αμερικανική οικονομία
Αν και έχουν προστεθεί σχεδόν

500.000 θέσεις εργασίας από τότε
που ο Ντόναλντ Τραμπ ανέλαβε
τα ηνία του Λευκού Οίκου, επι-
κρατεί απαισιοδοξία για το μέλλον
εξαιτίας των επιπτώσεων από την
πολιτική προστατευτισμού που
ακολουθούν οι ΗΠΑ.

Κατά τη διάρκεια του Φεβρουα-
ρίου, παραδείγματος χάριν, δημι-
ουργήθηκαν μόνο 4.000 θέσεις ερ-
γασίας. Πρόκειται για το χαμηλό-
τερο επίπεδο που έχει καταγραφεί
εδώ και ένα χρόνο.

Προκαταρκτικά στοιχεία έδειξαν,
μάλιστα, πτώση των θέσεων εργα-
σίας στις εργοστασιακές μονάδες
των ΗΠΑ μέσα στον Μάρτιο. Οπως
διαπιστώνουν οι New York Times,
μεγάλες αυτοκινητοβιομηχανίες
μειώνουν το προσωπικό τους. Εν-
δεικτικό παράδειγμα είναι η από-
φαση της General Motors να «πα-
γώσει» κάθε δραστηριότητα σε ερ-
γοστάσιο του Οχάιο, καταργώντας
ουσιαστικά 14.000 θέσεις εργασίας.
Μέσα στην εβδομάδα, το υπουργείο
Εμπορίου των ΗΠΑ παρουσίασε
στοιχεία που επιβεβαιώνουν πτώση
των επενδύσεων τον Φεβρουάριο.
«Θα πρέπει να αναμένουμε επιβρά-
δυνση της ανάπτυξης στον μετα-
ποιητικό κλάδο των ΗΠΑ», σχολιά-
ζει ο Αντριου Χάντερ, οικονομο-
λόγος στην Capital Economics.

Ενδεχόμενη ανάδειξη του Γενς Βάιντμαν στην προεδρία της ΕΚΤ δεν θα ευ-
χαριστούσε πολλούς, καθώς ο κεντρικός τραπεζίτης τάσσεται παγίως υπέρ
της σκληρής νομισματικής πολιτικής.
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Εκτός του πανίσχυρου λόμπι των
πετρελαϊκών ομίλων των Ηνωμένων
Πολιτειών τίθεται η Royal Dutch
Shell λόγω ριζικών διαφωνιών ως
προς το ζήτημα της κλιματικής αλ-
λαγής. Οπως αναφέρει ο ολλανδο-
βρετανικός όμιλος, δεν θα ανανε-
ώσει του χρόνου τη συμμετοχή
του στην Αμερικανική Ενωση Πε-
τρελαϊκών και Πετροχημικών Βιο-
μηχανιών, ενώ παράλληλα ανέφερε
και ακόμα εννέα φορείς όπου συμ-
μετέχει και με τις οποίες έχει κά-
ποιες αποκλίσεις. Με ορισμένους
από αυτούς δεν εναρμονίζονται οι
θέσεις της, συμπεριλαμβανομένων
του ισχυρού Αμερικανικού Ινστι-
τούτου Πετρελαίου και του Αμε-
ρικανικού Εμπορικού Επιμελητη-
ρίου. Τα συμπεράσματα αυτά δη-
μοσιεύθηκαν σε έκθεση, η οποία
είναι και η πρώτη του είδους, σχε-
τικά με το εάν η συμμετοχή της
Shell σε κλαδικές ενώσεις και συ-
ναφείς φορείς υπονομεύει το έργο
της στην αντιμετώπιση της κλι-
ματικής αλλαγής. Πιθανολογείται
ότι η εν λόγω έκθεση θα κυκλο-
φορήσει ευρέως στον κλάδο, ενώ
επισημαίνεται ότι ανάλογους προ-
βληματισμούς έχουν και άλλοι
όμιλοι που είναι και αυτοί μέλη
στους ίδιους φορείς και ενώσεις.
Και αυτό, επειδή δέχονται ασφυ-
κτικές πιέσεις από μετόχους να
προσαρμόσουν τα επιχειρηματικά
τους μοντέλα, ούτως ώστε να επι-
τύχουν τον στόχο της Συμφωνίας
του Παρισιού για αποτροπή της
ανόδου της θερμοκρασίας όχι πέ-
ραν του 1,5 βαθμού Κελσίου. Πάν-
τως, παρά τις διαφωνίες με το
Αμερικανικό Εμπορικό Επιμελη-
τήριο και το Αμερικανικό Ινστι-
τούτο Πετρελαίου, η Shell ανέ-
φερε πως θα να συνεχίσει να συ-
ζητεί μαζί τους επί του θέματος.

Επιπλέον, θα παραμείνει μέλος
τους, ενώ έφερε ως παράδειγμα
πως το 2017 το ινστιτούτο κατέ-
βαλε προσπάθεια να ανακληθούν
κανόνες που αφορούσαν τον πε-
ριορισμό των εκπομπών μεθανίου.

Η Shell, αντιθέτως, επιθυμούσε
να παραμείνουν σε ισχύ. Ωστόσο,
η διάσταση απόψεων με την Αμε-
ρικανική Ενωση Πετρελαϊκών
και Πετροχημικών Βιομηχανιών
είναι τόσο θεμελιώδης, ώστε δεν
μπορεί να παραμείνει στους κόλ-
πους της. Σε αντίθεση με τη Shell,
η ένωση δεν υποστηρίζει την τι-
μολόγηση των δικαιωμάτων εκ-
πομπών αερίων του θερμοκηπίου
(ή ρύπων) και δεν έχει δημοσίως
ταχθεί υπέρ του στόχου της Συμ-
φωνίας του Παρισιού.

Βήμα
«Είναι για εμάς ένα πρώτο βή-

μα», παρατηρεί η Shell. «Η δημο-
σίευση της έκθεσης μας φέρνει

πιο κοντά σε περισσότερη δια-
φάνεια στις δραστηριότητές μας
σχετικά με το φαινόμενο του θερ-
μοκηπίου. Οι δικοί μας επενδυτές
αλλά και η κοινωνία πολιτών, με
την ευρεία έννοια, θα πρέπει να
έχουν πεισθεί ότι συνεργαζόμαστε
εποικοδομητικά με άλλους ενδια-
φερομένους για την κλιματική
αλλαγή». Οι ενώσεις ενεργειακών
ομίλων στην Αμερική αλλά και
στην Ευρώπη βρίσκονται στο στό-
χαστρο των περιβαλλοντικών ορ-
γανώσεων και όλων όσων δρα-
στηριοποιούνται στην αντιμετώ-
πιση της κλιματικής αλλαγής και
της μείωσης του ανθρακικού απο-
τυπώματος, αιτούμενοι πιο αυ-
στηρούς κανόνες για τον συγκε-

κριμένο κλάδο. Το 2018, η Shell
από πλευράς της δεσμεύθηκε πως
θα δημοσιοποιεί περισσότερα
στοιχεία για την δραστηριότητά
της, ώστε να φαίνεται ξεκάθαρα
ότι δεν διοχετεύει κεφάλαια σε
οργανισμούς, οι οποίοι με το έργο
τους εμποδίζουν την προσπάθεια
μείωσης των εκπομπών ρύπων.

Αξίζει να αναφερθεί, εν κατα-
κλείδι, πως πολύ πρόσφατα η
Royal Dutch Shell ανακοίνωσε
ότι, στο πλαίσιο του περιορισμού
του ανθρακικού αποτυπώματός
της, θέλει έως το 2030 να γίνει η
μεγαλύτερη στον κόσμο πάροχος
καθαρής ηλεκτρικής ενέργειας
από εναλλακτικές πηγές.

BLOOMBERG

Διάσταση απόψεων μεταξύ Shell
και πετρελαιοβιομηχανιών των ΗΠΑ
Λόγω διαφωνιών σε θέματα κλιματικής αλλαγής, αποχωρεί από την Ενωση Πετρελαϊκών

Σύμφωνα με τη Shell, οι διαφωνίες με την Αμερικανική Ενωση Πετρελαϊκών και Πετροχημικών Βιομηχανιών
είναι τόσο θεμελιώδεις, ώστε δεν μπορεί να παραμείνει στους κόλπους της. Σε αντίθεση με τη Shell, η Ενω-
ση δεν υποστηρίζει την τιμολόγηση των δικαιωμάτων εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου (ή ρύπων) και δεν
έχει ταχθεί δημοσίως υπέρ του στόχου της Συμφωνίας του Παρισιού.

Η συμφωνία-ορόσημο που είχαν υπο-
γράψει στις 25 Μαρτίου ο Γάλλος
πρόεδρος Εμανουέλ Μακρόν και ο
Κινέζος ομόλογός του Σι Τζινπίνγκ
για την παραγγελία 300 αεροσκαφών
της Airbus με τιμή 31 δισ. ευρώ πε-
ριλαμβάνει δεκάδες παραγγελίες που
είχαν ήδη ανακοινωθεί και την προ-
έγκριση συμφωνιών που δεν έχουν
ακόμη ολοκληρωθεί, σύμφωνα με
πληροφορίες του Reuters. Ο αριθμός
των αεροσκαφών Airbus που θα πα-
ραγγείλουν κινεζικές εταιρείες κα-
θορίστηκε εν μέρει από γεωπολιτικούς
παράγοντες, ανέφεραν δύο πηγές
στο Reuters. 

H παραγγελία προς την Airbus θα
ανέλθει περίπου στα 31 δισ. ευρώ,
ωστόσο το ύψος των πραγματικών
νέων παραγγελιών είναι χαμηλότερο,
σύμφωνα με το πρακτορείο ειδήσεων.
Στις παραγγελίες που έχουν ανακοι-
νωθεί δύο φορές περιλαμβάνεται
αυτή για αγορά δέκα Airbus A350
από ανώνυμο αγοραστή, η οποία
αποτελεί επανάληψη παραγγελίας
για δέκα αεροσκάφη που είχε δώσει
πέρυσι η Sichuan Airways. H απο-
κάλυψη περιορίζει σε κάποιο βαθμό

τη σημασία της ανακοίνωσης που
είχαν κάνει οι Μακρόν και Σι στο Πα-
ρίσι και η οποία είχε αποτελέσει οι-
κονομικό αποκορύφωμα της επίσκε-
ψης του Κινέζου προέδρου στην Ευ-
ρώπη. Από την άλλη πλευρά, η συμ-
φωνία σηματοδοτεί την επιστροφή
της επίσημης Κίνας στην αγορά αε-
ροσκαφών έπειτα από απουσία με-
γαλύτερη του ενός έτους, εξαιτίας
της έντασης στο παγκόσμιο εμπόριο.
Ο αριθμός των 300 αεροσκαφών απο-
φασίστηκε στο τέλος της διαδικασίας
και ενώ εξελισσόταν ήδη η επίσκεψη
Σι, αν και συνήθως η παραγγελία αε-
ροσκαφών ολοκληρώνεται σε διά-
στημα πολλών μηνών, αναφέρει στο
Reuters η μία πηγή. Η Airbus αρνή-
θηκε να σχολιάσει τις λεπτομέρειες
της παραγγελίας, όμως άφησε ανοιχτό
το ενδεχόμενο ο συνολικός αριθμός
των αεροσκαφών να περιλαμβάνει
κενά. Η συμφωνία «δημιουργεί το
πλαίσιο έγκρισης για αεροσκάφη που
έχουν παραγγείλει κινεζικές αερο-
πορικές εταιρείες, είτε πρόκειται για
υπάρχουσες είτε για μελλοντικές πα-
ραγγελίες», είπε εκπρόσωπος Τύπου
της Airbus.

Μικρότερη παραγγελία στην Airbus
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Μεγάλη κινητικότητα παρατηρείται
στο πεδίο της ηλεκτροκίνησης, η
οποία αποτελεί το επόμενο μεγάλο
στοίχημα για τον κλάδο του αυτο-
κινήτου. Χθες, ο γερμανικός κο-
λοσσός της Volkswagen ανακοίνω-
σε πως ξεκίνησε τις δοκιμές σε ηλε-
κτρικά οχήματα άνευ οδηγού στους
δρόμους του Αμβούργου, ενώ δύο
άλλες επίσης γερμανικές εταιρείες,
οι Daimler και ΒΜW, ανακοίνωσαν
πως η σχεδιαζόμενη συνεργασία
τους θα εστιαστεί στην κατασκευή
προσιτών ηλεκτρικών αυτοκινήτων
στην Κίνα. Ας πάρουμε, όμως, τα
πράγματα από την αρχή.

Στους δρόμους του Αμβούργου
η VW δοκιμάζει πέντε ηλεκτρικά
μοντέλα Golf. Εχουν ειδικό σύστημα
ασφαλούς αυτόνομης οδήγησης,
σαρωτές, αισθητήρες, λέιζερ και
ραντάρ και κινούνται σε μια από-
σταση 3 χιλιομέτρων. Επιπλέον, οι
δοκιμές αυτές συνδέονται και συν-
δυάζονται με πρόγραμμα που κα-
ταρτίζει το Αμβούργο και αφορά
την τοποθέτηση έξυπνων σηματο-
δοτών. Οπως παρατηρεί ο επικεφα-
λής του τμήματος ερευνών της Volk-
swagen, Αξελ Χάινριχ, «για να μπο-
ρέσουμε να κάνουμε την οδήγηση
ασφαλέστερη και ανετότερη στο
μέλλον, τα αυτοκίνητα θα πρέπει

και αυτόνομα να γίνουν, αλλά και
πιο έξυπνα». Παράλληλα, όπως ο
ίδιος υπογράμμισε, θα πρέπει και
οι ίδιες οι πόλεις να διαθέτουν ένα
ψηφιακό οικοσύστημα, το οποίο θα
παράσχει συγκεκριμένες δυνατό-
τητες στα μελλοντικά αυτοκίνητα.

Οι προσπάθειες της Volkswagen

εντάσσονται στην ευρύτερη εκ-
στρατεία, στην οποία έχει αποδυθεί,
ώστε να μην βρεθεί εξοστρακισμένη
από την ανταγωνίστρια Waymo –
η οποία μπορεί να μην είναι μια
κλασική αυτοκινητοβιομηχανία,
αλλά την ανταγωνίζεται ευθέως.
Πρόκειται για τη θυγατρική της Go-
ogle, η οποία ενασχολείται με την

τεχνολογία αυτόνομης οδήγησης
και αυτή τη στιγμή θεωρείται η κο-
ρυφαία στα μελλοντικά ρομποταξί,
που θα κινούνται χωρίς οδηγό, εκ-
μεταλλευόμενα τις δυνατότητες
της ρομποτικής. Υπό το πρίσμα αυ-
τό, οι ανά τον κόσμο αυτοκινητο-
βιομηχανίες συγκροτούν συμμαχίες,
ώστε να μειώσουν τα κόστη της
νέας τεχνολογίας και να προωθή-
σουν τα σχέδιά τους. Λόγου χάριν,
η BMW θα συνεργαστεί με την
Daimler στο πεδίο της αυτόνομης
οδήγησης. Η δε Daimler, μαζί με
την κινεζική Geely, η οποία είναι
μέτοχός της, θα κατασκευάσει όλα
τα μελλοντικά ηλεκτρικά μικρού
κυβισμού Smart (θυγατρική της
Daimler) στην Κίνα. Πάντως, αν
και οι περισσότεροι κατασκευαστές
στοχεύουν σε οχήματα άνευ οδη-
γού, η γαλλική PSA (Peugeot Citro-
en) δεν συμμετέχει στην όλη δια-
δικασία λόγω κόστους.

Αξίζει να αναφερθεί ότι τα άνευ
οδηγού αμάξια κατηγοριοποιούνται
βάσει μιας κλίμακας από 1 έως 5,
το οποίο σημαίνει ότι ξεκινούν από
ένα όχημα χωρίς κανένα σύστημα
τεχνητής οδήγησης και φθάνουν
έως οχήματα χωρίς καν οδηγό. Τα
Golf, τα οποία τώρα δοκιμάζει η
Volkswagen, ανήκουν στην κατη-

γορία 4, όπως και εκείνα της BMW.
Η τελευταία τα υποβάλλει σε εξαντ-
λητικά τεστ στην πόλη του Μονά-
χου από το 2017.

Γερμανική συμμαχία
Στην περίπτωση των Daimler και

ΒΜW, συμβαίνει το εξής: τον προ-

ηγούμενο μήνα γράφτηκε στον γερ-
μανικό Τύπο πως οι εταιρείες συ-
ζητούν για το ενδεχόμενο να συ-
νεργαστούν στη δημιουργία πλατ-
φορμών για ηλεκτρικά αυτοκίνητα.
Αυτό θα εξοικονομούσε σε καθεμία
τουλάχιστον 7 δισ. ευρώ. Δεν διέ-
ψευσαν τις επαφές τους, αλλά δεν

διευκρίνισαν εάν θα συμμαχήσουν
στη δημιουργία ολόκληρων πλατ-
φορμών. Τέλος, σε δημοσίευμα της
Suddeutsche Zeitung αναφέρεται
ότι η συνεργασία τους θα περιορι-
στεί σε κοινή παραγωγή προσιτού
ηλεκτρικού αμαξιού στην Κίνα.

BLOOMBERG, REUTERS

Ηλεκτροκίνητα Golf
χωρίς οδηγό δοκιμάζει 
η VW στο Αμβούργο
Η εταιρεία ξεκίνησε τα τεστ σε συνεργασία με τον δήμο της πόλης
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«Για να μπορέσουμε 
να κάνουμε την οδήγη-
ση ασφαλέστερη και
ανετότερη στο μέλλον,
τα αυτοκίνητα θα πρέ-
πει και αυτόνομα να 
γίνουν, αλλά και πιο
έξυπνα».

Το φαινόμενο του θερμοκηπίου
ίσως να το θέλει... ο διάβολος,
αλλά είναι βέβαιον πως δεν το
θέλει καθόλου ο Θεός και οι εκ-
πρόσωποί του επί της γης. Ο Πά-
πας Φραγκίσκος βρίσκεται σε
εγρήγορση για το θέμα, εξ ου
και προσκάλεσε τον Ιούνιο στο
Βατικανό τους επικεφαλής των
μεγάλων πετρελαϊκών ομίλων
και αυτό συμβαίνει δεύτερη φορά
σε διάστημα δωδεκαμήνου. Τα
σχετικά αναφέρουν καλά πλη-
ροφορημένες πηγές, προσθέτον-
τας ότι η πρόσκληση εντάσσεται
στην ευρύτερη κινητοποίηση
της Αγίας Εδρας για την αντιμε-
τώπιση της υπερθέρμανσης του
πλανήτη, που προξενεί εν πολ-
λοίς την κλιματική αλλαγή.

Μετάβαση
Μεταξύ των ομίλων που έχουν

προσκληθεί, συγκαταλέγονται
η βρετανική ΒΡ, η ιταλική ΕΝΙ,
η ολλανδοβρετανική Royal Dutch
Shell, η αμερικανική ExxonMobil,
αλλά και ισχυροί επενδυτικοί
όμιλοι. Λόγου χάριν, πέρυσι την
αντίστοιχη διάσκεψη είχαν πα-
ρακολουθήσει υψηλόβαθμα στε-
λέχη των ΕxxonMobil, Eni, BP
και των επενδυτικών κεφαλαίων
BlackRock. Από την BlackRock
ο επικεφαλής της Λάρι Φινκ είχε
συμμετάσχει στη διάσκεψη του
2018, στο πλαίσιο της οποίας οι
συμμετέχοντες συμφώνησαν ότι
ο κόσμος χρειάζεται δραστικές
αλλαγές στο θέμα των καυσίμων.
Συγκεκριμένα, ότι ενόσω ο πλα-
νήτης μεταβαίνει στην εποχή
των καυσίμων με χαμηλό ανθρα-
κικό αποτύπωμα, θα πρέπει να
εξασφαλιστεί και ότι υπάρχει
επάρκεια στις αντίστοιχες προ-
μήθειες. Η φετινή διάσκεψη το-
ποθετείται στις 13 και 14 Ιουνίου,

ενώ τα υψηλόβαθμα διοικητικά
στελέχη των ενεργειακών ομίλων
θα έχουν συνάντηση με τον Πά-
πα Φραγκίσκο τη δεύτερη ημέ-
ρα.

Το ζωηρό ενδιαφέρον του Πον-
τίφικα, που ασκεί και αυτός με
τη σειρά του πιέσεις στις ενερ-
γειακές εταιρείες – χρονολογείται
από το 2015 όταν και είχε δηλώ-
σει πως πρόκειται για ζήτημα
ηθικής τάξεως. Οπως είχε ανα-

φέρει προσφάτως το ειδησεο-
γραφικό πρακτορείο Bloomberg,
οι εν λόγω επιχειρήσεις βρίσκον-
ται στο στόχαστρο των περιβαλ-
λοντικών οργανώσεων και όλων
όσοι ασχολούνται με την αντι-
μετώπιση της υπερθέρμανσης
του πλανήτη. Ενώνοντας τις δυ-
νάμεις τους, τους ασκούν πιέσεις
να λάβουν αποτελεσματικά μέτρα
για τον περιορισμό των εκπομ-
πών ρύπων, που ευθύνονται για
την υπερθέρμανση και να εναρ-
μονιστούν με τη στόχευση της
διεθνούς Συμφωνίας του Παρι-
σιού για το Κλίμα, η οποία επι-
διώκει να συγκρατηθεί η αύξηση
της θερμοκρασίας του πλανήτη
έως 1,5 βαθμό Κελσίου.

Από την περυσινή διάσκεψη
υπό την αιγίδα της Αγίας Εδρας
μικρή πρόοδος έχει σημειωθεί
έως σήμερα, ειδικά σε θέματα
που συζητήθηκαν και αφορού-
σαν την τιμολόγηση των δικαιω-
μάτων εκπομπών αερίων του
θερμοκηπίου. Ειδικότερα, η ολ-
λανδοβρετανική Royal Dutch
Shell υπό τις εντονότατες πιέσεις
των επενδυτών δέχθηκε πέρυσι
να θέσει βραχυπρόθεσμους στό-
χους για τη μείωση των εκπομ-
πών της, ενώ η ΒΡ δήλωσε ότι
θα δίνει στη δημοσιότητα πιο
πολλά στοιχεία για την προσαρ-
μογή του επιχειρηματικού της
μοντέλου στον στόχο της Συμ-
φωνίας του Παρισιού. Τέλος, αξί-
ζει να αναφερθεί πως τον Μάρτιο
η ιταλική Εni δήλωσε πως θα
δενδροφυτεύσει 80 εκατομμύρια
στρέμματα στην Αφρική, με στό-
χο τη δημιουργία δάσους, ώστε
να αντισταθμίσει τις εκπομπές
ρύπων στην ήπειρο από τις δρα-
στηριότητές της εκεί μέχρι το
2030.

BLOOMBERG

Πρόσκληση του Πάπα σε πετρελαιοβιομηχανίες

Μεταξύ των ομίλων που έχουν προσκληθεί από τον Πάπα Φραγκίσκο
συγκαταλέγονται η βρετανική ΒΡ, η ιταλική ΕΝΙ, η ολλανδοβρετανική Royal
Dutch Shell, η αμερικανική ExxonMobil, αλλά και ισχυροί επενδυτικοί όμιλοι.
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Ο Πάπας Φραγκίσκος
κάλεσε τις μεγάλες 
πετρελαϊκές εταιρείες
για να συζητήσουν
τρόπους αντιμετώπι-
σης του φαινομένου
του θερμοκηπίου.

Στους δρόμους του Αμβούργου η VW δοκιμάζει πέντε ηλεκτρικά μοντέλα Golf. Εχουν ειδικό σύστημα ασφαλούς αυ-
τόνομης οδήγησης, σαρωτές, αισθητήρες, λέιζερ και ραντάρ και κινούνται σε μια απόσταση 3 χιλιομέτρων. Επιπλέον,
οι δοκιμές αυτές συνδέονται και συνδυάζονται με πρόγραμμα που καταρτίζει το Αμβούργο και αφορά την τοποθέτη-
ση έξυπνων σηματοδοτών.
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Πολλά χρόνια πριν αποκαλυφθεί
το πρόσφατο, τεραστίων διαστά-
σεων σκάνδαλο με το ξέπλυμα χρή-
ματος στη δανέζικη τράπεζα Dan-
ske Bank (και συγκεκριμένα στη
θυγατρική της στην Εσθονία), ορι-
σμένοι υποψιάζoνταν τι συνέβαινε.
Η αμερικανική θυγατρική της De-
utsche Bank στο Tζάκσονβιλ της
Φλόριντας, η οποία συναλλασσόταν
με την Danske, είχε εντοπίσει αμ-
φιλεγόμενες πράξεις. Συγκεκριμένα,
χαμηλόβαθμοι υπάλληλοι, οι οποίοι
ήταν επιφορτισμένοι να παρακο-
λουθούν την εναρμόνιση των κι-
νήσεων με τους διεθνείς κανόνες
διαφάνειας, διαπίστωσαν αμφι-
σβητούμενες συναλλαγές τουλά-
χιστον 150 δισ. δολαρίων για λο-
γαριασμό της εσθονικής θυγατρι-
κής της Danske.

Αν και δεν είναι ξεκάθαρο πόσο
άμεσα ενημέρωσαν οι εν λόγω
υπάλληλοι την Deutsche Bank,
ωστόσο ζήτησαν πιο αυστηρό έλεγ-

χο συγκεκριμένων πελατών. Η
απάντηση, πάντως, που έλαβαν
από τους προϊσταμένους τους ήταν
η συνήθης, δηλαδή «μην μιλάτε,
κοιτάτε τη δουλειά που έχετε να
διεκπεραιώσετε και ξεχάστε ό,τι
είδατε». Σύμφωνα με εσωτερικά
έγγραφα της Deutsche Bank HΠΑ,
αρχεία δικαστικών αρχών και συ-
νεντεύξεις δεκάδων ανθρώπων,
μεταξύ των οποίων και 20 νυν και
πρώην εργαζομένων σε αυτήν, δεί-
χνουν ότι η αμερικανική της μονάδα
σε μεγάλο βαθμό ανθίστατο επί
σειρά ετών στο να εναρμονιστεί
με αυστηρούς κανόνες για την πά-
ταξη του ξεπλύματος χρήματος.Βά-
σει, τέλος, όλων αυτών των απόρ-
ρητων εγγράφων μπορεί κανείς να
εξηγήσει γιατί η Deutsche Bank
ΗΠΑ εξακολουθούσε να εξυπηρετεί
τις συναλλαγές της Danske, όταν
άλλες τράπεζες είχαν παύσει πλέον
τις επαφές μαζί της.

BLOOMBERG

Γνώριζαν, αλλά δεν μίλησαν
για το ξέπλυμα από την Danske

Η αμερικανική θυγατρική της Deutsche Bank στο Tζάκσονβιλ της Φλόριντας,
η οποία συναλλασσόταν με την Danske, είχε εντοπίσει αμφιλεγόμενες
πράξεις.
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Ανω-κάτω η αγορά ακινήτων από τα ξένα funds
Οι επιθετικές κινήσεις τους σε δημοπρασίες και διαγωνισμούς και οι δυνατότητες αντίδρασης των ελληνικών ΑΕΕΑΠ

Αναδυόμενη αγορά η Ελλάδα

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Ολο και πιο έκδηλη είναι πλέον η
«δυσφορία» στελεχών των εταιρειών
επενδύσεων σε ακίνητη περιουσία
(ΑΕΕΑΠ) για την εντεινόμενη πα-
ρουσία ιδιωτικών επενδυτικών κε-
φαλαίων (private equity funds), τα
οποία συμμετέχουν σε δημοπρασίες
και διαγωνισμούς πώλησης ακινήτων
(κυρίως από τράπεζες) και υιοθετούν
ιδιαίτερα επιθετική πολιτική, προ-
σφέροντας σημαντικά υψηλότερο
τίμημα από εκείνο που θα ήταν δια-
τεθειμένες να προσφέρουν οι ΑΕΕΑΠ.
Οι τελευταίες, έχοντας υπόψη τους
την ανάγκη παροχής υψηλών μερι-
σμάτων στους μετόχους τους, αλλά
και το υψηλότερο λειτουργικό κό-
στος, συγκριτικά με ένα fund, δυ-
σκολεύονται να ακολουθήσουν και
ταυτόχρονα διαπιστώνουν ότι οι
αποδόσεις των ακινήτων υποχωρούν
συνολικά στην αγορά, καθώς αυξά-
νονται οι αξίες. Εν ολίγοις, δυσκο-
λεύονται να αποκτήσουν και ακίνητα,
όπου πιθανώς δεν καλούνται να αν-
ταγωνιστούν κάποιο fund, λόγω του
ότι οι ιδιοκτήτες αυξάνουν τις απαι-
τήσεις τους. Στην πρόσφατη ετήσια
οικονομική έκθεσή της, η Trastor
Properties ΑΕΕΑΠ ανέφερε ότι η
«παρατηρούμενη αποκλιμάκωση
των ζητούμενων αποδόσεων οφεί-
λεται στη συγκέντρωση όλο και πε-
ρισσότερων ιδιωτικών επενδυτικών
κεφαλαίων που στοχεύουν στο ίδιο
επενδυτικό προϊόν με τις ΑΕΕΑΠ».
Συμπλήρωσε δε ότι αναμένεται πε-
ραιτέρω αύξηση των επενδύσεων
από funds που έχουν πιο ευέλικτο
νομικό ή κανονιστικό πλαίσιο από
τις ΑΕΕΑΠ, με αποτέλεσμα να προ-
βλέπεται και περαιτέρω μείωση των
εισοδηματικών αποδόσεων, ακριβώς
λόγω του αυξανόμενου ανταγωνι-
σμού μεταξύ των επενδυτών.

Ακόμα πιο χαρακτηριστική είναι
η πρόσφατη τοποθέτηση του κ. Αρη
Καρυτινού, διευθύνοντος συμβούλου
της Εθνικής Πανγαία ΑΕΕΑΠ στο
πρόσφατο συνέδριο του Economist.
Οπως ανέφερε, τρέφει αμφιβολίες
για το «εάν θα απογειωθούμε, όπως
νομίζουν κάποιοι από αυτούς που
έρχονται στην αγορά ακινήτων. Προς
το παρόν, βλέπουμε κυρίως κερδο-
σκοπικά funds, όπως φαίνεται και
στους διαγωνισμούς που γίνονται

για πώληση χαρτοφυλακίων ακινή-
των», σημείωσε ο κ. Καρυτινός. Συ-
νέχισε, μάλιστα, τονίζοντας ότι «οι
αποτιμήσεις που προσφέρονται είναι
πολύ καλά νέα για τις τράπεζες και
κακά νέα για τους επενδυτές αυτών
των funds. Πιστεύουν πως ξαφνικά
θα υπάρξει πολύ μεγάλη αύξηση των
ενοικίων, λόγω της ανάπτυξης της
οικονομίας. Είναι ένα στοίχημα που
θα δούμε αν θα βγει». Σύμφωνα με
τον ίδιο, αυτό θα κριθεί από το κατά
πόσο θα υπάρξουν μεγάλες εταιρείες
μέσα από συγχωνεύσεις, αν δηλαδή
θα αλλάξει η δομή της οικονομίας.
Τότε, όντως, τα ενοίκια γραφειακών
χώρων θα αυξηθούν.

Οπως αναφέρουν πάντως στελέχη
της αγοράς ακινήτων, σε αντίθεση
με τις ΑΕΕΑΠ, τα επενδυτικά fund
μπορούν να «ικανοποιηθούν» και

με χαμηλότερες αποδόσεις, καθώς
προσβλέπουν και στη μελλοντική
μεταπώληση των κτιρίων που θα
αποκτήσουν και άρα και σε υπερα-
ξίες. Τα funds μπορούν να μοχλεύ-
σουν τις επενδύσεις τους, χωρίς την
ανάγκη καταβολής υψηλών μερι-
σμάτων, όπως οι ΑΕΕΑΠ, και επι-
πλέον συνυπολογίζουν στην επεν-
δυτική στρατηγική τους και στην
προσδοκώμενη απόδοση και στις
μελλοντικές υπεραξίες από την πώ-
ληση των ακινήτων που θα αγορά-
σουν σήμερα. Δηλαδή, ενσωματώ-
νουν στις αποδόσεις που επιθυμούν
όχι μόνο τα έσοδα από τα μισθώματα,
αλλά και τη μεταπωλητική αξία του
κάθε ακινήτου, καθώς οι περισσό-
τεροι ενδιαφερόμενοι επενδυτές σή-
μερα αποσκοπούν σε μεγάλο βαθμό
στην αποκόμιση υπεραξιών στο μέλ-
λον, θεωρώντας ότι η Ελλάδα είναι
μία από τις ελάχιστες χώρες της Ε.Ε.
όπου οι τιμές των ακινήτων είναι

ακόμη «προσιτές» και προσφέρουν
υψηλές αποδόσεις.

Υπό την έννοια αυτή, τα funds
έχουν περισσότερο βραχυπρόθεσμο
χαρακτήρα από μια ΑΕΕΑΠ, καθώς
ούτως ή άλλως κάθε τέτοιο επενδυτικό
«όχημα» έχει και κάποια ημερομη-
νία-στόχο για την αποεπένδυση από
την εκάστοτε αγορά. Στον αντίποδα,
οι ΑΕΕΑΠ έχουν σαφώς πιο μακρο-
πρόθεσμο χαρακτήρα και παράλληλα
την υποχρέωση καταβολής υψηλών
μερισμάτων στους μετόχους τους.

Το παράδειγμα του πρόσφατου
χαρτοφυλακίου ακινήτων που πώ-
λησε η Alpha Bank είναι χαρακτη-
ριστικό. Ο λόγος για πέντε κτίρια
γραφείων εισοδήματος, μισθωμένα
σε εταιρείες όπως η Vodafone, η
ΑΧΑ, η Samsung και η Porsche. Καμία
από τις ΑΕΕΑΠ δεν κατόρθωσε να
αποκτήσει το εν λόγω χαρτοφυλάκιο,
που τελικά κατέληξε στο επενδυτικό
fund Brook Lane Capital αντί 95
εκατ. ευρώ. Το εν λόγω fund σχεδιάζει
και άλλες κινήσεις. Πριν από ένα
χρόνο, ήταν η σειρά του GreCo Fund
να «ταράξει τα νερά» της αγοράς
ακινήτων, αποκτώντας δύο ακίνητα
της Εθνικής Leasing αντί 26 εκατ.
ευρώ, κερδίζοντας στο «νήμα» του
σχετικού πλειοδοτικού διαγωνισμού
την Trastor ΑΕΕΑΠ. Το private equity
fund αγόρασε το κτίριο γραφείων,
όπου σήμερα στεγάζονται τα γραφεία
της Wind στη λεωφ. Κηφισίας 66
στο Μαρούσι. Πρόκειται για συγ-
κρότημα ακινήτων που είχε ανα-
πτυχθεί από την «Μπ. Βωβός», συ-
νολικής επιφανείας 8.334 τετραγω-
νικών μέτρων, που πωλήθηκε αντί
ποσού 23,6 εκατ. ευρώ, ενώ η ελά-
χιστη προσφορά εκκινούσε από τα
21 εκατ. ευρώ. Επίσης, αποκτήθηκε
έναντι 2,35 εκατ. ευρώ και οριζόντια
ιδιοκτησία γραφείων 921 τ.μ. στο
κτίριο που βρίσκεται στη συμβολή
των οδών Αλεξάνδρας και Κηφισίας
(πρώην Κτήμα Θων).

Σύμφωνα με όλες τις ενδείξεις, η
τάση αυτή αναμένεται να ενταθεί
ακόμα περισσότερο τους επόμενους
μήνες, καθώς στην αγορά αναμένουν
και τη σταδιακή διάθεση προς πώ-
ληση των ακινήτων που περιλαμβά-
νονταν στα χαρτοφυλάκια των μη
εξυπηρετούμενων δανείων, που πώ-
λησαν κατά τη διάρκεια του τελευ-
ταίου έτους οι τράπεζες.

Η απήχηση της ελληνικής αγοράς
ακινήτων, που αποτυπώνεται
στην εντατικοποίηση του αντα-
γωνισμού μεταξύ ενδιαφερόμενων
θεσμικών επενδυτών, εκτιμάται
ότι θα ενισχυθεί στο μέλλον, ιδίως
εφόσον συνεχιστεί η οικονομική
ανάκαμψη της οικονομίας. Στη
φετινή έκθεση της PriceWaterH-
ouseCoopers, που πραγματοποι-
ήθηκε για λογαριασμό του Urban
Land Institute, και καταγράφει
τις επενδυτικές προοπτικές της
παγκόσμιας αγοράς ακινήτων, η
Αθήνα «σκαρφάλωσε» 15 θέσεις
στη σχετική ευρωπαϊκή κατάταξη,
με αποτέλεσμα να κατατάσσεται
πλέον στη 14η θέση της σχετικής
λίστας, από την 29η που βρισκό-
ταν μέχρι και πριν από έναν χρόνο.
Πρόκειται για την καλύτερη θέση
που εξασφαλίζει η ελληνική πρω-

τεύουσα μετά την 5η θέση στην
αντίστοιχη έρευνα για το 2015,
όταν η Αθήνα είχε βρεθεί στην
πέμπτη θέση. Από τότε και μέχρι
και την περυσινή έρευνα, η Αθήνα
παρέμενε σταθερά σε μία από τις
χαμηλότερες θέσεις.

Στη φετινή έκθεση επισημαί-
νεται ότι η έξοδος της ελληνικής
οικονομίας από τα μνημόνια και
η επιστροφή στις αγορές, αποτέ-
λεσαν μια θετική εξέλιξη, που θα
ευνοήσει σταδιακά και την αγορά
ακινήτων, αρκεί βέβαια να συν-
δυαστεί με την επιτάχυνση του
ρυθμού της οικονομικής ανάπτυ-
ξης. Σύμφωνα με έναν από τους
επενδυτές που ανέλυσαν την εγ-
χώρια αγορά, «η Ελλάδα είναι μια
αναδυόμενη αγορά με ένα σκληρό
νόμισμα. Εχει περάσει μια δύσκο-
λη περίοδο κι έχει πολύ απόσταση

να καλύψει. Υπό μία έννοια, το
σκληρό νόμισμα είναι ένα πλεο-
νέκτημα, γιατί παρέχει κάποια
σταθερότητα και εμπιστοσύνη
στους επενδυτές. Από την άλλη
πλευρά, βέβαια, δεν επιτρέπει
στην οικονομία να βρει τη νέα
της ισορροπία».

Σε ένα τέτοιο περιβάλλον, οι
επενδυτές εμφανίζονται αισιόδο-
ξοι για την αγορά γραφείων, η
οποία εκτιμάται ότι προσφέρει
τις μεγαλύτερες προοπτικές μελ-
λοντικών υπεραξιών και αύξησης
των τιμών ενοικίων. Μάλιστα, αρ-
κετοί σημειώνουν ότι οι ευκαιρίες
αφορούν κυρίως τον κλάδο της
ανάπτυξης νέων γραφείων, γιατί
υπάρχει μεγάλη έλλειψη σύγχρο-
νων χώρων, δεδομένου ότι τα τε-
λευταία χρόνια, η προσφορά ήταν
μηδαμινή.

Οι επενδυτές εμφανίζονται αισιόδοξοι για την αγορά γραφείων, η οποία εκτιμάται ότι προσφέρει τις μεγαλύτερες
προοπτικές μελλοντικών υπεραξιών και αύξησης των τιμών ενοικίων.
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Τα επενδυτικά funds
μπορούν να «ικανοποι-
ηθούν» και με χαμηλό-
τερες αποδόσεις, 
καθώς προσβλέπουν
και στη μελλοντική με-
ταπώληση των κτιρίων.

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Σημαντικέςείναι οι «χάρες» των «νυ-
φών» του κατασκευαστικού κλάδου
της χώρας, με τις –συχνά– διψήφιες
ετήσιες αποδόσεις των έργων παρα-
χώρησης και των συμβάσεων δημο-
σίου-ιδιωτικού τομέα (ΣΔΙΤ) να απο-
τελούν σημαντικό δέλεαρ για τους
υποψήφιους «γαμπρούς», δηλαδή τα
επενδυτικά funds που έχουν πολλα-
πλασιάσει τις «θέσεις» που παίρνουν
στις εταιρείες κατά τη διάρκεια του
τελευταίου χρόνου. Χαρακτηριστικό
παράδειγμα η ολλανδική Reggeborgh
Invest, που διαχειρίζεται την προ-
σωπική περιουσία μιας από τις τρεις
πλουσιότερες οικογένειες της χώρας,
των Βέσελς, με μακρά εμπειρία στον
κατασκευαστικό τομέα και μέχρι
πρότινος ιδιοκτήτες του ολλανδικού
κατασκευαστικού ομίλου VolkerWes-
sels. Το Reggeborgh αποφάσισε πριν
από λίγες ημέρες να ενισχύσει τη
συμμετοχή του στο μετοχικό κεφά-
λαιο της ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ, από το 13%
που είχαν μέχρι πρότινος, σε περίπου
30% μέχρι το τέλος του έτους, απο-
κτώντας το μερίδιο που είχε αποκτή-
σει το 2013 ένα άλλο fund, το York
Global Finance.

Σύμφωνα με πληροφορίες, το ση-
μαντικό χαρτοφυλάκιο έργων παρα-
χώρησης και ΣΔΙΤ που διαθέτει η
ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ, με πιο πρόσφατη προ-
σθήκη το νέο αεροδρόμιο στο Κα-
στέλλι Ηρακλείου Κρήτης, αποτέλεσε
σημαντικό δέλεαρ για το Reggeborgh.
Σε σχετική ανακοίνωση επισημάν-
θηκε ότι «η απόφαση να αυξήσουμε
τη συμμετοχή μας ως μακροπρόθε-

σμοι επενδυτές στο μετοχικό κεφά-
λαιο της ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ οφείλεται στην
πίστη μας στις προοπτικές περαιτέρω
ανάπτυξης της εταιρείας με την πα-
ρούσα διοίκηση».

Αντίστοιχα, η «Αβαξ», έχοντας
απεμπολήσει πλέον τα αρχικά J&P
με τα οποία συνέδεσε την πορεία
της κατά τη διάρκεια των τελευταίων
δύο δεκαετιών, προετοιμάζεται για
την ενεργότερη εμπλοκή της οικο-
γένειας Ιωάννου στην καθημερινή
διοίκηση του ομίλου, στην προσπά-
θεια ανάταξης και επαναφοράς σε
αναπτυξιακή τροχιά και ασφαλώς
κερδοφορία. Σε πρώτη φάση, η «Αβαξ»
θα προχωρήσει σε αύξηση κεφαλαίου
μέχρι του ποσού των 20 εκατ. ευρώ,
μέσω της οποίας το ποσοστό της οι-
κογένειας Ιωάννου θα αυξηθεί από
το 3% που είναι σήμερα σε σχεδόν
30%, με αποτέλεσμα να αποτελεί τον
μεγαλύτερο μέτοχό της. Αντίστοιχα,
αυξημένα σε πάνω από 7% και πε-
ρίπου 17% θα είναι και τα ποσοστά
των κ. Κουβαρά και Μιτζάλη αντί-
στοιχα. Στον αντίποδα, το ποσοστό
της J&P Investments, που ήταν το
«όχημα» της πτωχευμένης μητρικής
J&P Overseas, θα υποχωρήσει σε πε-
ρίπου 23-24%. Στο μέλλον, το σχετικό
ποσοστό είναι πιθανό να πωληθεί
στους υφιστάμενους μετόχους της
εταιρείας, ή σε άλλους ενδιαφερό-
μενους θεσμικούς επενδυτές, δεδο-
μένου ότι βρίσκεται στο χαρτοφυ-
λάκιο των περιουσιακών στοιχείων
της J&P Overseas, που καλείται να
ρευστοποιήσει ο ειδικός διαχειριστής
(Alvarez Marsal) που έχει τοποθετηθεί
για τον σκοπό αυτό από το αρμόδιο

δικαστήριο. Δεν αποκλείεται, λοιπόν,
κάποιο ακόμα fund να επιλέξει να
τοποθετηθεί στην απαλλαγμένη από
«βαρίδια» «Aβαξ», προσφέροντας
ίσως και την απαιτούμενη «ένεση»
ρευστότητας που χρειάζεται η εται-
ρεία για να διεκδικήσει με ακόμα με-
γαλύτερη ένταση νέα έργα. Σύμφωνα
με τη διοίκηση της «Αβαξ», πλέον
η στρατηγική της εισηγμένης θα
εστιάσει σε έργα παραχώρησης,
ΣΔΙΤ και στην ενέργεια, όπου τον
περασμένο Οκτώβριο η εταιρεία ξε-
κίνησε τη δραστηριοποίησή της και
στη λιανική αγορά φυσικού αερίου,
πέραν εκείνης της ηλεκτρικής ενέρ-

γειας, όπου μέσω της Volterra εκτιμά
ότι μέχρι το τέλος του έτους θα έχει
εξασφαλίσει 40.000 πελάτες. Σήμερα,
το μερίδιο αγοράς της εταιρείας
ανέρχεται στο 1,5% της συνολικής
ετήσιας κατανάλωσης ρεύματος στη
λιανική αγορά. Οσον αφορά τις κα-
τασκευές, μετά και την υπογραφή
της νέας σύμβασης ύψους 500 εκατ.
ευρώ για την κατασκευή θερέτρου
με καζίνο στη Λεμεσό, σε κοινοπρα-
κτικό σχήμα με την ΤΕΡΝΑ, το ανε-
κτέλεστο υπόλοιπο της Αβαξ ανέρ-
χεται σε 1,2 δισ. ευρώ, με την εταιρεία
να αναμένει την υπογραφή πρόσθε-
των συμβάσεων της τάξεως των 200

εκατ. ευρώ. Για το 2019, η διοίκηση
εκτιμά ότι είναι εφικτή η επίτευξη
τζίρου ύψους 400 εκατ. ευρώ από τη
δραστηριότητα στις κατασκευές.

Οι διαγωνισμοί
Eκτός, όμως, από τις ίδιες τις εται-

ρείες και οι ίδιοι οι διαγωνισμοί για
έργα παραχώρησης και ΣΔΙΤ έχουν
αρχίσει να προσελκύουν όλο και πε-
ρισσότερα επενδυτικά funds. Ονό-
ματα, όπως Macquarie European In-
frastructure Fund 5 L.P., Aberdeen
European Infrastructure Partners,
Amber Capital και Marguerite να
συγκαταλέγονται μεταξύ εκείνων,
που είτε έχουν διερευνήσει το ενδε-
χόμενο εμπλοκής τους είτε συμμε-
τέχουν ήδη σε σχήματα με εγχώριες
κατασκευαστικές εταιρείες για τη
διεκδίκηση συμβάσεων αξίας αρκε-
τών εκατοντάδων εκατ. ευρώ. Οπως
και στην περίπτωση των ίδιων των
κατασκευαστικών ομίλων, έτσι και
στην περίπτωση των διαγωνισμών,
οι υψηλές αποδόσεις που υπόσχονται
τα έργα παραχώρησης και οι ΣΔΙΤ,
σε συνδυασμό και με τη βελτίωση
των μακροοικονομικών δεδομένων
της Ελλάδας, έχουν ενισχύσει τον
βαθμό απήχησης της χώρας σε funds
που επενδύουν σε υποδομές και συ-
ναφείς τομείς.

Αλλωστε, έχει πλέον καταστεί σα-
φές, όχι μόνο στην Ελλάδα, αλλά και
διεθνώς, ότι θα πρέπει να αναζητη-
θούν εναλλακτικές πηγές χρηματο-
δότησης για την υλοποίηση έργων
υποδομών, πέραν των παραδοσιακών
πηγών, δηλαδή των τραπεζικών κε-
φαλαίων και των κοινοτικών κονδυ-

λίων. Με δεδομένο ότι οι τράπεζες
αποεπενδύουν από διάφορους τομείς,
σε μια γενικότερη προσπάθεια βελ-
τίωσης των ισολογισμών τους και
ότι τα κοινοτικά κονδύλια θα αφορούν
όλο και λιγότερο τα έργα υποδομής,
αρκετοί βλέπουν στα επενδυτικά κε-
φάλαια μια πιθανή πηγή χρηματο-
δότησης.

Από την άλλη πλευρά, όσο μεγα-
λύτερος είναι ο ανταγωνισμός (άρα
και οι εκπτώσεις που θα πρέπει να
δοθούν), αλλά και οι αβεβαιότητες
γύρω από κάθε διαγωνισμό, τόσο πιο
πιθανή είναι η αποθάρρυνση των
funds. Για παράδειγμα, στον πολύ-
παθο διαγωνισμό για την παραχώ-
ρηση της εκμετάλλευσης της Εγνατίας
Οδού, η «Αβαξ» συζητούσε με την
Amber Capital για να καταθέσουν
κοινή πρόταση, αλλά η διοίκηση της
τελευταίας αποφάσισε τελικά την
απόσυρση του ενδιαφέροντός της,
τόσο λόγω υψηλού ανταγωνισμού
όσο και λόγω των πολλών αστάθμη-
των παραγόντων που συνοδεύουν
το συγκεκριμένο διαγωνισμό του
ΤΑΙΠΕΔ. Εντέλει η «Αβαξ» συμμετείχε
σε κοινοπρακτικό σχήμα με το fund
Aberdeen European Infrastructure
Partners, χωρίς όμως να προκριθεί
στη δεύτερη φάση του διαγωνισμού.
Στον ίδιο διαγωνισμό, όμως, έχουν
προκριθεί και θα κληθούν να υπο-
βάλουν δεσμευτική προσφορά το
Macquarie European Infrastructure
Fund 5 L.P. Αντίστοιχα, στη ΣΔΙΤ για
τον ΒΟΑΚ (Βόρειος Οδικός Αξονας
Κρήτης), που αφορά το τμήμα Χερ-
σόνησος-Νεάπολη, η «Αβαξ» συμμε-
τέχει με το fund Marguerite.

Ισχυρό ενδιαφέρον ξένων για κατασκευαστικές και έργα στην Ελλάδα

Οπως και στην περίπτωση των ίδιων των κατασκευαστικών ομίλων, έτσι και
στην περίπτωση των διαγωνισμών, οι υψηλές αποδόσεις που υπόσχονται τα
έργα παραχώρησης και οι ΣΔΙΤ, σε συνδυασμό και με τη βελτίωση των μα-
κροοικονομικών δεδομένων της Ελλάδας, έχουν ενισχύσει τον βαθμό απήχη-
σης της χώρας σε funds που επενδύουν σε υποδομές και συναφείς τομείς.
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Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Πάνε 

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

– Ηταν οι αποστολές Βόγιατζερ 
που σας ενέπνευσαν ή και η ση-
μερινή οικονομική, πολιτισμική 
κρίση, ενδεχομένως και η κλιμα-
τική αλλαγή;

-

-
-
-

-
-
-

-
-

-

-

-

-
-
-

– Τα μηνύματα των Βόγιατζερ δι-
ακρίνονταν, πιστεύετε, από μια 
ανεδαφική αισιοδοξία;

-

-

-

-
-
-

-

-

-

– Πώς επικοινωνεί η έκθεση με 
το συμπόσιο;

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

– Συχνά, οι μεγαλύτεροι οικολό-
γοι είναι οι αστροναύτες: έχουν 
δει με τα μάτια τους τον πλανήτη 
μοναδικό σε πλούτο ζωής μέσα 
στο σκοτεινό άπειρο·ΣΩ έχουν 
δει τη ρύπανση από το Διάστη-
μα. Μήπως πρέπει να δούμε τη 

Γη σαν εξωγήινοι για να την επα-
νεκτιμήσουμε; Από απόσταση;

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

Εγκαίνια έκθεσης: 9 Απριλίου,  
8 μ.μ., dj set: Agent Mo aka 

Mαρίνα Γιώτη. Στέγη Ιδρύματος Ωνάση, 
λεωφόρος Συγγρού 107-109.

Οι εξωγήινοι βλέπουν Instagram;
Ο κόσμος μας σήμερα και το 1977 – Από τους «χρυσούς δίσκους» των Βόγιατζερ, στη μαζική παραγωγή και κατανάλωση εικόνων

Η Πάσκουα Βοργιά 
και ο Γιώργος 
Καραηλίας μιλούν 
για το πολυπρισματικό 
εικαστικό και 
συνεδριακό πρότζεκτ 
«For Ever More 
Images?» της Στέγης 
του Ιδρύματος Ωνάση.

Αριστερά, 

Αριστερά, 
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ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

Μαθητική Λογοτεχνική 
Διημερίδα
Το Περιφερειακό 

-

-
-

Λεύκαρα, Πα-
ρασκευή και Σάββατο 12 και 13 Απριλίου. 
Πληροφορίες τηλέφωνο 24342421, gym-
lefkara-lar@schools.ac.cy.

Ατζέντα
7.4.19 -13.4.19
Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 

art@kathimerini.com.cy
kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

ΜΟΥΣΙΚΗ

Παντελής Θαλασσινός και «Διάσταση»
Ο Παντελής Θαλασσινός

-
-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

-
 Παττίχειο 

Θέατρο Λεμεσού, 17 Απριλίου. Δημο-
τικό Θέατρο Στροβόλου, 18 Απριλίου, 
ώρα 8:30 μ.μ. 

ΘΕΑΤΡΟ

«Το παγκάκι» με τον Γιώργο Κιμούλη
Ο Γιώργος Κιμούλης

-

-
-

-

-

-

-

Παραστάσεις στις 8 Απριλί-
ου, στο Θέατρο Στροβόλου. Στις 9 Απριλί-
ου στο Παττίχειο Θέατρο Λεμεσού, στις 15 
Απριλίου στο Παττίχειο θέατρο Λάρνακας 
και στις 16 Απριλίου στο Μαρκίδειο Θέατρο 
Πάφου. Εισιτήρια tickethour.com.cy.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ 

Σίλια Φιλίππου: «Οψεις και Απόψεις»
Εγκαινιάστηκε  

-
-

-

Διάρκεια 
έκθεσης έως 20 Απριλίου. Γκαλερί Γκλόρια, Ζήνωνος Σώζου 3, Λευκωσία. Πληροφο-
ρίες τηλέφωνο 22762605, gloriagallery1@gmail.com.

ΕΚΔΗΛΩΣΗ

Bauhaus και χορός
Με αφορμή 

-
-

-
-

-

-
-
-

-

Στέγη Χορού Λευκωσίας Πέμπτη 11 Απρι-
λίου, ώρα 8 μ.μ. Στέγη Χορού Λευκωσί-
ας, Αγορά Αγίου Ανδρέα, Παρθενώνος 
25. Πληροφορίες τηλέφωνο 70005035, 
dancehouselefkosia@gmail.com.

Στην αρχή -
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Οταν οι ρόλοι
μπερδεύονται

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

ΠΤΥΧΕΣ  | Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Το ίχνος της αστικής ζωής στα υψώματα του Παγκρατίου

Καθώς -

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

Εσπερίδα για 
τον Γιώργο Σαραντάρη
Το πολιτιστικό -

-

-

-

-

-

-
Αίθουσα 

Καστελιώτισσα, Πύλη Πάφου, Λευκωσία, 
Παρασκευή 12 Απριλίου, ώρα 7:30 μ.μ.

H είσοδος -
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FOLLOW WATCHLIKE FOLLOW

AΠΡΙΛΙΟΣ 2019

Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Ηλεκτρονικοί 
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

Διθυραμβικές κριτικές

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

Τσάμικος και πεντοζάλης στο Λονδίνο
Η «Κ» παρακολούθησε την παγκόσμια πρεμιέρα της παράστασης «The thread», στο κατάμεστο Sadler’s Wells

Το έργο είναι καρπός  
της συνεργασίας του Ελ-
ληνα συνθέτη Βαγγέλη 
Παπαθανασίου και του 
Βρετανού χορογράφου 
Ράσελ Μάλιφαντ. «Oι χορευτές -
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Γιώργος 
-
-
-

-

-

-

-
-

-

–Πώς ένα παγκάκι της Ρωσίας 
του 1980 σχετίζεται με ένα πάρκο 
του 21ου αιώνα; Πώς σχετίζεται 
ο χρόνος συγγραφής του έργου 
με το σήμερα;

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

–Σήμερα θα μπορούσε να λάβει 
χώρα μια τέτοια συνομιλία, που 
ο καθένας θα ήταν σκυμμένος σε 
ένα κινητό;

-
-

-

-

-

-
-

–Οι δύο χαρακτήρες εκπροσω-
πούν κάποια τάξη ή κατηγορία 
ανθρώπων, οι οποίοι βρίσκονται 

σε αντιδιαστολή; 

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

–Πού στοχεύει ο συγγραφέας; 

-

-

-

-

-

-
-

-

-

–Η συζήτηση αφορά την άρση 
της απομόνωσης π.χ., ή την ανα-
ζήτηση του άλλου ή του εαυτού 
μας;

-
-

-

–Βασικό θέμα του έργου είναι η 
μοναξιά ή κάτι άλλο πίσω από 
αυτή; 

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

–Η μοναξιά και η ανάγκη επικοι-
νωνίας γεννά το ψέμα, μπορεί να 
είναι ορθός ο διάλογος των δύο 
και ασφαλές το τέλος; 

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

–Σε τι νομίζετε ότι οφείλει τη με-
γάλη επιτυχία του αυτό το έργο;

-
-

-

-
-

Αλεξάντερ Γκέλμαν, «Το 
παγκάκι». Λευκωσία, Λεμεσός, 

Λάρνακα, Πάφος. Σκηνοθεσία: Γιώργος 
Κιμούλης. soldoutickets.com.cy και 
tickethour.com.cy

Αραγε μπορούν οι άνθρωποι να ζήσουν μαζί
Ο Γιώργος Κιμούλης που σκηνοθετεί και παίζει στο έργο του Αλεξάντερ Γκέλμαν το «Παγκάκι», μιλάει στην «Κ»

Πρωταρχικός σκοπός 
της τέχνης είναι 
υπομνηστικός. Να 
υπενθυμίζει στους 
ανθρώπους, αυτά που 
οι άνθρωποι ξεχνούν.

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

Θαυμάσιο katsikaki!

MISE EN PLACE / Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Μαζί -
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Παναγιώτη 
Κυριάκου

ΜΕ ΤΟΝ

14:00 - 16:00

LISTEN LIVE
www.mydeejay.com.cy

14:00 - 16:00

ΤΑΣΟΣ 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ

ΒΡΑΔΥ

18:00 – 21:00

ΑΠΟΓΕΥΜΑ

ΑΦΡΟΔΙΤΗ 
ΔΕΡΜΑΤΑ
 15:00 – 18:00

EVERYDAY 
LOVE

www.lovefm.com.cy

Της ΧΡΙΣΤΙΝΑΣ ΣΑΝΟΥΔΟΥ

Μόνο 

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

Η ομολογία

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

Αλλες εφαρμογές

-

-

-

-

-

-
-

-
Πολλοί άνθρωποι, ακόμα 
και καλλιεργημένοι, 
«εφευρίσκουν»  
βιβλία συστηματικά.  
Η σχέση μας  
με τα βιβλία είναι  
μια σχέση δημιουργίας.

«Στόχος 
-

Μιλήστε για βιβλία
που δεν έχετε διαβάσει
Ο ψυχαναλυτής Πιερ Μπαγιάρ εξηγεί στην «Κ» τη θεωρία του
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Αν ρωτήσουμε -
-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-
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-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

Η Βίκη Κοσμοπούλου γεννήθηκε 
το 1981 στον Καναδά. Εργάζεται 
ως ψυχολόγος στον δημόσιο και 
τον ιδιωτικό τομέα. Γράφει στί-
χους, ποιήματα, παραμύθια και πε-
ζά. Διηγήματά της περιλαμβάνονται 
σε συλλογικά έργα. Διηγήματα, 
ποιήματα και βιβλιοπαρουσιάσεις 
της δημοσιεύονται στη λογοτεχνι-
κή ιστοσελίδα τοβιβλίο.net. Συ-
νεργάζεται με το περιοδικό «Ιστο-
ρία». «Το τσόφλι» είναι το πρώτο 
της βιβλίο.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
δίπλα σας;

-

-

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς, ποιητές καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες;

-

-
-

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

-

-

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

-

 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;

-

 
«Το τσόφλι», πρώτο σας βιβλίο. 
Πώς νιώθετε γι’ αυτό;

 
24 μικρά διηγήματα. 12 ζεύγη σε 
διάλογο. Τι πραγματεύονται;

-

-
-

-
-

-

-
-

-

 
Εχετε Facebook, Twitter κ.τ.λ.; Βο-
ηθάει τη συγγραφή, την προώθηση 
ενός νέου πεζογράφου;

-

-
-

-

-
-

ΓΙΑΝΝΑ ΜΠΟΥΚΟΒΑ
Drapetomania
εκδ. Μικρή Αρκτος, σελ. 62

Πρόκειται

-

-

-
-

-

-
-
-

-
-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Γόνιμη μετοίκηση στα ελληνικά γράμματα

Ιωάννης - Ανδρέας Κάργας, επίσκοπος Σύρου

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Είναι ο πρώτος 
και μόνος χριστιανός 
επίσκοπος 
που εκτελείται 
από τους Οθωμανούς 
στο Αιγαίο.

Ευθύς -
-

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗ ΒΙΚΗ ΚΟΣΜΟΠΟΥΛΟΥ
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Τίποτα ποτέ δεν τελειώνει

ΠΑΡΙΣΙ
Ενας -

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

Ενας -
-

-
-
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

ΒΑΣΙΛΕΙΑ
Ο κόσμος του Κυβισμού
Στην Πινακοθήκη

-

-

-

ΝΤΙΤΡΟΪΤ
Ο αξέχαστος Μάρβιν Γκέι
Ο Μάρβιν Γκέι -

-

-
-

-

-

ΒΕΡΟΛΙΝΟ
Εκθεση στη Στάζι
Στα κελιά 

-

-

-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Εκπαιδεύοντας τις νέες γενιές
Ο Λέον Κάνερ, -

-

-

-

-

ΠΑΦΟΣ
Η άνοιξη της Αννας Αχιλλέως
Η Κύπρια -

-

-
-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Δώρο 

«Θα σε σκέφτομαι 
πάντοτε, εσένα 
και τα πανέμορφα 
μάτια σου», γράφει πίσω
από τη φωτογραφία.
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Συνέντευξη στον 
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το πολιτιστικό 
-

-

-

-
-
-

-

–Οι σχέσεις σας με την Κύπρο εί-
ναι παλιές και πολύ στενές, έχετε 
διακρίνει κάποια ιδιαίτερη μου-
σική ποιότητα;

-

-

-

-
-

-

-
-

–Αυτή την περίοδο διοργανώνο-
νται στην Κύπρο οι δράσεις της 
ΣΕΖΟΝ: Γυναίκες 2019-2021, με 
στόχο να εξετάσει την κυρίαρχη 
αφήγηση για τη θέση της γυναί-
κας στην κοινωνία μέσα από την 
τέχνη του θεάτρου, εσύ είστε από 
τις πρωτοπόρες στο «φεμινιστι-
κό» τραγούδι, έχει πια η γυναίκα 
τη θέση που πρέπει;

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

–Σε παλαιότερή μας συνέντευξη 
μου είχατε πει ότι τώρα τα τρα-
γούδια είναι ρηχά, περιορισμένης 
θεματικής, μετά από δύο χρόνια 
έχουν αλλάξει τα πράγματα;

-
-

-

-

–Μπορεί, όμως σήμερα να έχουμε 
ένα Θεοδωράκη ή έναν Τσιτσάνη;

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

-

–Είστε έντονα πολιτικοποιημέ-
νη, τι είναι αυτό που σας τρομά-
ζει περισσότερο στη σύγχρονη 
κοινωνία; 

-

–Πώς βλέπετε το σύγχρονο ελ-
ληνικό τραγούδι, τείνει να γίνει 
τεχνικό επάγγελμα, πόσοι θυμού-
νται πως το τραγούδι είναι τέχνη;

-

-
-

-
-

-
-

-
-

–Με το Σωματείο Γιώργου Σα-
ραντάρη και την εκδήλωση πώς 
προέκυψε η συνεργασία;

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

Αίθουσα Καστελιώτισσα, Παρασκευή 12 
Απριλίου και ώρα 7:30 μ.μ.

Πιστεύω στη δύναμη του τραγουδιού
Η Νένα Βενετσάνου έρχεται στην Κύπρο και μιλάει στην «Κ» για το ελληνικό τραγούδι και το θαύμα της τέχνης

Συνέντευξη στον ΑΙΜΙΛΙΟ ΧΑΡΜΠΗ

Η τελευταία 

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

To θέατρο

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

Η επιστροφή μου, ως μονομανούς σερβιτόρου, στη μεγάλη οθόνη

«Γενικώς προτιμώ  
να μένω εδώ, μου αρέσει 
η Ελλάδα, αν και έξω  
σίγουρα όλα γίνονται  
πιο εύκολα».

Ο Αρης Σερβετάλης, -

-
-

Ο ηθοποιός Αρης Σερβετάλης μιλάει για τη νέα ταινία στην οποία πρωταγωνιστεί και τις «άρπα-κόλλα» τηλεοπτικές σειρές

«Είμαι της γνώμης πως 
το σύγχρονο ελληνικό 
τραγούδι μόνο μέσα από 
τους μηχανισμούς της 
προφορικής παράδοσης 
μπορεί να διασωθεί».

«Πιστεύω -

Η Νένα Βενετσάνου -

-
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Συνέντευξη στην  
ΑΜΑΝΤΑ ΜΙΧΑΛΟΠΟΥΛΟΥ

To 2014 

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

– Ολοι ασχολούνται με τις γυ-
ναίκες στην Αμερική. Πώς απο-
φάσισες να ασχοληθείς με τους 
άνδρες;

-
-

-

-

– Θα μπορούσες να γράψεις το 
βιβλίο σου ως ένα δοκίμιο για 
τον σύγχρονο άνδρα. Γιατί μυ-
θιστόρημα;

-
-

-

-
-

– Γιατί σε ενδιαφέρει τόσο η κα-
ταγραφή συζητήσεων στη λο-
γοτεχνία;

-

-

-

-

– Γράφεις κάπου ότι τα δοκίμια 
είναι επιχειρήματα για θέματα 
για τα οποία δεν βρήκαμε τα κα-
τάλληλα λόγια. Το ίδιο ισχύει και 
για το μυθιστόρημα;

-
-
-

-

– Ο αυτοσκοπός της πλοκής οφεί-
λεται και στα μαθήματα δημιουρ-
γικής γραφής, στους κανόνες;

-

-

-

– Οι Αμερικανοί κάποτε ταξίδευ-
αν στην Ευρώπη για να ανακαλύ-
ψουν αυτό το βάθος που περιγρά-
φεις – ο Φιτζέραλντ, η Γερτρούδη 
Στάιν, το ζεύγος Μπόουλς...

-

-
-

-

-
-

Δεν υπάρχει φεμινισμός χωρίς πατριαρχία
Η συγγραφέας Λιν Τίλμαν μιλάει για τη σύγχρονη θέση ανδρών και γυναικών, τη λογοτεχνία και τα νεανικά χρόνια στα Χανιά

«Στο Λονδίνο
-

Οι Αμερικανοί συγγρα-
φείς σήμερα τεμπελιά-
ζουν στην επιλογή του 
ρήματος. Το σωστό ρήμα 
δίνει νόημα και βάθος.
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07.30
10.10

11.10

11.35
12.10
13.30

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15
15.15
16.15
17.30
18.00 EIΔHΣEIΣ
 
18.20

18.50

19.20

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05

21.30

22.45

23.30 EIΔHΣEIΣ
23.35
00.50

02.00 EIΔHΣEIΣ

07.30
11.00
11.30
16.00

16.50

17.50
18.00

18.30

19.00

19.30 EIΔHΣEIΣ 

19.40 EIΔHΣEIΣ 

20.00

20.30

21.05

22.00

23.45
00.15 EIΔHΣEIΣ

05.30

08.45

09.45

12.45

13.50

14.30

15.30

16.30

17.30

18.00 ΟΜΕGA NEWS 
18.10

18.30

20.10 ΟΜΕGA NEWS 
21.05

21.45

22.30

00.30

06.10
06.40
07.30

08.20
09.20

10.30

12.00

12.20

13.10
14.00
15.40

16.30
17.30

17.55
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10
19.30

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

00.10 Τίτλοι ειδήσεων
00.20 

01.10

02.00

02.50 

05.20
06.30
07.30
08.00
08.40

09.40
10.20
11.30

12.00

12.40

14.20
15.00

16.20

18.00   Tα γεγονότα σε 
συντομία

18.10

19.40

20.15  Τομές στα γεγονότα
21.15

01.00  Γεγονότα σε τίτλους 
01.10
01.50

06.00 

07.30

08.30
10.00

13.00

14.45

16.15

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ

18.00 

19.30

20.15 ALPHA NEWS
21.15

22.00

23.15

00.45

02.45
03.45

07.00

09.00
11.00
12.45
14.25
16.15
18.00
19.00 
21.00
23.15
01.00
03.00
05.00

07.20
09.05
10.45

12.40
14.05
15.30
17.00

18.40
20.30

22.00
23.45

01.15

07.45
08.40

10.25
12.15

14.00
15.10

17.00
19.10
21.00
23.00

05.00
07.35
08.35
10.00
13.15
16.20
20.10 EIΔHΣEIΣ
20.30
21.30
22.30
23.35

01.20

12.00 
12.30
13.00
13.30 
14.00
15.00
16.00 
17.00 
18.00 
19.00 
20.00 
20.30
21.00
21.30
22.00
22.30 
23.00

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA CAPITAL

TV PLUS

SMILE TV 

MOVIES BEST

GREEK CINEMA

22.45 21.05 21.45 21.20 21.15 21.15 21.00

22.00

Ενα 

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

Το πένθος

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

Ο κώδικας
του καλτ
θρίλερ
Αναβίωση ενός από τα πιο τρομακτικά 

έργα του μετρ Στίβεν Κινγκ

Μια οικογένεια 

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

«Νεκρωταφίο Ζώων» 

ΤΡΟΜΟΥ (2019)
Σκηνοθεσία: 

Ερμηνείες: 

Δύο

Οι δύο καλλιτέχνες

H Λίνα Νικολακοπούλου και ο Μάριος Φραγκούλης στο ΤΕΤ-Α-ΤΕΤ
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Συνέντευξη στη  
ΜΑΡΙΑΛΕΝΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Η πρώτη 

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-

– Γιατί επέλεξε η Ελληνική Εται-
ρεία Ψυχανάλυσης και Ψυχανα-
λυτικής Ψυχοθεραπείας να κάνει 
ένα συνέδριο για τη γυναικεία 
σεξουαλικότητα;

-

– Ποια θα είναι, συνοπτικά, τα 
θέματα που θα απασχολήσουν 
το συνέδριο;

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

– Γιατί η γυναικεία σεξουαλι-
κότητα είναι σημαντική σήμερα;

-

-
-

-

-
-
-

– Είναι ακόμα μια σκοτεινή ήπει-
ρος; Είναι πιο σύνθετη από του 
άνδρα;

-

-
-

-

-

-
-

– Το σώμα επηρεάζει τον ψυ-
χισμό;

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

– Μια γυναίκα που δεν έχει κα-
τορθώσει εξελικτικά να φτάσει 
στο οιδιπόδειο σύμπλεγμα, δη-
λαδή στη σχέση με τον πατέρα, 
πώς θα ζήσει ψυχικά τη ζωή της 
ως σύντροφος ή ως μητέρα ακόμη;

-
-

-

-

-

-

– Ομοφυλοφιλία, ετεροφυλοφι-
λία, κατάργηση των παραδοσια-

κών φύλων, αναζήτηση νέων, πώς 
σχολιάζετε το ρεύμα της εποχής; 
Η γυναίκα πόση ευθύνη έχει απέ-
ναντι στα παιδιά που μεγαλώνει;

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

– Η γνώση της γυναίκας για τη 
σεξουαλικότητά της θα επηρεά-
σει την ανδρική σεξουαλικότητα;

-
-

-

Ο άνδρας φοβάται τη γυναίκα γιατί αυτή επιβεβαιώνει τον ανδρισμό του

Τις περισσότερες φορές, 
πίσω από την άρνηση 
των όποιων πλαισίων 
βρίσκεται μια αέναη 
αναζήτηση ενός τέλειου 
ναρκισσιστικού εαυτού.

«Αγγίζοντάς την» -

Ενώ ο ρόλος τους  
στην αναπαραγωγή  
είναι αποφασιστικός,  
δεν τους έχει επιτραπεί να 
απολαμβάνουν τη σεξου-
αλικότητά τους, ούτε και  
το φύλο τους – αυτό είναι 
κοινωνική υποκρισία.

Ο Δημήτρης Ρήγας,

Δυσκολεύομαι να ασπα-
στώ τις απόψεις ότι 
οι αυτονόητες έννοιες 
άνδρας και γυναίκα δεν 
οφείλονται στη βιολογία, 
αλλά θεωρούνται μόνο 
κοινωνικές και πολιτισμι-
κές κατασκευές.

Χιλιάδες χρόνια καταπιεσμένη... ήπειρος
Ο πρόεδρος της Ελληνικής Εταιρείας Ψυχανάλυσης και Ψυχαναλυτικής Ψυχοθεραπείας μιλάει για τη γυναικεία σεξουαλικότητα

Η αφίσα 

-



ΤΩΡΑ ΚΑΙ ONLINE

WWW.GASTRONOMOS.COM.CY
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